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Fredagen den 29 maj

Kammaren sammanträdde kl. 10.00.

Justerades protokollen för den 21 in
nevarande månad.

Upplästes ett till kammaren inkom
met protokoll, så lydande:

År 1970 den 29 maj sammanträdde 
kamrarnas valmän för att jämlikt § 26 
riksdagsstadgan utse ledamot i styrel
sen för Stiftelsen Riksbankens jubi
leumsfond för återstående del av val
perioden den 1 april 1968—den 31 mars 
1971 efter professor Ingvar Svennilson, 
som den 21 april 1970 erhållit befriel
se från uppdraget att vara ledamot i 
nämnda styrelse, jämte suppleant; och 
befanns efter valets slut hava blivit ut
sedd till

ledamot
för återstående del av valperioden den 
1 april 1968—den 31 mars 1971:

herr Holm, Johan Lennart, general
direktör med 40 röster;

suppleant för herr Holm, J. L. 
herr Bentzel, Ragnar H:son, professor 

med 40 röster.
Nils Odhe Fritz Börjesson
Per Jacobsson Ragnar Sveningsson

På framställning av herr talmannen 
beslöts att det nu upplästa protokollet 
skulle läggas till handlingarna även
som att riksdagens kanslideputerade 
genom utdrag av protokollet skulle un
derrättas om detta val samt anmodas 
låta uppsätta och till kamrarna ingiva 
förslag dels till förordnanden för de 
valda, dels ock till skrivelse till Ko

nungen med anmälan om det förrättade 
valet.

Justerades ett protokollsutdrag.

Föredrogs statsutskottets memorial 
nr 138, angående uppskov med behand
lingen av vissa ärenden, m. m.

Beträffande detta memorial hade ut
skottet hemställt, att detsamma måtte 
företagas till avgörande efter allenast 
en bordläggning.

På gjord proposition bifölls utskot
tets berörda hemställan, varefter me
morialet företogs till avgörande punkt
vis.

Vad utskottet i förevarande memorial 
hemställt bifölls.

Föredrogs statsutskottets utlåtande nr 
139, i anledning av Kungi. Maj:ts pro
position angående utgifter på tilläggs- 
stat III till riksstaten för budgetåret 
1969/70 i vad avser avskrivning av nya 
kapitalinvesteringar.

Jämväl beträffande detta utlåtande 
hade utskottet hemställt, att detsamma 
måtte företagas till avgörande efter al
lenast en bordläggning.

På gjord proposition bifölls denna 
hemställan.

Sedermera bifölls på gjord proposi
tion vad utskottet i det nu ifrågavaran
de utlåtandet hemställt.

Föredrogs statsutskottets utlåtande nr 
140, i anledning av Kungl. Maj :ts för
slag om anslag för budgetåret 1970/71
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Ang. den ekonomiska politiken, m. m. 
till avskrivning av nya kapitalinveste
ringar, m. in.

Utskottet hade även beträffande detta 
utlåtande hemställt, att detsamma måt
te företagas till avgörande efter allenast 
en bordläggning.

På gjord proposition bifölls utskot
tets berörda hemställan.

Härefter bifölls på gjord proposition 
vad utskottet i det nu föredragna ut
låtandet hemställt.

Ang. den ekonomiska politiken, m. m.

Föredrogs ånyo bevillningsutskottets 
betänkande nr 45, angående beräkning 
av bevillningarna för budgetåret 1970/ 
71, m. in., jämte motioner.

Kungl. Maj:t hade i statsverkspropo
sitionen 1970 bland annat framlagt en 
preliminär beräkning av statsinkomster
na för budgetåret 1970/71 (bil. 1: fi
nansplanen). I kompletteringsproposi
tionen 1970: 120 hade Kungl. Maj:t gjort 
en förnyad beräkning av statsinkoms
terna och i anslutning därtill föreslagit, 
att riksdagen skulle besluta, att statlig 
inkomstskatt för skattskyldig, som av- 
såges i 10 § 1 inom. förordningen om 
statlig inkomstskatt, skulle ingå i pre
liminär skatt för budgetåret 1970/71 
med 100 procent av grundbeloppet.

Kompletteringspropositionen hade i 
sistnämnda del hänvisats till bevill
ningsutskottet och i övrigt till statsut
skottet.

Till behandling i detta sammanhang 
hade utskottet förehaft

dels de likalydande motionerna I: 
377, av herr Werner, och 11:418, av 
herr Hermansson m. fl., såvitt nu vore 
i fråga,

dels de likalydande motionerna I: 
1053, av herr Werner, och II: 1216, av 
herr Hermansson m. fl., såvitt nu vore i 
fråga,

dels ock de likalydande motionerna 
I: 1245, av herr Bohman m. fl., och II: 
1459, av herr Holmberg m. fl.

I motionerna I: 1245 och II: 1459 ha
de anhållits, att riksdagen i skrivelse 
till Kungl. Maj:t måtte begära sådana 
ändringar i den statliga beskattningen, 
att den enskildes arbets- och sparvilja 
stimulerades.

Utskottet hade i det nu föreliggande 
betänkandet på anförda skäl hemställt,

A) att riksdagen måtte — med bifall 
till Kungl. Maj:ts proposition nr 120, 
såvitt densamma hänvisats till bevill
ningsutskottet — besluta, att statlig in
komstskatt för skattskyldig, som avså- 
ges i 10 § 1 mom. förordningen (1947: 
576) om statlig inkomstskatt, skulle för 
budgetåret 1970/71 ingå i preliminär 
skatt med 100 procent av grundbelop
pet;

B) att riksdagen måtte avslå följande 
motioner, nämligen

1) I: 377 och II: 418, såvitt motioner
na behandlats i detta betänkande,

2) 1:1053 och 11:1216, såvitt motio
nerna behandlats i detta betänkande,

3) I: 1245 och II: 1459;
C) att bevillningarna för budgetåret 

1970/71 måtte beräknas på sätt under 
punkten närmare angivits.

Reservationer hade avgivits
1) av herrar Gösta Jacobsson (in), 

Karl Pettersson (in) och Magnusson i 
Borås (m), vilka på åberopade grunder 
ansett, att utskottet bort under B 3 hem
ställa, att riksdagen måtte med bifall 
till motionerna I: 1245 och II: 1459 an
hålla, att Kungl. Maj:t måtte vidtaga så
dana ändringar i den statliga beskatt
ningen, att den enskildes arbets- och 
sparvilja stimulerades;

2) av herrar Tistad (fp), Sundin 
(ep), Levin (fp) och Vigelsbo (ep), 
fru Nettelbrandt (fp) samt herr Sund
kvist (ep), vilka likväl ej antytt sin 
åsikt.
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Herr talmannen yttrade, att vid över
läggningen angående förevarande be
tänkande jämväl finge beröras banko
utskottets utlåtande nr 54.

Herr BOHMAN (in):
Herr talman! I kammarens skattede- 

batt för några veckor sedan inledde 
finansminister Gunnar Sträng ett me
ningsutbyte med mig som kom att bli 
tämligen ensidigt på grund av den be
gränsade replikrätten. De frågor som 
finansministern då berörde har allmän
ekonomisk betydelse och hör i själva 
verket till dagens debatt, och jag vill 
därför anknyta till dem. Jag syftar då 
främst på finansministerns hårda kri
tik av oppositionens, som det brukar 
heta, ”illvilliga förtal” av vår ekonomi.

”Jag blir”, sade finansministern bl. a., 
”irriterad närmast därför att dessa 
aningslösa, obetänksamma och, om jag 
så får säga, dåligt underbyggda och med 
ganska fula bevekelsegrunder spridda 
uttalanden kan ställa till en del besvär. 
Inte därför att det finns något sakligt 
underlag för dem, men om man spottar 
länge på en sten så blir den ju våt.” 
Och enligt oppositionen är ju landet 
”strax före ett val alltid intill vanvett 
illa skött”.

Den attityd som ett sådant här utta
lande uttrycker är på något sätt beteck
nande för regeringen Palme. Den tycks 
vilja frånkänna oppositionen rätten att 
bedriva den kritiska granskning av de 
ekonomisk-politiska förhållandena i 
vårt land som det är ett demokratiskt 
oppositionspartis skyldighet att utöva. 
Den bygger också uppenbarligen på den 
uppfattningen att kritik som pekar på 
mera pessimistiska alternativ än av sta
ten sanktionerade prognoser är mora
liskt anstötlig, en slutsats som för övrigt 
professor Erik Lundberg drog i en myc
ket balanserad och intressant artikel i 
Dagens Nyheter i förrgår.

Jag vill personligen bestämt hävda 
att även bedömningar som inte sank
tioneras av finansdepartementet måste

Ang. den ekonomiska politiken, m. in. 
få föras fram och debatteras på allvar. 
Illa skulle oppositionen sköta sina upp
gifter, om den på grund av något slags 
blygsamhet eller falsk solidaritet över
lät åt regeringen ensam att bedöma lä
get och att betygssätta sina egna åtgär
der. Det finns därför skäl att anta den 
utmaning som finansministern gjorde 
för 14 dagar sedan och gå in i ett sak
ligt meningsutbyte, huruvida det är be
rättigat att, såsom brukar göras gällan
de i den allmänna debatten, i dag tala 
om ett sviktande förtroende för rege
ringens ekonomiska politik eller om 
sådant tal enbart utgör fult förtal.

Jag hävdar att vi behöver en sådan 
debatt, bl. a. för att rensa bort en del 
ogräs och även för att dämpa över
drivna farhågor och för att få till stånd 
förutsättningslösa diskussioner om de 
problem som svensk ekonomi obestrid
ligen brottas med. Syftet måste bl. a. 
vara att upplysa och förbereda opinio
nen på de åtgärder som kan bli ofrån
komliga för att rätta till det som är 
vrå ngt i dag.

Låt mig för säkerhets skull, herr in
dustriminister och ställföreträdare för 
finansministern i denna debatt, betona 
att Sveriges ekonomi är i grunden god. 
Vårt näringsliv är effektivt och konkur
renskraftigt. Produktions- och produk
tivitetsutvecklingen har under 1960-ta- 
let varit framgångsrik. Teknik, initia
tivkraft och arbetslust ligger fortfaran
de på en hög nivå, och vår levnadsstan
dard är som vi alla vet generellt sett 
högre än i flertalet andra industrilän
der. Trots detta avtecknar sig i dag 
oroande problem på bildrutan, oroande 
framför allt därför att de pekar mot en 
annan utvecklingstrend än den som har 
varit rådande under efterkrigstiden 
och som skapat den slagkraft och den 
stabilitet som jag nyss apostroferade. 
Det är detta som inger bekymmer. En 
mer pessimistisk bedömare skulle kun
na göra gällande att vi nu befinner oss 
vid en vändpunkt, att den positiva ut
vecklingen alltså har kulminerat och 
att vi nu har att räkna med en regress.
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Det behöver inte vara på det sättet. 
Det beror i stor utsträckning på oss själ
va. Om vi är beredda att dra konse
kvenserna av realistiska bedömningar, 
behöver framtidsprognosen inte bli så 
negativ som den ibland kan te sig. Men 
om vi ägnar oss åt dagdrömmeri och 
politiskt önsketänkande — och vissa av 
regeringens uttalanden ger anledning 
till farhågor i den riktningen — då blir 
förutsägelserna inför 1970-talet betyd
ligt pessimistiska.

Låt mig citera ur den reviderade fi
nansplanen: ”Trots den gynnsamma ex
portutvecklingen kvarstår det under
skott i bytesbalansen, som började upp
träda i mitten av 1960-talet.-------------De
strukturella och långsiktiga föränd
ringarna i vår ekonomi har lett till att 
vi successivt fått en högre importbe
nägenhet, både på vissa varuområden 
och — framför allt — i fråga om tjäns- 
teutbytet med utlandet.-------------Bytes
balansens problem måste angripas med 
en långsiktigt verkande politik, som 
inte kan förväntas ge omedelbara ut
slag. ------------ Den restriktiva penning-
och kreditpolitiken består. Efterfrågan 
inom investeringssektorn stramas dess
utom åt.----------- Det finns symptom på
vissa spänningar i samhällsekonomin. 
Den ökande takten i prisstegringarna 
måste mötas med effektiva motåtgär
der. ------------ De senaste årens utveck
ling har dessutom lärt oss hur snabbt 
det ekonomiska klimatet förändras och 
hur intimt sammanbunden vårt lands 
ekonomi är med variationerna i den in
ternationella konjunkturen.------------ Re
dan ett realiserande av de i årets lång
tidsbudget beräknade utgifterna skulle 
i stort sett omöjliggöra varje ny reform 
eller höjning av ambitionsnivån. En 
oundgänglig förutsättning för en fortsatt 
reformverksamhet på vissa väsentliga 
områden är att en omprövning och 
nedskärning sker inom olika existe
rande utgiftsprogram.”

Kammarens ledamöter känner igen 
dessa rader. De är — det skall jag gär
na erkänna — lösryckta ur sitt sam

Ang. den ekonomiska politiken, m. m.

manhang med mera optimistiska utta
landen, men det minskar inte bärkraften 
i och för sig och än mindre allvaret i 
den bild som de tecknar av vår eko
nomiska framtid.

Det har, herr talman, inte tidigare 
inträffat att vårt valutaläge så tydligt 
bevisat att vår ekonomi är i obalans. 
Vi har år efter år registrerat tendenser 
i den riktningen men har nu fått en på
taglig bekräftelse på att vi lever över 
våra tillgångar och att det krävs genom
gripande åtgärder för att åstadkomma 
en bestående ändring.

Det har inte tidigare hänt att vårt 
land mitt i en högkonjunktur, som tar i 
anspråk hela vår produktionskapacitet 
och då vi kan sälja långt mer än vi kan 
producera, tvingas inte bara registrera 
ett växande valutaunderskott utan också 
föra en så restriktiv kreditpolitik att 
främst de importkonkurrerande små 
och medelstora företagen i stor ut
sträckning råkar i allvarliga betalnings- 
svårigheter. Och likviditetskrisen drab
bar dem i ett läge då regeringen och 
Landsorganisationen äntligen börjat 
komma underfund med att en, kan vi 
säga, perfektionistisk strukturrationali
sering av det svenska näringslivet inte 
ostraffat kan bedrivas hur snabbt och 
hur hårdhänt som helst — hur berät
tigad den än må vara från teoretiska 
utgångspunkter.

Det har inte heller tidigare inträffat 
att kapitalbalansens underskott, även 
om det visat sig vara mindre än vi 
trodde i början av året, under en hög
konjunktur bidragit till att späda på va
lutautflödet.

Det är inte heller lätt att finna mot
svarigheten till dagens förväntningar, 
manifesterade bl. a. av LO-chefen själv, 
om högt uppdrivna lönekrav ägnade att 
ytterligare skärpa den bristande balan
sen i ekonomin.

Och slutligen — det har inte heller 
tidigare förekommit att utomstående be
dömare och ekonomer gjort så entydiga 
påtagligt dämpade uttalanden rörande 
1970-talets förväntade ekonomiska ut
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veckling i vårt land. .lag kan bl. a. hän
visa till finansdepartementets egen pla
neringschef, Erik Höök.

.lag vill särskilt uppehålla mig vid 
dessa bedömningar, eftersom de knap
past kan beskyllas vara påverkade av 
partipolitiska strävanden. Det borde 
därför finnas större anledning för re
geringens företrädare att gå in i ett 
sakligt bemötande av dem än man må
hända har ansett vara nödvändigt då det 
har gällt uttalanden av mig och opposi
tionen i övrigt.

Dessa uttalanden inregistrerar att vår 
produktions- och produktivitetsutveck
ling som jag nyss sade har varit till
fredsställande under det förflutna de
cenniet, ehuru inte lika god som den i 
andra OEGD-länder, framför allt inte 
under slutet av 1960-talet då vårt land 
låg under den genomsnittliga öknings
takten. De pekar emellertid alla på olika 
faktorer som gör en lika löftesrik trend 
under det kommande decenniet mindre 
trolig. De hänvisar till att bristen på 
arbetskraft, förkortad arbetstid, ökande 
frånvarofrekvens och servicesektorns 
tillväxt kommer att skapa svårigheter då 
det gäller att tillgodose sysselsättnings- 
behovet i industrin och därmed öka 
kraven på kapitalkrävande rationalise- 
ringsåtgärder. Den utvidgning av vår 
exportkapacitet som behövs — vilket 
finansministern starkt understryker — 
för att komma till rätta med betalnings- 
problemen skulle därmed försvåras el
ler i varje fall kräva alldeles speciella 
insatser. Det är inte uppmuntrande ur 
valutapolitik synvinkel att utveckling
en tenderar till ett ökat tvång för svensk 
industri att förlägga anläggningar utom
lands. Den förväntade investeringsverk
samheten i industrin pekar visserligen 
i år på en återhämtning efter de se
naste årens påtagliga stagnation eller 
nedgång. Hur stor återhämtningen blir 
är svårt att ange, eftersom underlaget 
för slutsatser alltjämt är bristfälligt. De 
hårda kreditrestriktionerna måste få 
konsekvenser för nyföretagande och 
framför allt, som jag nyss sade, för den

mindre och medelstora företagsamhe
ten. Tidigare prognoser om de industri
ella investeringarnas tillväxt under året 
förefaller mig i dag därför vara väl 
optimistiska.

Men även om de positiva förhopp
ningarna för året skulle kunna infrias 
tyder nu tillgängliga planer på en kraf
tig nedgång av dessa investeringar re
dan i början av perioden 1971—1975. 
Visst brukar långsiktiga investerings
planer tas till i underkant när det gäl
ler ett längre skede, det vet vi alla av 
erfarenhet, men även om man tar hän
syn till det är investeringsprognoserna 
alltför låga för att vi skall kunna slå 
oss till ro.

Studerar vi, herr talman, dessa analy
ser mot bakgrund av 1960-talets gynn
samma utveckling och det investerings
behov som vårt land med hänsyn till de 
förhållanden jag nyss nämnde har, blir 
framtidsbedömningen — om man nu 
skall vara försiktig — i varje fall inte 
optimistisk. Det borde vi kunna vara 
överens om.

Finansministern har liksom övriga re
presentanter för regeringen, särskilt un
der den senaste tiden i sina internatio
nella jämförelser hänvisat till att vårt 
land i kronor och ören räknat per ca
pita har bruttoinvesteringar som över
träffar till och med, har man sagt, För
enta staternas. Sådana jämförelser är 
riskabla, eftersom de är ägnade att ge 
en felaktig bild av både behov och ut
vecklingstendenser. Det kan därför vara 
skäl i att påminna om att Sverige vis
serligen under andra världskriget, då 
flertalet konkurrentländer som bekant 
sysslade med andra ting, byggde upp en 
produktionskapacitet och höjde sina 
reallöner så att vi vid krigets slut kom 
att ligga i täten, vilket vi inte hade gjort 
före kriget. Det försprång, den höga 
investeringsnivå som vi då uppnådde 
i det svenska näringslivet och det vä
sentligt högre löneläget ställer emeller
tid, i motsvarande mån, större anspråk 
när det gäller förnyelsen av våra till
gångar än fallet är i länder med mindre
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absoluta kapitaltillgångar och lägre lö
ner.

Vi vet också att vi i vårt land slår ut 
gammalt kapital snabbare nu än vi 
gjorde tidigare. Det ställer större krav 
på reinvesteringarnas andel av både 
bruttoinvesteringarna och våra samlade 
resurser. Det är i detta sammanhang 
som de relativa siffror vi har brukat 
ange spelar en roll, eftersom de återger 
utvecklingstendenserna och pekar på 
vad vi har att vänta i fortsättningen. 
Det kostar som bekant mer, herr tal
man, för att ta en mer jordnära liknelse 
än att tala generellt om industriinveste
ringar, att äga och underhålla en bil än 
en trampcykel. Det ställs alltså större 
krav på reparations- och förnyelseka
pital i ett land med höga löner och hög 
bruttonationalprodukt än fallet är i and
ra länder, om inte en framgångsrik ut
veckling skall vändas i sin motsats. De 
större anspråken gäller för övrigt inte 
bara investeringssektorn. De gäller alla 
andra sektorer också.

Avgörande för 1970-talets utveckling i 
vårt land kommer alltså att bli vår vilja 
och förmåga att genom en realistisk 
ekonomisk politik tillse att vi får till
räcklig handlingsfrihet. Det kräver i sin 
tur att politiken inriktas på att göra 
både arbetskrafts- och investeringsre- 
surser tillgängliga för en fortgående för
nyelse och utbyggnad av vår industriella 
kapacitet. Och detta förutsätter ett sam
arbete mellan statsmakter och näringsliv 
byggt på förtroende, på ömsesidigt för
troende. Att peka på dylika betingelser 
för vår framtida välståndsökning kan 
verkligen inte rubriceras som svartmål
ning' — eller hur herr statsminister? — 
även om hänvisningarna görs av en re
presentant för oppositionen. Om jag 
vore i finansministern kläder — det 
skulle kanske se rätt lustigt ut — skulle 
jag iaktta betydligt större försiktighet 
och inte beteckna dylika hänvisningar 
som aningslösa, obetänksamma och då
ligt underbyggda, ty sådana beskyll
ningar slår tillbaka hårt.

Det avgörande för det allmänna för

Ang. den ekonomiska politiken, m. m.

troendet för vår ekonomi både inom 
landet och utomlands är inte mer el
ler mindre återhållsamma kommentarer 
som görs i olika läger här hemma, utan 
de obestridliga fakta som utvecklingen 
redovisar. Kejsarens nya kläder är då
ligt ägnade att dölja dagens realiteter.

Låt mig, herr talman, sammanfattande 
ställa några frågor:

1) Vittnar det om sund ekonomi då 
valutaresreven varje år avtappas?

2) Vittnar det om en stark ekonomi 
att det rika Sverige tvingas föra en kre
ditpolitik, i sin hårdhet utan motstycke 
under efterkrigstiden?

3) Vittnar det om ekonomisk plan
mässighet och konsekvens att söka bota 
övertryck i ekonomin med improvise
rade åtgärder som den 25-procentiga 
investeringsavgiften på s. k. mindre an
gelägna byggnadsobjekt?

4) Vittnar det om en stark ekonomi 
då vårt land, ett av de i valutahänseen
de tio betydelsefulla länderna i Euro
pa, plötsligt tvingas kräva dispens från 
OECD:s regler om fria kapitalrörelser 
mellan länderna, en dispens vilken som 
bekant gäller bara ett år och löper ut 
nu i höst? Vad sedan?

5) Ger det anledning till självsäkra, 
optimistiska förhoppningar att för året 
behöva räkna med den näst Storbritan
nien lägsta ekonomiska tillväxttakten 
bland alla jämförbara industriländer?

Herr talman! I den ekonomiska om
värld som vårt land är beroende av 
drar man slutsatser av sådana här fak
ta. Man gör det säkerligen också i den 
direkt ansvariga regeringskretsen, men 
man vill helt inte tala om vart de slut
satserna leder. Om finansministern 
själv skulle vara okunnig om omvärl
dens bedömning av Sveriges ekonomi 
i dag och om den förändring i dess be
dömning av vår ekonomiska styrka som 
faktiskt har skett under det senaste 
året, så borde i varje fall industriminis
ter Krister Wickman, som ju brukar 
fungera som vår ekonomiske utrikesmi
nister, kunna veta bättre. Regeringens 
ledamöter läser ibland utländska tid
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ningar, får jag hoppas. Den internatio
nella ekonomiska fackpressen lär viil 
också kunna ge en viss ledning. OECD 
kan näppeligen beskyllas för att vara 
köpt av den svenska oppositionen, då 
denna organisation för någon månad 
sedan redovisade eu mycket kritisk 
rapport om vår ekonomi.

Det är alltså fakta — inte löst prat — 
som utgör underlag — underlag säger 
jag — för det bristande förtroende för 
regeringens politik som har börjat kom
ma till uttryck inte bara i det svenska 
näringslivet utan också på andra håll i 
det svenska samhället. Den förtroende
klyfta som mot denna bakgrund har 
börjat växa fram mellan statsmakter 
och företagsamhet har ytterligare ac
centuerats av andra företeelser av mera 
psykologisk-politisk art. Hur många 
lugnande uttalanden finansministern 
än känner sig manad att göra av om
tanke om svensk ekonomi, så har de 
mera långsiktigt ideologiskt betingade 
aktionerna mot enskild företagsamhet 
från regeringspartiets sida skapat en 
allmän oro och osäkerhet utan motsva
righet tidigare. Den vänsterradikala, 
delvis hysteriska, kampanjen mot biand- 
ekonomins konsumtionssamhälle, miss
tänkliggörandet av företagsamhetens be- 
vekelsegrunder och handlande, kraven 
att bryta ”kapitalets makt” genom att 
begränsa besluts- och vinstmöjligheter, 
har naturligtvis utgjort resonansbotten. 
Jag vill inte säga att det är regeringen 
eller regeringspartiet som direkt har 
styrt denna utveckling. Den bär skapat 
resonansbotten. Med rätt eller orätt — 
med orätt hoppas jag — har framför 
allt små och medelstora företag, inte 
minst familjeföretagen, trott sig kunna 
märka att hetskampanjen mot fri före
tagsamhet mött förståelse och sympati 
i regeringen närstående kretsar. Inter
vjuer med socialdemokratiska riksdags
män och regeringsledamöter om utvid
gade socialiseringsåtgärder, som får tas 
för vad de är värda, den intensiva in
köpsverksamhet som AB Statsföretag 
och andra liknande företag bedriver,
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industriministerns framtidsvisioner av 
den statliga sektorns expansion, inpla
ceringen av statliga rapportörer i ban
kernas styrelser — allt detta kan natur
ligtvis inte undgå att påverka framtids- 
bedömningar och beslut hos ett stort 
antal människor, som eljest skulle vara 
beredda att satsa initiativkraft och 
pengar i skapande och ytterligare sys- 
selsättningsbefrämjande insatser. Tjänar 
det någonting till i fortsättningen? frå
gar man sig i allt vidare kretsar. Det 
är kretsar som konkret upplever hur 
höjda skatter, hur hårdare kreditrest
riktioner och hur ett skärpt internatio
nellt konkurrensklimat kräver växande 
arbetsinsatser, växande insatser av ka
pital och större påfrestningar för dem 
och deras anställda. Detta vet naturligt
vis regeringen, det måste regeringen 
veta, om dess ledamöter inte lever helt 
isolerade i sitt kanslihus, i sitt glashus. 
Det finns i dag, herrar statsråd, en för
troendeklyfta utan motsvarighet tidiga
re under efterkrigstiden. Hur bred den 
är är svårt att ange, men att vi tidigare 
inte haft motsvarighet till den är obe
stridligt.

Det är, menar jag, allas vår uppgift 
att överbrygga den här klyftan, bl. a. 
för företagens och de anställdas skull. 
Om vi skall kunna lösa morgondagens 
utvecklingsproblem och behålla och för
stärka vårt välstånd och infria gjorda 
åtaganden, då fordras det öppen dis
kussion och realistiska åtgärder, inte 
dimbildning, och regeringen bär ett 
stort ansvar. Det är nämligen den som 
skall ta initiativet till de åtgärder som 
är nödvändiga för att återställa för
troendet. Det räcker inte att finansmi
nistern då och då gör lugnande, besin
nande deklarationer. Folk är inte i dag 
övertygade om att finansministern har 
en lika stark ställning i regeringen 
Palme som han hade i regeringen Er
lander, och det räcker för övrigt inte 
med att bara tala. Det fordras handling 
för att återställa de goda förbindelser 
som landet behöver för att lösa fram
tidens ekonomiska problem.
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I stället fortsätter regeringspartiet 
att utmana i handling. Det är kanske 
en liten fråga jag berör, men den är 
på något sätt signifikativ. Häromdagen 
tillsatte exempelvis industriministern 
en delegation för att långsiktigt utreda 
frågor som berör de mindre och medel
stora företagen och att diskutera bättre 
statliga och privata service- och stöd
åtgärder av olika slag. Därom är natur
ligtvis ingenting att säga, det är bara 
bra. Men då man studerar delegatio
nens sammansättning finner man att 
där icke finns en enda företrädare för 
oppositionen, icke en enda represen
tant för de företagare som är direkt be
rörda av de åtgärder som här kan kom
ma i fråga. Skulle man inte ha kunnat 
kosta på sig ens gesten att i det all
männa förtroendets intresse ha tagit 
med en företrädare för dessa grupper?

Herr talman! Det andra avsnitt i fi
nansministerns anförande i skattede- 
batten som jag vill anknyta till är hans 
uttalande om sparandeutvecklingen. 
Jag lovade uttryckligen att göra det och 
att bemöta det uttalandet här i dag. 
Även om finansministern inte är här 
nu — han är upptagen i andra kam
maren — har de frågor som vi disku
terade ett sådant allmänt intresse att 
debatten för den skull bör fortsätta.

Bakgrunden till finansministerns in
lägg var den redovisning jag lämnade 
om hushållssparandets alltför negativa 
utveckling under de senaste åren och 
de slutsatser för kapitalbildning och 
utveckling över huvud taget som jag 
drog av denna tendens i folkhushållet, 
ny sedan 1965. Jag byggde slutsatserna 
på den uppfattningen, som jag tror 
stöds av alla ekonomer, nämligen att 
hushållssparande! är av väsentlig bety
delse för finansieringen av tillskottet 
till vårt realkapital, d. v. s. den del av 
investeringarna som inte utgör ersätt
ning eller underhåll av gammalt kapi
tal. Jag anknöt till konjunkturinstitu
tets analys inför årets finansplan. Den 
visade, som jag framhöll, att den mar
ginella direkta skattekvoten för lönta
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gare under andra hälften av 1960-talet 
väsentligen stigit. Den nivåsänkning för 
stegringstakten i hushållens reala dis
ponibla inkomster som detta medför 
skulle — menade konjunkturinstitutet 
— förklara varför sparkvoten gått ned 
som den gjort. Ökningstakten i de dis
ponibla inkomsterna för de enskilda 
människorna har under senare hälften 
av 1960-talet som bekant varit blott 
hälften av den som gällde första hälf
ten av årtiondet. Konjunkturinstitutets 
slutsats var att både på kort och på 
lång sikt detta måste begränsa öknings
takten för sparandet mer än för kon
sumtionen. Eftersom vi nu vet att brut
tonationalinkomstens ökningstakt — 
så påstås i varje fall i kompletterings
propositionen — kommer att sjunka, 
måste följden bli en ytterligare redu
cering av sparkvoten.

Dagens slutsatser är som bekant me
ra pessimistiska än vad januariprogno
sen var. Konjunkturinstitutet räknar i 
dag i den reviderade nationalbudgeten 
med ett hushållssparande av bara om
kring 450 miljoner kronor, en siffra 
som är så låg att den av olika skäl före
faller mindre sannolik. Alla är vi på 
det klara med att försiktighet måste 
iakttas då man tolkar dylika statistiska 
sparandesiffror, och det har också lett 
till att finansministern bestämt sig för 
att tillsätta en utredning. Men detta gör 
inte jämförelser om sparandet vid oli
ka tidpunkter mindre intressanta. Gör 
man sådana jämförelser visar de ett av
sevärt sämre läge i dag än tidigare och 
pekar hän mot en ytterligare försäm
ring under kommande år.

Nu har emellertid finansministern 
liksom andra företrädare för regerings
partiet visat sig vara långt mindre in
tresserad av hushållssparandet än av 
andra sparformer. I polemik mot mig 
för 14 dagar sedan gjorde finansminis
tern gällande att det avgörande för 
sparande och kapitalbildning var före
tagens vinstfinansiering av sina bygg
nationer och maskininköp och det in
stitutionella sparandet, framför allt
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AP-sparandet. I förstnämnda hänseende 
har jag självfallet ingen invändning. 
Det är bara glädjande att kunna kon
statera att finansministern nu tycks 
vara mera positivt inställd till behovet 
av god självfinansiering i svensk före
tagsamhet. I våra tidigare debatter har 
han inte redovisat en lika klart posi
tiv inställning.

Herr talman! Jag vill framför allt 
gärna ta upp resonemanget om AP- 
sparandet, bl. a. för att samma tanke
gångar ofta utvecklats från socialdemo
kratiskt håll. AP-fonderna bygger, me
nar man, på en avsättning av löntagar
nas pengar. Om de 10 procent av löne
summan som i dag går ut i form av 
AP-avgifter inte skulle ha tvångsutta- 
gits som nu sker, skulle de till 8 eller 
9 procent gått till konsumtion, sade fi
nansministern. Detta är verkligen, ära
de kammarkolleger, ett besynnerligt ut
talande, särskilt om det görs av en fi
nansminister som är den ansvarige för 
skatteuttaget.

Om löntagarna hade fått behålla si
na pengar, om pengarna inte tvångsut- 
tagits på detta sätt, skulle de självfal
let ha blivit föremål för beskattning 
som alla andra inkomster. Med den 
skattenivå vi har i dag innebär det att 
låt säga 4, eller kanske mera, av de 10 
procenten skulle ha influtit till staten. 
I stället för att tvångssparas i AP skul
le de alltså ha tvångssparats hos sta
ten direkt, om man har rätt att utgå 
ifrån att staten sparat de pengar som 
löntagarna betalat in, vilket som be
kant inte alltid brukar vara fallet. Men 
av de 10 procenten skulle i varje fall 
bara hälften kunnat användas till en
skild konsumtion, även med den mest 
pessimistiska bedömningen av enskild 
sparvilja.

Om man fullföljer resonemanget och 
— som finansministern — gör gällande 
att dessa 10 procent går ”till bostads
finansiering, företagsfinansiering, kom
munallån och i någon liten utsträck
ning statslån” kan ett sådant argument 
i varje fall inte accepteras som argu-
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ment mot hushållssparande! i och för 
sig.

Jag kritiserar inte AP-fonderna som 
sådana, även om mina socialdemokra
tiska vänner i alla sammanhang försö
ker göra gällande att vi är motståndare 
till dem. Men vi tycker som bekant att 
fonderna är för stora och att sparande 
bör och kan ske även i friare former 
än genom ett kollektivt tvångssparan- 
de. Men detta förutsätter — annars går 
det inte — bl. a. att statsmakterna är 
intresserade av att åstadkomma sparef- 
fekt på andra vägar, vilket de har go
da möjligheter att göra. Om de vill! 
Hittills har de inte velat det. De har 
inte velat effektivt satsa på individuellt 
sparande, därför att man inte trott på 
enskilda människors vilja och förmåga 
att avsätta en del av sina inkomster 
för mera långsiktiga behov.

Man frågar sig vidare: Om det nu är 
så att löntagarna strängt taget äger des
sa pengar i AP-fonderna, skulle då inte 
logiken kräva att de själva fick någon 
möjlighet att direkt förfoga över dessa 
sparmedel? Även om sparpengarna kan 
sägas gå till löntagarnas bostäder, vil
ket de på sätt och vis gör, har de själva 
inget som helst tillfälle att uttrycka sin 
uppfattning om hur dessa bostäder skall 
utformas. De är ju helt utan inflytande 
på detta sparande. Jag drar inga slut
satser av det. Det är bara ett påpekan
de.

Vidare förekommer det som bekant 
sparande även i andra länder. Där fö
rekommer också bostadsbyggande och 
andra långsiktiga framtidsinvestering
ar. Hur tror regeringen att sådana in
vesteringsbehov tillgodoses? Är det sä
kert att resultatet är sämre där än i län
der som vårt, som använder kollektivt 
tvångssparande? Utan några som helst 
jämförelser i övrigt för säkerhets skull 
kan man peka på ytterlighetsfallet då 
det gäller rent individuell kapitalbild
ning, nämligen Japan.

Vi kan diskutera — och vi kan fort
sätta att diskutera — huruvida hushålls- 
sparandet och det riskvilliga kapitalet

1 1
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som framför allt behövs om vi skall 
bygga ut vår exportkapacitet är till
räckligt eller inte. Och vi kan fortsätta 
att diskutera orsakerna till den krafti
ga omsvängningen i detta sparande som 
har skett sedan 1965. Vad man emel
lertid alltid kan konstatera — och kom
mer att kunna konstatera, om det inte 
sker en åsiktsförändring inom social
demokratin — är att man inte tycker 
sig finna någon som helst förståelse i 
de socialdemokratiska leden för spa
randets betydelse för de enskilda män
niskornas självmedvetande, oberoende 
och rörelsefrihet och för att det för de 
enskilda människorna inte alls är ovä
sentligt att ha ett eget kapital bakom 
sig. Det är naturligtvis bra att man 
kan luta sitt huvud mot staten, men det 
känns också skönt att därutöver ha ett 
enskilt kapital. Självständigheten, hand
lingsfriheten i förhållande till arbets
givaren, tryggheten vid sjukdom och 
mer eller mindre tillfälliga inkomst
bortfall sammanhänger i högre grad än 
vad socialdemokraterna av någon an
ledning vill inse, eller är beredda att 
medge, med de tillgångar vederbörande 
själv disponerar. Även av ideologiska 
skäl är det alltså motiverat att stimu
lera enskilt hushållssparande. När mö
ter vi förståelse för det i regeringspar
tiet, herrar statsråd?

Det skall bli intressant att studera 
vilken effekt den skrivelse kan få som 
Svenska sparbanksföreningen i förra 
veckan riktade till finansministern. 
Sparbanksföreningen understryker just 
de synpunkter som jag här har fram
fört, nämligen behovet av att vända den 
negativa spartrenden, att skapa bättre 
förutsättningar för välståndsutveckling
en genom att avsätta medel som annars 
skulle gå till konsumtion och att genom 
sparkapital skapa större självständighet 
och oberoende för enskilda människor.

Herr talman! I remissdebatten i ja
nuari gjorde jag och andra företrädare 
för oppositionspartierna gällande att de 
hoppfulla bedömningar som finansmi
nistern redovisade i finansplanen bygg

de på positiva förväntningar beträf
fande nära nog alla väsentliga faktorer 
av betydelse för samhällsekonomin un
der året. Jag riktade invändningar mot 
den professionella överoptimism som 
avspeglades i finansplanen, och jag 
framhöll att det endast behövdes nega
tiva avvikelser i fråga om någon av be
dömningarna för att totalkalkylen inte 
skulle hålla. De gångna månadernas ut
veckling bekräftar riktigheten av såda
na varningar, som ju brukar kallas för 
illvilligt förtal. Läget är i dag — det 
vet vi och det vitsordas i komplette
ringspropositionen — sämre än i ja
nuari. Hur mycket sämre går jag inte 
in på, men det är sämre än i januari. 
Ingen har anledning att ge uttryck åt 
skadeglädje för sådant — tvärtom. Vad 
vi i dag behöver är samlande konstruk
tiva åtgärder för att realistiskt angripa 
den svenska samhällsekonomins pro
blem.

De krav som moderata samlingspar
tiet tidigare har framfört om en be
gränsning av ökningstakten i den of
fentliga sektorns tillväxt är i dag mera 
angelägna än någonsin för balansen i 
vår ekonomi. Nu har som bekant bevill
ningsutskottets majoritet anslutit sig till 
denna uppfattning, men tydligen bara 
i fråga om den kommunala expansio
nen. Varför bör motsvarande principer, 
herr Wickman, inte gälla den statliga 
sektorn? Vill regeringsrepresentanterna 
svara på det så skulle både jag och för
modligen även kammarens ledamöter 
vara tacksamma.

Vi måste, herr talman, under alla för
hållanden avdela resurser för utvidg
ning av vår samlade kapacitet. Det är 
ofrånkomligt. ”En omprövning och 
nedskärning inom olika existerande ut- 
giftsprogram” — det är finansminis
terns egna ord — är, som han konsta
terar i sammanfattningen av komplet
teringspropositionen när det gäller de 
långsiktiga tendenserna, nödvändig. 
När får vi besked om vilka åtgärder re
geringen är beredd företa, vad man syf
tar till med detta uttalande som inte
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förpliktar till något konkret? Förmod
ligen inte före valet. Det är naturligt
vis beklagligt, eftersom den sittande re
geringen borde lämna väljarna en klar 
redovisning för sitt fögderi och av de 
politiska åtgärder som den anser be
hövliga för att lösa 1970-talets ekono
miska problem, om nu regeringen sit
ter så länge. Men regeringspartiet är 
uppenbarligen, herr talman, mera in
tresserat av att ställa krav på de skilda 
oppositionspartierna än att själva före
gå med gott exempel i detta hänseende.

Häri instämde herr Andersson, Ing
var, (m).

Herr BENGTSON (ep):
Herr talman! Statsministern herr Olof 

Palme brukar inte vara obenägen att ta 
kontakt med demonstranter och andra 
grupper som har åsikter att framföra 
om vårt samhällsskick. Det har visser
ligen skett en smula i efterhand, som i 
fråga om LKAB-konflikten först när allt 
lugnat ner sig, men det har ändå skett.

Nu har det kommit fram en annan 
opinionsyttring, som tillkännages i da
gens tidningar — 364 småländska små
företagare har uttalat sin mening om 
det ämne vi nu skall diskutera, nämli
gen Sveriges ekonomiska politik. Det är 
364 företag med 20 000 anställda och en 
årsomsättning på 1,5 till 2 miljarder 
kronor. Det är en grupp av människor 
som inte ger till känna sina åsikter ge
nom att kasta ägg eller ockupera bygg
nader, utan de arbetar troget och främ
jar landets bästa på olika sätt. De har 
emellertid nu sagt att de inte har förtro
ende för den sittande regeringens nä
ringspolitik, som på sikt är förödande 
för sysselsättningen inom deras företag.

Denna grupp av människor är ett ex
empel inte bara för Sverige utan nära 
nog för hela världen i sin utomordent
liga skicklighet, företagsamhet, uppfin
ningsrikedom och förmåga att anpassa 
sig till marknadssituationen och hävda 
sig i konkurrens med storindustrin. Det 
är självfallet mycket glädjande att små-

Ang. den ekonomiska politiken, in. m. 
företag kan konkurrera med storindu
strin och bereda sina anställda möjlig
beter att leva i en miljö som är mycket 
trivsammare än den många människor 
nödgas arbeta i när det gäller stora fö
retag. Enligt min mening finns all an
ledning för regeringen att ta kontakt 
med representanter för dessa företaga
re. Det är en grupp som det borde fin
nas anledning att lyssna på när det 
gäller vårt lands ekonomi.

Frågan är nu hur de ekonomiska pro
blemen i vårt land handlagts av rege
ringen. Jag vill framhålla att vi ofta 
diskuterar mycket korta perioder när 
det gäller ekonomiska frågor, men man 
borde väl också någon gång ta upp 
principerna för regeringens ekonomiska 
politik, om det finns några sådana. Det 
är emellertid regeringens önskan att 
man bara skall diskutera korta perio
der för att man därigenom skall kunna 
glömma bort de misstag som tidigare 
begåtts. Det finns skäl att inledningsvis 
i stort granska vad som skett under se
nare årtionden — inte för att debattera 
detaljer från gångna tider utan för att 
betona vissa principer.

Socialdemokratiska partiet är ju lik
som det kommunistiska socialistiskt. 
Grundvalen för partiets propaganda har 
varit att det system som partiet företrä
der i princip är överlägset andra poli
tiska system och att det således leder 
till bättre resultat. Efter krigets slut 
1945 talades det mycket i då unga so
cialdemokratiska kretsar om den socia
listiska skördetid som skulle komma. 
Det gick emellertid dåligt de år social
demokraterna regerade ensamma. Det 
kom en koalitionstid, och då stabilisera
des förhållandena. Men sedan var so
cialdemokraterna angelägna om att en
samma regera för att visa hur bra deras 
system var — dock för att återigen 
misslyckas. Det system efter vilket so
cialdemokraterna regerat har jämfört 
med andra länder inte alls visat sig 
överlägset.

Nu är socialdemokratin helt på defen- 
siven och har fullt arbete med att för-
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Ang. den ekonomiska politiken, m. m. 
svara sin bristfälliga politik. Initiativen 
finns inte mer, och man har i stället 
tagit för vana att ständigt ”ligga på 
bromsen”. Regeringen har inte förmått 
få till stånd en fördelning av våra till
gångar, för 1969 beräknade till 177 mil
jarder kronor, på ett sätt som lett till 
effektivitet och en rimlig fördelning 
mellan olika medborgargrupper. Det är 
ungefär vad man kan konstatera ha 
skett under senare tid.

Den största bristen har varit att man 
inte lyckats få tillräckliga medel för nä
ringslivets investeringar. Man har inte 
byggt för framtiden. År efter år har fi
nansministern uttalat sig optimistiskt 
om det kommande årets investeringar, 
men lika regelbundet har under det 
kommande året beklagats att i synner
het industriinvesteringarna inte ökat så 
mycket som man hoppats och ibland 
inte alls. I den reviderade finansplanen 
1969 beräknades industriinvesteringar
na öka med 6 procent. Det blev en tred
jedel av det beräknade talet, d. v. s. 2 
procent. Det är självfallet att när inves
teringstakten är låg inverkar detta på 
produktionen, och därmed får man 
mindre att hushålla med.

Det har sagts i det upprop som jag 
tidigare refererade till från småländska 
företagare, att förutsättningen för att 
företagen skall kunna leva vidare, vil
ket ur samhällsekonomisk synpunkt och 
åtminstone av omtanke om de anställ
da i näringslivet måste vara önskvärt, 
är att företagen bereds tillfälle till fort
satta investeringar. För detta ändamål 
är det av vikt att företagen får behålla 
och i viss utsträckning öka sina kredi
ter. Det aktuella inflationstrycket bör 
alltså dämpas genom andra åtgärder än 
de nu vidtagna så att i första hand den 
privata och offentliga konsumtionen 
minskar.

Xär man driver en politik där kon
sumtionen — både den offentliga och 
den privata — tar en stor del av till
gångarna blir de produktiva resurserna 
mindre. Regeringen har haft en dålig 
planläggning av den ekonomiska politi

ken. Vad jag bestämt vill säga ifrån är 
att en dåligt planerad politik från rege
ringens sida inte kan repareras av 
restriktiva åtgärder från riksbanken. 
Regeringen kan inte lägga upp en felak
tig plan för de ekonomiska åtgärderna 
och sedan förlita sig på att riksbanken 
skall rätta till misstagen genom hårda 
kreditrestriktioner, höga räntor och så
dana åtgärder. De mycket hårda restrik
tionerna och den orimligt höga räntan 
har ju verkat ogynnsamt för näringsli
vet, och i synnerhet den mindre före
tagsamheten, som jag tidigare nämnt, li
der ju svårt av de nuvarande restrik
tionerna.

Det har givetvis stor betydelse hur 
stor del staten tar i anspråk av kreditex
pansionen. Jag anser det som en orimligt 
hög siffra när staten under en högkon
junktur har en upplåning på 3 500 mil
joner kronor, såsom fallet är under det
ta år. För nästa budgetår räknar finans
ministern med en upplåning på 800 mil
joner kronor, men därtill kommer bl. a. 
ökade utgifter för statstjänstemannens 
löner. Dessutom måste man räkna med 
de nu så vanliga alltför optimistiska be
räkningar som finansministern gör.

För innevarande budgetår har finans
ministern beräknat upplåningsbehovet 
under januari 1969 till 2 500 miljoner. I 
kompletteringspropositionen som vi fick 
i maj samma år var beräkningen så op
timistisk som 1 500 miljoner kronor, och 
slutresultatet synes nu bli 3 500 miljo
ner kronor. Jag undrar om inte finans
ministern i dag ångrar att han inte lagt 
fram en stramare budget för det kom
mande budgetåret.

Det har under senare tid talats om 
både misstro mot regeringens ekono
miska politik och om stor oro för den 
kommande utvecklingen. Det är emeller
tid valår i år och det är väl det som på
verkat regeringen att lägga fram en re
viderad finansplan som i stället för att 
verkligen beskriva det ekonomiska läget 
andas en större optimism än vad som 
är befogat.

Bruttonationalproduktens ökning un



Fredagen den 29 maj 1970 Nr 31 15

der förra året var så god som 5 procent. 
Under det kommande året beräknas den 
bli betydligt mindre, lin eller ett par 
procent tiigre anses den bli. Om man gör 
en jämförelse med andra länder över 
bruttonationalproduktens ökning under 
de senaste fem åren så finner man ty
värr alt Sverige hävdat sig ganska då
ligt. Högst på en sådan lista står Japan 
med 12,4 procent årligen, och alla de tre 
andra nordiska länderna ligger över den 
svenska siffran. I Norge, där socialde
mokraterna fick sluta med regerandet 
för fem år sedan och regeringen Borten 
tog över ansvaret, har utvecklingen va
rit gynnsam, ökningen av bruttonatio
nalinkomsten för Norge under de se
naste fem åren har i medeltal varit 4,3 
procent, medan den i Sverige där so
cialdemokraterna fortfarande regerar 
endast varit 3,7 procent. Regeringens 
ekonomiska politik har inte lett till ett 
effektivt utnyttjande av våra resurser, 
och detta har givetvis hela svenska fol
ket fått känna av i form av mindre till
gångar.

Den för menige man mest påtagliga 
olägenheten av regeringens ekonomiska 
politik är de ständiga prisstegringarna. 
Jag tolkar säkerligen stämningen rätt, 
om jag säger att många människor frå
gar sig: Vad skall det tjäna till med 
lönehöjningar, när priserna ständigt sti
ger? Efter det tämligen stabila läge som 
rådde 1968 har ju priserna börjat gå 
kraftigare i höjden nu. Under de senaste 
tolv månaderna har prisstegringen varit 
cirka sju procent. Bara under det första 
kvartalet i år steg priserna med så stort 
belopp som finansministern hade be
räknat för hela året. Vad skall egentli
gen resultatet bli innan året är slut? Det 
är en fråga som många människor stäl
ler sig, inte minst när de står inför att 
göra upp om sina löner för den kom
mande tiden.

Den höga räntan har säkerligen redan 
inverkat på t. ex. bostadskostnaderna 
och även på andra områden. Det är en 
nödvändig förutsättning för att den sam
hällsekonomiska stabiliteten skall kunna

Ang. den ekonomiska politiken, ni. in. 
bibehållas att prisökningarna hålls inom 
rimliga gränser. Får vi alltför snabba 
prishöjningar kommer vårt bytesförhål
lande till andra länder att bli ogynn
samt, trots att exportpriserna stiger.

Vår vikliga exportmarknad har inte 
direkt varit ogynnsam, men underskot
tet i bytesbalansen har stigit rätt snabbt 
från 172 miljoner kronor 1967 till 558 
miljoner kronor 1968 och 1 084 miljoner 
kronor 1969. Detta har ju varit en bi
dragande orsak till nedgången i vår 
valutareserv. För 1970 förutser finans
ministern ett minskat underskott i såväl 
handels- som bytesbalansen. Handelsba
lansen beräknas ge ett underskott på 545 
miljoner kronor och bytesbalansen ett 
underskott på 800 miljoner kronor. Myc
ket talar för att dessa beräkningar är 
väl optimistiska och kommer att korri
geras av verkligheten. Första kvartalet 
1970 gav i verkligheten ett underskott i 
handelsbalansen på 1 083 miljoner kro
nor. Skall finansministerns prognos hål
la krävs alltså att årets återstående nio 
månader ger ett exportöverskott på 
drygt 500 miljoner kronor. För detta 
fordras ett kraftigt omslag i vår utri
keshandel. Årets första kvartal brukar 
visserligen ge ett i jämförelse med öv
riga kvartal stort importöverskott, bl. a. 
av i år mer än vanligt betydelsefulla 
klimatskäl. Årets underskott under förs
ta kvartalet är emellertid det största på 
minst 20 år. Det finns därför anled
ning att se med tvekan på regeringens 
optimistiska kalkyler för resten av året.

De senaste årens låga och ibland sjun
kande industriinvesteringar kan till en 
del förklara att exportindustrins kapa
citet inte är så stor att jämvikt mellan 
export och import uppnås ens i ett läge, 
där denna industri arbetar med mycket 
hög kapacitet och säljer till stigande 
priser.

Vid diskussionen om vår valutareserv 
kan man inte undgå att tala om det allt
mer ökande underskottet på en av de 
numera tunga posterna, d. v. s. turist
nettot. Underskottet var 1969 1 205 mil
joner kronor och beräknas under 1970
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stiga till 1 400 miljoner kronor. Vi såg 
val inte med stor oro på turistunder- 
skottet, när folk började att resa och 
underskottet uppgick till några hundra 
miljoner kronor, men allteftersom siff
rorna stigit har man blivit mer oroad. 
När det nu närmar sig en och en halv 
miljard kronor, får man nog se på den
na situation litet annorlunda. Det är na
turligtvis från många synpunkter önsk
värt att folk reser till andra länder, men 
det kan ju inte ske i större utsträck
ning än att det håller en rimlig propor
tion till våra ekonomiska resurser. Det 
är naturligtvis ytterst ogärna som vi vid
tar åtgärder mot den form av valutaut
flöde som resorna utgör, men det kan 
bli nödvändigt att vidta något slag av 
restriktiva åtgärder på det området. Det 
måste bli en rimlig proportion mellan 
våra ekonomiska resurser och hur myc
ket vi reser till andra länder och an
vänder pengar där.

En olägenhet med de många utlands
resorna är också att svensk turism får 
stora svårigheter. Kan inte en svensk 
turism byggas upp i stort sett med hjälp 
av landets egen befolkning, så blir det 
svårt att hålla turistanläggningarna i 
sådan klass att vårt land kan få besök 
av turister från andra länder. Jag räk
nar det som en stor vinst, om turister 
från andra länder besöker vårt land, 
inte bara med tanke på de direkta eko
nomiska fördelarna, utan också därför 
att den som besöker Sverige som turist 
kan få lära känna landet och kanske 
få intresse för att köpa svenska produk
ter. Man får hoppas att den utredning 
som pågår om turism snart är slutförd 
och att regeringen då föreslår effektiva 
åtgärder för att främja den svenska tu
rismen.

En förutsättning för högre produk
tion är givetvis att alla har sysselsätt
ning. Det råder nu sådan enighet om att 
vi på allt sätt skall försöka undvika ar
betslöshet att detta numera inte behö
ver diskuteras. Å andra sidan är inte 
den nuvarande situationen önskvärd, 
där stor brist på arbetskraft råder, om

man räknar landet i dess helhet. Efter
frågan är nu väsentligt större än till
gången i större delen av landet. Trots 
en viss förbättring är sysselsättnings- 
situationen dock alltjämt mycket ojämn 
i olika delar av landet. Längst i norr 
dröjer det kvar en besvärande restar- 
betslöshet.

Som framhållits både i finansplanen 
och i kompletteringspropositionen, kan 
den förbättrade arbetskraftssituationen 
inte tas till intäkt för att avstå från att 
bedriva en aktiv arbets- och lokalise
ringspolitik. Utvecklingen under 1960- 
talet har gett klara belägg för att ojämn
heter i sysselsättningen mellan olika 
regioner kommer att bli bestående, obe
roende av konjunkturläget, under över
skådlig tid framåt, om inte effektivare 
åtgärder kan sättas in för att skapa var
aktiga sysselsättningsmöjligheter i de 
områden som har arbetskraftsöverskott.

I den mycket långa debatt som före
kom i förra veckan här i riksdagen om 
lokaliserings- och regionalpolitiken 
framfördes en rad förslag från center
partiet som dock inte beaktades av re
geringspartiet. I ett stort antal reserva
tioner presenterades från oppositionen 
förslag som vi tror skulle ha inneburit 
väsentliga förbättringar jämfört med 
det otillräckliga regeringsförslaget. Jag 
skall emellertid inte orda mer om den 
saken, eftersom besluten fattats så ny
ligen.

Vårriksdagen är snart slut, och de 
aktuella frågorna kan inte på riksdags- 
planet tas upp på någon tid, men det 
innebär givetvis inte att regeringen skall 
vara overksam under den närmaste ti
den. Jag vill då ta upp ett område där 
förhållandena på många orter är full
komligt olidliga. Det är en sak som har 
diskuterats otaliga gånger i riksdagen, 
nämligen bostadsområdet.

Hur länge skall det fortsätta att så 
många människor skall vara utan bo
stad, hyra i andra hand, stanna hem
ma hos föräldrarna trots att de har egen 
familj, bo i små ytterst otillfredsstäl
lande bostäder, o. s. v.? Bostadsproble
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met liar nu funnits i så inånga år att 
man allvarligt undrar om det någon 
gång skall bli ordning på bostadsfrågan. 
När frågan inte kunnat lösas med nuva
rande politik, måste den väl tas upp ur 
helt andra aspekter och lösningar be
slutas som leder till bättre resultat. Det 
kan hända att drastiska åtgärder måste 
vidtas som i början kan förefalla obe
hagliga men som leder till en bättre 
situation på bostadsmarknaden. Jag an
ser att regeringen bör inbjuda de demo
kratiska partierna till interna överlägg
ningar för att diskutera vad som bör 
göras på bostadsmarknaden. Jag säger 
detta med interna överläggningar där
för att, som jag sade tidigare, obehag
liga åtgärder måste vidtagas. Men när 
nu situationen på bostadsmarknaden är 
så besvärande så borde partierna kunna 
göra en överenskommelse om att vidta 
den eller den åtgärden, även om den är 
impopulär. Det är ju betydligt lättare 
att genomföra den, om enighet råder 
mellan de demokratiska partierna.

På bostadsmarknaden och även på 
andra områden är, som jag nämnde ti
digare, det höga diskontot mycket oläg
ligt. Motiveringen till att hålla ett högt 
diskonto har under åren 1969 och 1970 
varit våra relationer till andra länder. 
Med de höga diskonton som förekom
mer i flera länder och den konkur
rens som förekommer bl. a. för att be
hålla valutorna har det blivit en orim
lig uppskruvning av ränteläget. Själv
fallet måste, anser jag, förr eller senare 
någon form av internationell överens
kommelse om diskontona träffas. Man 
kan inte bara hålla på med att konkur
rera och skruva upp räntorna ytter
ligare. Vi har vid åtskilliga tillfällen 
föreslagit att den svenska regeringen 
skall ta initiativ till förhandlingar om 
diskontona, men efter vad vi vet har 
ingenting gjorts i den vägen. Jag vill 
åter fråga: Tänker inte regeringen ta 
något initiativ för att få bättre ord
ning på diskontona i olika länder? Jag 
är väl medveten om att Sverige inte är 
någon stormakt och inte heller något
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slort land i ekonomiskt avseende. Men 
det hindrar inte att vårt lilla land vid 
många tillfällen har tagit initiativ i in
ternationellt avseende som har vunnit 
gehör. Jag anser detta vara eu absolut 
nödvändig sak. Det kan inte fortsätta 
på det nuvarande sättet.

Den andra sak som besvärar vårt eko
nomiska liv mycket är de nuvarande 
hårda kreditrestriktionerna. Det är up
penbart att de hårda kreditrestriktio
nerna och det höga ränteläget har haft 
en viss verkan i önskvärd riktning. Det 
skall ingen bestrida. Men samtidigt har 
de medfört så stora olägenheter att man 
kan ifrågasätta om vi kan fortsätta på 
den väg vi nu följer. Olägenheterna kan 
helt enkelt bli så stora att man måste 
ompröva och försöka föra en annan po
litik än den nuvarande. Självfallet är 
det en allvarlig händelse — ja, i vissa 
fall er, ren katastrof — för arbetare och 
företagare och ibland för eu hel bygd, 
när ett företag lägges ned. Detta är så 
mycket mer beklagligt, om företagsned- 
läggelsen sker på grund av mera tem
porära kreditsvårigheter, och man kan
ske kunde tänka sig att företaget skulle 
kunna existera om de akuta problemen 
kunde lösas. Även om tillgången på ar
betstillfällena är god just nu, innebär 
en industrinedläggning svåra omställ
ningsproblem, i synnerhet för den äldre 
arbetskraften.

En del kretsar inom socialdemokratin 
har nu för vana att ständigt ge nålstick, 
ja, rent av göra attacker, mot företagar
na vid olika tillfällen. Ofta skulle dock 
företagaren möjligen kunna klara sin 
försörjning. Den viktigaste gruppen och 
den som får lida mest vid företagsned- 
läggeisen är naturligtvis den arbetar
stam, större eller mindre, som finns i 
företaget.

Det tjänar ingenting till att dölja att 
många av våra företag känner stor oro 
för hela den ekonomiska utvecklingen. 
Under 1969 uppgick antalet konkurser 
till 2 851, vilket är det högsta antal som 
har förekommit sedan krigets slut. Ut
vecklingen under detta år har varit
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oroande. Under tiden januari—april 
1969 inträffade 915 konkurser. Under 
tiden januari—april 1970 var antalet 
1 073, alltså en ökning med 28 procent. 
Jag tycket att man inte heller på detta 
område kan förbigå den oroande ut
vecklingen. Den kan vara ett tecken på 
att vi här står inför svårigheter, som vi 
måste bemästra på något annat sätt.

Under senare tid har en livlig debatt 
ägt rum om huruvida näringslivet har 
förtroende för regeringen. Jag har re
dan nämnt de 364 företagarna från 
Småland som förklarat att de inte har 
förtroende för regeringens politik. De 
har i sitt upprop sagt — och det finns 
anledning att citera det: ”Vi är inga 
politiker och tillhör olika politiska par
tier då vi röstar. Vi har markerat att 
det inte är någon politisk opinion som 
har framförts utan en rent företags- 
mässig oro inför vad som förekommer.”

Finns det då en allmän misstro mot 
regeringens ekonomiska politik? Ja, om 
det nu finns en sådan, har regeringen 
till mycket stor del medverkat härtill. 
Det förekommer ofta anmärkningar 
mot näringslivet som man i många fall 
kan ifrågasätta om de är befogade. Man 
talar om de ökade investeringarna, och 
varje år säger man att den angelägnas
te uppgiften — så står det ofta i finans
planen — nu är att se till att närings
livets investeringar kommer att öka. 
Och så blir resultatet —• som vi har sett 
varje gång — att löftena inte har in
friats; man konstaterar att investering
arna har ökat helt obetydligt eller inte 
alls.

Bestämmelser kommer till på vissa 
områden, t. ex. i fråga om bostadsmark
naden — med paritetslån och annat — 
som gör att det snart inte finns något 
utrymme för ett privat byggande. 
Många andra exempel skulle kunna an
föras. Vägverket driver i allt större ut
sträckning den politiken att verket skall 
göra allting självt. Hur någon kontroll 
skall kunna ske med ett sådant system, 
är svårt att förstå. Projekten läggs 
aldrig ut på entreprenad, och om under

sådana förhållanden ett lägre anbud 
kunnat erhållas, vet man ingenting om. 
Detta skapar naturligtvis för den pri
vata företagsamheten på detta område 
en mycket besvärlig situation.

De svenska näringsutövarna är vis
serligen mycket tåliga, men vi får inte 
bortse från att det bland dem finns en 
mycket stark oro över utvecklingen. 
Vill man ta upp en allvarlig diskussion 
om dessa frågor så avböjer regeringen.

Vi har från vårt håll vid många till
fällen föreslagit att vi skulle samlas till 
en rundabordskonferens, något som 
faktiskt tidigare har skett i andra sam
manhang, men det avböjes från rege
ringens sida.

Finansministern sade vid ett tidiga
re tillfälle att han inte hade fått någon 
inbjudan till en sådan här rundabords
konferens. Jag kan ju fråga statsrådet 
Wickman: I skattedebatten framförde 
centerledaren Gunnar Hedlund på nytt 
förslag om en sådan konferens. Duger 
det som inbjudan, eller skall vi sätta 
oss ned och skriva en formell inbju
dan till en rundabordskonferens?

När Industriförbundet nu inbjuder 
till överläggningar inom olika delar av 
landet, då avböjer regeringen också 
den inbjudan. Ser verkligen det social
demokratiska partiet allting så fana
tiskt politiskt, att man alltid måste spal
ta upp allting i politiska fållor, och om 
sedan inte tidsfördelningen passar så 
säger man nej. Någon gång borde det 
väl ändå vara möjligt att diskutera en 
fråga utan att snegla på en fanatisk 
partipolitik.

I dag utgör de statsägda företagen 
inte mer än 5 ä 6 procent av samtliga 
företag, och flertalet av dem bär sig 
inte. Därför är det av oerhörd bety
delse att regeringen bedriver en poli
tik i samförstånd med näringslivet. Jag 
anser att politiken i det avseendet har 
varit otillfredsställande.

Rätt ofta bedriver regeringen pro
pagandaekonomi. Jag förstår mycket 
väl att ni befinner er i ett stort dilem
ma inför vissa avgöranden. Ni kanske
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inser alt en ålgärd skulle behöva vidtas 
som skulle vara den mest realistiska. 
Men det kommer ju ett val också, och 
då måste ni se till att åtgärderna inte 
för med sig några valtaktiska obehag
ligheter. När man sitter i ett sådant di
lemma får ofta de åtgärder som borde 
vidtas anstå. Det finns exempel från 
tidigare valrörelser som visar att frågor 
som kanske skulle ha kunnat tas upp ti
digare har fått anstå till dess valet var 
över medan för regeringen inför ett val 
mera fördelaktiga frågor och förslag 
har publicerats och drivits igenom så 
snart som möjligt, i behaglig tid före 
valet. Jag tror att det här är sådant som 
inte medverkar till att förbättra det go
da samarbete som enligt min uppfatt
ning borde finnas mellan näringslivet 
och regeringen. Jag skulle också vilja 
anmärka på den självgodhet som ofta 
kännetecknar i synnerhet de yngre so
cialdemokraterna, som tycks ta för gi
vet att regeringens åtgärder är så per
fekta att det över huvud taget inte kan 
diskuteras att något annat skall företas. 
De anslag vi skall bevilja här i riksda
gen är, anser man, precis riktigt ut
mätta av regeringen. Det finns ingen 
möjlighet att rucka något öre på dem. 
Skulle någon annan säga att vi skall ge 
litet större anslag betecknas det som 
överbud. Detta är en självgodhet som 
jag aldrig kommer att acceptera. Det 
är absolut inget axiom att ett anslag 
som riksdagen beviljar måste vara av 
exakt den storlek som regeringen stan
nat för. Det kan finnas åsikter om vad 
man skall ge till olika ändamål, men 
några absolut riktiga tal existerar inte. 
Regeringen har ju också vid många 
tillfällen helt enkelt vägrat att diskute
ra, såväl med oppositionen som med 
olika företrädare för näringslivet, helt 
enkelt därför att regeringens represen
tanter anser det axiomatiskt att de har 
rätt i allting och att det är onödigt att 
diskutera och överlägga med andra 
grupper.

Herr talman! Jag skall inte tala läng
re med tanke på att vi står vid slutet av

Ang. den ekonomiska politiken, m. ro. 
vårriksdagen och att de flesta önskar 
resa härifrån. Jag har ändå velat fram
hålla att sommaren torde bli arbets- 
fyHd. Jag tycker synd om regeringen 
för den skull, men det är så mycket 
som står framför oss och som kan ska
pa oro att de olika åtgärderna behöver 
planläggas, inte bara ur valtaktiska syn
punkter, utan på ett sådant sätt att de 
blir till nytta för hela vårt land.

1«J

Herr DAHLÉN (fp):
Herr talman! Finansminister Sträng 

lär glädjande nog vara intresserad av 
konst. Om han själv målar tavlor vet 
jag inte. En sak är dock klar. Han fram
träder i det förslag vi nu skall diskute
ra som ”herr Sträng, den glade målaren 
i Spånga”. Därmed fullföljer han den 
tradition som en av hans f. d. statsråds- 
kolleger beskriver på följande sätt: Fi
nansministrar är alltid optimistiska i 
överkant i maj varje år som slutar på 
jämn siffra, d. v. s. valår. — Det blir ju 
annorlunda i fortsättningen vad beträf
far jämn och udda siffra.

Inför det konstverk finansministern 
nu har presenterat kan man fälla sam
ma omdöme som den man som första 
gången såg abstrakt konst: ”Det här 
liknar ingenting jag känner till.” Man 
kan instämma i en sådan kommentar, 
ty det är långt mellan verklighetsdragen 
i den glade målarens verk.

Med detta vill jag inte ha sagt att bil
den av dagens Sverige bör tecknas en
bart i dystra färger. Långt därifrån. 
Men det finns mörka fläckar, som kan 
sprida sig och dominera tavlan, om 
man inte handlar med tillräcklig be
stämdhet. Denna debatt är bl. a. till för 
att vi skall kunna bedöma i vilken ut
sträckning regeringen handlar i rätt 
tid.

Handelsbalansen har utvecklats säm
re än vad som redovisas i den revide
rade finansplanen. Enligt de preliminä
ra siffror som framlagts i dag steg im
porten under de fyra första månader
na i år med 2,5 miljarder mer än mot-
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Ang. den ekonomiska politiken, m. m. 
svarande tid förra året, och exporten 
ökade endast med 1,6 miljarder. Han
delsbalansen visar därigenom för de 
fyra första månaderna i år ett under
skott på nära 1,5 miljarder vilket inne
bär att utvecklingen är två och en halv 
gånger sämre än motsvarande tid förra 
året.

Valutareserven har från april 1969 
till april 1970 minskat med över 1,5 
miljarder och uppges vanligen till un
gefär 3,5 miljarder kronor. Från den 
siffran skall emellertid dras dels de 
särskilda dragningsrätterna på 200 
miljoner och dels de 200 miljoner som 
enligt vissa uppgifter Investeringsban
ken har lånat upp utomlands. I själva 
verket har alltså vid jämförelse med 
läget i fjol valutareserven gått ned med 
800 miljoner kronor under de första 
fyra månaderna i år.

Den fråga som regeringen och vi här 
i riksdagen har att ställa oss är om en 
vändning synes vara inom räckhåll. 
Finansministern förklarar för sin del 
att han tror att handelsbalansens un
derskott skall vändas till överskott un
der senare delen av året.

Vid sidan av eu förhoppning om 
bättre utbyte av utrikeshandeln är herr 
Strängs enda verkliga skäl för denna 
tro en förmodan att investeringarna i 
lager, som ökade med 2 miljarder un
der år 1969, nu skall ligga i stort sett 
oförändrade. Detta skulle då leda till 
att importbehovet sjunker så väsent
ligt att handelsbalansen skulle kunna 
svänga om till överskott. Det är en 
överoptimistisk förmodan. Den förut
sätter nämligen att vi får maximal ex
port men samtidigt ett minimum av im
port.

En viss sannolikhet föreligger för att 
exportutvecklingen åtminstone under 
1970 skall bli så gynnsam som finans
ministern tänker sig. Frågan är dock 
om produktionskapaciteten inom ex
portnäringarna inte redan nu är så 
hårt utnyttjad att det blir svårigheter 
att åstadkomma en ytterligare och till
räcklig ökning av exportvarorna.

Beträffande importen förefaller fi
nansministerns förutsägelser närmast 
vara helt verklighetsfrämmande. Skulle 
han få rätt måste nämligen importen, 
säsongutjämnad, minska under resten 
av året. Man skall då komma ihåg att 
sedan 1965 slutet av ett kalenderår 
aldrig har medfört förbättrad handels
balans. Mot denna bakgrund finns det 
experter som påstår att det mest sanno
lika är att handelsbalansen kommer att 
försämras med en miljard under året.

Låt mig återgå till vad finansminis
tern anför som skäl för att importen 
skall minska nämligen att lagerinveste
ringarna i stort skall ligga stilla. Finans
ministern redovisar egentligen inte någ
ra skäl för sin ståndpunkt. Det skedde 
dock en stor uppbyggnad av lagren 
1969. Det som skulle kunna anföras som 
skäl för att lagren inte skall öka lika 
mycket 1970 är bl. a. den stramare kre
ditpolitiken. Det räcker emellertid inte 
med att bara hänvisa till den. I varje 
fall måste herr Wickman och herr Lange 
se som ett oroande moment att den in
vesteringsökning, som man hoppas skall 
komma till stånd inom industrin, till 
stor del innebär ökade investeringar i 
maskiner. I många fall importeras des
sa, och det är en stor kostnadspost.

Herr Sträng gör inte ens ett försök 
att ingående diskutera skäl för och emot 
en dylik utveckling. Han målar sin öns
kedröm i rosa och ljusblått, och därmed 
punkt. Risken finns att herr Strängs 
konstverk får föras in bland dem som 
har mycket litet verklighetsanknytning. 
Och det är fel metod när det gäller så 
materiella ting.

Bytesbalansen skall enligt konjunk
turinstitutet försämras med 950 miljo
ner under detta år. Herr Sträng tror 
att försämringen blir 800 miljoner utan 
att precisera varför den skall bli 150 
miljoner mindre. Det skulle vara in
tressant att få en ordentlig redovisning 
för detta. En sådan skillnad ligger inom 
felmarginalen, men det kan ju ändå vara 
bra att få en belysning av den.

I detta sammanhang skulle jag vilja
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erinra om att avdelningschefen Jacobs
son i konjunkturinstitutet och professor 
Erik Lundberg, tydligen oberoende av 
varandra, har fört fram tanken på vär
det av ett från finansdepartementet helt 
fristående konjunkturinstitut, som en
samt fick lägga fram nationalbudgeten. 
Jag tycker att det ligger mycket i den 
tanken.

Om inte en ytterligare försämring av 
valutareserven skall uppkomma, måste 
en stor kapitalimport till. Det är bra alt 
finansministern nu hävdar alt social
demokratin har släppt sitt principiella 
motstånd mot lån i utlandet. Jag utgår, 
herr Wickman, från som självklart att 
möjligheterna att låna inte skall mono
poliseras till statliga organ — ty det är 
väl en självklarhet?

Sverige är alltså i ett besvärande eko
nomiskt läge när det gäller utrikeshan
del och valutasituation. Finansminister 
Sträng har, som föregående talare erin
rade om, upprepade gånger under sena
re år förklarat att socialdemokratins po
litik gått ut på att förhindra att ett läge 
av detta slag skulle uppstå. Senast i ja
nuari förklarade regeringen att det var 
”ett oavvisligt krav ... att garantera sta
bilitet i den fortsatta utvecklingen”. Mot 
denna bakgrund har socialdemokratin 
misslyckats, gruvligt misslyckats.

Konjunkturutsikterna för 1971 är inte 
enbart ljusa. Det finns ljusa inslag, men 
det finns också mörka. I USA står det 
och väger hur det skall bli. Blir det en 
längre period av sämre konjunkturer, 
kommer verkan att sprida sig till Väst
europa och även till Sverige. Åtskilligt 
tyder på att vissa branscher i vårt land 
kanske nått toppen av konjunkturkur
van. I detta läge blir kostnadssituatio- 
nen för den svenska produktionen 
oroande.

Sannolikt kommer prisstegringar och 
kostnadsstegringar att fördyra de svens
ka exportvarorna så att det relativa kost
nadsläget blir besvärande. Om så skulle 
bli fallet råkar vi ur askan i elden. Var 
finns i kompletteringspropositionen den 
ingående analys av de förhållanden som

jag här skildrat och som föregående 
talare från oppositionen har belyst? Ing
enstans! Luckorna i resonemangen är 
övermålade.

Som herr Bengtson erinrade om, har 
priserna från april 1969 till april 1970 
stigit väsenligt. Konsumtionsprisindex 
har stigit med 6,3 procent, och de se
naste månaderna är utvecklingen oroan
de. Eftersom herr Sträng hävdat alt 
priserna under hela 1970 inte skall stiga 
med mer än 4,5 procent, är det stor 
sannolikhet för att han räknat fel.

LO:s ordförande, herr Arne Geijer, 
målade också den 24 april vid LO:s re- 
presentantskap följande framtidsvy: ”Vi 
liar att räkna med en inflation år 1971 
av en omfattning som vi sällan upp
levt. Detta är en ofrånkomlig utveck
ling.” Herr Geijer ställde sitt hopp till 
att det skulle gå lika illa i våra konkur
rentländer. Annars skulle det bli besvär
liga konsekvenser för våra exportmöj
ligheter och för vår välståndsstegring.

Herr Sträng förklarade för några år 
sedan att han kunde acceptera en 3-pro- 
centig prisstegring. Mot bakgrunden av 
de inträffade prisstegringarna och vad 
man kan vänta sig om t. ex. herr Geijer 
skulle få rätt, finns det anledning att 
konstatera att socialdemokratin när det 
gäller prisstabiliteten nu förefaller att 
ha misslyckats, gruvligt misslyckats.

Som här tidigare anförts är behovet 
av en stabiliseringskonferens i ett så
dant läge alldeles uppenbart. Det är fullt 
rimligt att löntagarorganisationerna i 
nuvarande läge med prisstegringar och 
ett skattesystem som sannerligen inte 
kommer att visa sig vara någon skatte
sänkning försöker att gardera sig. Stats
makterna borde vid en sådan stabilise
ringskonferens förklara sig villiga att 
åta sig vissa uppgifter, som skulle bidra 
till stabilitet och därmed medverka till 
den moderation som då blir mer natur
lig för löntagarnas representanter.

Detta är enda möjligheten att åstad
komma ett läge med gynnsammare för
utsättningar för samhällsekonomisk ba
lans.

AnR. den ekonomiska politiken, ni. ni.
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Regeringen har de senaste åren oupp
hörligt förklarat att en av förutsättning
arna för en gynnsam ekonomisk utveck
ling i Sverige är att industrin investerar 
mera. Hur har det gått?

Hittills har det inte gått alls. Inter
nationellt sett har vi under andra delen 
av 1960-talet legat lågt i fråga om in
vesteringar i näringslivet. Här har vi 
alltså ett nytt socialdemokratiskt miss
lyckande, ett gruvligt misslyckande. Och 
det är allvarligt eftersom investeringar
na är bryggan över till framtiden. Om 
bryggan är för smal, konstruktionen för 
dålig kan man inte lita på dess hållbar
het.

Den väsentliga frågan är om det verk
ligen kan bli en kraftig och önskvärd 
stegring av industrins investeringar. Om 
detta skall lyckas — vilket vi givetvis 
alla hoppas — beror för det första på 
konjunkturutvecklingen, och för den 
svenska exportkonjunkturen kommer 
kostnadsläget på andra sidan årsskiftet 
att spela en avgörande roll. Där finns 
det orostecken.

För det andra beror det på möjlig
heterna för företagen att få tillräckliga 
krediter till investeringar. Den allmän
na internationella erfarenheten visar 
att kreditrestriktioner uppträder i form 
av verkningar med lång eftersläpning. 
Professor Erik Lundberg och pol. mag. 
Anders Olséni har redovisat detta i en 
intressant undersökning. Man säger att 
en penningpolitisk åtstramning i regel 
får 20 procents effekt inom ett år och 50 
procents effekt inom två år. Utan att 
pressa dessa siffror, eftersom det ofta 
beror på hur åtstramningen sker, skulle 
man ändå kunna säga, att om detta kom
mer att gälla svenska förhållanden — 
och det finns ingenting som tyder på att 
läget där skulle vara radikalt annorlun
da — kan det alltså tänkas att kreditåt- 
stramningen får verklig effekt först när 
konjunkturkurvan eventuellt börjar böja 
nedåt.

Docent Gunnar Eliassons avhandling 
lyder på att uppladdningen av likvidi
tet inom företagen under en tidigare pe

Ang. den ekonomiska politiken, m. m.
riod fäller utslaget, om det skall bli in
vesteringsökningar eller ej. Den upp
laddning av likviditet som under 1969 
skedde i de stora och medelstora före
tagen skulle alltså nu kunna vara an
ledningen till att man kan ha en viss för
hoppning om investeringsökningar. Men 
de små företagen har redan drabbats 
hårt av kreditrestriktionerna, och där 
kommer det säkerligen inte att bli några 
betydande investeringsökningar.

Valutautflödet under förra året nöd
vändiggjorde för riksbanken att dels 
höja räntorna till en rekordartad höjd, 
dels införa hårda kreditrestriktioner. 
Jag skall inte uttala mig om alla enskil
da detaljer i denna penningpolitik. Åt
gärder var nödvändiga, oberoende av 
vilken finanspolitik finansministern 
förde. Men jag har haft anledning att 
i riksbanksfullmäktige, här i kammaren 
och offentligt markera att finansminis
tern visat dålig handlingskraft när det 
gällt att hjälpa till att lösa problemet 
med valutautströmningen.

Jag gör detta konstaterande mot bak
grunden av att finansministern i janu
ari förklarade att det var ”ett oavvis
ligt krav — — — att åstadkomma en 
bättre balans mellan de ekonomisk-poli
tiska medlen”.

Oppositionens representanter i riks
banksfullmäktige har tagit sitt fulla an
svar och medverkat till den obehagliga 
kreditåtstramningen. Vi har nu nått 
den tidpunkt då det inte är möjligt att 
fortsätta kreditåtstramningen någon 
längre tid. Restriktionerna kommer att 
motverka sig själva genom att de häm
mar näringslivets växtkraft och rent av 
åstadkommer obalans. Den senaste upp
görelsen med affärsbankerna innebär 
emellertid att i eu växande ekonomi 
blir åtstramningen allt hårdare under 
andra halvåret 1970. Enligt folkpartiets 
mening skulle resultatet av en sådan 
politik kunna leda till mycket allvar
liga konsekvenser för många företag 
och för sysselsättningen i åtskilliga 
branscher. Vi kommer under de förut
sättningar som nu är möjliga att förut
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se inte att vara villiga att medverka 
härtill.

Socialdemokratin saknar uppenbar
ligen initiativkraft nog för att lägga 
fram ett program som med någon san
nolikhet har en chans att snabbt rätta 
till obalansen i de utrikes betalning
arna. Ju längre man dröjer desto svå
rare blir uppgiften. Mittenpartierna er
bjuder därför socialdemokraterna att 
gå med i en parlamentarisk beredning 
med företrädare för näringslivets or
ganisationer och arbetsmarknadens 
parter med uppgift att skyndsamt un
dersöka orsakerna till rådande oba
lans. Uppgiften skulle vidare vara att 
med utgångspunkt från denna analys 
föreslå sådana kortsiktiga och långsik
tiga åtgärder som statsmakterna kan 
vidta för att bidra till jämvikt i betal
ningsbalansen. Glädjande nog anslöt sig 
moderata samlingspartiet till detta i 
bankoutskottet.

Bankoutskottets socialdemokrater 
rycker på axlarna åt erbjudandet. Gör 
regeringen det också?

Vårt gemensamma intresse att verka 
för att riva handelshindren länderna 
emellan kan verkligen inte beskrivas 
som en fortgående succé. Nordek lig
ger tills vidare på is. Det är angeläget 
att regeringen begagnar alla möjlighe
ter att utvidga det ekonomiska samar
betet i Norden. Vilka utvägar som där
vid kan öppna sig är för närvarande 
inte möjligt att klart fastlägga.

Regeringen har gjort försök att i 
EEC-staterna vinna ökad förståelse för 
Sveriges hållning att med bibehållen 
neutralitet få anknytning. Huruvida de 
försöken kan beskrivas som lyckade är 
för tidigt att bedöma. Folkpartiets för
hoppning är att det skulle vara möj
ligt att för Sverige ta upp förhandling
ar med EEC i nära tidsmässig anknyt
ning till förhandlingar med de stater 
som direkt har begärt medlemskap. Det 
är nödvändigt att här inte försitta till
fällena utan ständigt vara beredd på 
att göra de framstötar som kan visa sig 
nödvändiga.

I det sammanhanget vore det önsk
värt om handelsministern i dag ville 
redovisa vilka administrativa åtgärder 
regeringen tänker vidta för alt ha en 
beredskapsstab färdig för förhandling
ar.

Av stort intresse är att Rumänien och 
Ungern sedan åtskillig tid visat intresse 
för att komma in i GATT. Självfallet 
räknar de med att vinna ekonomiska 
fördelar på ett inträde. Och varför skul
le de socialistiska staterna inte få kal
kylera med det? De bör ha samma rät
tigheter som andra. Det är också in
tressant att ur utrikespolitisk synpunkt 
notera att dessa två länder anser sig 
ha möjligheter att göra sådana här 
framställningar. Jag utgår ifrån att den 
svenska regeringen har ett med oss 
sammanfallande intresse att möjliggöra 
för Rumänien och Ungern att bli med
lemmar i GATT. Jag hoppas att han
delsministern har möjlighet att i den 
mån Sverige har något inflytande un
derlätta ett inträde på för alla parter 
rimliga villkor.

Det är beklagligt att det nu inte sy
nes föreligga några möjligheter i GATT 
till förhandlingar om tullsänkningar 
och undanröjande av andra handels
hinder före slutet av 1971. Skulle han
delsministern ha några andra utvägar 
i sikte vore det ju tacknämligt.

Under de senaste månaderna har 
från personer mer eller mindre an
knutna till finansdepartementet sänts 
ut larmsignaler om den ekonomiska 
framtiden.

Den 4 mars riktade statssekreteraren 
ett hårt angrepp på landstingens sjuk- 
vårdsplaner. Det var inte nog med 
sparsamhet i fråga om nya byggen. En 
radikal omläggning av planerna för de 
närmaste fem åren var nödvändig. 
Akutsjukvården skulle inte alls få byg
gas ut, och man skulle inskränka ut
byggnaden av specialiteter. Allt som 
kunde satsas skulle gå till öppen vård, 
långtidsvård och mentalsjukvård.

En månad senare var det planerings
chefen Hööks lur. Läget var det, sade

Ang. den ekonomiska politiken, m. in.
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Ang. den ekonomiska politiken, m. m. 
han, att man fick inställa sig på en 
långsammare stegring av bruttonatio
nalprodukten än under 1960-talet. Or
sakerna härtill angavs främst vara det 
minskade utbudet av arbetskraft och 
den kortare arbetstiden samt stagne
rande produktivitetsuppgång — det se
nare till följd av förskjutningar mellan 
olika näringsgrenar. Höök bedömde det 
efter u-landsanspråken och turism 
kvarstående utrymmet för inhemska 
ändamål till en ökning av 3 procent 
per år. Av detta utrymme var redan 1 
procent intecknat till pensionärerna.

Samtidigt måste, sade han, balansen 
i utrikesbetalningarna återställas — ett 
i och för sig rimligt krav. Skulle den 
offentliga sektorns behov, d. v. s. sta
tens och kommunernas, tillgodoses en
ligt tillgängliga planer, skulle enligt 
planeringschefen kommunalskatter och 
statsskatter stiga minst lika mycket 
som under 1960-talet. Med ett kraftigt 
understatement konstaterar han, att det 
är en väsentlig skillnad om dessa höj
da skatter tas ut från de verkliga in
komsthöjningar löntagarna fått eller om 
resultatet blir inga standardhöjningar 
alls för vissa grupper under de närmas
te fem åren.

Han konstaterar vidare att konse
kvenserna av ett sådant alternativ väl
taligt illustrerats av de vilda strejker
na och den häftiga debatten mellan LO 
och tjänstemännen. — Jag skall inte 
kommentera det. -— Herr Höök utgick 
ifrån att om löntagarnas anspråk inte 
kan pressas ned ytterligare, återstår 
endast att begränsa den offentliga sek
torns växt.

Det här var alltså ett referat av vad 
finansministerns planeringschef sagt.

Den långsiktsbudget som nu redovi
sas i kompletteringspropositionen ty
der på att finansministern överväger 
åtgärder i den andan.

Sedan detta skrevs har ett märkligt 
skådespel uppförts av socialdemokra
terna. Herr Sträng säger alltså först att 
om man skall ha någon fortsatt reform

verksamhet, är ”en oundgänglig förut
sättning för att detta skall kunna ske 
... att en omprövning och nedskär
ning sker inom olika existerande ut- 
giftsprogram”. Några dagar efter detta 
uttalande påstår statsminister Palme, 
att ytterligare skärpning av den eko
nomiska politikens medel kan anses 
aktuell. Varpå herr Sträng kontraslår 
med ett onyanserat nej till denna tan
ke: ”Det får stå för statsministerns räk
ning.” Det hela verkar att vara ett in
slag som mycket väl skulle ha passat i 
den årsskrift som gavs ut för ett antal 
år sedan med rubriken ”Grönköping 
— idyll och panik”.

Ena dagen mörka framtidsutsikter, 
annonserande om omprövning av re
dan fattade beslut, nästa: dags för yt
terligare åtstramning, dagen därpå ett 
kärvt nej till detta. Hur är det inom 
den socialdemokratiska regeringen? Är 
det idyll eller panik som är utmär
kande för regeringens syn på framti
den? Uttalandena tyder ju på att det 
finns representanter inom regeringen 
för båda dessa ytterlighetsriktningar. 
Själv tror jag att sanningen ligger nå
gonstans mitt emellan.

För folkpartiets del har vi klart kon
staterat att situationen är oroande. Det
ta har bestämt vårt handlande i riks
dagen. De förändringar vi föreslog be
träffande skatteförslaget förklarade vi 
oss villiga att medverka till finansie
ringen av. Vi har medverkat till skärp
ningen av kreditpolitiken. Folkpartiet 
har varit ytterligt återhållsamt med 
löften om omedelbara stora framtida 
utgiftsökningar. Vi har vidare uppre
pade gånger förklarat att det finns an
ledning för partierna att gemensamt 
undersöka besparingsmöjligheterna när 
det gäller statens utgifter. Finansmi
nistern tycker att han sköter den saken 
bäst själv. All right! Då får också re
geringen vara villig att tala om för 
medborgarna vad den avser att skära 
ned av det nuvarande utgiftsprogram- 
met. Herr Bohman ställde mycket be
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rättigade frågor. Det naturliga tillfäl
let att svara iir nu i riksdagens sista 
debatt för vårsessionen. Det iir här riks
dagen kan få en chans att diskutera re
geringens planer.

Herr talman! Åtskilliga socialdemo
kratiska talare har sedan många år an
vänt nedsättande omdömen om dem 
som verkar i de svenska företagens led
ning. ”De säljer den enskildes frihet 
för en femöring på lönen.” ”De saknar 
mänskliga känslor.” ”Maximering av 
vinsten” påstås vara den enda ledstjär
nan för deras verksamhet.

Det har gått så långt att man bland 
fula ord kan katalogisera uttryck som 
”storfinans”, ”näringslivets män”. Man 
har på en del håll medvetet strävat efter 
att klistra så många nedsättande etiket
ter på företagsledningarna, alt det 
skall räcka med att inför kritik bara 
slunga ut: ”Det är bara storfinansen 
som försvarar sina intressen” och så 
skall mindre initierade människor där
med förledas att tro att det måste vara 
något skumt, något man inte behöver 
bry sig om. Inte alla socialdemokra
ter har sådana här fula trick för sig, 
det vill jag understryka. Men det finns 
så många som gjort och gör övertramp, 
att den gamla obönhörliga klasskamps- 
ideologin lever kvar. Man har sått ogräs 
i så stor mängd att debattmiljön i vårt 
land är allt annat än tillfredsställande.

När nu folk som representerar före
tagsamheten försvarar sig mot orimliga 
beskyllningar, så upptas det mycket onå
digt på en del håll inom det socialde
mokratiska partiet och den socialdemo
kratiska pressen. Kritik av socialdemo
kratins ekonomiska politik påstås tyda 
på bristande demokratiskt sinnelag. Det 
finns tydligen socialdemokrater som 
tror att partiet blivit så mäktigt, att det 
kan undgå lagen om att det man sår får 
man också skörda.

Kampanjen mot enskilda personer 
inom företagsamheten och mot dessa 
människor som grupp måste givetvis 
leda till ett spänningsförhållande. När

Ang. den ekonomiska politiken, m. m. 
därtill kommer att socialdemokratisk 
politik lett till ett allvarligt ekonomiskt 
läge för vårt land är det begripligt att 
oron sprider sig.

Fn del socialdemokrater tror givet
vis, att man med denna kampanj skall 
vinna fördelar på vänsterkanten och i 
tävlan med kommunisterna. Det må vara 
hur som helst med det. Det blir svenska 
folket i stort, som får betala kostnader
na för kampanjen.

Inte blir stämningsläget bättre av att 
enskilda socialdemokratiska riksdags
ledamöter förordar långtgående sociali- 
seringsåtgärder. Uppenbarligen har so
cialdemokraterna svårigheter att klara 
sig ut ur det dilemma man satt sig i. 
Statssekreterare Feldt har lämnat ett 
fiffigt svar, då han påstått att det inte 
kan bli något av socialiseringsframstö- 
tarna, eftersom man inte är överens var 
man skall börja. Skulle det vara ett ut
tömmande skäl då kunde man ju råda 
socialdemokraterna att förstatliga allt 
som de föreslår. Riktigt så skall svaret 
givetvis dock inte tolkas. Men i så fall 
hur? Statsminister Palme svarar på frå
gan genom att börja yra om att man 
inte skall mana fram socialiseringsspö- 
ket. Skulle alla dessa idéer om förstat
ligande genomföras, är det dock ingen
ting annat än socialisering i hittills 
oanad skala. Sverige skulle bli ett byrå
kratiskt centraldirigeringssamhälle. Det 
är inte vi som har kastat fram dessa 
förslag om en våldsam ökning av sta
tens makt. Herr Palme verkar helt för
virrad inför det som hänt. Jag förstår 
honom. Vad skall eu stackars nyvald 
partiordförande göra, när de krafter 
som fört honom till posten helt plöts
ligt vill se utdelning på sina insatser? 
Det kan han ju inte utlova just nu.

Det skall bli intressant att se om den 
socialdemokratiska partiledningen skall 
begagna tillfället att i vårriksdagens 
sista debatt i denna sak göra en dekla
ration — hederlig, rakt på sak. Eller 
kommer man att tala om något annat, 
t. ex. den ofina oppositionen? Ja, oppo-
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Ang. den ekonomiska politiken, m. m. 
sitionen är ofin ur en del synpunkter, 
bl. a. därför att den hävdar att social
demokratin inte liar något monopol vare 
sig på att inneha regeringsmakten eller 
på att komma med alla goda förslag'. 
Senast i går visade ju den deklaration 
som framfördes från mittenpartierna 
att vi här har eu klar linje när det gäller 
att verkligen vädja till svenska folket 
på dessa punkter.

Under statsminister Erlanders tid 
kunde man med åren märka en alltmer 
utpräglad benägenhet hos honom att för 
det egna partiet monopolisera allt det 
han tyckte var bra. Även om andra par
tier föreslagit samma sak samtidigt eller 
tidigare spelade det ingen roll. Om man 
hade trott herr Erlander skulle social
demokratin ha ett propagandamässigt 
monopol på alla fina förslag och refor
mer och allt som gick bra i utveckling
en, oavsett om socialdemokraterna haft 
något att göra med utvecklingen eller ej. 
— Det händer ju nämligen en hel del 
även utanför den ram där statsmakter
na beslutar.

Herr Erlanders efterträdare, herr 
Palme, har inte bara övertagit denna 
propagandauppläggning utan tillspetsat 
den. Man hade möjligen kunnat tänka 
sig att herr Erlanders uppträdande be
rodde på att han varit statsminister så 
länge att han ansåg sig ha rätt att ta sig 
vissa friheter. Herr Palme har uppen
barligen snabbt växt in i rollen som 
ledare för det makthavande partiet. Allt 
det regeringen Palme gör är bra, och allt 
det som är bra har herr Palmes parti 
som upphovsman!

Nästa led i den socialdemokratiska 
propagandauppläggningen är att doppa 
penseln i svart och misstänkliggöra op
positionspartiernas avsikter. Om ett op
positionsparti lägger fram ett förslag 
anses det inte vara allvarligt menat. 
Avsikterna är helt annorlunda och ofta 
skumma. Om ett oppositionsparti före
slår förbättringar i en proposition ut
målas de som en försämring. Man tar 
det som ett exempel på vilka olyckor 
som skulle inträffa om de nuvarande

oppositionspartierna kommer i rege
ringsställning.

Metoden har verkligen många mot
bjudande inslag. Det är förnedrande för 
den svenska demokratin att sådant skall 
förekomma. Misstänkliggörande av mot
ståndare hör hemma i andra styrelse
skick. Herr Palme och hans eftersägare 
borde hålla sig för goda för att tilläm
pa sådana metoder. Men erfarenheterna 
visar att det är svårt för partier som 
länge innehaft makt att kunna granska 
sig själva och sina motståndare med 
någon större grad av objektivitet. Makt
positionen tycks leda till övermod, över
sitteri och ett visst förakt för andra.

Herr Palme gör emellertid en stor 
dumhet. När han själv vill ha monopol 
på allt det som han tycker är bra, är 
det bara den ena sidan av medaljen. 
Folk är inte dummare än att man förstår 
att den som anser sig ha monopol på 
att påverka samhällsutvecklingen också 
måste bära ansvaret för de mindre goda 
inslagen, för medaljens baksida. Men 
när detta påvisas flyr herr Palme och 
hans eftersägare i vild fart från ansva
ret. Då är det plötsligt andra krafter 
som är i görningen. Eller också säger 
man att oppositionen ju inte har före
slagit några åtgärder och därför finns 
det ingenting att diskutera.

Herr talman! Detta är t. ex. fallet be
träffande den ekonomiska situationen. 
Den nuvarande socialdemokratiska re
geringen har större maktbefogenheter 
än någon annan svensk regering haft i 
fredstid. Ändock står Sveriges ekonomi 
inför ett oroande perspektiv. Många 
socialdemokrater försöker nu försvara 
sig med att oppositionen ju inte har 
föreslagit någonting. Det är ett ynkligt 
svar.

För det första är det fel, eftersom vi 
lagt fram en rad konkreta förslag under 
denna riksdag och tidigare och efter
som vi dessutom erbjudit oss att vara 
med om överläggningar om gemensam
ma åtaganden för att förbättra situatio
nen.

F^ör det andra är det regeringen, som
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liar Stagit sig att styra landet. Man kan 
inte på en gång hävda, att man själv bär 
ansvaret för allt det goda och sedan 
springa från det, när det gäller ansvar 
för avigsidorna.

I själva verket är denna ansvarsflykt 
det bästa beviset på att vi nu står inför 
ett socialdemokratiskt misslyckande — 
ett gruvligt misslyckande.

Herr statsrådet WICKMAN:
Herr talman! Det finns skäl att inleda 

detta inlägg i vår ekonomiska slutdebatt 
med att konstatera att vårt lands ekono
mi är utomordentligt stark.

Vår ekonomiska utveckling präglas av 
en mycket .snabb produktionsökning. 
I fjol ökade den totala produktionen i 
landet med icke mindre än drygt 5 pro
cent, trots att det under samma tid in
träffade en mycket obetydlig ökning av 
antalet arbetade timmar. Detta senare 
faktum bör man besinna, när man — 
vilket förekommit delvis i denna kam
mare men kanske i mindre utsträck
ning än tidigare — gör internationella 
jämförelser. Det är nämligen totalt me
ningslöst att jämföra den totala produk- 
tionsökningstakten i olika länder, om 
man inte samtidigt tar hänsyn till vil
ken ökning av arbetsinsatsen och anta
let arbetade timmar som samtidigt har 
skett.

I vårt land inträffade vidare i fjol en 
sedan länge väntad och angelägen upp
gång i näringslivets investeringar. Detta 
gällde också industrins investeringar, 
även om ökningen i fjol för industrins 
del blev lägre än som beräknats — den 
blir desto större i år. 109 000 lägenhe
ter blev inflyttningsfärdiga i fjol. Hus
hållen kunde öka sina reella inkomster, 
d. v. s. inkomsten efter skatt och pris
stegringar, med nära 4 procent.

Den svenska exporten ökade i volym 
med 12 procent. Under första kvartalet 
i år har ökningen varit ännu snabbare 
och uppgått till 14 procent. För april 
månad för vilken uppgift nu är tillgäng
lig — jag troir att preliminära månads-

Anjj. den ekonomiska politiken, in. in. 
siffror för april i dag redovisats i tid
ningarna — är exportens värdeökning 
inte mindre än 31 procent jämfört med 
april i fjol.

Jag tror att det är svårt att finna 
effektivare dementier på de spridda och 
enfaldiga uttalanden som tidigare under 
året har gjorts om att svenska kronan 
skulle vara internationellt övervärderad 
och att vår export inte skulle vara kon
kurrenskraftig. Vi skulle ha kunnat re
dovisa ännu större exportökning i år, 
om kapaciteten i vår industri inte redan 
varit så hårt och fullt utnyttjad som den 
är. Det förhållandet att vi i den fas av 
högkonjunkturen som vi nu befinner oss 
i ligger precis uppe vid kapacitetstaket 
innebär att produktionsstegringen i år 
inte blir lika snabb som i fjol. Detta är 
inte något bevis för en minskad effekti
vitet i vårt näringsliv vid en internatio
nell jämförelse, utan ett direkt uttryck 
för vad som ofrånkomligen händer när 
man kommer upp i fullt kapacitetsut
nyttjande. Detta gör att den totala pro
duktionsökningen i år kan uppskattas 
till 3,5 procent. Den investeringsupp- 
gång i industrin som varit och är ett av 
huvudmålen för den ekonomiska politi
ken att stimulera, kan — att döma av 
en analys av de planer som föreligger 
— i år beräknas till 15 procent. Denna 
investeringsuppgång kan i vår ekonomi 
samtidigt förenas med ett utomordent
ligt stort bostadsbyggande. Sannolikt 
blir 108 000 lägenheter inflyttningsfär
diga i år.

Sysselsättningen är utomordentligt 
hög. Arbetslösheten är nere i 1,4 pro
cent, vilket betyder att den är ännu 
lägre än i fjol. Vi har också under det 
senaste halvåret kunnat iaktta en be
gynnande regional utjämning i och med 
att sysselsättningsläget har förbättrats 
också i skogslänen. I ett slort antal före
tag, både statliga och privata med stat
lig stimulans, har investeringsbeslut fat
tats som innebär att vi kan emotse en 
inte oväsentlig industriell sysselsätt
ningsexpansion just i stödområdet.

Detta är alltså det aktuella läget. Jag



28 Nr 31 Fredagen den 29 maj 1970

Ang. den ekonomiska politiken, m. m. 
kommer tillbaka till frågan om förtroen
det, inte bara därför att jag råkar vara 
industriminister utan därför att det är 
intressant att se hur den svenska indu
strin själv bedömer sin egen framtid. 
Den svenska industrin är nämligen 
starkt optimistisk i de långtidsplaner 
som den redovisar till den nu arbetande 
långtidsutredningen, alltså den utred
ning som skall ge oss en analys beträf
fande utvecklingen av svensk ekonomi 
under första hälften av 1970-talet. Det 
visar sig nämligen att industrins egna 
förväntningar inför 1970-talet karakte
riseras av planer på mycket kraftiga 
årliga produktionsökningar och även av 
mycket betydande optimism när det 
gäller bedömningen av den framtida 
exportökningen.

Den debatt vi för i dag skall alltså 
äga rum mot bakgrund av detta verkliga 
läge och den bild av framtiden som i 
dag faktiskt föreligger i den svenska 
ekonomin. Det är väl rätt självklart att 
sådana synpunkter delvis kommer bort 
i oppositionens inlägg, men jag vill 
gärna notera att jag lade märke till att 
både herr Bohman och herr Dahlén 
faktiskt gjorde en reservation — herr 
Bohman med något starkare ord än herr 
Dahlén. Herr Bohman markerade att 
vår ekonomi är i grunden stark. Det är 
ju en fördel att vi på den punkten är 
överens och kan slippa något av den 
tendens till svartmålning som oppositio
nen gärna ägnar sig åt.

Ingen i kammaren skall nu tro att jag 
har nämnt dessa grundläggande drag i 
vår ekonomiska utveckling för att dölja 
att vi i vår aktuella situation har pro
blem i vår ekonomi. Vi har diskuterat 
två problem här i dag, och det är vik
tigt att vi gör det därför att de ställer 
betydelsefulla krav på den ekonomiska 
politiken. Jag syftar naturligtvis dels på 
underskottet i vår bytesbalans, dels på 
de pågående prisstegringarna.

Vår bytesbalans försämrades i mitten 
på 1960-talet. En viss förbättring har in
trätt, men fortfarande kvarstår — och 
nu talar jag först om vår varubalans,

alltså vår handelsbalans — ett under
skott av storleken 1 miljard kronor un
der de tre senaste åren. Nu är det na
turligt att vi har ett registrerat under
skott i vår varubalans helt enkelt där
för att importen registreras eif, medan 
exporten registreras fob. Därför blir så 
att säga importen övervärderad statis
tiskt i förhållande till exporten. Detta 
korrigeras sedan när man bygger upp 
hela bytesbalansen genom att vi ju har 
ett betydande sjöfartsnetto på 2 miljar
der kronor. Men sjöfartsnettot är inte 
tillräckligt stort för att förhindra att by
tesbalansens totala underskott i fjol blev 
så pass stort som 1 miljard kronor.

Vad beror då detta underskott på? 
Det är självklart att en diskussion om 
politiken och en rekommendation om 
politikens inriktning måste bygga på en 
analys av de faktorer som bestämmer 
utvecklingen. Det har sagts i våra fi
nansplaner flera gånger, och det kan 
vara skäl att upprepa det här: vad vi 
står inför i svensk ekonomis relationer 
till utlandet är ett under 1960-talets se
nare del inträdande nytt strukturellt 
problem, ett strukturellt balansproblem 
som går tillbaka framför allt på två pos
ter i vår utrikesbalans.

Den ena är det stora och växande 
turistunderskottet, som jag vill minnas 
är uppskattat i prognoser för innevaran
de år till 1 400 miljoner kronor. Då skall 
vi komma ihåg att detta underskott sti
ger med ungefär 200 miljoner kronor 
per år, vilket betyder att underskottet för 
bara något tiotal år sedan var endast 
200 miljoner kronor. Detta är alltså en 
ny stor nettoutgift för folkhushållet som 
vi måste betala, ett krav som vi tidigare 
inte behövt ställa på vår ekonomi.

Den andra posten som också är en ny
het och som skapar ett nytt ekonomiskt 
problem för oss är den växande — i 
framtiden snabbt växande — u-hjälpen, 
som döljer sig under posten ”transfere
ringar” i betalningsbalansstatistiken i 
finansplanen. Den posten ger för detta 
år ett underskott på 900 miljoner kro
nor, vilket är 400 miljoner kronor mer
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än för Ivå är sedan. Vi vet dessutom att 
den utvecklingen kommer att fortsätta 
till följd av de åtaganden som vi liar 
iklätt oss gentemot de fattiga länderna 
genom beslut i riksdagen.

Det betyder att vi måste ställa högre 
krav på vår exportindustris förmåga 
att intjäna de valutor som är nödvän
diga för att täcka dessa utgifter i för
ening med en sådan konkurrenskraft 
hos den utlandskonkurrerande hem- 
mamarknadsindustrin att importök
ningen kan hållas tillbaka i så pass 
stor utsträckning alt vi i våra löpande 
transaktioner inom varuhandeln och 
naturligtvis även de kommersiella tjäns
terna arbetar upp ett tillräckligt stort 
överskott för att täcka de ofrånkomli
ga underskotten.

Har man gjort den analysen — och 
jag tror inte att någon bestrider dess 
riktighet — är det självklart att vi mås
te inrikta oss på att lösa de svenska 
bytesbalansproblemen så snabbt som 
möjligt. Vi kan inte lösa dem från ett 
år till ett annat. Detta är elt struktu
rellt problem, och strukturella problem 
måste angripas med strukturella medel. 
Det gäller att så påverka vårt närings
livs effektivitet att vi i vår varuhandel 
kan arbeta upp det överskott som är 
nödvändigt.

Jag skall inte gå in på alla de åtgär
der som detta förutsätter. Den klaraste 
och enklaste och ur vissa synpunkter 
kanske mest påtagliga är nödvändighe
ten att bereda ett stort utrymme i eko
nomin för den investeringsökning som 
måste ske i våra utlandskonkurreran- 
de näringar. Detta måste bestämma den 
totala investeringspolitiken och den to
tala ekonomiska politiken.

Herr Dahlén har ett sätt att tala om 
ekonomi som om han underligt nog 
trodde att vi i det här landet lever i 
vad han i andra sammanhang beskri
ver som en skräckvision av ett social
demokratiskt samhälle, det totalsocia- 
liserade, byråkratiskt styrda samhället, 
där man genom centrala beslut kan be
stämma investeringarna i en viss nii-

Ang. den ekonomiska politiken, m. m. 
ringsgren eller inom industrin i dess 
helhet. Herr Dahlén vet naturligtvis 
mycket väl att så fungerar inte den här 
ekonomin, och i grunden fungerar inte 
heller på längre sikt en totalbyråkra- 
tiskt kontrollerad ekonomi på det sät
tet.

När vi säger att vi ett visst år lägger 
upp vår politik i syfte att åstadkomma 
en ökning av investeringarna och ge
nom budgetpolitiken skapa det reella 
utrymmet härför men den beräknade 
investeringsuppgången sedan inte kom
mer till stånd, då säger alltid herr 
Dahlén, med triumf i rösten: Ett nytt 
misslyckande för regeringen. Det är 
inte så man bedriver ekonomisk poli
tik, herr Dahlén.

Investeringsutvecklingen bestäms 
nämligen inte enbart av den ekonomis
ka politiken. Den bestäms till myckel 
stor del — och det är nödvändigt i 
vårt land, eftersom vi i så hög grad är 
utlandsberoende — också av den inter
nationella konjunkturen, av företagens 
vinstförväntningar. Därför har förverk
ligandet av denna investeringsuppgång, 
som det under ett flertal år har varit 
ett mål för oss att få till stånd, dröjt. 
Det var först i fjol som investerings- 
uppgången började skönjas. Den kom
mer såvitt vi nu kan bedöma att bli 
större under innevarande år, delvis 
som ett resultat av att leveranserna av 
vissa investeringsvaror helt enkelt har 
skjutits över från fjolåret till inneva
rande år.

Vi gläder oss åt denna investerings
uppgång, och jag kan inte underlåta 
att kommentera den på det sättet, att 
den visar att det finns ett, vad jag skul
le vilja kalla, defaetoförtroende för re
geringens politik inom det svenska nä
ringslivet. Vår politik kommer själv
fallet också i framtiden att vara inrik
tad på att möjliggöra att denna expan
sion fortsätter. Den politiken skall ock
så på sikt lösa vårt betalningsbalans
problem.

Jag vill dock inte förneka att bytes
balansen också påverkas av mera kort-



30 Nr 31 Fredagen den 29 maj 1970

Ang. den ekonomiska politiken, m. m. 
siktiga faktorer. Det vore fel att säga 
att det nuvarande underskottet uteslu
tande är ett strukturellt underskott. Det 
finns också en kortsiktig konjunktur- 
bestämd del av underskottet, som i fjol 
blev större än väntat. Dessa frågor är 
det fortfarande svårt att ge ett defini
tivt svar på i analysen, helt enkelt där
för att statistiken är eftersläpande och 
ofullständig.

Lageruppbyggnaden var i fjol ex
tremt stor — 2 miljarder kronor. Det 
är den enda rimliga förklaring som kan 
ges till den mycket snabba importök
ning som då ägde rum. Den kraftiga 
lagerökningen i fjol ger oss anledning 
att förvänta en långsammare import
ökning under innevarande år. Fn så
dan uppbromsning var som bekant ock
så inlagd i prognoserna, både i stats
verkspropositionen och i den revidera
de finansplan som kom i början av 
maj och som ju är det dokumentariska 
underlaget för den här debatten.

Nu visar det sig att importöknings
takten har förblivit hög även under 
första kvartalet — ja, eftersom vi nu 
också har aprilsiffrorna kan jag tilläg
ga att den har varit stark under de fyra 
första månaderna. Importökningen har 
blivit större än vad vi hade väntat, det 
skall jag inte ett ögonblick dölja. Detta 
betyder i sin tur att det inte är realis
tiskt i dag att räkna med att minsk
ningen i fråga om underskottet i han
delsbalansen blir så omfattande under 
innevarande år som vi angav både i ja
nuari och i maj.

Om vi analyserar den betydande im
portökning som ägt rum i år, och ser på 
varusammansättningen, finner vi att den 
i hög grad har en sammansättning som 
tyder på att lageruppbyggnaden har 
fortsatt under det första kvartalet. Det 
innebär att den omsvängning i lager
investeringarna — och det är de som i 
hög grad bestämmer de kortsiktiga för
ändringarna av konjunkturtrycket i vår 
ekonomi — som vi med mycket stor 
säkerhet kan vänta kommer något se
nare än vi bedömde. Därmed kommer

också den konjunkturbestämda minsk
ningen av vårt underskott att bli nå
got förskjuten i tiden. Jag tror dock 
inte att det finns anledning att göra nå
gon annan grundläggande bedömning 
än vi gjort tidigare i år.

Detta tyder på att både styrkan och 
varaktigheten i konjunkturuppgången, 
internt och internationellt, har varit 
större än vi hade förutsett. Det senare 
är i och för sig ingenting som vi har 
varit ensamma om — också de inter
nationella ekonomiska samarbetsorga- 
nens konjunkturbedömningar har på 
samma sätt förskjutits successivt. Ef
tersom ett nödvändigt inslag i vår po
litik är den successiva anpassningen 
av den ekonomiska politikens medel 
till den verkliga utvecklingen, har det
ta medfört att politiken successivt 
skärpts under innevarande år. Vi bör
jade med skattehöjningar — beträffan
de tobak och maltdrycker — i början 
av året och tidigareläggning av den i 
skattereformen ingående momshöjning- 
en på kapitalvaror. Den successiva åt
stramningen fortsatte med senarelägg- 
ning av statliga beställningar och in
förandet av en investeringsavgift på 
oprioriterat byggande i syfte att både 
reellt och finansiellt skapa resurser för 
den industriella investeringsuppgången 
liksom för bostadsbyggandet.

Ibland har frågan ställts om inte 
denna utveckling i vår handelsbalans 
är oroande och varför inte regeringen 
vidtar ytterligare åtgärder. Jag vill då 
redovisa den bedömning jag gör av ut
vecklingen och anföra, att vi med myc
ket stor sannolikhet har att vänta eu 
markerad förbättring av denna situa
tion under andra halvåret i år. I den 
ekonomiska politiken är dessutom, 
med redan fattade beslut, inbyggd en 
mycket markerad ökning av åtstram
ningen av denna politik. Den åtstram
ningen finns i hög grad i budgeten, 
kanske framför allt i den. Jämför vi 
budgeten för innevarande år och den 
för nästkommande år — som vi skall 
fatta beslut om i dag — kan man be
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skriva skärpan i åtstramningen på oli
ka sätt, men det enklaste sättet är att 
se på budgetsaldot. Vi ser då att vi in
nevarande år har ett upplåningsbehov 
på 3,5 miljarder kronor. Nu har an
förts — om jag får säga det inom pa
rentes — att det är en alltför hög 
upplåning i nuvarande konjunktur. 
Det ligger någonting i detta. Det hade 
varit bättre om den varit lägre. Vi 
skall dock komma ihåg att med den 
stora statliga upplåning som här döljer 
sig finansieras också en mycket bety
dande statlig utlåning.

Det är rätt vanligt i ett läge av kre
ditåtstramning att kreditförmedlingen 
delvis flyttas över på statsbudgeten. Det 
är detta som delvis har ägt rum här, 
och det avspeglas bl. a. i att vad vi kal
lar det finansiella sparandet i budgeten 
i år har stigit med omkring 600 miljo
ner kronor jämfört med läget föregåen
de budgetår.

Men detta är inte tillräckligt, och där
för har budgeten skärpts. I den budget 
som börjar tillämpas om drygt eu må
nad minskar det totala budgetunder
skottet med 2,7 miljarder enligt den 
formella redovisning som föreligger i 
finansplanen. Det är självklart att detta 
är en överskattning — det markeras 
också mycket klart — därför att utgifts
sidan i budgeten, som har använts i 
denna kalkyl, är ofullständig. Där finns 
naturligtvis inte tillkommande utgifter, 
som alltid inträder under ett löpande 
budgetår, efter vad vi erfarenhetsmäs
sigt vet. Där finns framför allt inte 
någon reserv formellt inbokad för sta
tens ökade lönekostnader, som blir följ
den av nästa års avtalsrörelse. Därför 
säger vi inte heller att vår budgetåt
stramning, mätt i minskat upplånings
behov, är så stor som 2,7 miljarder, men 
vi säger — och det tror jag kan vara 
rimligt — att den är av storleksordning
en 2 miljarder kronor. Det är, tror jag, 
den kraftigaste budgetåtstramning vi 
haft sedan vi genomförde en liknande 
operation under 60-talets allra första år.

.lag sade att detta är ett sätt att mäta
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och illustrera budgetåtstramningen. Man 
kan också illustrera den med att se på 
hur den från budgeten styrda reala 
efterfrågan från .statens sida påverkas, 
och man kan dela upp på kalenderår. 
Allt detta finns i nationalbudgeten, men 
det kan vara skäl att plocka fram dessa 
siffror för att visa på konsistensen i 
politiken. Då finner vi att ökningstak
ten i statens efterfrågan sjunker suc
cessivt från att år 1968 ha varit 4,5 pro
cent till att 1969 vara 1,5 procent. Och 
år 1970 är det en så långsam stegrings- 
takt, att vi nästan kan tala om att sta
tens efterfrågan håller sig realt oföränd
rad; den ökar nämligen bara med 0,5 
procent.

Detta är också det rätt självklara sva
ret på herr Bohmans fråga varför fi
nansministern, när han talar om den 
offentliga sektorns tillväxt, så gärna 
uppehåller sig vid den kommunala sek
torns expansion. Det är inte konstigt, 
tv det är en diskrepans mellan den kom
munala och den statliga expansionen. 
Den statliga styr ju dessutom budgeten 
på ett direktare sätt. Jag sade att den 
statliga expansionen innevarande år är 
0,5 procent; kommunerna har 6 pro
cents ökning. I fjol var det samma rela
tioner — staten 1,5 och kommunerna 
8,5 procent. Att man i det läget disku
terar angelägenheten av att i den fram
tida investeringspolitiken få en lång
sammare ökning av de kommunala in- 
vesteringsutgifterna är rätt självklart.

Jag vill sammanfatta betalningsba
lanssidan av vår diskussion i detta sam
manhang — det blir skäl att återkom
ma till den. Vår konkurrenskraft är 
utomordentligt god — det visar den 
extremt snabba exportökning som vi för 
närvarande upplever. Underskottet är 
till väsentlig del ett uttryck för ett struk
turellt problem som vi har. Detta pro
blem måste vi angripa med struktu
rella medel. Verkningarna av dessa är 
på gång i vår ekonomi. Vi kan inte 
lova att inom loppet av något år arbeta 
av det underskott som för närvarande 
finns. Det är fråga om att här driva en

31
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konsistent långsiktig politik. Vi menar 
att den politik som nu tillämpas är en 
politik som kommer att leda till åsyf
tade resultat.

Vi upplever i år en prisstegringstakt 
som är snabbare än i fjol och så hög 
att den med skäl har oroat det svenska 
folket. Det är självklart, eftersom pris
stegringar är en olycka och en börda, 
framför allt därför att de drabbar i 
första hand de grupper som har svårast 
att bära dem. Därför kan vi aldrig ac
ceptera prisstegringar, även om det är 
oerhört väsentligt att vi får en fortsatt 
snabb reallönestegring. Jag tror att man 
kan säga att det i alla europeiska indu
striländer måste vara ett mål för 1970- 
talets politik att förena tillväxt med 
prisstabilitet på ett vida bättre sätt än 
som skett under 1960-talet.

Jag säger att detta måste vara ett mål 
för samtliga industriländer, därför att 
om inte länderna i den industriella eko
nomiska miljö som vi lever i lyckas att 
förbättra resultaten av politiken, har vi 
i detta land ingen möjlighet att undgå 
att drabbas av den internationella pris
stegringen. Vad vi upplever i dag är — 
både på det europeiska planet och ännu 
mera när det gäller Förenta staterna — 
den värsta internationella inflationspe- 
rioden sedan Koreainflationen i början 
av 1950-talel. Det är fullkomligt själv
klart att vår ekonomi, som i så hög grad 
är integrerad med den europeiska eko
nomin, inte kan undgå att påverkas av 
den. Vi lyckades under 1967 och 1968 
hålla en exceptionellt hög grad av pris
stabilitet i detta land. Men 1969 bröt 
det internationella prisstegringstrycket 
också in i vårt eget land, och trycket 
har förstärkts under 1970.

Inflationen kommer på olika vägar in 
över våra gränser. Den kommer natur
ligtvis direkt via en import- och export
prisstegring, men den kommer också i 
hög grad via en extremt hög räntenivå. 
Vi lever i dag inte bara i Sverige med 
det högsta priset på kapital som vi nå
gonsin har haft — det är en utveckling 
som gäller de andra länderna också

och som är bestämd av att den interna
tionella räntenivån har antagit vad som 
ur många synpunkter kan anses som en 
absurt hög nivå. Det är dess värre, ärade 
kammarledamöter, inte möjligt för oss 
att avskärma oss från denna internatio
nella räntehöjning. I stor utsträckning 
iir den betingad av att den amerikanska 
betalningsbalans- och kreditpolitiken 
under 1969 lades om. Amerikanerna lös
te då en stor del av sitt betalningsba
lansproblem genom en betydande kapi
talimport, som finansierades med myc
ket kraftig upplåning på eurodollar- 
marknaderna, där ju räntorna under 
fjolåret steg till 13 å 14 procent.

Med anledning av vad herr Bengtson 
sade i räntefrågan vill jag framhålla att 
ett litet land som Sverige — och det gäl
ler inte bara ett litet land, utan också 
rätt stora enskilda länder — inte kan 
isolera sig från den internationella rän
tenivån. Gör man ett försök till det, får 
man snabbt ett mycket kraftigt kapital- 
och valutautflöde ur landet. Ett sådant 
utflöde är en del av förklaringarna till 
vår valutaminskning i fjol, eftersom vi 
av naturliga skäl alltid strävar efter att 
hålla vår räntenivå så låg som det in
ternationellt är möjligt. Nivån var alltså 
något lägre än den var i vår omvärld, 
och det var under en del av fjolåret en 
av förklaringarna till valutautflödet.

Denna fråga kan inte lösas av ett en
skilt land. Den kan lösas genom en bätt
re samordning av den ekonomiska po
litiken i de olika länderna. Herr Bengt
son frågade varför regeringen inte tar 
några initiativ här. Det föreligger dess 
värre ett glapprum i kommunikationer
na mellan regeringen och herr Bengtson. 
Herr Bengtson har tydligen inte obser
verat att jag själv som representant för 
den svenska regeringen dels i Europa
rådet i fjol, dels ännu utförligare vid 
sammanträdet med just den europeiska 
ekonomiska samarbetsorganisationens 
ministerråd i Paris så sent som i förra 
veckan gjorde det till ett av huvudkra
ven på det ekonomiska samarbetet att 
åstadkomma en gemensam aktion för att
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dra ner den höga räntenivå som vi nu 
lider under.

■lag menar nämligen alt det i oeli för 
sig i år borde finnas större förutsätt
ningar att vinna gehör för ett sådant 
krav än det fanns när samma krav fram
fördes i fjol. Skiilen diirtill är bl. a. att 
hela den internationella valutamarkna
den är mycket stabilare i år — efter de 
växelkursförändringar som genomförts 
av Frankrike och Västtyskland — än 
vad den var för ett år sedan. Dessutom 
är räntenivåerna mellan länderna i hög 
grad utjämnade, bl. a. av skäl som jag 
nämnde, och några påtagliga betalnings
balansproblem föreligger inte de stora 
länderna emellan. Det är också en an
ledning till att de inte behöver använda 
räntevapnet i samma utsträckning som 
försvar för sin valutaposition.

Jag menar att det redan i dagsläget 
borde vara rimligt att göra en avtrapp- 
ning av räntenivån. Den har nu legat 
stilla på en hög nivå, och jag tror inte 
att en sänkning från den nivån skulle 
ha några inflationsskapande effekter. 
Tvärtom finns det allt skäl, som vi ock
så märkt på vår egen ekonomi, att be
akta hur den höga räntenivån i stället 
på kostnadssidan verkar inflationsska
pande.

Jag måste göra herr Bengtson besvi
ken genom att säga att jag inte kan ut
lova att svenska initiativ i dessa frågor 
leder till resultat. Vi får fortsätta att 
driva denna fråga, det är det enda vi 
kan göra från svenska regeringens sida. 
Vi argumenterar, och vi menar att vi 
har goda argument. Det är vårt sätt att 
delta i den dialog mellan nationerna 
som är i växande grad nödvändig ock
så i vår del av världen. Jag kan lova 
herr Bengtson att jag för min del kom
mer att fortsätta att driva denna fråga 
i de internationella organisationer, där 
jag har tillfälle att företräda Sverige.

Jag förstår att det är mot bakgrunden 
av den faktiskt registrerade prissteg
ringen under årets fyra första månader 
— från årsskiftet t. o. in. april — då den 
varit så pass hög som 2,9 procent, som
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många med oro måste fråga sig: Skall 
det bli möjligt att hålla den fortsatta 
utvecklingen under sådan kontroll att 
den totala prisstegringen under året 
stannar vid den prognos på 4,7 procent 
som regeringen lämnat? Jag tror och 
hoppas att det skall vara möjligt. Nu är 
prisutvecklingen liksom investeringarna 
inte någonting som statsmakterna hål
ler helt i sin hand. Men jag kan ändå 
ange vissa skäl till att det finns anled
ning att förvänta ett väsentligt lugnare 
prisklimat under resten av året än vad 
som har gällt under årets första fyra 
månader.

Det är för det första en del speciella 
faktorer i prisstegringarna som har 
koncentrerats till årets början och som 
alltså inte kommer under årets fortsätt
ning. Det är bl. a. den skattehöjning 
som riksdagen godkände i februari — 
jag nämnde den tidigare — och som 
var ett led i den skärpning av budget
politiken som utvecklingen nödvändig
gjorde. Någon sådan kommer alltså inte 
i fortsättningen. Det har också varit en 
för de svenska hushållen mycket känn
bar prisstegring på kaffe, som bekant 
en följd av allvarligt felslagna kaffe
skördar.

Det är också en annan ändring i år 
jämfört med fjolåret. Det gäller löne
ökningarna genom avtalsförhandlingar
na, som naturligtvis i detta land slår 
igenom på priserna och måste göra det 
om vi nämligen vill låta också de grup
per vara med i lönestegringen vilka ar
betar i näringar som inte redovisar lika 
snabba produktivitetshöjningar som ge
nomsnittet.

När de handelsanställda får ökade 
löner — nu skall jag inte bestrida att 
det sker en snabb rationalisering också 
inom handelsområdet — så är det ett 
exempel där på kort tid en rationalise
ringsvinst, som motverkar kostnadsef
fekten av lönestegringen, inte kan åstad
kommas. Därför kommer oundvikligt 
varje lönestegring att i någon mån slå 
igenom på priserna helt enkelt därför 
att variationerna i möjligheten att kom-
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pensera en lönestegring genom rationa
liseringar är så stora. I år har de pris
stegringarna kommit snabbare än i fjol 
helt enkelt därför att avtalen var klara 
långt tidigare i år än 1969. Det är också 
en förklaring till att priseffekterna un
der det tvååriga avtalet har råkat kom
ma i slutet av förra året och i början 
av detta år. Det kan man utläsa av den 
senaste tolvmånadersperiodens siffror, 
av vilka framgår att prishöjningarna 
legat på över sex procent. Höjningarna 
kom mycket sent i fjol på grund av en 
långt utdragen avtalsrörelse. I år har 
höjningarna kommit tidigare. De pris- 
stegringseffekterna, som alltså redan har 
mognat ut, bör rimligtvis inte göra sig 
gällande alls i samma utsträckning un
der resten av året.

Detta är några av de faktorer som gör 
att det för det första är rimligt att tro 
att vi kan räkna med att vi går in i en 
mycket lugnare prisstegringsperiod än 
under årets fyra första månader. Det är 
för det andra rimligt att tro — men 
självfallet kan man aldrig garantera det
ta — att det skall vara möjligt att be
gränsa prisstegringen för året i dess 
helhet till de uppskattade 4,7 procent 
eller i varje fall komma den mycket 
nära.

För att möta den prisstegringskraft 
som finns i den svenska ekonomin och 
fortplantningen av de internationella 
prisstegringsimpulserna som avspeglar 
sig i vår ekonomi krävs det självfallet 
ett bibehållande av en mycket hård eko
nomisk politik. Jag har redovisat att 
politiken med redan fattade beslut de 
facto blir kraftigt skärpt under nästa år.

Det finns inget enkelt sätt att klara 
prisstegringsproblemet. Att i det mo
derna samhället förena kraven på full 
sysselsättning och prisstabilitet är en 
uppgift som hittills inget land helt har 
lyckats med. Jag skulle t. o. m. vilja 
säga att de utvecklade industriländer
na lyckats alldeles för dåligt i den upp
giften under 1960-talet. Den svenska 
regeringsrepresentantens andra bud
skap på det sammanträde i Parisorga

nisationen som jag tidigare hänvisade 
till var just en uppmaning till med
lemsländerna i Europa att driva en ef
fektivare och socialt mer ansvarig an- 
tiinflationspolitik än som hittills skett.

Med en socialt medveten antiinfla- 
tionspolitik menar jag att vi måste föra 
en hård allmän politik, penningpolitik 
och budgetpolitik, för att bekämpa in
flationen, ty inflation är ett ont som 
vi måste bekämpa. Men denna politik 
blir inte effektiv och socialt accepta
bel om vi inte samtidigt har tillräckli
ga resurser för att skydda antiinfla- 
tionskampens oskyldiga offer. Det är 
det som har varit hela grundtanken i 
den socialdemokratiska stabiliserings- 
politiken, eu stabiliseringspolitik som 
är framväxt på ett alldeles ovanligt in
timt sätt ur samarbetet mellan social
demokratin och fackföreningsrörelsen. 
Det är den politiken som är nödvändig, 
ty vi vet att i varje ekonomi råder det 
mycket stora skillnader i sysselsätt
ningsmöjligheter och efterfrågan i oli
ka delar av landet. Det är skillnad mel
lan olika branscher, och det är fram
för allt skillnad mellan olika gruppers 
möjligheter att hävda sig på arbets
marknaden. Driver vi en naken och 
renodlad antiinflationspolitik, kommer 
olika regioner — olika svårsysselsatta 
människor, ofta låglönejobbare i de 
konjunktursvaga branscherna — att 
drabbas av en sådan politik långt tidi
gare än vad inflationens grundläggan
de härdar i landet kommer att drab
bas.

Därför är det nödvändigt att kombi
nera en effektiv politik, en effektivt ef- 
terfrågedämpande politik, med en så
dan anpassning av regionpolitik, struk
turpolitik och arbetsmarknadspolitik 
som skyddar de grupper jag har talat 
om från att bli antiinflationskampens 
oskyldiga offer. Det är nödvändigt av 
självklara jämlikhetsskäl. Jag vill säga 
att det också är nödvändigt av effek
tivitetsskäl, helt enkelt därför att om vi 
inte skapar den apparaten — och vår 
politik under 1960-talet har haft som ett
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av sina primära mål alt verkligen ef
fektivt bygga upp denna apparat, vil
ket gör att vi i och för sig är i ett 
bättre läge än många andra länder i 
världen — kan vi vara övertygade om 
alt vi inte med tillräcklig konsekvens 
kan fullfölja den allmänna efterfråge- 
dämpande politiken. DA får man ge upp 
den på grund av ett politiskt och so
cialt tryck, innan man verkligen fått 
inflationen under kontroll. Det är just 
denna mekanism vi har sett upprepas 
i land efter land i Europa och som går 
under beteckningen stopp-gå-politik 
och som har haft till följd en alltför 
hög inflationstakt i de europeiska eko
nomierna, och dessutom i många fall 
eu lägre reell stegringstakt än som an
nars hade varit möjlig.

Det är vår vilja att fortsätta att dri
va denna politik under 1970-talet. An
språken på den kommer att bli större 
än tidigare, och det beror inte på en 
plötsligt påkommen socialistisk klå
fingrighet, vilket tydligen herrar Boh
man och Dahlén och kanske även herr 
Bengtson tror, utan det beror på att vi 
i detta land upplever precis samma 
sak som man gör i andra industrilän
der, nämligen att regionproblemen är 
mycket svårare nu i hela Europa än 
vad de var under 1950- och 1960-talen. 
De är svåra därför att den internatio
nella konkurrensen slår mycket hårda
re och snabbare inom våra ekonomier. 
Den slår hårt regionalt och hårt över 
vissa branscher, och den slår i sina 
mänskliga verkningar framför allt 
hårt mot dem som har allra svårast att 
försvara sig.

Det är samma problem som också 
Förenta staterna upplever i dag. Där 
har man drivit en ambitiös budgetpo
litik — och också en högräntepolitik 
som vi har fått känna verkningarna av 
i vårt land. Man har mycket riktigt med 
denna allmänna efterfrågedämpande 
politik fått ner efterfrågan, men till 
priset av en snabbt stigande arbetslös
het. Samtidigt lever man kvar med en 
fortgående, efter amerikanska och även
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efter svenska mått, mycket snabb pris
stegring. Både den tidigare och den 
nuvarande administrationen i Förenta 
staterna är också fullt medveten om 
detta, och det är den fråga man vill 
praktiskt diskutera med .svenska besö
kare. Åtminstone fick jag den uppfatt
ningen under mitt besök där i mars. 
De upplever att de har möjlighet till 
ett erfarenhetsutbyte som är naturligt, 
nämligen om hur de skall klara sina 
svårsysselsatta grupper, det som ame
rikanerna kallar ”the hard core of un- 
empJoyment”, som är ett av det ameri
kanska samhällets stora och ännu olös
ta problem.

Skall dessa problem kunna lösas mås
te man vara beredd att ge samhället de 
resurser som är nödvändiga. Den här 
politiken är nämligen i hög grad en 
fråga om kvantitet. Det är en enorm 
skillnad om man genom arbetsmark
nadspolitiken kan sysselsätta några 
promille av arbetskraften eller om man 
kan sysselsätta en procent, eller två, 
som vi nu är uppe i.

Det har av naturliga skäl — och det 
är väl oundvikligt — talats om förtro
endefrågan. Jag skall inte starta någon 
utförlig debatt på den punkten. Jag har 
velat visa på vad som faktiskt sker i 
svensk ekonomi, vilka faktiska planer 
som föreligger inom den svenska in
dustrin, planer inte bara för det när
mast framförliggande året utan också 
bedömningarna för framtiden. Jag an
ser att en sådan redovisning är ett ef
fektivare inlägg i en förtroendekrisde- 
batt än att lyssna till s. k. stämnings
lägen och ett i och för sig mänskligt 
begripligt missnöje med det förändrade 
debattklimat som generellt gäller, inte 
bara i detta land utan i världen över 
huvud taget.

Jag vet att det finns de som sagt att 
det är omöjligt och hopplöst att vara 
företagare i detta land, därför att rege
ringen är så fruktansvärt fientlig mot 
företagandet. Jag vet inte om det var 
herr Bohman eller herr Cassel som 
med hänvisning till statistiken över
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kapitalrörelserna och de utländska in
vesteringarna i Sverige talade om hur 
snabbt de utländska etableringarna i 
Sverige sjunker och att de utländska 
företagen inte längre har något förtro
ende för den svenska regeringen.

Den utländska etableringen är en 
stor fråga att diskutera, men det är 
svårt att i dagsläget, mot bakgrund av 
vad som faktiskt sker i svensk ekonomi, 
säga att de utländska företagen skulle 
ha tappat förtroendet för den svenska 
ekonomin. Jag följer de utländska före
tagens verksamhet här i landet. Vi har 
t. ex. Sundsvalls Verkstäder som ex
panderar starkt, vi har Air Reduction i 
Vargön och det franska företaget S:t 
Gobain som just nu engagerar sig kraf
tigt i Gullhögen. Vi hade nyligen ett 
stort förvärv av Ljungmans Verkstäder 
i Malmö. Jag säger inte detta för att det 
i och för sig är en källa till speciellt 
stor glädje för industriministern. Men 
som ett inlägg i fråga om förtroendet 
för möjligheterna att driva industriell 
verksamhet i detta land kan ju en så
dan bedömning ha sitt intresse. Man 
behöver bara läsa dagens tidningar för 
att finna att i vissa fall är det inte en
dast ett utländskt företag utan flera 
som kan vara engagerade i att få tag i 
ett svenskt företag.

Nu säger man att företagen är otryg
ga och känner sig osäkra om regering
ens framtidsplaner. Om den stämningen 
finns, och självfallet har även jag mött 
den, är det en viktig uppgift att klar
göra och undanröja de missförstånd 
som till äventyrs förekommer. Jag tror 
att de missförstånden inte alls är så 
omfattande som det kan ha framgått av 
vissa inlägg i denna debatt eller i andra 
diskussioner.

Jag tror inte heller ett ögonblick — 
det vill jag gärna säga — att den ak
tion som det var fråga om i debatten i 
dag, nämligen de 364 småföretagarnas 
aktion, är ett uttryck för de medver
kande företagarnas vilja att komma åt 
regeringen och hjälpa den borgerliga 
oppositionen till en valseger den 20

september. Jag är i stället övertygad om 
att denna aktion är betingad av en 
uppriktig oro för företagen inför deras 
aktuella problem. Dessa problem består 
sannerligen inte i att dessa företag är 
rädda för att bli socialiserade eller för 
att samhället skall utsträcka sitt infly
tande och öka sitt samarbete med det 
privata näringslivet. Deras oro är myc
ket konkret och mycket naturlig. Det 
är en oro som beror framför allt och 
dominerande på kreditrestriktionerna. 
Det är enligt min mening inte en par
tipolitisk fråga eller i partipolitiskt 
syfte när småföretag och medelstora fö
retag opponerar sig emot kreditrestrik
tionerna och deras handläggning. Det 
hade varit mycket egendomligt och 
helt absurt om de inte hade gjort det. 
De undersökningar som gjorts pekar 
entydigt på att det är de små företa
gen som drabbas av kreditrestriktio
nerna. Det har skett undersökningar 
tidigare. Man kan också läsa detta i 
den reviderade nationalbudgeten.

Där har man frågat: vilka problem 
upplever ni företagare när det gäller 
era produktions- och expansionsplaner? 
De stora företagen säger: det är brist 
på arbetskraft, brist på kapacitet i fö
retaget så att vi måste investera och 
därför inte kan ta order. Det är de 
små företagen som säger att det pro
blem man upplever är bristen på kre
ditmöjligheter. Detta betyder att det 
är en väldig skillnad mellan de små 
och de stora företagens sätt att reage
ra mot och deras sårbarhet för kredit
restriktioner.

Det finns skäl att ordentligt pröva 
hur kreditrestriktionerna verkar och 
hur de handhas av bankerna. Kredit- 
restriktionerna är i och för sig nöd
vändiga, och jag är beredd att försva
ra dem, men alltför många tecken ty
der på att de icke fungerar så som de 
inom sin allmänna restriktivitet borde 
fungera. När riksbanken genomförde 
sin senaste åtstramning — den 20-pro- 
centiga sänkningen av checkräknings- 
krediterna — gjorde man för det första
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undantag beträffande checkräkningsli- 
miter på 100 000 kronor när det gällde 
företagare. Däremot för lönecheckräk- 
ningar räknade man med 20 procent 
över ond som god, likvid som illikvid. 
Men det ingick och förutsattes i riks
bankens överläggningar med affärsban
kerna att om ett företag helt hade ut
nyttjat sill kreditram var inte mening
en att riksbankens direktiv om en 20- 
procentig nedskärning skulle innebä
ra att detta företag skulle bli av med 
20 procent av sin kredit. Checkräk- 
ningslimiten skulle dras ned — det är 
riktigt — men den utnyttjade delen 
skulte i det fallet ersättas av banken 
genom lån i annan form.

Alltför många rapporter bär kom
mit till oss — även vi har nämligen 
kontakter med de mindre företagen — 
som tyder på att systemet inte funge
rar på avsett sätt utan att företag i väl
digt många fall direkt har fått sin redan 
disponerade kredit neddragen. Jag tyc
ker att det finns skäl att uppmärksam
ma denna fråga, och det skulle förvå
na mig om inte företagens organisatio
ner verkligen med skärpa tar upp pro
blemet.

Även ett annat skäl gör att man kan 
ifrågasätta affärsbankernas sätt att 
hantera denna samhälleliga uppgift som 
de nuvarande kreditrestriktionerna 
ålägger dem. Vi har prövat ansökning
ar om befrielse från investeringsav- 
gift. Det finns ansökningar rörande 
stora projekt på 2 500 miljoner kronor. 
Det skulle förvåna mig mycket om de 
som står för dessa ansökningar inte 
hade finansieringen av projekten ord
nad. Det gäller stora kontorshus, varu
hus, bankkontor och annat. Jag har 
svårt att tänka mig att ett företag, som 
begär tillstånd att sätta i gång projekt 
på 50—75 miljoner kronor — det gäl
ler ju mycket seriösa företag — inte 
då har finansieringsfrågan ordnad. Det 
förhållandet att här finns krediter ord
nade för investeringar på två och en 
halv miljard kronor samtidigt som väl
digt många av våra mindre företag får
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sina faktiska lån direkt neddragna av 
bankerna tycker jag borde medföra eu 
allvarlig fråga till bankerna hur de 
sköter sin mycket svåra och grannlaga 
uppgift att handha kreditrestriktioner
na.

Jag vill även peka på en annan sak. 
Det är inte första gången jag nämner 
den. Jag tog faktiskt upp den i mitt 
förstamajtal. Det tror kanske inte de 
borgerliga ledamöterna i kammaren, 
men ibland talar man faktiskt om små
företagens problem också i ett första
majtal. Det gäller en företeelse som 
senare har tagits upp i en rätt stor ar
tikel i Veckans Affärer och som åter
speglar en viktig skillnad mellan de 
små och stora företagen. Många små 
företag har meddelat mig — jag har 
hört att de har framfört samma syn
punkter till sina organisationer — att 
de upplever att de stora företagen ut
övar något som skulle kunna kallas för 
maktkrediter. Det är i alla fall dessa 
mindre företags direkta erfarenhet.

Kreditrestriktionernas sätt att verka 
har rest och reser för närvarande så 
många frågor att det är skäl att kräva 
undersökningar. Det är en uppmaning 
som jag i första hand riktar till före
tagens egna organisationer. Jag är själv 
genom delegationen för de mindre och 
medelstora företagen gärna beredd att 
medverka till undersökningar av det 
faktiska läget och den faktiska utveck
lingen. I den mån det bedöms önskvärt 
är jag också beredd att ordna över
läggningar i frågan.

Jag nämnde den delegation för de 
mindre och medelstora företagen som 
nyligen har tillsatts. Herr Bohman ställ
de en fråga såsom ett led i insinuatio
nerna att vi inte bryr oss om att ens 
göra en gest av vänlighet mot företag- 
samheten annat än att herr Sträng då 
och då talar vänligt om våra duktiga 
företagare. Den gesten kunde ni väl än
då ha gjort, sade herr Bohman, att ta 
med en företrädare för oppositionen 
och varför inte också någon stackars 
företagare, som ju borde veta hur verk-
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ligheten är beskaffad för de företag som 
den här delegationen syftar till att för
bättra förhållandena för.

Det händer ibland att moderata sam
lingspartiets företrädare läser press
meddelanden slarvigt. Herr Burenstam 
Linder hade över huvud taget inte läst 
pressmeddelandet om det beryktade fö
retaget Sverker David den 16 september 
utan trodde att det var ett företag som 
vi hade smusslat med i hemlighet. Herr 
Bohman har tydligen inte läst press
meddelandet om hur den här delegatio
nen är sammansatt. I delegationen ingår 
bland andra herr Stefanson, som repre
senterar sin organisation och dessutom 
är parlamentariker. .lag har räknat herr 
Stefanson som tillhörande oppositionen. 
Det gör kanske inte herr Bohman, och 
det kan jag i och för sig förstå. Ingen 
skugga på herr Stefanson, men när man 
ser hur hans parti uppträder så är det 
naturligtvis svårt att veta hur det för
håller sig.

Jag vill alltså nämna för herr Bohman 
att herr Stefanson faktiskt ingår i dele
gationen. Vidare ingår en annan parla
mentariker, som också är företagare, 
nämligen herr Wååg. Där finns också en 
sparbanksdirektör med direkta konkre
ta erfarenheter av dessa problem. Före
tagarnas egna organisationer har varit 
med om urvalet och har fått vara med 
och bestämma hur de vill låta sig före
trädas. Jag tror att det är rimligt att 
tillmäta deras omdöme en rätt avgöran
de vikt.

Jag har kanske talat länge nog nu. Låt 
mig bara i fråga om de mindre företa
gens kapitalförsörjning — en fråga som 
är av växande betydelse — erinra om 
skatteförslaget och den skattepolitiska 
innovation, som det nu heter på svens
ka, som det innebär när det gäller ett 
alldeles speciellt hänsynstagande till det 
i företagen arbetande kapitalet. Jag är 
också beredd att i den framtida indu
stripolitiken pröva olika medel att för
bättra de mindre företagens försörjning 
av s. k. riskvilligt kapital. För en tid 
sedan gjorde vi något som jag inte vet

om kammarens ledamöter känner till 
och som visar hur ett statligt företag 
kan uppträda.

Ett företag i Ljusdal stod inför ex- 
pansionsproblem. Det hade svårigheter 
att öka det egna kapitalet med egen 
kraft, och företagaren själv — av skäl 
som många företagare kan upplysa om 
— ville inte så att säga överlåta sitt 
företag till ett privat holdingbolag. I re
gel är holdingbolagens villkor för att 
stödja ett företag att få majoritet i före
taget. I det läget tog det statliga etable- 
ringsföretaget Svetab initiativet till att 
gå in med en minoritetspost i företaget. 
Det var den farliga maktstaten, herr 
Dahlén, som i motsats till den fria pri
vata världen nöjde sig med detta därför 
att vi trodde på företagaren och tyckte 
att det var en praktisk lösning med en 
ställning i hans företag som är mycket 
svagare än den ställning som skulle ha 
krävts ifall han vänt sig till ett privat 
institut.

Det är möjligt att det här är tankar 
som man kan arbeta vidare på, och 
vi kommer att diskutera om vi kan hitta 
några former för att på ett mera gene
rellt sätt stödja de mindre företagens 
kapitalförsörjning. Till de företagare 
som nu förklarar sig inte ha förtroende 
för den sittande regeringen skulle jag 
kunna replikera: Vi har förtroende för 
dem. Det är ur sysselsättningssynpunkt 
angeläget att dessa företag får utvecklas, 
och det är för det allmänna klimatet i 
detta land av stort värde att vi har en 
vital och livskraftig sektor av industrin 
som utgörs av små och medelstora före
tagsenheter.

Vad vill egentligen oppositionen att 
vi skall göra? Det är en fråga som det 
är naturligt att ställa. Oppositionen sä
ger att regeringens politik är farlig och 
leder fel. Men vad är det egentligen som 
oppositionen velat göra för att vi skulle 
ha undvikit att hamna i det läge som 
oppositionen anser vara ett så farligt 
läge? Vad föreslår oppositionen skall gö
ras för att vi skall komma ur detta läge, 
om det nu är så farligt?
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För ad en kritik av vår politik skall 
kunna tas på allvar måste vid ändå 
kritikerna tänka litet grand på vilken 
egen bedömning man gjorde niir denna 
politik bestämdes och vilken vilja man 
visade att de facto driva en politik som 
skulle leda den ekonomiska utveckling
en i en annan riktning än den i vilken 
regeringspolitiken leder. Detta är vik
tigt inte minst för det allmänna förtro
endet för oppositionen som alternativ 
till det nuvarande regeringspartiet.

Vad sade man från oppositionens sida 
i fråga om de konjunkturprognoser som 
innevarande års budget baserade sig på 
— det år då vi har haft ett stort under
skott i vår utrikeshandel och det år då 
vi har haft, det erkänner jag gärna, en 
snabbare prisstegring än vi borde ha 
haft? Tyckte man att det var en alltför 
svag budget? Ville man strama åt bud
geten? Nej, tvärtom ansåg man att bud
geten inte var tillräckligt expansiv. Det
ta var en bedömning som inte bara op
positionen gjorde. Åtskilliga företrädare 
för svenskt näringsliv riktade samma 
krilik mot regeringens budget — alltså 
den budget som gäller för innevarande 
år.

Herr Giesecke ansåg visserligen att 
budgeten var riktigt avvägd och att re
geringen gjort en riktig konjunkturbe
dömning, medan herr Iveroth önskade 
öka investeringsviljan genom generella 
stimulanser; han ville avskaffa energi
skatten och åstadkomma ytterligare rän
tesänkningar. Herr Holmberg tyckte att 
budgeten inte innehöll tillräckligt 
många åtgärder för att få produktionen 
att snurra fortare och säkrare. Herr 
Dahlén var litet tveksam om hur man 
skulle bedöma budgeten: På kort sikt 
var ju läget inte bra, men det var möj
ligt att man mot slutet av 1969 kanske 
kunde räkna med någon inflation — i 
den avslutande budgetdebatten den 30 
maj varnade han dock för en utveckling 
i motsatt riktning. Man måste ha trott 
att budgeten inte var tillräckligt expan
siv för den konjunktur som man förut
såg. Jag har också tolkat era förslag på
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det sättet, d. v. s. de föreslag som lades 
fram för att komplettera regeringens 
förslag till budget 1969/70. Vad mode
rata samlingspartiet gjorde var nämli
gen att föreslå en försvagning av bud
geten på 480 miljoner kronor. Folkpar
tiet föreslog en budget som skulle med
föra en försvagning med 530 miljoner 
kronor. Den budget som oppositionen 
nu betraktar som alldeles för svag hade 
man alltså velat försvaga ytterligare med 
cirka en halv miljard kronor. Detsamma 
gäller centerpartiet.

•lag nämner inte detta därför att fel
bedömningar i och för sig är omöjliga 
eller icke försvarbara. Det finns givetvis 
alltid en osäkerhet i konjunkturbedöm
ningen, och regeringen kommer säkerli
gen också att göra sig skyldig till felbe
dömningar. Jag har redan nämnt att vår 
konjunkturprognos i och för sig inte 
helt slagit in innevarande år, och vi 
kommer nog att göra fel i fortsättning
en också. Men man bör vara litet för
siktig när man kritiserar regeringen, om 
man är angelägen om att åstadkomma 
en tilltro till sina egna förslag och vill 
göra anspråk på att uppträda korrekt.

Hur har folkpartiet uppträtt i den 
ekonomiska politiken i år? Under re
missdebatten krävde folkpartiet åt
stramning av budgeten, eftersom den 
åsyftade åtstramningen inte alls var så 
stor som finansplanen ville ge intryck 
av. Vad har hänt sedan dess? Jo, de 
omedelbara förändringar av budgeten 
som man föreslår — skattereformen un
dantagen — innebär folkpartistiska ut
giftsökningar och överbud på 250 miljo
ner kronor. Sedan lade detta parti fram 
sina förslag till skattereform, som inne
bar ett överbud som på kort sikt inne
bär 800 miljoner kronor i ökade icke 
kompenserade utgifter. Just som detta 
görs säger herr Hedlund: Nu måste vi 
strama åt politiken!

Denna kastning mellan åtstramnings- 
krav och krav på starkt ökade utgifter 
är en ringdans som pågår och som vi 
fått se ytterligare exempel på helt nyli
gen. Jag tror att det var för två dagar
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sedan som folkpartiledaren ställde en 
serie förslag till åtstramningsåtgärder. 
Det lät bra. Studerar man det hela när
mare finner man att folkpartiet vill gå 
in för ganska kärva tag. Man borde spa
ra två miljarder kronor i statens verk
samhet, var folkpartiets svar till de fö
retagare som säger sig inte ha förtroen
de för den sittande regeringen. Detta är 
sådant som skall ske snabbt! Man kräver 
senareläggning av statliga beställningar 
— som redan hade skett. Man går vida
re och i en intervju i dagens eko — som 
jag antar att just de man vänder sig till 
hade tillfälle att höra — anfördes att 
man kräver totalt anställningsstopp 
inom den statliga förvaltningen. Det 
borde också, säger man, studeras om det 
inte finns några verk som kan slås sam
man eller rationaliseras bort. På den 
typen av åtgärder skulle staten tjäna 
omkring en miljard kronor. — Det är in
te dåligt!

Vi minns alla en mycket effektiv po
litiker, Gunnar Svärd. Han är mycket 
effektiv fortfarande, men jag tror inte 
att han skulle ha drömt om att vara så 
djärv att han skulle ha utlovat en mil
jard kronor i besparingar på bortratio- 
naliseringar och indragningar av sta- 
liga tjänster och sammanslagningar och 
nedläggningar av statliga verk. Om man 
tittar litet närmare på den statliga för
valtningen och ser efter hur stora löne
kostnaderna i arbetsmarknadsstyrelsen 
är finner man att summan är 43 miljo
ner kronor per år. Det är bäst att vi 
tar till skolöverstyrelsen också, så får 
vi 43 miljoner kronor till! Dessutom tar 
vi riksförsäkringsverket, så sparar vi yt
terligare 35 miljoner kronor. Del bety
der alltså att vi genom att rationalisera 
bort och stoppa lönebetalningarna i tre 
av våra allra största ämbetsverk har fått 
ihop 125 miljoner kronor av de sökta 
1 000 miljonerna.

Detta säger man ena dagen. Dagen 
därpå får vi läsa i tidningarna att vi nu 
har fått ett nytt regeringsprogram. Ett 
sammandrag av det finns, såvitt jag för
står korrekt, återgivet i inte bara folk

partiets utan t. o. m. Sveriges största 
tidning. Man läser detta program och 
finner att sida upp och sida ned vand
rar gamla och nya överbud och önske
mål om varandra. Inga kostnadsberäk
ningar, inga tidpunkter och ingen prio
ritering mellan förslagen, bara en lång, 
lång lista av överbud.

Men lyckligtvis skall den listan bara 
gälla fram till den 20 september. Detta 
är icke ett regeringsprogram, förklarar 
herr Hedlund. Programmet gäller ju ba
ra fram till valet, och vad som sedan 
händer skall vi resonera om då. Jag tror 
att det är klokt att sådana program 
stoppas i papperskorgen, helst ännu ti
digare än den 20 september.

Folkpartiets och centerpartiets enda 
konkreta krav i den ekonomiska politi
ken är det förnyade kravet på en run- 
dabordskonferens. Man har t. o. in. ökat 
kravet och begär en rundabordskonfe- 
rens för bostadspolitiken. Om detta 
skall hänga ihop på något sätt måste 
folkpartiet och centerpartiet tycka att 
en riktig ekonomisk politik är så pin
sam att bedriva att man inte själv vågar 
stå för den. Det var alldeles uppenbart 
innebörden i vad herr Bengtson sade 
när han talade om att bostadspolitiken 
borde klaras upp genom interna parti
överläggningar. Herr Torsten Bengtson 
är en uppriktig person. Jag vet inte om 
herr Dahlén är beredd att vara lika 
uppriktig och bekräfta att det är pre
cis samma tanke som ligger bakom run- 
dabordskonferensen. Om han inte be
grep det av sig själv, så har ju herr 
Helén lämnat ett bevis för att det är pre
cis så man tänker och lever i folkpar
tiet. Man kallar de borgerliga partierna 
till en stabiliseringskonferens — då var 
det inte en riktig rundabordskonferens 
— och säger att vi måste skärpa politi
ken. Så frågar man hur det då skall gå 
med förslaget att införa en omedelbar, 
kraftig inkomstförstärkning i budgeten. 
Herr Helén svarar att den frågan inte 
är aktuell, ty den har ju finansminis
tern avvisat. Det betyder att folkpartiet 
bara är berett att förorda en enligt egen
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mening riktig politik om man liar fi
nansministern att hålla i handen. Det är 
väl mycket möjligt att det .svenska fol
ket, som ser folkpartiets uppträdande i 
dessa frågor, förstår att man känner det 
behovet. Men upplever inte mittenpar
tierna denna situation ändå som rätt 
ohållbar och för dem själva rätt förned
rande?

Herr BENGTSON (ep) kort genmäle:
Herr talman! Först ett tack till stats

rådet Wickman för hans besked om 
initiativet på det internationella områ
det i fråga om diskontona. Det är ut
omordentligt. Jag skulle vilja fråga 
vilka reaktioner som förmärktes när 
detta förslag framfördes. Jag är också 
ytterst tacksam när jag hör statsrådet 
Wickman säga att det nuvarande höga 
ränteläget bör kunna avtrappas nu. Jag 
hoppas att hans partivänner i banko
fullmäktige har samma uppfattning, så 
att det också kan bli ett resultat därav. 
Jag skall uttala min uppskattning ännu 
mera därför att jag tycker att statsrådet 
i fråga om småföretagare tolkar det så 
som vi menar: det är ingen politisk ak
tion, det är präglat av oro för framti
den. Då tillåter jag mig fråga också: 
Vad tänker regeringen göra? Tänker 
regeringen över huvud taget ta detta 
problem i beaktande? Beträffande rän- 
teproblemet i övrigt vill jag säga att jag 
redan i mitt första anförande tog upp 
de internationella relationerna. Statsrå
det Wickman stödde sig på att det är 
de internationella relationerna som har 
orsakat, som han sade, ”en absurt hög 
ränta”. Det kan dock vara intressant 
att se att det finns länder som kan dri
va en annan politik. Jag har nämnt 
Norge ett par gånger. I Norge ökade 
industriproduktionen snabbt, står det i 
redogörelsen. Bruttonationalprodukten 
ökade med 5,7 procent. Bytesbalansen 
1969 beräknas ge ett överskott på cirka 
660 miljoner norska kronor, valutare
serven ökade med mer än 500 miljo
ner kronor, arbetslösheten i januari var

Ang. den ekonomiska politiken, m. in. 
1,5 procent mot 2 procent tidigare — 
kort sagt en utomordentligt förnämlig 
utveckling. Denna utveckling har skett 
med ett ränteläge som var 3,5 procent 
fram till den 26 september 1969 och 
därefter 4,5 procenl.

Det skulle vara intressant att höra 
vad statsrådet Wickman har för kom
mentarer till att man i ett grannland 
kan driva en politik som leder till så
dana resultat. Numera räcker det knap
past med Suezkanalen för att förklara 
utvecklingen i Norge. Men under cen
terpartisten Borten i regeringen har det 
kunnat ske en sådan utveckling i vårt 
grannland.

Vidare är det glädjande att statsrå
det Wickman sätter en så stor förtrös
tan till det privata näringslivet och de 
åtgärder som har vidtagits i många 
olika former. Det är självfallet att vi 
har en god ekonomi i vårt land, men 
allting är relativt. Under 1970 beräk
nas Sverige — bortsett från Storbritan
nien som har haft många svårigheter 
— få den lägsta ökningstakten i fråga 
om bruttonationalprodukten i Västeu
ropas OECD-länder. Det tyder inte på 
att det har förts en politik som har 
lett till någon större effektivitet. Det 
kan väl hända, som statsrådet Wick
man sade, att man måste ta hänsyn till 
andra faktorer, arbetskraftens ökning 
och sådant. Men vi ser i alla fall att un
der den ifrågavarande femårsperioden 
ligger Sverige på 3,7 procent. Danmark 
ligger på 4 procent, Finland på 4,1, 
Norge på 4,3 och Österrike på 4,5 pro
cent, för att ta några länder. Man kan 
alltså inte på något sätt hävda att Sve
rige har en särskilt gynnsam utveck
ling, utan vi måste tvärtom placera 
vårt eget land i den lägre kanten. Bo
stadsbyggandet uppgår till 108 000 lä
genheter, det är ungefär 1 000 mindre 
än förra året. Det är inte heller något 
lysande.

Jag nämnde om vårt förslag till bud
get. Då säger statsrådet Wickman att 
om den skulle stramas åt ytterligare, 
måste oppositionen komma med för-
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Ang. den ekonomiska politiken, m. m.
slag. Det är mycket svårt för opposi
tionen att göra en sådan sak, därför att 
det måste ske vid den grundläggande 
planeringen. Vi kan inte på en mycket 
kort tid avfärda en hel del av vad re
geringen föreslagit, utan det är i den 
stora planeringen som börjar om någon 
månad med alla petita och sådant som 
man måste göra det. Att vi sedan har 
vissa förslag som i år kostar 75 mil
joner kronor på en budget på 45 mil
jarder, det är väl inte så konstigt. Det 
kan man inte beteckna som några över
bud.

Förresten slank det där ordet över
bud ur herr Wickmans mun igen. över
hud i förhållande till vad? Där åter
kommer det axiomatiska tänkandet att 
vad regeringen föreslår är det absolut 
omöjligt att rubba på. Då är det så att 
var och en som begär någon krona me
ra kommer med överbud. Det existerar 
inte ett sådant ord som överbud. Det 
är åsikter om pengar, det är ingen rea
litet att tala om överbud.

Statsrådet talade också om runda- 
bordskonferenserna. Sådana har vi 
haft en gång tidigare, det var innan 
statsrådet Wickman var verksam. Jag 
var själv närvarande när vi kallades 
till statsrådsrummen här och hade en 
överläggning när det var ett kritiskt 
och besvärlig läge för vårt land, och 
det målades en mycket mörk situa
tion då. På den tiden gick det att ha 
överläggningar. Men numera är det 
visst alldeles omöjligt. Nu är man som 
jag förut sade så självgod att det nu 
inte finns något att överlägga om, utan 
det regeringen föreslår, det är absolut 
riktigt, det är ingenting som kan kor
rigeras.

Om prisutvecklingen slutligen sade 
statsrådet Wickman att det är den in
ternationella prisnivån som betytt så 
mycket. Det är möjligt, men jag skulle 
vilja säga att rätt mycket inverkar nog 
en hemmafabricerad prisutveckling 
också, som vi har gjort oss skyldiga 
till. Upplåningen som nu är mycket 
lägre — 800 miljoner i stället för 3 500

miljoner — är ju bra, men förra året 
räknade man med 1,5 miljarder i maj, 
och det blev 3,5 miljarder. Låt oss hop
pas att den utvecklingen inte kommer 
igen.

Herr BOHMAN (m) kort genmäle:
Herr talman! Jag vill oförbehållsamt 

erkänna att jag gjort mig skyldig till 
ett misstag. Jag ber om överseende där
med. Jag vet nu att regeringen varit så 
generös att den satt in en enda företa
gare i denna delegation. Men mitt miss
tag berodde inte på att jag läser press
meddelanden dåligt. Tvärtom berodde 
det på att jag läser dem för ordentligt. 
I det tidningsklipp som jag fick del av 
hade man nämligen glömt bort herr 
Stefansons namn. Vill herr Wickman 
ha tidningsurklippet, så finns det här.

Jag vill gärna erkänna att jag hade 
svårt att förstå det sätt på vilket stats
rådet Wickman argumenterade. Jag 
bortser nu ifrån att han polemiserade 
mot åtskilligt som vi inte sagt här, men 
det är en annan sak. Han startade med 
en våldsamt överdriven beskrivning av 
som det hette ”vår utomordentligt star
ka ekonomi”, och det fanns ingen ba
lans i det självberöm som han öste 
över regeringens politik och vårt eko
nomiska läge. Man kräver från vår si
da att vi skall vara balanserade i vår 
kritik. Skulle vi inte kunna kräva från 
regeringens sida att ni skall vara ba
lanserade i ert självberöm?

Herr Wickman angrep det s. k. en
faldiga tal som förekommit. Om jag får 
ge statsrådet ett råd tycker jag att or
det enfaldig inte borde förekomma i 
ett allvarligt meningsutbyte. Vad vi 
har sagt är att vi har en i grunden 
stark ekonomi. Vi har haft en tillfreds
ställande utveckling men vi befinner 
oss just inför en vändpunkt, enär nya 
tendenser pekar fram emot 1970-talets 
utveckling. Men för herr Wickman 
fanns i början av hans anförande inga 
som helst moln på himlen. Han desa- 
vuerade därmed all ekonomisk exper
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tis, bl. a. sin egen planeringschef och 
OECD och mycket annat. Han hade i 
början ingen som helst känsla för små
företagarnas alla problem, för kredit
restriktioner, för konkurser och deras 
bekymmer av alla slag, all den pessi
mism de hyser. Han talade om fram
tidstro då det gäller investeringar. Det 
vore besynnerligt, statsrådet Wiclcman, 
om vi inte skulle ha en hög investe
ringstakt i år, när i varje fall storföre
tagen har god likviditet och vi befinner 
oss i en högkonjunktur, diir vi vet att 
vi kan sälja mer än vad vi kan produ
cera.

Men vad statsrådet glömde bort att 
tala om, det var det väsentliga, nämli
gen att de undersökningar som man 
gjort beträffande investeringarna för 
perioden 1971—1975 pekar i negativ 
riktning, vilket ger anledning till pes
simism. Om man går på så som stats
rådet gjorde, riskerar man att inte bli 
trodd. Då ger man vatten på deras 
kvarn som gör gällande att regeringen 
sitter i ett glashus. Det kom herr Wiek- 
man underfund med så småningom. 
Han släppte sitt tydligen skrivna anfö
rande och kom ner på jorden efter ra
ketfärden och erkände att det fanns 
problem, att det fanns realiteter bak
om det misstroende som man hyser 
framför allt inom den medelstora och 
mindre företagsamheten. Det misstro
endet var inte partitaktiskt betingat, 
sade herr Wickman, vilket jag tycker 
var ett bra erkännande, tv därmed de- 
savuerade han sin egen partisekrete
rare som har sagt att småföretagarna 
är ute i partipolitiska syften, vilket de 
med säkerhet icke är, när de ger ut
tryck för sina verkligt stora bekym
mer.

Sedan pekade herr Wickman själv 
också på nästan alla de problem som 
vi tog upp i våra första anföranden. 
Han erkände deras existens. Det hade 
då varit bättre om han slopat den ro
senröda skildring — eller ljusblå, vil
ket man vill — som han började med. 
De strukturproblem som nu karakte-

Anjf. den ekonomiska politiken, m. m. 
riserar den svenska utvecklingen skall 
lösas med strukturella medel, säger herr 
Wickman. Men vad menas med struk
turella medel?

Vad vi behöver för att lösa de frågor 
vilka sammanhänger med vårt närings
livs struktur är pengar, sparande, ar
betskraft, teknik, arbetslust, initiativ, 
och det är inte minst förtroende. Vad 
gör man konkret i dessa hänseenden 
för att skapa nytt förtroende mellan 
stat och näringsliv? Ty det är ju ka
rakteristiskt, även om vi slåss hårt i 
detta land, att vi har haft ett mycket 
fint och förtroendefullt samarbete mel
lan statsmakter och näringsliv under 
många år. Det enda som herr Wick
man ställde i utsikt var att han skulle 
hjälpa till så att det blev bättre kre
ditutrymme åt företagen. Vi diskuterar 
ibland vad reklam har för värde. Här 
kan man i varje fall konstatera att den 
annonsering som ett antal småländska 
företagare har kostat på sig tydligen 
har givit utdelning. Därmed har herr 
Wickman också desavouerat tidningen 
Arbetet när den gjorde gällande att det 
hade varit bättre om dessa småföreta
gare använt pengarna på bättre sätt än 
att kasta bort dem på annonsering. De 
tackar säkert för möjligheten att via 
annonsering nå regeringen. Det är svå
rare att få gehör för synpunkterna på 
annat sätt.

Vi har emellertid inte fått något svar 
på de verkligt konkreta frågorna. Vad 
är regeringen nu inriktad på att göra 
för att lösa det ni kallar för struktu
rella problem, och vilka strukturella 
medel kommer i fråga? Finansminis
ter Gunnar Sträng har ju i komplette
ringspropositionen angivit vissa meto
der att angripa problemen. Herr Wick
man har inte gått in på dem. Jag upp
repar min tidigare fråga: Med vilka 
medel ämnar ni arbeta för att nå re
sultat?

Herr Wickman gjorde gällande att 
den förda stabiliseringspolitiken är re
sultatet av ett samarbete, eller skall va
ra resultatet av ett samarbete, mellan
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Ang. den ekonomiska politiken, m. m. 
socialdemokratin och fackföreningsrö
relsen. Skall man tolka det så att herr 
Arne Geijers uttalande om en ofrån
komlig inflation av aldrig tidigare skå
dad storlek skulle vara ett uttryck för 
det samarbete som LO och regeringen 
har?

Jag tror inte att det är LO-folket som 
i första hand drabbas av inflation. LO 
kan i stor utsträckning skydda de sina. 
Det är annat folk — annat småfolk — 
som i första hand drabbas av infla
tionens konsekvenser. Även dessa bor
de inneslutas i det samarbete som re
geringen tydligen är benägen att driva 
med LO. Inflationsproblemet rör i hög 
grad hela det svenska folket och kan
ske framför allt de människor som inte 
är inneslutna i stora och slagkraftiga 
förhandlingsorganisationer.

Herr DAHLÉN (fp) kort genmäle:
Herr talman! I mitt första inlägg 

poängterade jag bur regeringens utta
landen om situationen vandrade mellan 
idyll och panik. Herr Wickmans anfö
rande gav ju skäl för att denna vand
ring mellan mycket positiv bedömning 
av situationen och en ganska pessimis
tisk fortsätter. Han började sitt anfö
rande, som herr Bohman påpekade, med 
att säga att landets ekonomi är utomor
dentligt stark. Sedan kommer han med 
reservationer. När vi kan konstatera att 
vi på relativt kort tid har förlorat in
emot hälften av vår valutareserv är det 
ganska djärvt att säga att landets eko
nomi är utomordentligt stark.

Herr Wickman påpekade återigen att 
en del av försämringen i handelsbalan
sen beror på strukturförändringar, och 
det är alldeles riktigt. Mittenpartierna 
tog också, i den motion vi avlämnade i 
samband med kompletteringspropositio
nen, upp denna sak och föreslog att de 
politiska partierna gemensamt med ex
perter skulle försöka att komma fram 
till en lösning av vilken medicin som 
vore lämplig att tillgripa. Till vår gläd

je anslöt sig också moderata samlings
partiet i utskottet till detta förslag. Men 
herr Wickman säger nej till detta.

Herr Wickman tog upp en intressant 
sak när han bedömde kreditsituationen 
och möjligheten till ökade investering
ar för industrin. Om man jämför utveck
lingen de första månaderna i år med 
motsvarande år 1969 och särskilt be
aktar nettoutlåningen från de vanliga 
kreditinstituten månad för månad så 
finner man att det under de första fyra 
månaderna i år utlånades fyra tiondelar 
av den summa som lånades ut motsva
rande tid förra året. Detta är ju en våld
sam åtstramning i kreditgivningen. Herr 
Wickman talar då om för oss att situa
tionen nu är den att statens kreditför
medling blir väsentligt större genom en 
överbalansering av budgeten. Men, herr 
Wickman, de företag som vill investera 
och inte kan få krediter vilken glädje 
får de av att staten har en sådan budget
balans?

Den 24 april signerades komplette
ringspropositionen. Under tiden där
efter har det enligt herr Wickman hänt 
väldigt mycket. Jag noterar liksom herr 
Bohman att de förslag som oppositions
partierna lagt fram om att man i denna 
situation måste se till att de mindre 
företagen får en chans att låna pengar 
förut har avvisats. Men nu säger herr 
Wickman helt plötsligt att det nu finns 
skäl att överväga detta. Dessutom att 
han för det första nog har bedömt ut
vecklingen av betalningsbalansen fel. 
För det andra är det nog tänkbart att 
upplåningen är för stor redan inneva
rande år, och för det tredje är det nog 
tänkbart att regeringens antaganden om 
nästa års upplåning är felaktiga.

Det är verkligen snabbt marscherat 
på fem veckor. Jag vill ställa frågan: 
Vilka konsekvenser drar herr Wickman 
av denna väsentligt förändrade bedöm
ning av den ekonomiska situationen i 
landet? Såvitt jag förstår drar han inga 
konsekvenser alls. Han meddelade inte 
riksdagen någonting som regeringen 
har för avsikt att göra såsom eu slut
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sats av dessa konstateranden. Nej, det 
är bara att gå vidare.

Herr Wickman hade för sig att jag 
trodde att staten gjorde allting. Nej, herr 
Wickman, jag betonade i mitt inlägg 
upprepade gånger att vad staten skall 
göra är att bidra till ett ekonomiskt kli
mat som möjliggör en snabbare expan
sion av näringslivet. Jag använde såda
na uttryck som medverka till. Man kan
ske inte alltid hör upp så noga, så jag 
skall inte göra någon stor affär av det, 
men jag hoppas att herr Palme, som var 
inne i kammaren när herr Wickman ta
lade om detta, verkligen lyssnade. När 
herr Palme — inte så mycket i det här 
huset, för här blir han ju motsagd, men 
utanför det här huset — talar om vad 
det är för underbara saker som social
demokratin åstadkommer, då drar han 
egentligen inga gränser. Det är social
demokratin som gjort allt gott i detta 
land — amen. Det intrycket får man. Jag 
hoppas därför verkligen att herr Palme 
lärde sig en del.

Herr Wickman sade: Om vi inte får 
en industriell miljö i Sverige som verk
ligen är bättre, så kan läget bli oroan
de. Jag instämmer helt. Låt mig då ställa 
frågan: Tror herr Wickman att det sed
vanliga valårsskallet på företagen och 
på företagens ledningar är någonting 
som förbättrar den industriella miljön 
i Sverige? Tror herr Wickman att so- 
cialiseringsframstötarna från hans kol
leger på Stockholmsbänken är någon
ting som förbättrar den industriella 
miljön i Sverige? Jag tror det inte, och 
jag tror inte att det finns någon annan 
heller — om han vill vara ärlig — som 
tror det.

Herr STEFANSON (fp) kort genmäle:
Herr talman! Jag ber att få tacka för 

förtroendet att få medverka i delegatio
nen för de mindre företagen. Det blir 
säkert en intressant uppgift, och jag 
hoppas att jag på ett tillfredsställande 
sätt skall kunna fullgöra uppgiften både 
som företrädare för oppositionen och

Ang. den ekonomiska politiken, in. m. 
som representant för de mindre företa
gens organisationer.

Jag begärde egentligen ordet på grund 
av ett yttrande av herr Wickman, som 
jag inte förstod. Det var när herr Wick
man berörde herr Bohmans fråga varför 
inte oppositionen och de mindre före
tagen fick vara med i denna delegation. 
Efter att ha meddelat att jag är med i 
denna delegation ställde herr Wickman 
följande fråga till herr Bohman: Räknar 
herr Bohman inte herr Stefanson till 
oppositionen? Ingen skugga på herr Ste
fanson, men när man ser hur hans parti 
uppträder, kan man verkligen ställa 
frågan.

Jag brukar förstå vad herr Wickman 
säger; jag tycker att han uttrycker sig 
pregnant och koncist, men här måste 
jag be om ett förtydligande. Har folk
partiet agerat så att man kan ställa frå
gan om partiet och jag tillhör opposi
tionen? Ifrågasätter herr Wickman att 
jag solidariserar mig med mitt parti när 
det gäller åtgärderna för de mindre och 
medelstora företagen, eller har folkpar
tiet i sin politik inte tillvaratagit de 
mindre företagens intressen? Det skulle 
vara intressant att få svar på dessa frå
gor.

Herr Wickman riktar också en upp
maning till företagarnas egna organisa
tioner att förhandla med bankerna om 
tillämpningen av kreditöverenskommel
ser med riksbanken. Vi har uppmärk
sammat de problem som herr Wickman 
här har talat om, och vi kommer att ta 
upp förhandlingar med kreditinstitu
tionerna härom.

Det var intressant att herr Wickman 
tog upp frågan inte bara om maktkre
diter som stora företag i denna situa
tion utnyttjar utan också frågan om 
maktrabatter. Det finns kanske en möj
lighet att i regering och riksdag vinna 
gehör för någon typ av lagstiftning som 
skyddar de mindre företagen från makt
rabatter, t. ex. samma typ av lagstift
ning som finns i USA. Det vore intres
sant att ta upp den frågan till behand
ling.

45
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Men, herr Wickman, för inte över an
svaret på bankerna när det gäller de 
mindre företagens kreditsvårigheter. En 
utredning — som herr Wickman för 
resten var ordförande i och som ägde 
rum för många år sedan — gav vid han
den att de mindre företagens institu
tionella krediter till ungefär 75—80 
procent, kanske mer, låg i bankväsen
det. Denna siffra är nu antagligen något 
lägre, ty vi har fått andra kreditinsti
tutioner för de mindre företagen — 
t. ex. AB Företagskredit och AB Indu
strikredit. Företagen har härigenom 
fått ökade lånemöjligheter, men fort
farande är det onekligen så att affärs
banker och sparbanker spelar den 
största rollen för dessa företag i fråga 
om den institutionella kreditgivningen. 
Det är klart att rådande kreditläge med 
praktiskt taget stopp i bankernas utlå
ning och krav på nedskärning av utlå- 
ningsvolymen just drabbar denna sek
tor av näringslivet. Varför inte ge ban
kerna ökade möjligheter att slussa över 
AP-fondens medel till dessa företag? 
Vi har AB Företagskredit och AB Indu
strikredit och dessa har ökat sin utlå
ning, men jag tror att det skulle vara 
mycket värdefullare om institutioner 
som har den lokala kontakten med fö
retagen ute i landet och som känner 
företagens problem, nämligen bankerna 
med sitt vittförgrenade kontorsnät, 
finge ökade möjligheter till just en så
dan kapitalslussning som jag nämnde. 
Man borde ge bankerna möjlighet att 
lägga egna obligationslån eller förlags
lån i bankerna, gärna med bestämmel
sen att lånemedlen skall gå ut till det 
lokala näringslivet. Jag tycker också 
att företagareföreningarna med sin lo
kala anknytning skulle kunna få spela 
en större roll. Varför skulle inte de i 
samarbete med AB Företagskredit och 
AB Industrikredit kunna klara av en 
del utredande funktioner och på detta 
sätt med sina lokala kontakter också 
medverka till en snabbare behandling 
av de mindre företagens kreditären
den?

Ang. den ekonomiska politiken, m. m.
Det finns mycket att göra på detta 

område för att underlätta och förbättra 
de mindre och medelstora företagens 
situation i en kreditåtstramning just 
genom att medverka till att kapital
marknadens resurser i större utsträck
ning förs över till dessa företag.

Herr HELÉN (fp) kort genmäle:
Herr talman! Herr Wickman använ

de en god del av sina fem kvart till att 
angripa folkpartiet. Trots att jag bara 
har sex minuter till förfogande skall 
han ändå inte komma ifrån att denna 
debatt först och främst handlar om det 
sken som regeringen vill framkalla av 
det ekonomiska skeendet och den verk
lighet som allmänheten upplever. Vi 
måste gå några år tillbaka för att helt 
klargöra detta.

Jag pekar på vad finansministern 
sade 1966 i den reviderade finanspla
nen, där han framhöll: ”Den lägsta 
målsättning som bör uppställas för ut
rikespolitiken är att vi under perioden 
fram till 1970 skall uppnå balans i ut- 
rikesbetalningarna.”

Jag pekar på vad han sade 1967 i 
den preliminära finansplanen: ”En
längre tids underskott i bytesbalansen 
omöjliggör ett fullföljande av fullsys
selsättningspolitiken och kräver allt 
hårdare korrigeranden för att återstäl
la den nödvändiga balansen.” Jag pe
kar på vad han sade 1969 i den preli
minära finansplanen att ”ett internt 
överslag i pris- och kostnadsutveck
lingen leder till en försämring av kon
kurrenskraften med sjunkande export, 
valutasvårigheter och sysselsättnings
problem som följd. Vi saknar inte ex
empel härpå i vår omvärld.”

År 1969 gällde det ännu så länge 
framför allt vår omvärld, nu gäller det 
oss själva. Ser man på den faktiska ut
vecklingen från år 1966, finner man ett 
underskott i handelsbalansen på 1,6 
miljarder, 1967 på 897 miljoner, 1968 
på 1 113 miljoner, 1969 1 077 miljoner 
och nu, ackumulerat fram till utgången
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av april, 1 466 miljoner. Valutareserven 
som åren 1966, 1967 och 1968 alltjämt 
var över 5 miljarder kronor gick 1969 
ned till 3,8 miljarder och är i april 
1970 bara 3 492 miljoner.

Regeringen har alltså grundligt miss
lyckats med att uppnå det minimimål 
som man uppsatte år 1966. År efter år 
har finansministern talat om vikten av 
atl förbättra balansen i utrikesbetal- 
ningen, och år efter år har han i myn
dig ton förklarat att nu skulle det kun
na bli förbättringar. År efter år har 
han avvisat tvivlare. Nu är man fram
me i det läget, att man i årets revidera
de finansplan slår fast att man måste 
skära ner i existerande utgiftsprogram 
för att över huvud taget bereda något 
utrymme för annan reformverksamhet. 
Och herr Wickman erkänner här i dag 
att på den korta tid — några veckor 
— som har gått sedan man lade fram 
den reviderade finansplanen har det 
uppstått skäl för en mindre gynnsam 
bedömning än man har i finansplanen. 
Nog hoppar denna regering från tuva 
till tuva så att man kan undra, om 
inte en av tuvorna till sist skall råka 
stjälpa hela lasset.

Men i denna brydsamma situation, 
som regeringens ekonomiska politik 
har fört oss in i, är det nödvändigt att 
vi alla är villiga att medverka till de 
nödvändiga besparingsåtgärderna, och 
vi har också klargjort att vi vill delta 
i en stabiliseringskonferens. En sådan 
är särskilt angelägen nu. Den skulle 
inom ramen för en lugnare pris- och 
kostnadsutveckling kunna skapa förut
sättningar för bättre realinkomstök- 
ningar. Men den skulle också vara ett 
forum där besparingsförslagen verkli
gen skulle kunna prövas. I den radio
intervju och i de uttalanden som herr 
Wickman talar om har jag angett vissa 
allmänna målsättningar för vad man 
skulle kunna nå fram till under sådana 
överläggningar. Men jag har också sagt 
att man går inte in i sådana överlägg
ningar med bundna händer och låser 
fast sig vid ett särskilt konkret förslag.

Ang. ilen ekonomiska politiken, m. in. 
Herr Wickmans referat är därför miss
visande.

Han försöker också spela ut det i går 
av en tidning publicerade punktpro
grammet för folkpartiets och center
partiets gemensamma politiska mål
sättning. Herr Wickman får väl vänta 
till den 4 juni och se den exakta tex
ten. Texten i går innehöll en del fel
aktigheter. Men det är icke fråga om 
ett program som bara skall gälla till 
den 20 september, som herr Wickman 
tycks inbilla sig. Det är riktlinjer för 
tiden fram till den dagen och för ti
den efter den dagen. Jag tror nog att 
herr Wickman så småningom kommer 
att märka att det är många i Sverige 
som är intresserade av dem, även om 
självfallet alla sådana program kan 
kritiseras därför att de måste vara re
lativt allmänt hållna.

Till sist en annan sak. Herr Wick
man gjorde en mycket storståtlig dekla
ration här. Han talade om att det var 
ett mål för samtliga europeiska indu
striländer att förena en fortsatt snabb 
reallöneökning med större prisstabili
tet. Ja, det är verkligen ett mål. Men i 
vilken utsträckning kan man tro att 
den svenska regeringen skall vara ka
pabel att ge bidrag till detta? Hägring
en av en oas under en safariritt kan 
inte vara overkligare än herr Wick
mans framtidsvision på den punkten.

Herr statsrådet WICKMAN:
Herr talman! Jag skall svara på frå

gorna i den tur som de ställdes.
Jag börjar med herr Bengtson som 

gladde sig över att jag som regerings- 
representant vid OECD-mötet i Paris 
hade tagit upp den internationella rän- 
tefrågan. Han undrade vad det blev för 
reaktion på ett sådant förslag. Ja, dess 
värre, herr Bengtson, är reaktionen än 
sä länge inte särskilt positiv. Sådana 
här förslag möts inte med något stör
re intresse. Dess värre har efter kon
ferensen dessutom en viss glidning
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Ang. den ekonomiska politiken, m. m. 
uppåt på den internationella ränteni
vån ägt rum, vilket har samband med 
att den amerikanska upplåningen på 
eurodollarmarknaden på nytt börjat 
stiga. Jag har därför inget hugnesamt 
budskap till herr Bengtson på denna 
punkt, men vi betraktar det som själv
klart att vi, och detta inte bara i vårt 
eget intresse utan i allas intresse, skall 
driva den här frågan vidare. Vi gör 
det inte i någon förhoppning att nå 
snabba resultat, men om vi inte börjar 
med att ta upp frågan blir ju möjlig
heterna att nå resultat ännu mindre än 
de är i dag.

Jag förstår sedan inte vad det kan 
tjäna till att som herr Bengtson bär 
säga, att om jag i Paris skulle föreslå 
en internationell nedtrappning av rän
tenivån, varvid självfallet de länder 
som bestämmer de internationella rän
tenivåerna måste vara med, så skulle 
detta kunna tolkas som om mitt partis 
företrädare i bankofullmäktige skulle 
föreslå en isolerad svensk diskonto
sänkning. Detta är väl ändå, herr 
Bengtson, att litet grand sätta banko
fullmäktiges anseende i fråga.

Vi skall inte heller tillmäta den 
norska ränteutvecklingen den betydel
se av förebild som herr Bengtson gör, 
helt enkelt därför att den norska kapi
talmarknaden är av ett helt annat slag 
än den svenska. Över huvud taget är de 
norska ekonomiska och finansiella för
bindelserna över gränserna helt andra 
än de svenska. Den politik som är möj
lig, eller låt mig säga har varit möjlig, 
i Norge är icke tillämpbar i en helt 
annan ekonomi som den svenska.

Av herr Bengtson fick vi också höra 
något som vi hör så oerhört ofta, näm
ligen en jämförelse av bruttonational
produktens stegringstakt i olika länder. 
Jag tycker att herr Helén sade en sak 
som jag vill instämma i: Låt oss tala 
så om verkligheten att människorna 
känner igen sig! Det här bollandet med 
bruttonationalproduktstegringstakt i 
olika länder och jämförelser dem 
emellan tror jag inte leder oss ett steg

närmare vare sig problemets lösning 
eller det sätt på vilket människorna 
upplever sina problem i dagens sam
hälle. Bruttonationalproduktens ökning 
är ointressant så länge vi inte talar om 
vad som har hänt med arbetstiden un
der samma tid, och det gäller inte 
minst under en längre period. Om en 
nation väljer att ta ut standardökning
en i form av kortare arbetstid, så är 
det orimligt att stå här i talarstolen 
och säga att bruttonationalprodukten 
stiger långsammare i det landet än på 
andra håll där man ännu inte har för
kortat arbetstiden och anföra detta som 
bevis för en dålig regeringspolitik.

Ni tycker kanske att jag tjatar på 
den punkten, men för att återigen kom
ma tillbaka till mötet i Paris vill jag 
nämna att en av huvudpunkterna där 
var just en mycket stark kritik mot att 
använda bruttonationalprodukten som 
mått på människornas levnadsstan
dard och därmed också ökningstakten 
som mått på hur ekonomierna har ut
vecklats. Det som är intressant i en in
ternationell jämförelse är ju hur pro
duktiviteten har utvecklats. Hur myc
ket får vi ut av en viss given arbets
insats och hur utvecklas den presta
tionsförmågan hos oss i jämförelse 
med andra länder? Det är den enda 
fråga som är ekonomiskt intressant i 
sådana här jämförelser. Om man gör 
den som jag anser självklara och rätt
visande jämförelsen, så kommer herr 
Bengtson till sin glädje att finna att 
Sverige intar en topposition.

Herr Bohman valde att i väldigt stor 
utsträckning polemisera mot mig som 
om jag bara hade hållit en fjärdedel 
eller en sjättedel av mitt anförande. Fak
tiskt var mitt anförande, som — det 
får jag väl erkänna — i och för sig kom 
till litet slarvigt i går kväll därför att 
jag hade en del andra viktiga saker att 
göra, i all sin ofullkomlighet tänkt att 
uppfattas såsom en helhet. Jag fick ett 
intryck av att herr Bohman satt och 
retade upp sig på början och gjorde 
anteckningar om den, vilka sedan inte
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stämde med fortsättningen av mitt an
förande. Därför blev det kanske en sned 
balans i herr Bohmans inlägg.

.lag använde ett uttryck, som herr Boh
man inte tyckte om. .lag nämnde talet 
och ryktena om att den svenska kronan 
borde devalveras. Det finns personer 
som har sagt så under de gångna åren. 
Jag skall inte ta upp det igen, men en 
ledamot av bankoutskottet agerade på 
ett sätt som var oansvarigt. Men sådant 
tal förekommer och har gjort det då och 
då under det senaste året. När jag säger 
att detta tal är enfaldigt, är det inte 
ett angrepp på ett politiskt parti, herr 
Bohman, utan det är en direkt beskriv
ning av vad jag menar att det talets in
nebörd verkligen är. Det är nämligen — 
jag upprepar det — enfaldigt att tro att 
en devalvering skulle lösa något väsent
ligt ekonomiskt problem för oss med 
den ekonomi vi har.

Jag nämner detta såsom en kommen
tar till de exportsiffror som jag tog 
fram. Inte minst därför att oppositionen 
talar så ivrigt om att vår ekonomi är 
mer eller mindre vanstyrd, var det helt 
naturligt för mig angeläget att såsom 
grund för vår fortsatta debatt slå fast 
att vår ekonomi i grunden är stark sam
tidigt som den har problem som vi mås
te lösa. Men just därför att vi har en 
stark ekonomi, kommer vi också att ha 
möjlighet att lösa problemen.

När jag säger att våra problem är 
strukturella och skall angripas med 
strukturella medel, menar jag att de inte 
är problem som man löser på kort 
sikt. Vi kan givetvis alltid på kort sikt 
återställa och skapa ett överskott i vår 
betalningsbalans — om det vore vårt 
enda och allt överskuggande mål — ge
nom en mycket drastisk nedpressning 
av den inhemska efterfrågan. Men vi är 
inte nödsakade att föra en sådan poli
tik, eftersom vi har resurser att ha en så 
pass lång anpassningsperiod att vi inte 
behöver tillgripa några drastiska åtgär
der. Det vore också en politik, som på 
lång sikt vore ineffektiv därför att den 
skulle minska framstegstakten och i sina

And. den ekonomiska politiken, m. m. 
omedelbara verkningar dessutom få so
ciala återverkningar, vilka vi avvisar.

Vår politik är — även om det tar lång 
tid innan den mognar till resultat — in
ställd på att lösa de strukturella problem 
som ligger under, och därvid ämnar vi 
använda strukturella medel.

Men det kanske var en litet kortfattad 
och alltför slarvig formulering. Vad jag 
menade var naturligtvis sammanfatt
ningen av den totala politiken —- 
budgetpolitiken, utbildningspolitiken, 
forskningspolitiken, näringspolitiken 
och regionpolitiken — som skapar en 
sådan resursfördelning i landet som le
der till den i fortsättningen nödvändiga 
ökade effektiviteten och expansionen 
inom de utlandskonkurrerande näring
arna. Detta påverkar vår kreditpolitik 
och alldeles påtagligt uppläggningen av 
budgetpolitiken samt alla de olika poli
tiska instrumenten. De är ännu relativt 
ofullkomliga naturligtvis, och en del av 
dem är nya. Men när de får ökad effek
tivitet och ökad slagkraft — jag tänker 
från statens synpunkt på Investerings
banken, styrelsen för teknisk utveckling 
och vår regionala planering — innebär 
de åtgärder som vi måste sätta in bland 
annat med detta viktiga mål för ögonen. 
Det skulle föra alltför långt att gå in i 
detalj på dessa frågor — det skulle 
strängt taget bara innebära en upprep
ning av hela diskussionen kring den 
ekonomiska politiken.

Herr Bohman drog nog litet för långt
gående slutsatser i fråga om min inställ
ning till de företagare som är med i den 
här s. k. aktionen. Jag har redan redo
visat min inställning gentemot dem, och 
den står jag för. Däremot kan naturligt
vis annonsen som sådan och dess ut
formning ha — och har väl — ett parti
politiskt syfte. De enskilda företagare 
som har engagerat sig i aktionen har 
däremot nog inte gjort det i partipoli
tiskt syfte. Jag drar den slutsatsen, sär
skilt som en av de företagare som står 
under det här uppropet — det kan ju 
vara av intresse att nämna — är en av 
Investeringsbankens kunder; han har

4 Första kammareris protokoll 1970. Nr 31
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Ang. den ekonomiska politiken, m. m. 
således i sin egen verksamhet fått upp
leva betydelsen av det kreditinstrument 
som moderata samlingspartiet ville för
hindra uppkomsten av och gentemot vil
ket folkpartiet länge intog en ambi
valent inställning.

Herr Stefanson tog upp flera intres
santa frågor, som jag dock här inte skall 
gå in på. Mycket i herr Stefansons re
sonemang inger förhoppningen — en 
förhoppning som jag alldeles säkert 
tror kommer att infrias — att den dele
gation för de mindre och medelstora fö
retagens problem, som herr Stefanson 
kommer att ingå i, kommer att bedriva 
ett mycket fruktbärande arbete.

Herr Stefanson kanske dock missför
stod mig på en punkt, nämligen när jag 
sade att herr Bohman kunde ifrågasätta 
ifall herr Stefanson tillhörde oppositio
nen i sin egenskap av folkpartist. Med 
detta syftade jag inte ett ögonblick på 
herr Stefanson personligen och inte 
heller på folkpartiets inställning till de 
mindre företagen. Vad jag syftade på 
— med anledning av herr Heléns in
lägg — var folkpartiets uppträdande 
över huvud taget i den stora politiska 
stabiliseringsfrågan och folkpartiets 
ovilja att redovisa ett eget ställnings
tagande. Det är på den grundvalen som 
jag säger att man kan ifrågasätta om 
folkpartiet representerar en opposition.

Herr Dahlén och många andra talar 
om vilket kritiskt läge vi befinner oss i 
och hur överansträngd vår ekonomi är: 
vi måste skära ned och gallra bland 
olika reformprogram. Man framställer 
saken så att vårt land skulle befinna 
sig i något slags krissituation. Det be
strider jag bestämt. Den känsla av otill
räcklighet i fråga om resurser som före
ligger beror inte på att dessa resurser 
skulle vara små eller växa långsamt, 
utan är ett utlryck för de utomordent
ligt starka krav som vi ställer på dessa 
resurser. Se på den långtidsbudget som 
har lagts fram och som i den här de
batten har tagits till intäkt för att vårt 
land befinner sig i en krissituation. Vad 
den långtidsbudgeten innehåller är ing

enting annat än de konkreta utslagen av 
redan beslutade reformer och vilka re
sursanspråk som de ställer och vad det 
kommer att innebära för medborgarna i 
detta land under kommande år, om vi 
skall tillgodose de krav som ställs.

Sedan vill jag beröra herr Dahléns 
bidrag till diskussionen hur man skall 
se på politik. Mycket ofta när herr 
Dahlén beskriver oss får man ett obe
hagligt intryck av folkpartiets uppfatt
ning om politik och politisk verksam
het. Herr Dahlén talar om vad vi kan 
göra för att skapa en bättre industriell 
miljö här i landet. Med industriell miljö 
menar han då inte i och för sig de kon
kreta och reella ting som behövs i form 
av utbildning, en fungerande arbets
marknad, kapitalförsörjning, forsknings
resurser, effektiva marknadsorganisa- 
tioner, effektiva samarbetsmöjligheter 
mellan företagen inbördes samt mellan 
samhällsorganen och företagen. Detta 
lägger jag rent tekniskt in i begreppet 
när jag talar om industriell miljö. Men 
enligt herr Dahléns uppfattning inne
bär industriell miljö att man skall vara 
verbalt positiv mot näringslivet. Det 
verkar som om detta är det viktigaste, 
samt att vi skulle avstå från vad herr 
Dahlén kallar valårsskall på närings
livet.

Jag tycker att det är ett fantastiskt sätt 
att beskriva den diskussion som pågår 
om näringslivets ställning i det starkt 
föränderliga samhället i vårt land och 
i andra länder. Det som sägs i våra val
rörelser är ingenting annat än det vi 
säger i riksdagen och i våra proposi
tioner om de sakfrågor vi behandlar. 
Fn person som uppfattar denna diskus
sion som valårsskall, som någonting vi 
tar fram tillfälligt och sedan inte står 
för, har en upplevelse av hur politik 
fungerar som är djupt oroande. Jag 
skulle önska att herr Dahlén kunde del
ta litet flitigare i vår egen valrörelse, 
så att han i denna fråga — liksom i and
ra frågor — kunde tala på ett sådant sätt 
att vi och andra människor känner 
igen verkligheten.
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Detsamma gäller herr Helén. Han lä
ser upp olika prognoser om det under 
de senaste åren ständigt upprepade 
målet för den ekonomiska politiken på 
de två punkter där våra aktuella pro
blem finns och kommer att finnas fram
över. Herr Helén kommer att kunna 
läsa upp dylika uttalanden också vid be
handlingen av framtida finansplaner 
och säga, att regeringen har misslyckats 
med alt lösa problemen.

Givetvis skall oppositionen hävda att 
regeringen har misslyckats och kräva 
att regeringen lyckas bättre än den gör. 
Men vad är det som herr Helén i verk
ligheten säger och vilken politik är det 
som han i verkligheten själv förordar? 
Jag kommer ihåg en enda budget från 
denna period, som från folkpartiets sida 
har betygsatts som en riktig och rim
ligt avvägd budget, nämligen den för 
budgetåret 1964/65. Den budgeten vi
sade sig i efterhand vara alltför svag. 
Det är den enda budget som folkpartiet 
har godkänt från början. Beträffande 
alla andra budgeter under hela denna 
period har folkpartiet lagt fram över
bud. Med överbud menar jag självfallet 
inte att det är fel att framlägga ett an
nat förslag än regeringen om ett visst 
anslag. Regeringens prioritering är na
turligtvis inte helig på något sätt! Men 
särskilt om man, som folkpartiet nu gör 
här i kammaren, anför att regeringens 
politik inte är tillräckligt effektiv, mås
te det vara fråga om överbud om man 
konsekvent försvagar budgeten, som 
man har gjort i folkpartiet.

I hela denna debatt har jag icke hört 
ett enda konkret förslag från folkpartiet 
om hur politiken bättre skall kunna för
verkliga de mål som folkpartiet natur
ligtvis måste dela — och som alla måste 
dela — nämligen återställande av balan
sen i vår utrikeshandel och dämpad 
prisstegringstakt. Vi skall nog läsa ert 
program ordentligt när det kommer i 
tryck. Det händer ibland att man kan 
instämma i vad Expressen skriver. Jag 
antar att tidningen finns tillgänglig här 
i våra läsrum. Expressen har nämligen

Ang. den ekonomiska politiken, m. m. 
gjort en mycket riktig beskrivning av 
det program vi kunde läsa i går. Tid
ningen säger nämligen att det är ett be
drövligt dokument. Här liar lästs in så 
många texter i protokollet, att jag skall 
tillåta mig att följa herr Åkerlunds före
döme och även jag läsa in ett citat — 
denna gång ur Expressen: ”De vackra 
honnörsorden står som en prydnad i de
klarationen, men ögonfägnaden kan inte 
undanskymma den reella tomheten.” 
När Expressen så väl formulerar en så 
uppenbar iakttagelse tycker jag att det 
är onödigt för mig att försöka formulera 
den på bättre sätt.

Herr Helén anklagar här regeringen 
för bristande ansvar för den ekonomis
ka utvecklingen. Det enda folkpartiet 
har föreslagit — här gäller det partiet 
och inte bara herr Helén personligen — 
har de facto år efter år varit en svagare 
politik som, om regeringen hade följt 
den, skulle ha inneburit att situationen 
i dag verkligen hade varit allvarlig. Vad 
är herr Helén beredd att göra i dagens 
läge? Han är, säger han — och det är ju 
en enastående politisk insats — beredd 
att medverka i en rundabordskonferens. 
Men han vill inte vara bunden av några 
konkreta förslag. Något litet konkret 
uppslag, herr Helén, till vad en sådan 
konferens skulle kunna handla om kun
de väl folkpartiet, som ju inte helt sak
nar resurser för att tänka och läsa, ändå 
tala om för väljarna. Eller är det sam
ma sak som med det här bedrövliga do
kumentet — att det också är frågor som 
man får börja resonera om efter den 20 
september?

Herr BOHMAN (in) kort genmäle:
Herr talman! Låt mig först instämma 

i det allmänna resonemang som herr He
lén förde i sin replik. Jag kunde inte gö
ra det från min plats, eftersom herr He
lén i anförandet också hade några spe
ciella nterna synpunkter på mitten
partiernas program.

Resonemanget om bruttonationalpro
dukten och produktivitetsutvecklingen
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Ang. den ekonomiska politiken, m. m. 
kan man naturligtvis föra på det sätt 
som industriministern gjorde. Vi är ju 
alla medvetna om att bruttonationalpro
dukten är ett mycket svårhanterligt be
grepp. Men det säger ändå rätt mycket 
i den internationella jämförelsen om 
vilka resurser de olika länderna har, 
Kan man öka bruttonationalprodukten 
med en procent, har man därmed kom
mit upp på en högre resursnivå.

Produktivitetsbegreppet är för övrigt 
kanske ännu svårare att fixera än brut- 
tonationalproduktsbegreppet — det vet 
industriministern lika bra som jag. Vad 
som är intressant med produktivitetsbe
greppet är att det är ett relativt mått. 
De som använder detta dementerar dem 
som vill lägga absoluta tal — kronor och 
ören per capita — som grund för jämfö
relser. Och det är mycket mera intres
sant att göra sådana relativa jämförel
ser om vi med hjälp av dem vill försöka 
skåda in i framtiden.

Jag är medveten om att jag i stor ut
sträckning polemiserade mot en sjätte
del av industriministerns uttalanden. 
Men det är inte lätt att nyansera när 
man disponerar en femtondel av den tid 
som industriministern själv använde. 
Dessutom är det berättigat att göra som 
jag gjorde, ty herr Wickmans resone
mang är betecknande för det sätt på vil
ket ekonomisk debatt brukar föras från 
socialdemokratins sida. Man blandar, 
som herr Helén sade, ihop ”sken och 
verklighet”. I vissa sammanhang är all
ting hundraprocentigt bra. Regeringen 
räknar sig till godo allt beröm, det finns 
inga svarta moln på himlen. Men när 
man så småningom börjar komma un
der fund med att fakta talar emot och 
när man befinner sig i en församling 
som kan genomskåda de vackra vyerna 
och de vackra skisserna, då söker man 
sig ned på jorden och börjar resonera i 
konkreta termer. På något sätt var in
dustriministerns anförande betecknan
de för detta — å ena sidan det överdri
vet positiva, å andra sidan ett realis
tiskt resonemang som gör att vi alla kan

följa med och som gör det lättare att ut
byta meningar.

Jag vidhåller att det är fel att använ
da ordet ”enfaldigt” i diskussion om 
devalvering, därför att det gör argumen
tationen svagare. Vi behöver inte föra 
en argumentation i sådana termer när 
vi diskuterar om vårt land skall deval
vera eller inte. Jag vet inte på hur 
många hundra möten jag har stått och 
försökt göra klart för åhörarna, herr 
Wickman, att devalvering nu vore ett 
definitivt felaktigt instrument. Det är 
klart att man kan komma i en situation 
då man tvingas att devalvera. Men för 
vår ekonomi i dag vore det vanvett om 
vi själva skulle vidtaga en sådan åtgärd. 
Därför tycker jag att diskussioner i vil
ka man väver in enfaldighetsbegreppet 
i varje fall inte skall föras i Sveriges 
riksdag, inte minst därför att man för
svagar starka argument.

Herr DAHLÉN (fp) kort genmäle:
Herr talman! Jag skall fatta mig kort. 

Om inte herr Wickman säger något all
deles sensationellt har jag inte för av
sikt att fortsätta debatten. Jag vet att 
det finns intresse för att vi skall sluta 
den utan alltför lång tidsutdräkt.

Anledningen till att jag här begärde 
ordet var något ganska egendomligt som 
herr Wickman gjorde sig skyldig till. 
Han försökte påstå att jag ansåg att po
litisk verksamhet i fråga om att förbätt
ra den industriella miljön var liktydigt 
med att uttrycka sig vänligt i ord om 
företagsamheten. Men större delen av 
mitt anförande sysslade ju uteslutande 
med frågan hur vi skall kunna förbättra 
miljön för företagsamheten i Sverige. 
Det var ju det, herr Wickman, som mitt 
anförande till stor del handlade om. Se
dan gjorde herr Wickman om detta till 
ett krav att ”uttrycka sig vänligt”. Jag 
tror inte att det är så många människor 
inom företagsamheten och löntagarorga
nisationerna som enbart fäster avgöran
de vikt vid hur herr Wickman uttrycker



Fredagen den 29 maj 1970 Nr 31 f>3

sig, om han uttrycker sig mer eller 
mindre snällt. Vad de främst bryr sig 
om är de åtgärder som regeringen vid
tar eller inte vidtar för att åstadkomma 
denna förbättrade industriella miljö.

Det är bra att även ett statsråd kan 
konstatera — efter fem veckors funde
rande — att man har gjort en hel del 
felbedömningar. Det är hedrande för en 
politiker att erkänna det. För svenska 
folket skulle det självfallet ha varit än
nu bättre om herr Wickman dragit någ
ra slutsatser av sin nya bedömning av 
situationen.

Jag hänvisade till en enda sak — för 
att fatta mig kort skall jag bara ta upp 
den. Den utlåning som nu kan ske från 
kreditinstituten är fyra tiondelar av den 
utlåning som var normal per månad un
der första halvåret i fjol. Den olja som 
skall driva investeringsökningen är ju 
krediter, i den mån företagen inte har 
likvida medel — och det har inte alla. 
På den punkten kom herr Wickman inte 
med något annat än ett konstaterande 
alt det förelåg vissa svårigheter, ingen
ting om mer olja.

Det är bra att man inser att man har 
bedömt läget fel. För svenska folket 
skulle det ha varit ännu bättre om so
cialdemokratin visste vad man skulle 
göra i det nya läget. Herr Wickmans an
förande bekräftar att socialdemokratin 
inte vet det.

Herr HELÉN (fp) kort genmäle:
Herr talman! Om jag inte hörde fel 

sade statsrådet Wickman i sitt långa 
anförande att det var slarvigt hopkom
met — han hade haft så liten tid i går 
kväll — och ytterligare en gång beto
nade han att han använde en slarvig 
formulering. Varför då fortsätta med 
slarviga, nedsättande och närmast slaf
siga uttalanden om ett annat politiskt 
parti?

Det är litet rörande när herr Wick
man måste citera Expressens ledarav- 
delning. Jag tänker då på den karak
teristik som den förre statsministern

Ang. den ekonomiska politiken, m. ni. 
gjorde av den ledaravdelningen. Finns 
det inga andra sanningskällor att till
gripa?

Folkpartiets budgetförslag har de se
naste aktuella åren inneburit föränd
ringar inom ramen för en promille av 
den väldiga budget som det är fråga 
om. Regeringen har tidigare slagit fast 
att sådana marginalförskjutningar icke 
påverkar den väsentliga bedömningen 
av budgetens inriktning. Man har också 
sagt att det viktiga är inte själva budget
balansen i sig, utan det är innebörden 
av de åtgärder man föreslår, i vilken 
män man exempelvis skapar utrymme 
för produktiva investeringar. Våra änd
ringsförslag har gått i den riktningen 
genom att exempelvis inom ramen för 
denna promille yrka på exportfrämjan
de och andra produktivitetsfrämjande 
åtgärder.

Men det viktiga är att regeringen nu 
själv säger, att man kommit i en situa
tion, där man måste göra stora ned
skärningar. Jag kan hänvisa till herr 
Höök. Jag kan hänvisa till herr Feldt, 
jag kan hänvisa till finansministern 
själv. Jag hoppas att herr Wickman inte 
väljer den vägen som statsministern an
vände i Malmö, nämligen att påstå att 
det som står i den reviderade finans
planen, om att det är nödvändigt att 
göra nedskärningar i existerande ut- 
giftsprogram, inte skulle vara någon ny
het. Det står ju där klart och tydligt att 
man gör detta uttalande som ett tillägg 
till tidigare direktiv till verken.

Vi befinner oss i ett läge där rege
ringen uppenbarligen är så förlamad i 
fråga om förmåga att själv handla att 
den vädjar till oppositionen om kon
kreta uppslag för att lösa de problem 
som regeringen själv skapat. Kan en 
regering mera entydigt erkänna sin 
brist på egna initiativ? Jag tror det inte.

Herr statsrådet WICKMAN:
Herr talman! Jag tror inte att herr 

Bohman och jag behöver fullfölja vår 
teoretiska diskussion om bruttonational-
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Ang. den ekonomiska politiken, m. m. 
produktsbegreppets användbarhet. Det 
är i alla fall nyttigt att vi har haft den 
diskussionen här i dag, eftersom så
dana nationalproduktsjämförelser spe
lar en stor och enligt min mening vilse
ledande roll i den offentliga debatten.

Det gläder mig också att herr Boh
man, med den pedagogik och den sak
kunskap som han representerar, på 
hundratals möten talar om för sina 
åhörare att en lösning av typen deval
vering är en felaktig och ineffektiv åt
gärd för att lösa något svenskt ekono
miskt problem. Jag hoppas bara att herr 
Bohman antingen uppträder inför sam
ma församlingar där herr Holmberg va
rit tidigare eller att herr Bohman di
rekt talar om detta för herr Holmberg.

Till herr Dahlén får jag säga att jag 
tycker han får bestämma sig nu om hur 
det är med regeringen och näringslivet. 
Det spelar ingen roll om man uttrycker 
sig mer eller mindre snällt, säger han, 
utan det är fråga om de faktiska åtgär
derna. Ja, det är precis vad jag har sagt 
i nästan alla diskussioner om förtroen
defrågan. Det viktiga är den politik vi 
bedriver, de program vi fastställer. Det 
måste vara viktigare än vilken termino
logi som förekommer i debatten.

(Herr Dahlén (fp): Programmet är 
dåligt!)

Nej, herr Dahlén! Det finns ett för 
det svenska näringslivet verkligt dåligt 
program, och det är folkpartiets år 
efter år i riksdagen upprepade budget
program. Ur den synpunkten är och 
har den socialdemokratiska regeringen 
verkligen varit den svenska industrins 
starka stöd genom att vi, trots folkpar
tiets, trots moderata samlingspartiets 
och trots centerpartiets överbud, drivit 
den budgetpolitik som vi genomfört.

Herr Helén missförstår mig avsikt
ligt när jag frågar om han inte ändå i 
grunden måste uppleva det som förned
rande att icke kunna komma med något 
konkret förslag om en alternativ bud
getpolitik. Då säger han att det är ynk
ligt av oss att be om förslag. Nej, herr 
Helén, det är inte för att vi inte har

tillräckligt många förslag eller instru
ment att använda som vi ber oppositio
nen om råd. Min fråga till herr Helén 
är uteslutande betingad av ett demo
kratiskt renlighetskrav. När man kriti
serar en budgetpolitik i dess verkningar 
som de upplevs i dag, när man som 
folkpartiet i det förflutna har kämpat 
för en politik som skulle fått betydligt 
allvarligare återverkningar och skapat 
ett sämre läge än i dag och när man 
bara säger att den nuvarande politiken 
måste ändras och inte vågar ta ställ
ning till hur det skall ske, då har man 
— jag upprepar det herr Helén — för
satt sig i en situation där tilltron till 
en själv som politiker måste brista.

Vilken är herr Heléns bedömning i 
dag? Är det besparingsprogrammet som 
presenterades för ett par dagar sedan, 
är det anställningsstoppet, som herr He
lén nyligen redogjorde för i radio, eller 
är det den stora expansiva utgiftskata- 
logen, där jag verkligen inte för att 
karakterisera den behöver åberopa Ex
pressen? Dess karakteristik är i detta 
fall fullständigt självklar. Men eftersom 
formuleringen var väl skriven tyckte 
jag att det var lika bra att använda mig 
av den för att åstadkomma en rationali
sering också i mitt eget arbete.

Herr HELÉN (fp) kort genmäle:
Herr talman! Herr Wickmans kritik 

skulle vara befogad om det vore fråga 
om att vi från oppositionens sida pres
terar verkliga skuggbudgetar. Vi har 
klargjort att med de kanslimässiga re
surser vi har och med den tid som står 
till vårt förfogande lägger vi inte fram 
några generella skuggbudgetar, utan vi 
inriktar oss på att göra punktmarke
ringar på de områden där även en riks- 
dagsmajoritet skulle kunna följa våra 
förslag, om den ville visa litet generosi
tet. Vi har i övrigt inskränkt vårt motio
nerande till principiella motioner på 
längre sikt för att bidra till en utveck
ling som — det har vi sett många gång
er — det går att få regeringen att vara 
med på.
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Nu frågar herr Wickman vilken vår 
bedömning är i dag. Jo, det är att vi i 
grunden har en stark ekonomi i Sverige. 
På den kan vi bygga iiven långsiktiga 
oeli krävande expansiva samhällsför
ändringar. Men regeringens politik har 
i år försatt oss i en så brydsam situa
tion att även besparingsaktioner av den 
typ som finansministern aviserat i den 
reviderade finansplanen är nödvändiga. 
Vi har sagt att vi är beredda att vara 
med om en stabiliseringskonferens och 
dela ansvaret för vad som skulle kom
ma ut av den men att vi inte vill binda 
våra händer i förväg. Vi befinner oss 
alltså i en akut situation där bespa
ringsåtgärder är nödvändiga. Men den 
beskrivning som herr Wickman ger 
kammaren, att vi skulle vilja föreslå ett 
totalt anställningsstopp, är fel. Har man 
redigerat bort några av de reservatio
ner som jag gjorde i radiointervjun är 
väl herr Wickman oskyldig till sitt miss
tag. Jag klargjorde där att det icke var 
frågan om några sådana fullständiga 
bindningar från vår sida.

Sluta inte denna debatt, herr Wick
man, med att anklaga ett oppositions
parti för bristande mod. Rån herr Wick
man gå till kanslihuset och vid edra 
interna överläggningar där säga: Den
na regering har verkligen visat tillräck
ligt mod att ta itu med de problem som 
behövt lösas före valdagen den 20 sep
tember i år!

Herr WÄRNBERG (s):
Herr talman! Det är egentligen skatte

frågorna som skall diskuteras när kom
pletteringspropositionen lägges fram, 
men de har tidigare diskuterats i denna 
kammare, och jag vågar påstå att bevill
ningsutskottets betänkande denna gång 
mera fått en registrerande karaktär.

Vad som finns kvar är vänsterpartiet 
kommunisternas motioner, som ingen i 
utskottet har yrkat bifall till, och därut
över finns de moderatas motioner om 
skrivelse till Kungl. Maj:t om sådana 
ändringar i den statliga beskattningen

Ang. den ekonomiska politiken, m. m. 
alt den enskildes arbets- och sparvilja 
stimuleras. Man får förmoda att motio
närerna med stimulerande åtgärder av
ser sänkningar i progressionen och en 
del andra stimulerande effekter genom 
skattelättnader.

Bevillningsutskottets majoritet hävdar 
att detta kostar lika mycket som det 
smakar. Utskottsmajoriteten har tidiga
re varit mycket kallsinnig till premier 
för sparande i form av skattelättnader 
utöver de sparavdrag som redan i dag 
finns. Redan detta avdrag ger olika sto
ra effekter, beroende på var den skatt
skyldige finns på progressionsskalan. 
Att man ändå kan godkänna dessa reg
ler beror framför allt på att de innebär 
förenklingar när det gäller taxeringsför- 
farandet. Vi håller med om att den ut- 
jämningspolitik som det socialdemokra
tiska partiet för, och framför allt den 
utjämningspolitik som finns i skattepa- 
ketet, kanske inte alltid gynnar det en
skilda sparandet. Det är nämligen så att 
den som har stora inkomster och får 
skattelättnader kan spara mera, medan 
den som har små inkomster och får 
skattelättnader behöver använda peng
arna till sin konsumtion.

Bevillningsutskottets majoritet är inte 
berett att offra jämlikheten för att till 
varje pris öka det personliga sparandet, 
även om vi tycker att hushållssparan- 
det och det personliga sparandet är en 
mycket viktig faktor. Utan detta spa
rande och utan sparande över huvud 
taget kan ju inga investeringar ske. Det 
är möjligt att jämlikhetspolitiken också 
varit orsaken till nedgången i det per
sonliga sparandet, men det personliga 
sparandet har ersatts av ett annat — 
kollektivt sparande, företagssparande 
och mycket annat sparande.

På grundval av en OECD-rapport dis
kuterade för någon tid sedan herr Boh
man och jag frågan om hushållssparan
de. Jag ville då ha fram hur stort det to
tala sparandet var enligt OECD-rappor- 
ten, men herr Bohman var inte villig att 
lämna den uppgiften — det är möjligt 
att han inte hade den. Jag har nu skaf-
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Ang. den ekonomiska politiken, m. m. 
fat fram en uppgift från OECD. Den är 
hämtad från deras rapport för år 1968, 
vilket är den senaste som finns tillgäng
lig. Denna rapport visar att när det gäl
ler näringslivets investeringar i dollar 
per capita har Sverige den största in
vesteringstakten, och det är just den in
vesteringen man räknar som det stora 
sparandet. Vi ligger jämsides med Ame
rikas förenta stater, trots att 1968 var 
ett år då vi inte investerade särskilt 
mycket här i Sverige. Rapporten omfat
tar 22 länder. Om man utgår ifrån att 
denna investering inom näringslivet är 
landets totala sparande, ligger Sverige 
på åttonde plats bland dessa 22 länder 
när det gäller sparandets andel av brut
tonationalprodukten. Då är även de sto
ra länderna medräknade, och vi ligger 
hack i häl på dem som ligger närmast 
framför oss. Jag vill med detta ha sagt 
att Sveriges totala sparande ett år som 
1968 inte var så dåligt som herr Boh
man kanske ville göra gällande vid vår 
diskussion. Även om det personliga spa
randet inte låg i topp, så låg det heller 
inte i botten det året.

Trots att vi ligger bra till är förmod
ligen ändå sparandet för litet här i lan
det. Att vi i dag har kreditrestriktioner 
och prishöjningar talar för att sparan
det är för litet. Men herr Bohmans för
slag om skattelättnader kräver, om man 
inte vill minska den statliga verksamhe
ten, en ökad statlig upplåning. Det är 
inte alls säkert att det som den enskilde 
medborgaren skulle spara genom en 
skattelättnad skulle resultera i ett verk
ligt sparande — det kan ju också gå åt 
till ökad konsumtion.

Herr Bengtson hävdar att statens upp
låning redan är för stor, men han före
slår inga förbättringar av statens in
komster eller någon utgiftsbeskärning. 
Som tidigare sagts uttrycker man i all
männa ordalag att man ”vill vara med 
om det”, men man har inte något kon
kret förslag.

Bevillningsutskottets majoritet hävdar 
att någon försvagning av budgeten inte 
får komma i fråga och yrkar därför av

slag på motionerna och utredningsför
slaget.

Låt mig sedan, herr talman, eftersom 
detta är en ekonomisk debatt, ta upp 
ett par saker som inte finns angivna i 
kompletteringspropositionen eller i be
villningsutskottets betänkande. Jag skul
le vilja anknyta till den diskussion som 
fördes i valutafrågan för två dagar se
dan och föra in vad skattesidan betyder 
vid valutaflykt. De s. k. försäkringar 
som tecknas utomlands, antingen liv
försäkringar eller kapitalförsäkringar, 
har en skatteeffekt också. Jag tar upp 
frågan därför att ett par taxeringsinten- 
denter ställt yrkanden i prövningsnämn- 
derna att CEPA-försäkringar skall god
kännas som försäkringar och därmed 
beviljas de skattepreferenser det är frå
ga om. Prövningsnämnderna har god
känt detta. Oberoende av vad som kom
mer att hända vid den kommande juri
diska bedömningen av CEPA-försäk- 
ringarna, har skatteflykten redan in
trätt. Det finns ingen möjlighet att göra 
något åt detta därför att prövnings- 
nämndernas beslut står fast.

Man säger då att dessa kapitalförsäk
ringar inte kan ha så förfärligt stor ef
fekt därför att de inte är avdragsgilla 
vid inkomstbeskattningen. Men de har 
en annan väldigt stor effekt, och jag tar 
upp frågan därför att jag anser att nå
got måste göras. Man har inte längre av- 
dragsrätt för pensionsförsäkringar i ut
landet. Men när någon tecknar en 
svensk kapitalförsäkring tas denna till
gång inte upp vid förmögenhetsbeskatt
ningen. Personen i fråga kan emigrera 
till ett annat land och så småningom få 
ut sin försäkring där. Frågan om den 
skattemässiga bedömningen av försäk
ringarna är mycket allvarlig. Jag vill 
till kammarens protokoll anteckna, att 
jag anser att det är synnerligen angelä
get att man verkligen gör någonting åt 
de stora försäkringsavdrag som i dag 
görs, antingen det nu gäller kapitalför
säkringar eller pensionsförsäkringar.

Jag kan anföra ett aktuellt exempel i 
frågan om skatteflykt. En man kan låna
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10 miljoner kronor och därmed minska 
sin förmögenhet med denna summa ur 
förinögenhetsskattesynpunkt. Han får 
avdragsrätt för den erlagda räntan där
för att han inte har 10 miljoner kronor 
utan måste låna upp pengarna. Han får 
alltså avdragsrätt för räntan vid in
komstbeskattningen, samtidigt som han 
kan hringa ner sin förmögenhet. Det är 
därför synnerligen viktigt att man sam
tidigt med valutafrågan också behand
lar skattefrågan.

Kreditpolitiken har i dag behandlats. 
Jag är glad för att industriministern 
nämnde att den överenskommelse som 
har träffats mellan riksbanken och af
färsbankerna om checkräkningskredi- 
terna inte skall tolkas så, att varje före
tagare som bär sin företagskredit ord
nad genom checkräkning, till varje pris 
skall få den nedskuren med 20 procent. 
Det hela går ut på en omläggning av 
krediterna som sådana. Det finns näm
ligen inga hinder för banken att i stäl
let för checkräkningskredit ge fasta lån 
till de företag det här gäller.

Det har sagts att vi har ett totalt kre
ditstopp här i landet, och jag understry
ker att vi har en oerhört hård kreditpo
litik just nu. Det är alltför svårt att låna 
pengar, och det är möjligt att kreditpo
litiken får bära för stor del av lasset. 
Jag vill dock slå fast att vi inte har ett 
totalt kreditstopp, även om man kanske 
har ett intryck av det.

Statistiken för mars månad — jag kan 
la statistiken för vilken månad som 
helst, men mars månad är den sista 
månaden för vilken det finns fullgod sta
tistik — utvisar att den totala utlåning
en från affärsbankernas sida var 6 pro
cent högre i mars 1970 än mars 1969. 
Visserligen gick en del av lånen åt 
til! bostadskrediter, men det var också 
en högre utlåning på den övriga sek
torn. Då bör man ta i beaktande att 
jämförelsen görs med utlåningen i mars 
1969, då vi hade bakom oss den största 
kreditexpansion som vi haft på mången 
god dag. Jag vill alltså säga, att det 
inte råder något totalt kreditstopp, men

Ang. den ekonomiska politiken, m. m. 
att jag tycker att kreditpolitiken är i 
det hårdaste laget. Detta gäller alltså 
affärsbankerna.

Jag kan vidare beröra utlåningen i 
andra banker som inte drabbats så hårt 
av kreditrestriktionerna. För t. ex. 80 av 
de största sparbankerna i landet var 
den totala utlåningen i mars 1970 11,2 
procent högre än året tidigare. Jag kan 
vidare nämna att centralkassorna för 
jordbrukskredit hade 10,7 procents hög
re utlåning än året tidigare, och post
banken hade 5,2 procents högre utlå
ning.

Med detta har jag velat säga att man 
har gjort sig skyldig till ett missför
stånd, om man tror att det finns ett 
absolut idiotstopp på kreditmarknaden, 
ty det gör det inte. Vi har fortfarande 
en utlåning, även om det förekommer 
vissa vågdalar. Har det en gång skett en 
expansion, måste den en annan gång 
skäras ner. Den uppgörelse som nu är 
träffad mellan bankerna och riksban
ken innebär att man för maj månad får 
ligga på 106 procents högre utlåning 
än man gjorde vid nyåret och att den
na utlåning inte får vara högre än 104 
procent när vi kommer fram till okto
ber månad.

Herr talman! Jag yrkar bifall till be
villningsutskottets förslag.

Herr BOHMAN (in) kort genmäle:
Herr talman! Det är närmast för kam

marens ledamöters skull och inte för 
min egen som jag replikerar herr Wärn- 
berg.

Herr Wärnberg tog, liksom han gjort 
tidigare, upp frågan om det totala spa
randet i vårt land och hur vårt läge ter 
sig. Han gjorde sig skyldig till precis 
det felslut som jag genom mitt första 
anförande försökte förebygga. I det an
förandet sökte jag göra klart för dem 
av kammarens ledamöter som inte förut 
kände till hur farligt det är att utgå ifrån 
absoluta tal i kronor och ören räknat 
per capita då det gäller investeringsnivå 
och sparande. Jag påvisade att vi i Sve-

f>7
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Ang. den ekonomiska politiken, m. m. 
rige under andra världskriget, då and
ra länder sysslade med annat, byggde 
upp en reell investeringsnivå som var 
mycket hög, och också en hög löne
nivå. Den har vi sedan i stort sett bi
behållit. Ifrån dessa höga nivåer bör 
man göra sina bedömningar då det gäl
ler utvecklingen i framtiden. Det krävs 
alltså mera av oss än av andra för att 
bibehålla framstegstakten. Det är dyrare 
att underhålla ett tvåvåningshus än en 
liten kåk — för att på nytt förenkla de
batten.

OECDrs statistik för 1968 avser det 
läge i investerings- och besparingshän- 
seende i vilket vi då befann oss, men 
det säger ingenting om det som för mig 
är väsentligt, nämligen förändringar i 
tillväxttakten. I det hänseendet har 
tendensen i Sverige varit sjunkande 
främst när det gäller hushållssparande!.

Det andra sparandet, företagssparan- 
det och AP-sparandet har icke heller 
varit tillräckligt, vilket utgör en förkla
ring till att vår produktionskapacitet är 
så låg att vi i dag inte kan tillgodose 
den efterfrågan som förefinns i rådan
de högkonjunktur.

Jag gjorde alltså icke någon som helst 
felaktig beskrivning. Herr Wärnberg 
har missuppfattat det ekonomiska sam
manhang som döljer sig bakom OECD- 
statistiken.

Herr WÄRNBERG (s) kort genmäle:
Herr talman! .lag tog bara upp den 

statistik som herr Bohman själv håller 
sig med. Han började nämligen med 
att tala om hur dåligt Sverige hade det 
ställt enligt den OECD-statistik som då 
fanns beträffande det personliga spa
randet. Även denna statistik har sina 
brister, och det är farligt att göra in
ternationella jämförelser. Men skall man 
göra sådana jämförelser, bör man göra 
det på alla punkter — det var bara det
ta jag menade.

Dessutom är det synnerligen farligt 
att lita för mycket på statistiken både 
i absoluta tal i dollar räknat enligt vil

ken Sverige ligger utomordentligt väl 
till liksom per capita i förhållande till 
BNP. Sverige ligger kanske hyggligare 
till när det gäller andelen av bruttona
tionalprodukten än vad statistiken utvi
sar, ty Sveriges investeringar 1968 ba
serades i stort sett på icke utländskt 
upplånat kapital, vilket däremot var fal
let i en del länder som låg före oss i 
statistiken.

Herr BOHMAN (m) kort genmäle:
Herr talman: Min jämförelse med sta

tistiksiffrorna förra gången herr Wärn
berg och jag diskuterade sparande var 
i första hand baserad på de analyser 
som konjunkturinstitutet har gjort i 
december och nu senast i den revidera
de nationalbudgeten. Där konstaterar 
konjunkturinstitutet med beklagande 
hur utomordentligt otillfredsställande 
sparandeutvecklingen är. När det gäller 
tillväxten av sparandet ligger vi dåligt 
till i jämförelse med OECD-länderna, 
vilket inte på något sätt förringar att vi 
totalt sett, då det gäller landets samlade 
tillgångar, ligger på en hög nivå. Men 
det ger oss ingen tillfredsställelse, efter
som det avgörande är vad som kom
mer att hända i framtiden. Kraven på 
oss är betydligt större än på länder som 
inte ligger på lika hög nivå.

Herr WÄRNBERG (s) kort genmäle:
Herr talman! Är man inne på så dif

fusa begrepp som att man skall börja 
tippa framtidsutvecklingen, då är stati
stiken självklart absolut värdelös. Det 
håller jag med om.

Herr ÅKERLUND (m):
Herr talman! Jag skall för min del 

inte gå in på den allmänna ekonomiska 
debatt som har förts i dag — jag har 
redan tidigare sagt min mening på de 
viktigaste punkterna, nämligen penning- 
och valutapolitiken. Det finns för mig
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inte särskilt mycket att tillägga, men jag 
skall något beröra reservationerna i 
bankoutskottets utlåtande nr 54.

I reservation i under punkten A tar 
vi upp frågan om den offentliga sek
torns tillväxt, som enligt vårt förme
nande går för snabbt. Utgiftsstegringen 
bör enligt vår mening inte gå fortare än 
ökningen i bruttonationalprodukten.

I reservation 2 berörs underskottet i 
bytesbalansen. Det sägs där och det bär 
sagts även i debatten i dag, att detta 
underskott är av strukturell natur. Vi 
anser att man i så fall närmare bör 
analysera de strukturella förändringar 
som har inträtt på detta område. I 
klämmen anges syftet vara att återställa 
jämvikten i betalningsbalansen. Jag är 
angelägen om att understryka det krav 
som framförs i denna kläm. Jag är också 
glad att kunna säga att det är en gemen
sam borgerlig reservation. Den skillnad 
som nu synes mig återstå mellan oss 
samt folkpartiet och centerpartiet lig
ger däri, att vi vill ange ett mål för ar
betet på att återställa jämvikten och pre
cisera detta mål synligt till en ökning 
av guld- och valutakassan med 500 mil
joner kronor i år, vilken fråga vi ju be
handlade häromkvällen. Givetvis vill vi 
att den nämnda kassans relativa posi
tion till bruttonationalprodukten och 
utrikesbetalningarna bör upprätthållas 
på en ungefärligen oförändrad och rim
lig nivå för framtiden. Jag är optimis
tisk nog att tro att insikten härom skall 
vinna terräng med tiden. Ett summa
belopp kan självfallet alltid diskuteras 
till sin storlek, men någon uppfattning 
måste man ändå ha i en sådan fråga.

I reservation 3 vid utskottets hemstäl
lan under C anföres att en ekonomisk- 
politisk stabiliseringskonferens har sär
skild aktualitet. Vid bankoutskottets ut
låtande nr 19 i år, som är dagtecknat 
den 19 mars, har herr Brundin och jag 
i ett särskilt yttrande såsom de första 
i bankoutskottet i år tagit upp frågan 
om en rundabordskonferens i stabilise
ringssyfte. Vi har därvid inte fått stöd 
av folkpartiet och centerpartiet i vår

Ang. den ekonomiska politiken, m. m. 
rekommendation. Vi säger i detta .sär
skilda yttrande: ”De närmaste fram
tidsutsikterna för vårt lands ekonomi 
ter sig emellertid så ovissa att frågan 
om en rundabordskonferens i stabilise
ringssyfte borde upptagas till prövning 
utan onödigt dröjsmål.” Vi kan alltså i 
och för sig stödja en hemställan om att 
en sådan stabiliseringskonferens bör 
komma till stånd, och ett tillfälle finns 
att manifestera det intresset genom att 
rösta för reservation 3. Motiveringen i 
övrigt i reservationen, vilken moderata 
samlingspartiets representanter i banko
utskottet inte kunnat utöva inflytande 
på, kan vi däremot inte ansluta oss till, 
då den innebär bifall till centerpartiets 
och folkpartiets partimotioner, vilka 
inte överensstämmer med våra egna 
partimotioner vid årets början och un
der riksdagssessionens lopp, och då den 
är ett diktat till oss.

Eftersom jag av de anförda skälen 
inte ansett mig kunna biträda reserva
tionen, kommer jag i konsekvensens 
namn att rösta med utskottet men har 
ingen invändning mot dem av mina 
partikamrater som önskar stödja re
servationen i dess syfte att få till stånd 
en stabiliseringskonferens.

Beträffande reservation 4 under D 
som gäller frågan om kapitalimport till 
vårt land vill jag framhålla att jag vid 
tidigare tillfälle har sagt att jag inte 
finner det tillrådligt att basera utbygg
naden av vårt lands ekonomi på ut
ländsk upplåning såsom finansminis
tern förordar. Det importerade kapita
lets destination och kontrollen av detta 
gör det tämligen klart att det blir de 
statliga företagen och socialiserings- 
strävandena i vårt land som kommer 
att främjas av en sådan politik. Det kan
ske till och med är moraliskt tveksamt 
om det rika Sverige skall begära att få 
ta knappa internationella kapitaltill
gångar i anspråk i nuvarande läge. 
Detta utesluter inte på något sätt före
tagsekonomiskt motiverat anlitande av 
utländska finansieringskällor i affärs
livet, vilket är normalt vid ett system
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Ang. den ekonomiska politiken, m. m. 
av fria kapitalrörelser. Vi önskar som 
bekant fria kapitalrörelser.

Jag har också sagt att jag kan god
taga sådana kortfristiga valutakrediter 
som finns att få i internationella va
lutafonden, i det allmänna låneavtalet 
— förkortat GAB — och genom SWAP- 
avtalen. Dessa lån kan emellertid inte 
komma till stånd annorledes än genom 
de officiella kanalerna, d. v. s. stat och 
riksbank. Det är skälet till att jag inte 
kunnat biträda den reservation som här 
önskar att de mindre och medelstora 
företagens deltagande i den av finans
ministern aviserade s. k. organiserade 
kapitalimporten skall .särskilt beaktas. 
•lag vill i stället säga till de mindre och 
medelstora företagen att dessa liksom 
hittills bör utnyttja de möjligheter de 
säkerligen har att i sina affärer med 
utländska kunder och leverantörer fort
sätta alt ta affärsmässigt sunda krediter. 
Det är säkerligen för dem själva både 
den bästa och tryggaste vägen.

Herr STEFANSON (fp):
Herr talman! Det är, som tidigare be

rörts här under den ekonomiska debat
ten, flera faktorer som i dag utgör en 
broms på vår produktionsutveckling och 
vår ekonomiska tillväxt och som utgör 
ett hinder för en gynnsam utveckling 
av handelsbalans och valutareserv, bl. a. 
det förhållandet att vår produktiva ka
pacitet är mycket hårt utnyttjad. Både 
våra arbetskraftsresurser och våra pro
duktionsutrustningar är, bortsett från 
regionala ojämnheter, helt tagna i an
språk och tillåter inte någon väsentlig 
produktionsökning. Den enda möjlighe
ten att öka vår produktiva kapacitet är 
att rationalisera och att investera i ny, 
mera effektiv teknik. En förutsättning 
för vårt land, med de relativt höga pro
duktionskostnader, som vi har, skall 
kunna bibehålla sin konkurrenskraft på 
världsmarknaden är att vi konkurrerar 
med nya produkter som ligger före kon
kurrentländernas i fråga om kvalitet 
och högt utvecklad teknik. Den hårda

konkurrensen om den internationella 
marknaden kräver också ökad satsning 
på marknadsföring av industrins till
verkning.

Allt detta kräver en hög investerings
vilja och hög investeringsförmåga inom 
näringslivet. Såväl våra knappa arbets
kraftsresurser som krav på produkter 
av hög teknologi förutsätter, om vi skall 
kunna hävda oss i utlandskonkurrensen, 
relativt högre insatser av kapital än i 
länder vilkas produkter och export i 
förhållandevis större omfattning består 
av råvaror, halvfabrikat och standardi
serade masstillverkningar. Därför måste 
investeringstakten inom vår industri, 
både på kort och lång sikt, ligga högt i 
förhållande till våra konkurrentländer. 
Tyvärr har så inte varit fallet under de 
senaste åren. Vi har haft en låg investe
ringstakt. Investeringarna ökade något 
under förra året, och nu räknar finans
ministern med en lö-procentig ökning 
av investeringarna under nästa budget
år. För den prognosen bör man emeller
tid sätta ett stort frågetecken. Det störs
ta hindret för en gynnsam investerings- 
utveckling är de hårda kreditrestrik
tionerna. Speciellt för de mindre och 
medelstora företagen har situationen på 
kreditmarknaden inneburit betydande 
svårigheter. Det föreligger en stor risk 
att för landets ekonomi betydelsefulla 
sektorer av vårt näringsliv allvarligt 
skadas om kreditrestriktionerna bibe
hålls med samma styrka som nu. Man 
möter varje dag vittnesmål om de svå
righeter som bristen på kapital medför. 
Vi läser i dagstidningarna om de aktio
ner som Smålandsföretag har vidtagit 
för att fästa allmänhetens uppmärksam
het på den verkligt prekära situationen. 
Det är här i många fall fråga om före
tag som under den högkonjunktur vi 
haft och fortfarande har i en normalt 
fungerande kreditmarknad skulle ha 
kunnat förbättra sin likviditet och byg
ga ut sin produktion men som nu 
tvingas använda vinst- och överskotts
medlen till ökade bankamorteringar och 
för att möta de krav på snabbare betal
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ningar av leveranser och anspråk på 
längre kundkrediter som situationen 
medför. Här kommer många mindre 
företag i kläm mellan kraven från mäk
tiga material- och maskinleverantörer 
på kortare betalningsterminer å ena si
dan och stora betydelsefulla kunder med 
längre kreditanspråk å den andra.

Svårigheterna belyses av det tillta
gande antalet konkurser som statistiken 
visar. Det blir möjligt för mig att be
lysa detta senare under dagens debatt 
när statsrådet Sträng besvarar min in
terpellation om dessa problem. Visser
ligen är det väl så att den högre kon
kursfrekvensen beror på hårdare tag 
från skatteindrivningsmyndigheternas 
sida, men det är inte hela sanningen. 
De hårda kreditrestriktionerna är också 
en betydande bov i dramat.

Jag tror inte att det är någon över
drift att påstå att förhållandena på kre
ditmarknaden medverkar till en struk
turförändring av näringslivet som inte 
skulle ha ägt rum under normala för
hållanden. Företag slås ut inte på grund 
av ineffektivitet och dåliga varor eller 
lägre konkurrensförmåga utan på grund 
av att deras normala finansieringsmöj
ligheter försvinner. Det bör också erin
ras om att expanderande mindre företag 
har ett relativt högre kapitalbehov men 
samtidigt mindre möjligheter till själv
finansiering, bl. a. på grund av att den 
gamla produktionsapparaten inte ger 
tillräckligt stort avskrivningsunderlag.

Jag är naturligtvis på det klara med 
att kreditpolitiken måste användas som 
medel att förbättra vårt valutaläge, men 
drastiska restriktioner, som för hårt 
drabbar hela näringslivet eller en sek
tor av vår företagsamhet kan allvarligt 
skada tillväxten av vår produktion och 
motverka en strävan att öka exporten 
och förbättra vår handelsbalans. Det 
finns risk för att vi nått det läge då 
restriktionerna skadar i stället för alt 
främja vår konkurrenskraft med utlan
det och vår ekonomiska tillväxt. I för
svaret för valutareserven har kreditpo
litiken fått bära en alltför stor börda.

Ang. den ekonomiska politiken, m. in. 
Samtidigt som krediterna till närings
livet avsevärt skurits ned har statens 
och kommunernas anspråk på låne- 
marknaden ökat betydligt. Det kan inte 
vara riktigt att statens upplåning under 
en högkonjunktur, som den vi nu har, 
tillåts svälla som den har gjort under 
budgetåret 1909/70, från de i finans
planen förutsedda 2 500 miljonerna och 
i kompletteringspropositionen i maj 
1909 angivna 1 500 miljonerna till de i 
kompletteringspropositionen nu angiv
na 3 500 miljonerna.

Från vårt håll har såväl i januari 
1969 som i januari 1970 i motioner till 
riksdagen understrukits att det statliga 
upplåningsbehovet för innevarande 
budgetår underskattas av finansminis
tern, och det har visat sig vara en rea
listisk bedömning. Det är påtagligt att 
de finanspolitiska åtgärderna under 
praktiskt taget hela 1960-talet varit i 
otakt med konjunkturutvecklingen. Nog 
är det t. ex. anmärkningsvärt att sta
tens upplåningsbehov under avmatt- 
ningsåret 1967/68 var lägre än under 
innevarande högkonjunkturår 1969/70. 
Det förstnämnda året var upplånings
behovet 2 931 miljoner kronor, vilket 
kan jämföras med 3 510 miljoner kronor 
för i år. Vi har från folkpartiets sida 
efterlyst system och metoder som gör 
det möjligt att säkrare och smidigare 
anpassa finanspolitiken till förändring
ar i konjunkturerna. Tidigare i år har 
vi i motioner krävt utredning rörande 
verkningarna av de finanspolitiska åt
gärderna på längre sikt, men beklag- 
ligtvis har våra förslag inte accepterats 
av regeringspartiet. Regeringen anser 
sig inte behöva ta råd och intryck från 
annat håll än från experterna i finans
departementet. Där finns all visdom. 
Där vet man allt bäst. Eller är det kan
ske så att regeringen är orolig för de in
tryck som en översikt över de senaste 
årens finanspolitik skulle framkalla?

Trots att vår exportindustri arbetar 
med full kapacitet och ständigt stigande 
priser har inte jämvikt kunnat uppnås 
mellan export och import, utan vi nöd-

(ii
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Ang. den ekonomiska politiken, m. m. 
gas för första kvartalet 1970 notera ett 
underskott i vår handelsbalans på över 
en miljard kronor. Det kan till en del 
bero på att de senaste årens industri
investeringar varit otillräckliga för att 
öka industrins exportkapacitet i så hög 
grad att balans har kunnat uppnås. Det 
beror naturligtvis också på höga im
portsiffror.

Nu förutser finansministern ett mins
kat underskott i handelsbalansen. Un
derskottet beräknas till 545 miljoner 
kronor. Vi anser att denna beräkning 
också varit för optimistisk. Verklighe
ten har redan, anser vi, korrigerat den. 
Första kvartalet i år visar nämligen, 
som jag redan sagt, ett underskott i 
handelsbalansen på över en miljard kro
nor. Om finansministerns prognos skul
le hålla krävs för resten av året ett ex
portöverskott på drygt 500 miljoner kro
nor. Det är väl ingen som tror på ett 
så kraftigt omslag i vår utrikeshandel 
som skulle behövas för att denna pro
gnos skulle förverkligas. Årets under
skott i handelsbalansen under första 
kvartalet är det största under i varje 
fall de senaste 20 åren. Liksom på and
ra områden inom den ekonomiska poli
tiken har kompletteringspropositionen 
här givit en alltför optimistisk bild av 
det ekonomiska läget.

Enligt vår mening behöver man sätta 
in långsiktiga åtgärder för att förbyta 
handelsbalansens underskott i ett väx
ande överskott, som också kan kom
pensera det negativa tjänstenettot. Men 
det kräver att i detta land måste föras 
en politik som i högre grad stimulerar 
industriinvesteringarna.

De strukturella förändringar, som kan 
antas ha orsakat en stor del av det öka
de underskottet i bytesbalansen, har 
man inte kunnat klarlägga tillfreds
ställande. Vi vet inte säkert vari oba
lansen består; i varje fall är det tydligt 
att det råder stor osäkerhet om de me
toder med vilka obalansen i vår utrikes
handel skall bekämpas. Vi föreslår där
för en parlamentarisk utredning med 
uppgift att snarast undersöka orsaker

na till underskottet och framlägga för
slag till sådana långsiktiga åtgärder och 
samhällsekonomiska prioriteringar som 
kan förbättra betalningsbalansen. I en 
sådan utredning bör ingå representan
ter för de politiska partierna samt nä
ringslivets organisationer och arbets
marknadens parter.

En mycket viktig faktor för våra möj
ligheter att hävda oss på den interna
tionella marknaden är också kostnads
utvecklingen. Kostnadsnivån i vårt land 
får inte i jämförelse med den i andra 
länder utvecklas så att vår konkurrens
förmåga minskar. Det råder nu inter
nationellt sett starka tendenser till 
pris- och kostnadsökningar. I vårt land 
är prisstegringstakten mycket snabb; 
cirka 7 procent under de senaste tolv 
månaderna är en oroväckande snabb 
uppgång. Därmed har den lugna pris
utvecklingen under 1968 och första 
halvåret 1969 brutits. Trots en snabb 
uppgång under första kvartalet detta år 
räknar man i den reviderade national- 
budgeten med endast 4,5 procent i pris
stegring under hela 1970. Även detta 
förefaller vara en alltför optimistisk 
prognos. Det är visserligen antagligt 
att prisstegringen under resten av året 
kommer att bli något mindre snabb än 
den hittills varit under år 1970, men 
situationen är i alla fall otillfredsstäl
lande. Mittenpartiernas krav på en eko
nomisk-politisk stabiliseringskonferens 
har därför större aktualitet än på länge.

Får jag i detta sammanhang säga till 
herr Åkerlund att jag inte riktigt förstår 
honom när han säger att moderaterna i 
bankoutskottet i mars månad i ett sär
skilt yttrande hade uttalat sig för en sta
biliseringskonferens men inte fått mit
tenpartierna med på detta förslag. Om 
jag inte misstar mig helt, reserverade 
vi oss för en stabiliseringskonferens och 
ett ekonomisk-socialt råd. Men herr 
Åkerlund kunde inte vara med på den 
reservationen utan valde i stället ett 
särskilt yttrande. Är inte det den riktiga 
tolkningen av vårt agerande i utskottet.

Det är oförklarligt varför inte rege
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ringen eller regeringspartiet vill sam
råda för att söka lämpliga lösningar på 
de problem som den ekonomiska poli
tiken bär att brottas med. Det är oför
klarligt varför regeringen är så rädd att 
ta råd utifrån. Industriförbundets in
bjudan, t. ex., till överläggningar under 
juli månad mellan förbundet och de 
politiska partierna var ju ett initiativ 
från näringslivets sida till överlägg
ningar om de aktuella problemen i vår 
ekonomi. Dessa överläggningar var väl 
också avsedda att överbrygga den för
troendeklyfta som påstås finnas — och 
som finns — mellan näringsliv och re
gering och som inte är till gagn för 
näringslivet. Men den inviten avvisades. 
I stället gjordes ett uttalande från visst 
socialdemokratiskt håll, att det är val- 
taktiskt klokt att skärpa motsättningar
na mellan näringslivet och företagen 
inför valkampanjen.

Jag vill, herr talman, vid detta till
fälle också påminna om de förslag som 
mittenpartierna framförde under vår
riksdagen, syftande till en mer effektiv 
stabiliseringspolitik.

Med det sagda, herr talman, kommer 
jag att yrka bifall till reservation 2 vid 
bankoutskottets utlåtande nr 54. I re
servationen hemställes om en utredning 
rörande återställande av jämvikten i 
betalningsbalansen i enlighet med vad 
som anförts i reservationen.

Jag kommer dessutom att yrka hifall 
till reservation 3, vari understrykes an
gelägenheten av att det åstadkommes ett 
system som möjliggör en snabbare och 
smidigare anpassning av finanspoliti
ken till förändringar i konjunkturläget 
och vari också framhålles att en ekono
misk-politisk stabiliseringskonferens nu 
har särskild aktualitet. En sådan kon
ferens skulle kunna utgöra underlag för 
en bred samling kring nödvändiga åt
gärder i stabiliseringspolitiskt syfte.

Jag kommer också att yrka bifall till 
reservation 4 a, vari refereras departe
mentschefens meddelande i den revide
rade finansplanen att det bör övervägas 
att i år åstadkomma en viss kapitalim-

Ang. den ekonomiska politiken, m. m.
port i mera organiserade former än den 
som tidigare ägt rum. Detta uttalande 
har i ett motionspar — nr 1247 i denna 
kammare och nr 1460 i andra kamma
ren — tagits till utgångspunkt för för
slag avsedda att tillgodose de mindre 
och medelstora företagens intressen i 
detta sammanhang. Reservanterna un
derstryker dessa företags stora betydel
se för vår ekonomi. Framför allt är det 
för dessa företag, som jag tidigare fram
hållit, nödvändigt att skapa ökade kre
ditresurser, och då vi nu är i ett läge 
då kapitalimport övervägs, är det ange
läget att inte dessa företag ställs åsido. 
En organiserad upplåning bör kunna 
komma till stånd genom olika kredit
institut med syfte att tillhandahålla kre
diter även åt de mindre och medelstora 
företagen. Det kan finnas olika former 
för upplåning av utländskt kapital. Vi 
anser att såväl privata som statliga kre
ditinstitut bör kunna komma i fråga 
som förmedlare av det utomlands upp
lånade kapitalet.

03

Herr ÅKERLUND (m) kort genmäle:
Herr talman! Jag vill bara söka klara 

ut frågan om stabiliseringskonferenser- 
na, så att det blir riktigt.

I bankoutskottets utlåtande nr i9 i år 
— det avgavs som jag sade i mars — 
finns från folkpartiets och centerpar
tiets sida vid utskottets hemställan un
der K ett yrkande ”att riksdagen med 
bifall till motionerna 1:814 och 11:950 
i ifrågavarande del hos Kungi. Maj :t 
hemställer om utredning om inrättande 
av ett ekonomisk-socialt råd i enlighet 
med vad utskottet ovan anfört”. Där 
finns alltså icke något yrkande om en 
stabiliseringspolitisk konferens. Men i 
motiveringen till detta yrkande finns ett 
uttalande av följande lydelse: ”Rådet 
skulle även kunna medverka till att få 
till stånd stabiliseringspolitiska konfe
renser.” Det är ett allmänt hållet ut
talande, herr Stefanson.

Samtidigt finns till detta utlåtande 
fogat ett särskilt yttrande, som jag just
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Ang. den ekonomiska politiken, m. m. 
har åberopat. Där säger vi: ”De när
maste framtidsutsikterna för vårt lands 
ekonomi ter sig emellertid så ovissa att 
frågan om en rundabordskonferens i 
stabiliseringssyfte borde upptagas till 
prövning utan onödigt dröjsmål.”

Jag är bara glad åt det förhållandet 
att själva idén har accepterats av folk
partiet och centerpartiet. Det är all
deles i sin ordning. Orsaken till att jag 
inte kunnat biträda den nu nämnda re
servationen har jag nyss redogjort för. 
Det sammanhänger med att jag då skulle 
ha fått lov att skriva på folkpartiets och 
centerpartiets partimotioner om den 
ekonomiska politiken, vilket självklart 
inte varit möjligt, eftersom vi har egna 
partimotioner.

Herr STEFANSON (fp) kort genmäle:
Herr talman! Det kanske är onödigt 

att föra en debatt om upphovsmanna
rätten till stabiliseringskonferenserna, 
men nog vet herr Åkerlund som gammal 
ledamot av bankoutskottet att initiativet 
till rundabordskonferenser i stabilise- 
ringspolitiskt syfte har kommit från mit
tenpartierna. Det är inte första året som 
denna fråga behandlats i bankoutskottet, 
utan det torde ha varit fyra—fem år i 
följd, och initiativet har kommit i mo
tioner som framlagts av folkpartiet och 
centerpartiet.

Herr ÅKERLUND (m) kort genmäle:
Herr talman! Diskussionen om vem 

som bär upphovsmannarätten är natur
ligtvis alltid svår att bedöma, men låt 
mig få säga herr Stefanson att jag minns 
till och med från min första politiska 
barndom på 1940-talet, att det då fram
fördes krav på stabiliseringskonferenser 
från dåvarande högerpartiet.

Herr STÅHLE (s):
Herr talman! Det förefaller vara ett 

mycket ljumt intresse från kammarens 
ledamöter för den ekonomiska debatt

som pågår här i dag. Jag lovar därför 
att skära ner mitt manuskript ganska 
kraftigt med hänsyn till att intresset 
förefaller vara så pass lågt.

Kompletteringspropositionen har för
anlett partimotioner från borgerligt håll, 
vilka jag åtminstone i någon mån vill 
beteckna som försök eller utkast till 
alternativ till den reviderade finans
planen. Någon gemensam linje har man 
som vanligt inte kunnat ena sig om, 
utan moderata samlingspartiet har gått 
fram med sin motion och mittenpartier
na med sin. Motionerna innehåller en 
hel del kommentarer till och kritik mot 
de prognoser och bedömningar av ut
sikterna för vår ekonomi som redovisas 
i finansplanen.

Jag skall, herr talman, inte upphålla 
mig vid dessa ting utan begränsa mig 
till de konkreta yrkanden som finns i 
motionerna och som återkommer i re
servationerna till bankoutskottets ut
låtande.

Från moderat håll går man återigen 
till storms mot den offentliga sektorn. 
Den offentliga sektorns storlek och ex
pansion framställs som det som i grun
den ligger bakom de spänningsfenomen 
som otvivelaktigt gör sig gällande i vår 
ekonomi för närvarande. Framför allt 
vill man konstruera upp ett motsatsför
hållande mellan den offentliga sektorns 
utbyggnad och näringslivets anspråk 
och resurser för sina investeringar. Mo
deraternas program blir därför att den 
offentliga sektorn skall begränsas.

Jag tycker för min del att detta är ett 
alldeles för enkelt sätt att lägga upp 
resonemanget. Det är självklart att en 
hög takt i fråga om näringslivets pro
duktiva investeringar är en viktig för
utsättning för att tillväxttakten i vår 
ekonomi skall kunna bibehållas på läng
re sikt. Detta gäller naturligtvis inte 
minst i dagens läge, där huvudlinjen i 
den politik vi valt för att komma till 
rätta med underskottet i bytesbalansen 
just är att underlätta och stimulera in
dustrins utbyggnad och anpassning till 
de strukturella förändringar som inträf-
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fat. Investeringar inom exportindustrin 
och den importkonkurrerande industrin 
Idir då av särskilt intresse.

Om denna expansion av investering
arna skall kunna genomföras krävs åter
hållsamhet från övriga sektorer inom 
ekonomin. Detta krav måste naturligtvis 
ställas också på den offentliga sektorn, 
men jag reagerar emot att det ställs en
bart krav på den offentliga sektorn, så
som motionärerna gör. Förhållandet 
mellan näringslivets investeringar och 
den offentliga sektorns resursanspråk 
är inte alls så entydigt som motionä
rerna vill göra gällande.

En allmän rekommendation om att 
den offentliga sektorn skall begränsas, 
kan jag därför inte vara med om. Den 
offentliga sektorns utbyggnadsbehov 
måste vägas mot andra sektorers krav 
och resurser, och man måste beakta det 
samband som föreligger så till vida att 
en utbyggnad på ett visst område ofta 
direkt ställer krav också på insatser 
inom den offentliga sektorn.

I mittenpartiernas motioner har man 
radat upp sina tidigare förslag på det 
ekonomisk-politiska området, vilka ban
koutskottet redan tidigare i år har be
handlat. En nyhet kan jag dock notera, 
och det är att den föreslagna parlamen
tariska besparingsutredningen nu kallas 
omprioriteringsutredningen. Så vill man 
göra gällande att orsakerna, särskilt de 
strukturellt betonade, till underskottet 
i vår bytesbalans inte är ordentligt kart
lagda och menar att en parlamentarisk 
utredning skulle vara rätta vägen att 
åstadkomma en sådan kartläggning.

Detta betraktar jag inte som något 
realistiskt förslag. För det första menar 
jag att vi redan har tillräcklig kunskap 
om förhållandena bakom underskottet 
för att kunna föra en effektiv ekonomisk 
politik i syfte att råda bot på det. För 
det andra har jag svårt att tro, att en 
parlamentarisk utredning skulle vara 
rätta vägen att vinna ökad kunskap.

Finansministerns uttalanden om möj
ligheterna av och formerna för en kapi
talimport bar uppkallat motionärer som

5 Första kammarens protokoll 1970. Nr 31

Ang. den ekonomiska politiken, m. m. 
vill ta till vara de mindre och medel
stora företagens intressen i samman
hanget. Jag tror att det skulle vara 
olämpligt att försöka skapa särskilda 
arrangemang för kapitalimport till des
sa kategorier av företag. Jag kan inte 
heller i övrigt se några skäl till att 
riksdagen nu skulle göra några utta
landen beträffande formerna för en 
eventuell kapitalimport.

Herr ÅKERLUND (in) kort genmäle:
Herr talman! Endast ett kort gen

mäle till herr Ståhles yttrande att vi 
kräver att den offentliga sektorn skall 
begränsas. Detta slängs ut som ett på
stående utan att ses i sitt sammanhang. 
Vi säger att takten i utgiftsstegringen på 
den offentliga sektorn icke skall vara 
starkare än stegringstakten av bruttona
tionalprodukten. För att enbart hålla 
mig till statens utgifter kan jag konsta
tera att mellan åren 1968 och 1970 — 
med hänsyn till att vi arbetar dels med 
kalenderår och dels med budgetår — 
har den statliga utgiftsexpansionen varit 
13 procent och bruttonationalproduk
tens stegringstakt 5 procent. För det 
kommande året kan vi räkna med en 
stegring av bruttonationalprodukten på 
3,5 procent och en stegring för den 
kommande budgeten, enligt de officiella 
uppgifterna, på ungefär 7 procent. Om 
det sedan verkligen blir så återstår att 
se. Men det är en påtaglig skillnad i 
stegringstakt när det gäller de offentliga 
utgifterna och stegringstakten när det 
gäller bruttonationalprodukten. Det är 
detta vi gör invändningar mot.

Herr JACOBSSON, GÖSTA, (m):
Herr talman! Jag hade tänkt fram

föra ett stort, statsmannamässigt anfö
rande om budgeten, men det finns kam
rater som har satt munkorg på mig och 
jag skall därför inskränka mitt anföran
de. Jag ser att jag får bugningar från 
auditoriet redan på förhand!

Det är i alla fall en liten sak som jag
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Ang. den ekonomiska politiken, m. m. 
har gått och funderat över och inte kan 
avhålla mig från att säga ett par ord 
om. Som en liten man på kammargolvet, 
som det heter på modernt språk, har jag 
frågat mig huruvida inte den avtappade 
valutareserven, som vi har hört så myc
ket talas om, ytterst sammanhänger med 
att vi som nation under flera år i acce
lererande takt har levt över våra till
gångar. Herr Bohman har också något 
litet varit inne på detta. Nu gäller det 
att betala kalaset efteråt. Verkligheten 
har i det längsta dolts bakom varukre- 
diter i utlandet, som jag skulle tro inte 
kommit fram i statistiken. Det är den 
offentliga sektorn, stat och kommun, 
som har gått i spetsen när det gäller att 
leva över tillgångarna genom reformer 
överallt och på en gång utan hänsyn 
till de samlade kostnaderna. Alla vi and
ra har väl också hjälpt till var och en 
efter fattig förmåga.

Det synliga yttre monumentet över 
den ekonomiska politiken och den tota
la ombyggnaden av städer och tätorter 
som har ägt rum utgör Sergels torg. Jag 
var där häromdagen och tittade på det 
nya riksdagshuset, som är slutvinjetten 
över epoken.

För att ekonomiskt klara hela denna 
gigantiska omställningsprocess av vårt 
samhälle under några korta år har stats
makterna ständigt krävt ökade resurser, 
vilka också skattevägen eller via ATP- 
fonderna har ställts till förfogande för 
den statliga sektorn. En väsentlig del 
av den ekonomiska tillväxten har på så 
sätt tagits i anspråk av det allmänna. 
Detta penningflöde — från den privata 
till den offentliga sektorn — har verkat 
köpkraftsökande och skapat en ständig 
inflationsekonomi, som vi inte kan 
komma till rätta med med mindre än att 
vi slår av på reformtempot. Även från 
regeringssidan har man väl varit inne 
på detta. Den automatiska skatteskruven 
har i sin mån bidragit till att kamoufle
ra den verkliga situationen.

Jag läste en artikel i dag, där man 
berättade att penningströmmen inom 
den offentliga sektorn 1970 skulle kom

ma att röra sig om 80 miljarder kronor. 
Så frågade man: Hur styrs dessa pen
ningströmmar för att minska den in
flationsdrivande effekten? Vilka styr- 
ningsmedel finns det egentligen inom 
finansdepartementet? Styrningarna 
sköts av yngre partivänner till finans
ministern, vilka kallas in som rådgivare. 
Huruvida de alltid har det rätta sinnet 
för uppgifterna vet jag icke.

Jag har också tänkt peka på den sned
vridande effekt som den ensidiga pen
ning- och kreditpolitiken fått för dagens 
ekonomi. Medan budgeten och den of
fentliga sektorn verkar som en infla- 
tionsspruta över hela fältet, träffar den 
ekonomiska politikens restriktiva sida 
med hela sin tyngd det enskilda nä
ringslivet. Det sägs visserligen att man 
vill främja investeringsverksamheten 
inom näringslivet, men kreditrestriktio
nerna och det höga ränteläget har för
ödande effekt på investeringsverksam
heten.

Men det är värre än så. Företagens 
likviditet påverkas i negativ riktning. 
Jag är medveten om att stora företag 
har rätt goda möjligheter till självfinan
siering och därför klarar sig relativt 
val, men småföretagen och de medel
stora företagen har inte samma möjlig
heter. Det är ett utomordentligt dåligt 
tecken att konkursernas antal stiger. 
Det har också förvånat mig att man 
inte tidigare i dag fäst uppmärksam
heten vid utvecklingen på börsen, som 
ju är ett uttryck för bedömningen av 
näringslivets situation över ett större 
fält.

Herr Wärnberg menade att kredit
restriktionerna inte innebär något idiot
stopp. Det är riktigt, men de verkar 
icke desto mindre på sina håll mycket 
hårt. Jag måste opponera mig mot att 
herr statsrådet Wickman och med ho
nom herr Wärnberg egentligen skjuter 
över skulden på affärsbankerna och 
sparbankerna när de säger att vi vis
serligen skall ha kreditrestriktioner 
men att så som sparbanker och affärs
banker tillämpar dessa, har aldrig va
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rit vår mening. Man anser tydligen 
att bankinstituten är hårdare än riks
banken avsett och att det är det som 
gör att man har fått den här effekten.

Herr Wärnberg var inne på sparan
det och använde OECD-statistiken från 
år 1908. .lag skulle tro att 1908 var vårt 
bästa år, med låg inflationstakt i vårt 
land. Stegringen av prisutvecklingen 
inskränkte sig till 2,5 procent. Sparan
det var också livligt då. Men vad som 
är alarmerande är utvecklingen där
efter, och år 1970 har hushållssparan
de! varit exceptionellt dåligt.

Herr Wärnberg säger att han ingen
ting har emot hushållssparande och att 
han gärna vill gynna det. Men, säger 
han, ur jämlikhetssynpunkt kan man 
inte vara med om sådant. Om alltså en 
miljonär skulle få en krona mer skatte
fritt än småspararen säger herr Wärn
berg, nästan med ett moraliserande ton
fall i rösten, att sådant där skall man 
inte gynna.

Herr talman! Med detta ber jag att 
få yrka bifall till den vid bevillnings
utskottets betänkande fogade reservatio
nen med mig som första namn.

Herr OLSSON, JOHAN, (ep):
Herr talman! Med hänsyn till ange

lägenheten av att begränsa debatten 
skall jag inte anföra några allmänna 
synpunkter, utan vill säga några ord 
främst som egen företagare och som re
presentant för ett stort antal mindre 
och medelstora företagare.

Vi har tidigare blivit påminda om 
den opinionsyttring som nu på olika 
sätt når oss från en del håll ute i lan
det. Vi har i dag annonsen från Jön- 
köpingsföretagare, och vi har blivit 
aviserade om att det i morgon kommer 
en annan annons från Småland, där ett 
stort antal företag erbjuds till försälj
ning. Jag kan nämna att vid företagare
föreningens årsmöte i Gävle i går — det 
gäller alltså Gävleborgs län — var frå
gan om småföretagens situation uppe 
till behandling. Då uttrycktes mycket

Ans. den ekonomiska politiken, m. ni. 
stor oro och bekymmer för sysselsätt
ningsmöjligheterna och existensmöjlig
heterna i framtiden, .lag liar fått på- 
ringning från en och annan företagare 
i min hemort som blivit mäkta ledsen — 
för att använda ett milt ord — med an
ledning av den skärpta åtstramningen 
på checkräkningskrediternas område 
och den höjda ränta på dessa krediter 
som därmed blivit följden i varje fall 
i våra trakter.

Att det kanske ibland blir litet an
strykning av överord i en sådan här 
opinionsyttring är förståeligt med hän
syn till den arbetssituation som mindre 
och medelstora företagare oftast befin
ner sig i. De har en orimlig arbetsbörda 
och ett mycket tungt ansvar för företa
gets existens och för de anställda och 
även för det samhälle där de verkar. De 
måste ta på sig en rad olika uppgifter 
som större företag kan överlåta åt spe
cialister. Det är inte underligt att de 
kanske då ibland i trötthetens och re
signationens tecken ger uttryck för sin 
oro med mycket starka ord.

Vad är det som bekymrar framför 
allt? Det är för det första räntan, som 
under en längre tid varit så hög, att den 
verksamt bidrar till att försämra lön
samheten och begränsar företagens egen 
finansieringskraft — och vi skönjer ju 
ingen lättnad i detta avseende. Ett krav 
från företagarna är alltså att man för
söker åstadkomma en lägre räntenivå. 
Industriministern har här meddelat att 
han tagit sina initiativ. Vi från center
partihåll tycker att detta är glädjande, 
ty vi bär ifrågasatt värdet av räntan 
som ett konsumtionsdämpande medel. 
Vi önskar industriministern all lycka 
med den uppgift han här har påtagit 
sig. Jag vill tillägga att man kanske ändå 
bör pröva möjligheterna att här i lan
det oavsett förhållandena utomlands i 
någon mån gå före med eu räntesänk
ning.

För det andra är kreditrestriktioner
na det stora bekymret. Dessa drabbar 
de mindre företagen hårdast. Mindre 
företag har de minsta reserverna och
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Ang. den ekonomiska politiken, m. m. 
kominer först i kläm när krediterna 
stramas åt. De har den lägsta kreditvär
digheten, vilket gör att de också drabbas 
av bankernas restriktioner. De har svå
rast att komma igen och få nya lån. 
Företagarnas personliga krediter bety
der mycket för de mindre företagen. 
Det händer ofta att ett mindre företag 
som kanske har aktiebolagsform råkar 
ut för likviditetssvårigheter. I sådana 
fall kan ägaren inte sällan genom en 
personlig kredit klara av de tillfälliga 
svårigheterna. Genom det nuvarande 
kreditstoppet är denna möjlighet nästan 
helt borta, vilket har förvärrat situa
tionen.

Vad jag särskilt vill framhålla är att 
företagen i lokaliseringsområdena har 
drabbats mycket hårt. Det är orimligt 
att dra in checkräkningskrediter för 
företag som nyligen har blivit tilldelade 
lokaliseringslån eller lokaliseringsbi
drag. Om man drar in 20 procent av en 
checkräkningskredit, kan detta inne
bära att man tar den omedelbara likvi- 
teten för företaget i anspråk, och då kan 
företaget råka i en besvärlig situation.

Inflationen drabbar också mindre fö
retag i första hand. De har oftast mind
re lagerreserver, och de får ingen in- 
flationsvinst på sina varulager. De pris
höjningar som sker när det gäller rå
varor slår igenom på en gång, och det 
är som bekant också svårare för mindre 
företag att kompensera sig snabbt med 
prishöjningar.

Här har i dag mer än en gång er
inrats om den mycket negativa tenden
sen i fråga om företagskonkurserna. 
Under hela 1960-talet bär fler och fler 
företag kommit på obestånd. Det bör 
vara en varning. Frågan har mycket 
stor räckvidd. Det är inte bara fråga 
om ett eller annat företag som skall 
överleva, utan det är också fråga om 
tusentals sysselsatta som är beroende 
av dessa företag. Vidare är det fråga 
om många orters möjlighet att ha ett 
näringsliv, ty de mindre och medelstora 
företagen utgör oftast grunden för en 
orts bestånd.

Regeringen har en betydande del av 
ansvaret för dagens situation på detta 
område. Man har haft ansvaret och haft 
möjligheterna att göra de ingrepp som 
varit erforderliga t. ex. för att företagen 
i dag skulle ha haft en större själv
finansiering. Det räcker inte med fagert 
tal som herr Wickman har ägnat den 
mindre och medelstora företagsamheten 
i dag. Det fordras en rad åtgärder, och 
det fordras framför allt bredd på åt- 
gäderna från hela regeringens sida för 
att dessa problem skall lösas. Fortfaran
de kan man möta en mycket negativ in
ställning till mindre och medelstor före
tagsamhet hos många socialdemokra
tiska talesmän och i stor utsträckning 
inom den socialdemokratiska pressen. 
Vi tror att herr Wickman så småning
om skall kunna komma till rätta med 
detta förhållande inom sitt parti.

Industriministern sade att vår pro
duktionsapparat nu arbetar på gränsen 
av sin förmåga. Jag vill göra en erinran 
mot det talet. I stödområdena är indu
strin fortfarande inte utnyttjad, och där 
råder alltjämt en stor arbetslöshet. Vi 
anser att man här gjort ett stort misstag. 
Om lokaliseringspolitiken ägnats större 
resurser hade det i dag funnits flera 
företag som hade sugit upp arbetskraft 
som nu är arbetslös och sugit upp den 
dolda arbetslösheten. Jag tror att lo- 
kaliseringsåtgärder också hade varit 
mycket verksamma för att komma till 
rätta med den starka inflation som vi 
nu noterar. Regeringen har uppenbar
ligen misskött sina åligganden gentemot 
lokaliseringsområdena och gentemot 
kravet på att utnyttja resurserna i full 
utsträckning.

Den mindre och medelstora företag
samhetens nuvarande läge kräver, anser 
jag, en rad åtgärder, av vilka jag vill 
nämna några. Regeringen måste på ett 
eller annat sätt ställa ökade lånemedel 
till förfogande för företagsamheten. Det 
kan ske via företagareföreningarna. Jag 
erinrar om att årets riksdag har avslagit 
framställningar om att öka hantverks- 
lånefonden. Företagareföreningarna har
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möjlighet att verka just på de områden 
som är mest i behov av krediter. Jag 
hoppas att regeringen under sommaren 
skall finna möjligheter att öka företaga
reföreningarnas utlåningskapacitet. Även 
hjälpen till föreningarnas administra
tion bör ökas. Jag tror att det är eu 
mycket angelägen åtgärd. Ytterligare 
medel bör också ställas till förfogande 
för övriga kreditinstitut som betjänar 
mindre och medelstora företag.

Jag vill också föreslå att regeringen 
tar initiativ till att riksbanken och af
färsbankerna resonerar ut om check- 
räkningskrediterna och övriga lån, så 
att lånefrågorna verkligen behandlas 
selektivt och på ett sådant sätt att 
t. ex. lokaliseringsföretagen inte drabbas 
orättvist och att de möjligheter verk
ligen utnyttjas som bland andra herr 
Wärnberg förklarade redan finns att 
flytta över checkräkningskrediter till 
fasta lån. Jag önskar också att det vid
tas åtgärder för att åstadkomma en se
lektiv kreditmarknad när det gäller lo- 
kaliseringsområdena.

Herr Fälldin har i ett särskilt yttran
de i lokaliseringsutredningen sagt att 
man inte kan hedöma kreditåtgärderna 
på samma sätt i lokaliseringsområden 
som i landet i övrigt. När man i en 
högkonjunktur har anledning att in
föra kreditrestriktioner finns det alltså 
inga skäl till att låta dem slå lika hårt 
i de områden som fortfarande har un
dersysselsättning.

Jag tror att det är mycket angeläget 
att man verkligen tar upp dessa frågor. 
Det är egentligen bara centern som i 
riksdagen gång på gång har fört fram 
kravet på en selektiv kreditmarknad. 
.lag vill understryka vad som sägs i 
annonsen från Jönköping, nämligen att 
vi måste prioritera kapital till industrin 
från omedelbar konsumtion.

Till slut vill jag framhålla att vi bor
de få till stånd en samverkan mellan 
företagen. Visserligen bär vi den dele
gation för mindre och medelstor företag
samhet som nyligen är tillsatt. Vi hälsar 
med tillfredsställelse att den i motsats

Ang. den ekonomiska politiken, ni. in. 
till utskottets skrivning i fjol kommer 
att bestå av företagarrepresentanter och 
att denna fråga inte överlämnades till 
industridelegationen. Men jag tror knap
past att den har möjlighet att snabbt 
verka på detta område. Det finns anled
ning för regeringen att ta kontakt med 
den mindre och medelstora företagsam
hetens organisationer för att diskutera 
dagens situation och föreslå snabba åt
gärder. Jag vill understryka att det är 
angeläget att man här verkligen hand
lar snabbt och inte väntar på långvariga 
utredningar.

I detta yttrande instämde herr Carls
son, Eric, (ep) och herr Pettersson, Ha
rald, (ep).

Herr statsrådet LANGE:
Herr talman! Herr Dahlén ställde en 

fråga till mig i sitt anförande i förmid
dags. Med hänsyn till kammarledamö
ternas mycket berättigade önskemål om 
att få denna debatt slutförd i rimlig tid 
hade jag nästan tänkt att avstå från att 
ge ett svar. Men jag förstår att herr 
Dahlén är rätt angelägen om att åt
minstone få höra något. Jag skall fatta 
mig så kort som möjligt.

Herr Dahléns fråga avsåg vår bered
skap för kontakter med EEC. Jag vill 
lämna följande svar.

De frågor på olika områden som för 
svenskt vidkommande kan aktualiseras 
vid en förhandling med Gemenskapen 
har sedan lång tid — som kammarens 
ledamöter vet — varit föremål för ut
redningar och överväganden. Ett om
fattande material föreligger redan be
lysande Romfördragets innebörd och 
praktiska tillämpning. Vi har också kon
tinuerligt registrerat de beslut som har 
fattats inom Gemenskapen under denna 
nästan tioåriga utveckling. Vi har sökt 
analysera innebörden och de möjliga 
konsekvenserna för vår egen del vid eu 
framtida anslutning till ett utvidgat 
EEC.

Under en samordnande grupp av äm
betsmän representerande alla de de-

(><)
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Ang. den ekonomiska politiken, m. m. 
partement vilkas arbetsfält skulle kom
ma att beröras har i nära samarbete 
med näringslivet och med arbetsmark
nadens olika organisationer denna ut
redningsverksamhet pågått, jag vågar 
säga, utan avbrott under hela 1960-talet, 
låt vara att utredningsresurserna under
stundom har fått koncentreras på mera 
näraliggande spörsmål. Nordek tar jag 
såsom ett exempel. Även om utrednings- 
apparaten understundom fått tagas i 
anspråk för andra uppgifter har arbetet 
med marknadsproblematiken i alla fall 
inte avbrutits. Regelmässigt har före
dragningar skett inför regeringen, åt
minstone ett par gånger om året, där 
resultatet av detta utredningsarbete har 
redovisats. I betydande utsträckning 
har materialet också kunnat offentlig
göras. 15 offentliga utredningar förelig
ger. Jag vill framför allt hänvisa till vo
lymen Sverige och EEC—Romfördraget 
ur svensk synvinkel, som utkom 1968.

Även beträffande vad som hänt där
efter har en redogörelse —- i viss mån 
en analyserande studie — utarbetats. 
Den är under tryckning. Det var vår 
förhoppning att den skulle kunna ligga 
på riksdagens bord innan riksdagen åt
skiljs, men den lär på grund av belast
ningen i tryckerierna inte kunna kom
ma ut förrän ungefär till midsommar.

När förhandlingarna blev aktuella 
med anledning av den engelska första 
förhandlingsansökan år 1961 tillkalla
des en särskild grupp med företrädare 
också för företag och organisationer på 
jordbrukets, handelns och industrins 
områden. Till den knöts även represen
tanter för arbetsmarknadsorganisatio
nerna. Kommittén skulle kunna fungera 
som rådgivare under pågående förhand
lingar till förhandlingsgrupper och cen
tral utredningsapparat. Den rådgivande 
kommittén knöts till kommerskollegium. 
Den har sammanträtt många gånger, 
men eftersom vi ju inte har stått i nå
got förhandlingsläge har den närmast 
fått utgöra en grupp där aktuella prin
cipiella handelspolitiska frågor redo
visats.

Vi är i färd med att se över den råd
givande kommittén i syfte att få till 
stånd en sammansättning som bättre 
motsvarar dagsläget. Flera personer är 
inte aktiva längre och bör väl träda till
baka, men avsikten är att vi under den 
närmaste månaden också skall kunna 
utse en ny rådgivande kommitté.

Jag glömde att säga det allra viktigas
te, nämligen att jag den It maj i år till
satte en särskild interdepartemental be
redningsgrupp som skall företa en mera 
djupgående och detaljerad genomgång 
av de frågeställningar som kan bli ak
tuella. På grundval av det material som 
därvid framkommer skall sedan in
struktionerna utformas för den förhand
lingsdelegation som kommer att utses. 
Det blir en ny genomgång av materia
let; en del av slutsatserna kan i belys
ning av utvecklingen kanske komma att 
modifieras.

Även förhandlingsgruppen kommer 
inom kort att utses. I varje fall räknar 
vi med att inom den närmaste månaden 
kunna utse den person som från svensk 
sida skall vara huvudförhandlare när 
vi kommer i resonemang och förhand
lingar med Gemenskapen.

Herr DAHLÉN (fp) kort genmäle:
Herr talman! Jag tackar handelsmi

nistern för det svar han gav. Det låter i 
princip bra. Jag hoppas att det också i 
praktiken skall visa sig verkningsfullt.

Herr PETTERSSON, KARL, (m):
Herr talman! I bankoutskottets utlå

tande nr 54 behandlas Kungl. Majrts 
proposition nr 120 angående komplette
ring av riksstatförslaget för budgetåret 
1970/71.

I propositionen framföres tankegång
ar från regeringens sida med anledning 
av de påfrestningar som valutareser
ven har utsatts för, och där säges att det 
bör övervägas att åstadkomma en viss 
kapitalimport i mera organiserade for
mer än den som ägt rum tidigare i år.
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I de motioner som moderata sam
lingspartiet har väckt med anledning av 
propositionen — motionsparet 1:1247 
och II: 1460 — pekas på alt de mindre 
och medelstora företagen drabbas hår
dare än de större företagen av kredit- 
restriktionerna.

Herr talman! Jag vill i likhet med 
andra talare här i dag understryka de 
mindre och medelstora företagens oro 
inför framtiden. Många faktorer har 
medverkat till de yttringar som har fö
rekommit. Ett bevis därför är de 364 
företag från Jönköpings län med cirka 
20 000 anställda, som tidigare i dag om
nämnts, och deras opinionsyttring ge
nom annonser i dagens tidningar och 
uppvaktning för finansministern, enligt 
tidningspressen. Till detta kommer även 
oroande utbud av mindre och medel
stora företag till försäljning, nu senast 
ett samordnat utbud av 17 företag inom 
en ort.

Den mest akuta orsaken till det ovissa 
läget är det skärpta kreditlägef. Det öka
de antalet konkurser talar sitt tydliga 
språk om det bistra klimatet för de 
mindre och medelstora företagen.

I propositionen talas det inte om på 
vilket sätt nämnda kapitalimport skall 
göras eller vilka kreditinstitut som skall 
komma i fråga för densamma. Det sägs 
inte heller något om huruvida de mind
re och medelstora företagen skall kun
na komma i åtnjutande av den kapital
import som regeringen anser bör över
vägas. Dessa företagarkategorier har 
icke samma möjligheter till kapitalan
skaffning på den inhemska marknaden 
som de större företagen, vilka bl. a. ge
nom obligationslån eller andra kredit
former kan skaffa erforderligt kapital. 
Möjligheterna till denna kapitalimport 
bör därför utformas på ett sådant sätt 
att de mindre eller medelstora företagen 
inte kommer i en sämre ställning än 
andra vid finansieringen av sina kapi
talbehov. Med anledning av utskottets 
påpekande att särskilda kreditmöjlighe
ter står dessa företag till buds kan det 
endast konstateras att dessa möjligheter

Anjj. den ekonomiska politiken, ni. m. 
icke är tillräckliga, .särskilt med hänsyn 
till vad jag tidigare anfört om begräns
ningen på den inhemska kreditmarkna
den. Detta är speciellt aktuellt i det nu
varande kreditläget. Kreditskärpningar
na slår hårdast för de mindra och me
delstora företagen.

I reservation 4 a till bankoutskottets 
utlåtande krävs, liksom i motionsyrkan- 
det, att den organiserade upplåningen 
skall komma till stånd genom olika kre
ditinstitut, med syfte att tillhandahålla 
även de mindre och medelstora företa
gen krediter. Formerna för upplåning av 
utländskt kapital kan vara olika, men 
det utomlands upplånade kapitalet bör 
förmedlas såväl av privata som av stat
liga kreditinstitut.

Herr talman! Jag kommer, med stöd 
av vad jag nu anfört, senare att yrka 
bifall till reservation 4 a vid bankout
skottets utlåtande nr 54.

Herr TISTAD (fp):
Herr talman! Efter den långa debatt 

som förts i kammaren i dag skall jag 
fatta mig mycket kort. Mitt ärende här i 
talarstolen i detta sena skede av debat
ten är att med några ord motivera den 
blanka reservation som jag och mina 
partikamrater i bevillningsutskottet har 
fogat till utskottets betänkande nr 45.

Den partimotion som folkpartiet och 
centerpartiet gemensamt har väckt i an
ledning av kompletteringspropositionen 
har inte till någon del remitterats till 
bevillningsutskottet, som alltså inte haft 
att ta ställning till förslagen i motio
nen. Genom den blanka reservationen 
har vi emellertid velat markera att vi 
inte kunnat ställa oss bakom de uttalan
den som gjorts i betänkandet, vare sig 
när det gäller det samhällsekonomiska 
läget i allmänhet eller behandlingen av 
det förslag om sparstimulerande åtgär
der som lagts fram i en motion från mo
derata samlingspartiet.

Utskottets socialdemokratiska leda
möter har som väntat utan varje för
behåll ställt sig bakom finansministerns
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bedömning av det samhällsekonomiska 
läget. Vi anser att dessa bedömningar 
inte i alla avseenden är realistiska. Jag 
skall nöja mig med denna försiktiga 
karaktäristik och inskränker mig till 
att hänvisa till vad som har sagts tidi
gare i debatten i dag av herr Helén och 
herr Dahlén samt andra företrädare för 
folkpartiet. Jag vill också erinra om att 
industriminister Wickman under debat
ten på väsentliga punkter korrigerat och 
modifierat den bedömning som utskotts- 
majoriteten förbehållslöst har ställt sig 
bakom.

Under vårriksdagen har kammaren 
haft att behandla motioner från vårt 
håll om skattelättnader i syfte att främ
ja det enskilda sparandet. Förslagen har 
avstyrkts av bevillningsutskottet och av
slagits av riksdagen. I det betänkande vi 
nu behandlar har utskottet samma ne
gativa inställning till möjligheten och 
lämpligheten av att stimulera sparandet 
genom åtgärder på beskattningsområ- 
det. Det finns anledning att i detta sam
manhang ännu en gång erinra om Spar
banksföreningens skrivelse till finansmi
nistern, där föreningen presenterat en 
rad förslag till sparstimulerande åtgär
der genom skattelättnader enligt i stort 
sett samma linjer som vi föreslagit från 
vårt håll. Sparbanksföreningens fram
stöt, som präglas av stark oro för ut
vecklingen av det enskilda sparandet, 
borde vara ett memento för den social
demokratiska majoriteten.

Herr talman! Jag har inget särskilt 
yrkande.

Sedan överläggningen ansetts härmed 
slutad, yttrade herr talmannen, att med 
anledning av vad därunder yrkats pro
positioner beträffande utskottets i före
varande betänkande gjorda hemställan 
komme att framställas först särskilt an
gående punkten A, därefter särskilt av
seende punkterna B 1 och B 2 samt vi
dare särskilt beträffande vardera punk
ten B 3 och C.

På särskilda propositioner bifölls där
efter dels utskottets hemställan i punk

ten A, dels ock vad utskottet hemställt 
i punkterna B 1 och B 2.

Därefter gjorde herr talmannen en
ligt de rörande punkten B 3 förekom
na yrkandena propositioner, först på 
bifall till utskottets hemställan samt vi
dare på antagande av det förslag, som 
innefattades i den av herr Gösta Ja
cobsson m. fl. vid betänkandet avgivna 
reservationen; och förklarade herr tal
mannen, efter att hava upprepat pro
positionen på bifall till utskottets hem
ställan, sig finna denna proposition va
ra med övervägande ja besvarad.

Herr Jacobsson, Gösta, begärde vote
ring, i anledning varav uppsattes samt 
efter given varsel upplästes och god
kändes en så lydande omröstningspro- 
position:

Den, som bifaller vad bevillningsut
skottet hemställt i sitt betänkande nr 
45 punkten B 3, röstar 

Ja;
Den, det ej vill, röstar 

Nej;
Vinner Nej, antages det förslag, som 

innefattas i den av herr Gösta Jacobs
son m. fl. vid betänkandet avgivna re
servationen.

Sedan kammarens ledamöter intagit 
sina platser samt voteringspropositio- 
nen ånyo upplästs, verkställdes till en 
början omröstning genom uppresning. 
Herr talmannen förklarade, att enligt 
hans uppfattning flertalet röstat för ja
propositionen.

Då emellertid herr Jacobsson, Gösta, 
begärde rösträkning, verkställdes nu vo
tering medelst omröstningsapparat; och 
befunnos vid omröstningens slut röster
na hava utfallit sålunda:

Ja —100;
Nej— 20.

Därjämte hade 7 ledamöter tillkänna
givit, att de avstode från att rösta.

Sedermera bifölls på gjord proposi
tion utskottets hemställan i punkten C.
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Om begränsning
Herr statsrådet och chefen för finans

departementet Sträng, som meddelat, 
att han i samband med den ekonomiska 
debatten ämnade besvara vissa å före
dragningslistan upptagna spörsmål, ha
de — till följd av att han vore uppta
gen i andra kammaren — anmält, att 
dessa svar konnne att lämnas senare 
under detta sammanträde.

Om begränsning av den offentliga sek
torns tillväxt, in. m.

Föredrogs ånyo bankoutskottets utlå
tande nr 54, över motioner i anledning 
av Kungl. Maj:ts proposition angående 
komplettering av riksstatsförslaget för 
budgetåret 1970/71, m. in.

(Debatt rörande detta utlåtande hade 
förekommit i anslutning till behand
lingen av bevillningsutskottets betän
kande nr 45.)

I anledning av Kungl. Maj:ts proposi
tion nr 120, angående komplettering av 
riksstatsförslaget för budgetåret 1970/ 
71, m. in., hade bland annat väckts

A. de likalydande motionerna I: 1244, 
av herr Bohman m. fl., och II: 1*158, av 
herr Holmberg in. fl., vari yrkats, att 
riksdagen skulle i skrivelse till Kungl. 
Maj :t hemställa, att Kungl. Maj:t måtte 
i det kommande budgetarbetet beakta 
det i motionerna anförda samt efter
sträva en begränsning av den offentliga 
sektorns tillväxt så att den bättre an
passades till bruttonationalproduktens 
ökning;

B. de likalydande motionerna I: 1246, 
av herrar Helén och Bengtson, samt II: 
1457, av herr Hedlund och herr Gustaf
son i Göteborg, vari föreslagits, att riks
dagen skulle

1. i skrivelse till Kungl. Maj:t hem
ställa om en parlamentarisk utredning 
med företrädare också för näringslivets 
organisationer och arbetsmarknadens 
parter, vars uppgift skulle vara att 
skyndsamt undersöka orsakerna till rå

av den offentliga sektorns tillväxt, m. m.
dande obalans i de utrikes betalningar
na och föreslå sådana kortsiktiga och 
långsiktiga åtgärder, som statsmakterna 
kunde vidtaga för att bidraga till att 
jämvikten i betalningsbalansen åter
ställdes,

2. i övrigt giva Kungl. Maj:t till kän
na vad som anförts i motionerna;

C. de likalydande motionerna I: 1247, 
av herr Pettersson, Karl, och II: 1460, 
av herr Hovhammar, vari anhållits,

att riksdagen måtte uttala, att såväl 
privata som statliga kreditinstitut borde 
givas möjlighet att i organiserade for
mer förmedla viss kapitalimport, samt

att riksdagen måtte i skrivelse till 
Kungl. Maj :t hemställa om utredning 
angående organisationen av sådan ka
pitalimport till mindre och medelstora 
företag.

Utskottet hade i det nu föredragna 
utlåtandet av angivna orsaker hem
ställt,

A. att riksdagen måtte avslå motio
nerna I: 1244 och II: 1458,

B. att riksdagen måtte avslå motio
nerna I: 1246 och II: 1457, såvitt de av- 
såge utredning rörande betalningsba
lansen,

C. att riksdagen måtte avslå motio
nerna I: 1246 och II: 1457 i övrigt,

D. att riksdagen måtte avslå motio
nerna I: 1247 och II: 1460.

Reservationer hade anförts
1) , vid utskottets hemställan under 

A, av herrar Åkerlund (m), Strandberg 
(m) och Regnéll (m), vilka ansett, att 
utskottets yttrande i viss angiven del 
bort hava den lydelse, reservationen vi
sade, samt att utskottet bort under A 
hemställa, att riksdagen måtte med bi
fall till motionerna I: 1244 och II: 1458 
som sin mening giva Kungl. Maj:t till 
känna vad reservanterna anfört angå
ende begränsning av den offentliga sek
torns tillväxt;

2) , vid utskottets hemställan under B, 
av herrar Stefanson (fp), Åkerlund (in),
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Strandberg (m), Regnéll (ni) och 
Stridsman (ep), vilka ansett, att utskot
tets yttrande i viss del bort erhålla den 
lydelse, som i reservationen angivits, 
samt att utskottet bort under B hem
ställa, att riksdagen måtte med bifall till 
motionerna 1:1246 och 11:1457 i ifrå
gavarande del hos Kungl. Maj:t hem
ställa om utredning rörande återstäl
lande av jämvikten i betalningsbalan
sen i enlighet med vad reservanterna 
anfört;

3) , vid utskottets hemställan under C, 
av herrar Stefanson (fp) och Stridsman 
(ep), vilka ansett, att utskottets yttran
de bort hava den ändrade lydelse, den
na reservation visade, samt att utskottet 
bort under C hemställa, att riksdagen 
måtte med bifall i övrigt till motioner
na I: 1246 och II: 1457 som sin mening 
giva Kungl. Maj :t till känna vad reser
vanterna anfört i anledning av motio
nerna;

4) , vid utskottets hemställan under D,
a) av herrar Stefanson (fp), Regnéll 

(in) och Stridsman (ep), vilka ansett, 
att utskottets yttrande i viss del bort 
lyda så, som i denna reservation angi
vits, samt att utskottet bort under D 
hemställa, att riksdagen måtte i anled
ning av motionerna I: 1247 och II: 1460 
som sin mening giva Kungl. Maj:t till 
känna vad reservanterna anfört angå
ende kapitalimport till mindre och me
delstora företag; samt

b) av herr Strandberg (m), utan an
given mening.

Herr ÅKERLUND (m):
Herr talman! Jag ber att få yrka bi

fall till reservationerna 1 och 2.

Herr STEFANSON (fp);
Herr talman! Jag vill yrka bifall till 

reservationerna 2, 3 och 4 a.

Herr STÅHLE (s):
Herr talman! Jag yrkar bifall till ut

skottets hemställan.

tillväxt, m. m.
Efter det överläggningen förklarats 

härmed slutad, yttrade herr talmannen, 
att med anledning av vad därunder yr
kats propositioner komme att framstäl
las särskilt beträffande varje punkt av 
utskottets i förevarande utlåtande gjor
da hemställan.

I fråga om punkten A, fortsatte herr 
talmannen, hade yrkats dels att utskot
tets hemställan skulle bifallas, dels ock 
att det förslag skulle antagas, som inne
fattades i den vid punkten avgivna re
servationen.

Sedermera gjorde herr talmannen 
propositioner enligt dessa båda yrkan
den och förklarade sig anse propositio
nen på bifall till utskottets hemställan 
vara med övervägande ja besvarad.

Herr Åkerlund begärde votering, i an
ledning varav uppsattes samt efter gi
ven varsel upplästes och godkändes en 
omröstningsproposition av följande ly
delse:

Den, som bifaller vad bankoutskottet 
hemställt i sitt utlåtande nr 54 punk
ten A, röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar 

Nej;
Vinner Nej, antages det förslag, som 

innefattas i den vid punkten avgivna 
reservationen.

Sedan kammarens ledamöter intagit 
sina platser samt voteringspropositio- 
nen ånyo upplästs, verkställdes till en 
början omröstning genom uppresning. 
Herr talmannen förklarade, att enligt 
hans uppfattning flertalet röstat för ja- 
propositionen.

Då emellertid herr Åkerlund begärde 
rösträkning, verkställdes nu votering 
medelst omröstningsapparat; och be- 
funnos vid omröstningens slut rösterna 
hava utfallit sålunda:

Ja —103;
Nej — 20.

Därjämte hade 5 ledamöter tillkänna
givit, att de avstode från att rösta.
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Om begränsning
Vidare gjorde herr talmannen enligt 

de rörande punkten B framkomna yr
kandena propositioner, först på bifall 
till utskottets hemställan samt vidare 
på antagande av det förslag, som inne
fattades i den vid punkten avgivna re
servationen; och förklarade herr tal
mannen, efter att hava upprepat pro
positionen på bifall till utskottets hem
ställan, sig finna denna proposition 
vara med övervägande ja besvarad.

Herr Stefanson begärde votering, i 
anledning varav uppsattes samt efter 
given varsel upplästes och godkändes 
en så lydande omröstningsproposition:

Den, som bifaller vad bankoutskot
tet hemställt i sitt utlåtande nr 54 punk
ten B, röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar 

Nej;
Vinner Nej, antages det förslag, som 

innefattas i den vid punkten avgivna 
reservationen.

Sedan denna voteringsproposition 
ånyo upplästs, verkställdes till en bör
jan omröstning genom uppresning. Herr 
talmannen förklarade, alt enligt hans 
uppfattning flertalet röstat för ja-pro- 
positionen.

Då emellertid herr Stefanson begärde 
rösträkning, verkställdes nu votering 
medelst omröstningsapparat; och be- 
funnos vid omröstningens slut rösterna 
hava utfallit sålunda:

Ja —69;
Nej — 58.

Därjämte hade 1 ledamot tillkänna
givit, att han avstode från att rösta.

Med avseende å punkten C, anförde 
nu herr talmannen, hade yrkats dels att 
utskottets hemställan skulle bifallas, 
dels ock att det förslag skulle antagas, 
som innefattades i den vid punkten av
givna reservationen.

Därefter gjorde herr talmannen pro
positioner enligt dessa båda yrkanden

av den offentliga sektorns tillväxt, m. m. 
och förklarade sig anse propositionen 
på bifall till utskottets hemställan vara 
med övervägande ja besvarad.

Herr Stefanson begärde votering, i an
ledning varav uppsattes samt efter gi
ven varsel upplästes och godkändes en 
omröstningsproposition av följande ly
delse:

Den, som bifaller vad bankoutskottet 
hemställt i sitt utlåtande nr 54 punk
ten C, röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar 

Nej;
Vinner Nej, antages det förslag, som 

innefattas i den vid punkten avgivna 
reservationen.

Sedan denna voteringsproposition 
ånyo upplästs, verkställdes till en bör
jan omröstning genom uppresning. Herr 
talmannen förklarade, att enligt hans 
uppfattning flertalet röstat för ja-pro
positionen.

Då emellertid herr Stefanson begärde 
rösträkning, verkställdes nu votering 
medelst omröstningsapparat; och be- 
funnos vid omröstningens slut rösterna 
hava utfallit sålunda:

Ja —73;
Nej — 50.

Därjämte hade 4 ledamöter tillkänna
givit, att de avstode från att rösta.

Ytterligare gjorde herr talmannen i 
enlighet med de beträffande punkten D 
förekomna yrkandena propositioner, 
först på bifall till utskottets hemställan 
samt vidare på antagande av det för
slag, som innefattades i den av herr 
Stefanson m. fl. vid punkten avgivna 
reservationen; och förklarade herr tal
mannen, sedan han upprepat proposi
tionen på bifall till utskottets hemstäl
lan, sig finna denna proposition vara 
med övervägande ja besvarad.

Herr Stefanson begärde votering, i 
anledning varav uppsattes samt efter gi
ven varsel upplästes och godkändes 
en så lydande omröstningsproposition:
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Den, som bifaller vad bankoutskottet 

hemställt i sitt utlåtande nr 54 punk
ten D, röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar 

Nej;
Vinner Nej, antages det förslag, som 

innefattas i den av herr Stefanson in. fl. 
vid punkten avgivna reservationen.

Sedan denna voteringsproposition 
ånyo upplästs, verkställdes till en bör
jan omröstning genom uppresning. Herr 
talmannen förklarade, att enligt hans 
uppfattning flertalet röstat för ja-pro
positionen.

Då emellertid herr Stefanson begär
de rösträkning, verkställdes nu vote
ring medelst omröstningsapparat; och 
befunnos vid omröstningens slut rös
terna hava utfallit sålunda:

Ja— 71;
Nej — 56.

Därjämte hade 1 ledamot tillkänna
givit, att han avstode från att rösta.

Om anläggande av en rekreationsort 
i Vindelådalen

Föredrogs ånyo allmänna berednings
utskottets utlåtande nr 47, i anledning 
av motioner om anläggande av en re
kreationsort i Vindelådalen.

I de likalydande, till allmänna bered
ningsutskottet hänvisade motionerna I: 
976, av fröken Stenberg och herr Ja
cobsson, Per, samt 11:1130, av herr 
Larsson i Umeå m. fl., hade anhållits, 
att riksdagen i skrivelse till Kungl. Maj:t 
måtte begära, att en plan utarbetades 
syftande till att anlägga en rekreations
ort — kurortsanstalt —- i Vindelådalen 
efter de riktlinjer som i motionerna an
givits.

Utskottet hade i det nu ifrågavarande 
utlåtandet på anförda skäl hemställt, att 
riksdagen måtte i anledning av de lika
lydande motionerna 1:976 och 11:1130

i skrivelse till Kungl. Maj:t som sin me
ning giva till känna vad utskottet i ut
låtandet anfört.

I sitt yttrande hade utskottet bland 
annat förordat, att det av motionärerna 
upptagna spörsmålet om anläggande av 
en kuranstalt i Vindelådalen skulle ut
redas.

Reservation hade avgivits av fru 
Eriksson i Stockholm samt herrar Hel
ge Karlsson, Hansson, Ove Karlsson, Jo
hansson i Simrishamn, Wiklund i Här
nösand och Häll (samtliga s), vilka an
sett, att utskottet bort på åberopaae 
grunder hemställa, att de likalydande 
motionerna 1:976 och 11:1130 icke 
måtte föranleda någon riksdagens åt
gärd.

Herr KARLSSON, HELGE, (s):
Herr talman! I detta allmänna bered

ningsutskottets utlåtande behandlas mo
tioner som är väckta i denna kammare 
av fröken Stenberg och herr Per Ja
cobsson och i andra kammaren av herr 
Larsson i Umeå m. fl. I motionerna hem
ställes att riksdagen i skrivelse till 
Kungl. Maj :t måtte begära att en plan 
utarbetas syftande till att anlägga en 
rekreationsort — kurortsanstalt — i 
Vindelådalen efter de riktlinjer som an
givits i motionerna.

I reciten till utskottets utlåtande läm
nas en mycket omfattande redogörelse 
för de synpunkter som framförts i mo
tionerna. Av dessa framgår bl. a. att 
man tänkt sig ett kombinat av turist- 
och vårdanläggning som skulle lokali
seras till Vindeln.

Utskottet har med en tillfällig borger
lig majoritet beslutat föreslå riksdagen 
att i skrivelse till Kungl. Maj:t som sin 
mening ge till känna vad utskottet an
fört. Motionärerna är ute i det mycket 
vällovliga syftet att skapa arbetstillfäl
len i dessa områden, där samhällets lo
kaliseringsstöd är den enda förutsätt
ningen för en ökad sysselsättning. Ut
skottet säger i sitt utlåtande:

”Eftersom vattenkraften i Vindel-
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älven ej kommer att byggas ut bör en 
ökning av arbetstillfällen i Vindelådalen 
tillgodoses genom andra sysselsättnings- 
objekt.”

Om detta uttalande råder inga delade 
meningar mellan utskottsmajoriteten 
och reservanterna. Vi iir helt överens 
om att samhället genom lokaliserings
politiken måste stödja områden som 
har undersysselsättning och därvid an
vända alla de instrument som står till 
samhällets förfogande, vilka i hög grad 
blivit utökade genom den i förra vec
kan antagna nya lokaliseringspolitiken. 
Den är närmare redovisad i statsutskot
tets utlåtande nr 103.

Inom ramen för denna lokaliserings
politik arbetar bl. a. glesbygdsutred- 
ningen som har till uppgift att utreda 
glesbygdsproblemen, varvid utredning
en fortlöpande skall följa den i länen 
utförda regionalpolitiska utvecklings- 
planeringen och tillgodogöra sig dessa 
resultat.

Mera speciella utredningsuppgifter 
har lagts på särskilda sakkunniga för 
planering av turistanläggningar och fri
luftsområden. De sakkunniga skall en
ligt sina direktiv särskilt sträva efter 
att skapa sysselsättningstillfällen inom 
sysselsättningssvaga regioner, och deras 
arbete skall därför särskilt avse Norr
land. Att bryta ut ett speciellt projekt, 
som det av motionärerna föreslagna, ur 
sitt sammanhang med planeringen i 
stort inger utskottets reservanter myc
ket stora betänkligheter. Visserligen har 
utskottsutlåtandet i sin kläm bara ett 
tillkännagivande, men motiveringen i 
motionerna och i utskottets utlåtande 
innebär faktiskt en direkt beställning 
av byggande av en anläggning av denna 
karaktär i Vindeln. Vi reservanter anser 
att detta inte är riktigt och tycker näs
tan att det är litet genant att man till 
de utredningar som är tillsatta för att 
sköta den regionalpolitiska verksamhe
ten skall ge anvisningar om vad som bör 
ske i dessa områden.

Med dessa ord, herr talman, ber jag 
att få yrka bifall till reservationen.

Fröken STENBERG (in):
Herr talman! F'örst bara ett par ord 

om bakgrunden till de motioner som 
behandlas i allmänna beredningsutskot
tets utlåtande nr 47.

När 1967 års riksdag uttalade att Vin- 
delälvens bevarande var att anse som 
en riksangelägenhet och att önskvärda 
och bestående lokaliseringspolitiska åt
gärder borde vidtas, så har vi väl alla 
såväl i departement som på region- och 
lokalplan tolkat det uttalandet så, att 
just i det speciella fall som Vindelåda- 
len utgör skulle det så snabbt som möj
ligt planeras och läggas fram konkreta 
förslag som kunde bidra till att lösa 
bl. a. de sysselsättningsproblem som 
Ådalens befolkning brottas med. Alla 
har ju som bekant länge väntat på stats
makternas beslut om en utbyggnad eller 
ej. När beskedet kom var det inte på 
något sätt förvånande att den lokalise
ringspolitiska debatten och den allmän
na diskussionen kring möjligheterna till 
sysselsättning för Vindelådalens invå
nare intensifierades allteftersom tiden 
gick.

I den regionala pressen finns det 
många bevis för detta. Det har efter
lysts konkreta förslag till sysselsätt- 
ningsskapande åtgärder, och det är mot 
den bakgrunden vi motionärer tagit 
fasta på en idé som förts fram i press- 
debatten. Vi har utvecklat och vidare
befordrat den till riksdagen, varvid vi 
föreslagit att riksdagen hos Kungl. Maj:t 
begär en utredning om anläggande av 
en rekreationsort i Vindelådalen. För
slaget har också tillstyrkts av den till
fälliga utskottsmajoriteten.

Parallellt med försöken att bygga ut 
industrisysselsättningar anser vi att ser
vicesidan i högre grad bör uppmärk
sammas, så att möjligheten att sälja ser
vice med hög sysselsättningseffekt bätt
re tillvaratas. Detta skulle kunna ske 
genom att en anläggning — typ rekrea- 
tionsort-kuranstalt — som gärna också 
tar sikte på internationellt klientel bygg
des i Vindelådalen och lokaliserades till
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en ort i ett område med utvecklings
möjligheter.

Vi anser att anläggningen med hjälp 
av modern teknik skulle kunna ges en 
attraktiv rekreationsmiljö och att den 
borde förläggas inom Vindelns kommun, 
som bl. a. har en väl utbyggd samhälls
service, goda kommunikationer, vacker 
natur etc. Den skulle också kunna ut
nyttjas som vårdcentrum för gäster som 
inte är sjuka i egentlig mening men som 
behöver rekreation och kanske viss kon
valescentvård. Anläggningen skulle kun
na ges stor kapacitet och marknadsföras 
också internationellt.

Vi räknar även med att en sådan an
läggning skulle få positiva sidoverk- 
ningar mot turistnäringen och att en 
rekreationsort av denna typ skulle ge 
en konstant sysselsättning inte minst för 
kvinnlig arbetskraft. Som bekant finns 
en stor kvinnlig arbetskraftsreserv i 
norra Sverige.

En jämförelse på det internationella 
planet visar att kurortsanstalter i 
Schweiz, Frankrike och Västtyskland 
biivit välkända och attraktiva resemål 
för ett internationellt klientel. I Väst
tyskland finns inte mindre än 23 del- 
statliga kuranstalter, och stora statliga 
bidrag och lån lämnas till dessa. De har 
också visat sig vara mycket attraktiva. 
Vi menar att rejäl statlig satsning av 
liknande art på en rekreationsort i 
övre Norrland — i Vindelådalen — med 
god marknadsföring skulle kunna ge 
samma goda utslag.

Det finns också exempel på statliga 
investeringar genom riksförsäkringsver
kets kurortsverksamhet i Nynäshamn, 
Åre och Tranås.

Remissinstanserna har också med nå
got undantag och vissa nyanser över lag 
varit positiva till förslaget om utred
ning. Riksförsäkringsverket är beträf
fande förslaget tveksamt på vissa punk
ter men säger bl. a. om badhotellet i 
Tranås att denna institution är mycket 
eftersökt av personer som önskat vård 
utan att vara i behov av egentlig sjuk
husvård. Det är personer som lider av

ledgångsreumatism, andra reumatiska 
sjukdomar, nervösa åkommor och ast- 
ma. Det är en form av medicinsk re
habilitering, men det finns andra.

Medicinska fakulteten vid Umeå uni
versitet pekar på behovet av anlägg
ningar för rekreation, kombinerad med 
medicinsk rehabilitering och konvales
centvård för olika kategorier av de stora 
folksjukdomarna, t. ex. hjärt- och kärl
sjukdomar, psykiska sjukdomar och vis
sa ämnesomsättningsrubbningar, och 
menar att en anläggning kombinerad 
med allsidiga motionsanläggningar av
sedda för såväl vinter- som sommar
idrotter skulle vara av stor betydelse för 
sjukvården inom Umeå regionsjukhus’ 
upptagningsområde samt för den kli
niska forskningen vid medicinska fakul
teten vid Umeå universitet.

Socialstyrelsen har också fört fram 
en del synpunkter och nämner att det 
skulle bli svårt att få kvalificerad sjuk
vårdspersonal till en sjukvårdsanlägg- 
ning i Vindeln. Det stämmer kanske inte 
riktigt med verkligheten. Det har näm
ligen visat sig att personalrekryteringen 
till exempelvis Hällnäs sjukhus gått 
mycket bra. Däremot tror socialstyrel
sen på en kuranstalt med tillgång till 
olika slags serviceanordningar för fris
ka personer i behov av vila och rekrea
tion.

Kungl. arbetsmarknadsstyrelsen har 
också uttalat sitt intresse för lokalise
ringsstöd för komplettering av turist
anläggning med sådana anordningar 
som möjliggör att anläggningen mellan 
säsongerna kan disponeras för kon
valescentvård och menar att en sam
verkan mellan turistnäringen och vård
myndigheterna bör kunna leda till bätt
re utnyttjande av lämpliga turistanlägg
ningar och därmed till bättre lönsamhet.

Enligt mitt förmenande tyder dessa 
tre remissinstansers, riksförsäkrings
verket, socialstyrelsen och AMS, yttran
den på att en utredning av förslaget om 
rekreationsort-kuranstalt i Vindelådalen 
vore befogad.

De återstående remissinstanserna har
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varit klart positiva i sina yttranden. 
Och jag vill gärna ta även dessa remiss
instansers yttranden till protokollet. 
Det är länsstyrelsen i Västerbottens län, 
landstinget i samma län, medicinska 
fakulteten vid Umeå universitet, läns- 
läkarorganisationen, Västerbottens tu- 
risttrafikförbund och Vindelns kom
mun. Om man till detta lägger att stats
utskottet i sitt utlåtande nr 103 har an
fört att avsedda sysselsättningseffekter 
inte enbart bör skapas inom industrins 
verksamhetsområde och att den sam
hälleliga servicen genom sin långsik
tiga och konjunkturbetonade arbets- 
kraftseffekt har särskilda fördelar, så 
gives det nu för riksdagen en möjlighet 
att besluta om utredning av ett konkret 
förslag, som har den tillämpade mål
sättningen. Statsutskottet menar visser
ligen enligt samma utlåtande, nr 103, 
att detta område beaktas utan riksda
gens åtgärd i det speciella samman
hanget. Men i dag föreligger ett annat 
sammanhang — ett konkret förslag till 
utredning, genom vilket vissa lokalise- 
ringspolitiska effekter skulle kunna 
uppnås. Det är fråga om bestående sys
selsättningseffekter som riksdagen för
utsatte skulle givas Vindelådalen vid det 
historiska Vindelälvsbeslutet år 1967. 
Ett riksdagsbeslut i dag i enlighet med 
utskottsmajoritetens hemställan skulle 
vara ett logiskt och positivt uppföljande 
av riksdagens tidigare ställningstagande. 
Därför, herr talman, ber jag att få yrka 
bifall till utskottets hemställan.

Herr JACOBSSON, PER, (fp):
Herr talman! Jag borde kanske inte 

yttra mig i denna fråga, eftersom jag 
bor i det område som närmast berörs, 
nämligen Vindelådalen, men frågan är 
för mig och för befolkningen i detta 
område av ganska stort intresse.

Detta ärende har ju kommit på riks
dagens bord alldeles i slutet av vår
sessionen, t. o. m. på den sista arbets
dagen. Det är ovisst om det innebär en 
fördel eller en nackdel, om ärendet

skall komma att avgöras i trötthetens 
tecken eller om riksdagen äntligen skall 
visa en generös gest av förstående väl
vilja, innan ledamöterna sprider sig i de 
svenska sommarhagarna.

Utskottet har ju tillstyrkt motionens 
tanke — och det inger vissa förhopp
ningar — men utskottet är försiktigt i 
sina bedömningar och förslag och har 
kommit till den slutsatsen att frågan om 
anläggandet av en kuranstalt i Vindelå
dalen bör utredas. Utskottets yttrande 
mynnar ut i en försynt vädjan att riks
dagen måtte ge Kungl. Maj:t sin mening 
till känna. Så långt är allt gott och väl. 
Men vad som i någon mån är ägnat att 
förvåna i detta sammanhang är att 
inte hela utskottet har kunnat ena sig 
om denna försiktiga formulering. Var är 
den hurtfriska beslutsamheten från år 
1967, då samma utskott enhälligt uttala
de att Vindelälvens bevarande var att 
anse som en riksangelägenhet och att 
önskvärda och bestående lokaliserings- 
politiska åtgärder borde vidtas?

Nu vet vi att älven inte kommer att 
byggas ut. Därför borde vi vara tack
samma att få vara med och föra fram 
projekt som i någon mån kan betraktas 
som ersättningsobjekt.

Vad gör nu utskottets andra hälft när 
ett konkret förslag förs fram som skulle 
kunna ge betydande sysselsättning, 
framför allt åt den kategori av männi
skor i detta område som är svårplace- 
rad, nämligen den kvinnliga arbetskraf
ten? Ja, det kan man läsa om i den re
servation som fogats till utskottsutlå- 
tandet. Det är för övrigt ett aktstycke 
som — det tror jag, herr talman, att 
jag vågar göra gällande — knappast tor
de komma att åberopas i någon större 
utsträckning i Vindelådalen av rege
ringspartiets företrädare i den kom
mande valrörelsen. Vad är det nu som 
reservanterna har att komma med? Jo, 
de säger att beredande av arbetstillfäl
len i Vindelådalen är en mycket angelä
gen uppgift. Efter att ha gjort denna 
upptäckt måtte det enligt min mening 
ha vållat vissa svårigheter att inte bi
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träda utskottsmajoritetens förslag. Det 
gäller naturligtvis att inte verka avvi
sande men samtidigt finna utvägar som 
om möjligt garanterar att det inte blir 
något av. Uppenbarligen finner man sig 
uppmuntrad av det förhållandet att man 
nyss avslagit motioner om att beakta re
gionalpolitiska synpunkter vid lokalise
ring av vissa typer av sjukhus, och då 
menar man kanske att konsekvensen 
kräver att man ställer sig avvisande 
även i detta fall.

Sedan kommer en redogörelse för oli
ka utredningar: Vi har glesbygdsutred- 
ningen som har till uppgift att utreda 
glesbygdsproblemen, vi har sakkunniga 
för planering av turistanläggningar och 
friluftsområden, vi har 1968 års lokali- 
seringsutredning som skall behandla 
den fortsatta stödverksamheten och prö
va olika slags sysselsättningsobjekt
o. s. v.

Detta låter verkligen hoppfullt, och 
reservanterna förklarar med en svepan
de gest att hithörande problem bör lösas 
inom ramen för en totalplanering för 
området. Man tillägger förtröstansfullt 
att man ”förutsätter att en sådan plane
ring kommer till stånd utan onödig tids- 
utdräkt när det pågående utrednings
arbetet ger erforderligt underlag här
för”. Jag tror att reservanterna kan kän
na sig lugna. Det vore ett under om det 
skulle hända någonting under de när
maste fem åren.

Men sedan kommer en mening som 
är verkligt festlig, och jag ber att få 
citera den: ”Att bryta ut ett speciellt 
projekt sådant som det av motionärer
na föreslagna ur sitt sammanhang med 
planeringen i stort inger enligt utskot
tets mening betänkligheter.” Herr Helge 
Karlsson som nyss talat för reservanter- 
ha, har ytterligare bättrat på denna me
ning genom att säga att det vore genant 
att ge anvisningar om vad som skall gö
ras i dessa områden med hänsyn till de 
organ som arbetar.

Alltså: om ett sysselsättningsskapan- 
de projekt lanseras, kan det inte prövas 
fristående. Skall man följa den model

len kommer såvitt jag förstår lokalise
ringspolitiken att löpa smidigt och be
händigt i fortsättningen.

Reservanterna tycker vidare att man 
bör beakta den tveksamhet som uttalats 
av socialstyrelsen och riksförsäkrings
verket beträffande svårigheten att skaf
fa personal till den föreslagna anlägg
ningen. Inledningsvis fastslår man att 
det är angeläget att skapa arbetstillfäl
len i Vindelådalen, och i nästa andetag 
vågar man inte satsa på ett föreslaget 
projekt, därför att man är rädd för att 
det inte finns arbetskraft. Det förefal
ler åtminstone mig otroligt att utskot
tets reservanter skall vara lika okunniga 
om arbetskraftssituationen i Västerbot
ten som man tycks vara i socialstyrel
sen.

De yttranden som avgivits av medi
cinska fakulteten och rektorsämbetet 
vid Umeå universitet, länsstyrelsen i 
Västerbottens län, landstingets förvalt
ningsutskott, länsläkarorganisationen, 
Västerbottens turisttrafikförbund m. fl. 
saknar tydligen någon större betydelse 
för reservanterna.

Man kan fråga sig vad det här egent
ligen gäller. Detta framgår av motionen 
och utskottets utlåtande, och jag vill 
säga att jag är väl medveten om att det 
här verkligen inte är fråga om något 
färdigt projekt. Det är säkerligen för
enat med många svårigheter. Det är ett 
projekt som behöver utredas och prövas 
i sina detaljer, men skulle icke riksda
gen ändå kunna vara med om detta? 
Det kommer att väcka förvåning i den 
bygd som närmast berörs att inte före
trädare för det parti, som ändå vill ge 
sig ut för att framför allt verka för sys
selsättning och välstånd, velat bidra 
till att denna tanke skulle kunna för
verkligas.

Herr talman! Jag ber att få yrka bifall 
till utskottets hemställan.

Herr KRISTIANSSON, AXEL, (ep):
Herr talman! Jag tillhör den tillfäl

liga utskottsmajoriteten, och jag står 
bakom föreliggande utlåtande och den
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argumentering som här förts av fröken 
Stenberg.

.lag vill helt kortfattat säga att reser
vanterna främst har hakat upp sig på 
tvä saker. Först och främst skulle en
ligt deras mening ett hifall till motio
nen förrycka de stora sammanhängande 
planer som skulle rädda sysselsättning
en i dessa regioner. Jag tror att detta 
är att överdriva situationen. Jag tror 
inte att ett hifall till utskottets förslag 
på något sätt skulle spränga de över
siktliga planer som det här gäller.

Reservanterna har vidare tagit fasta 
på de negativa delarna i remissvaren, 
vilket har påpekats senast av herr Ja
cobsson. Det resonemang som socialsty
relsen för om personalrekryteringssvå- 
righeterna och som går ut på att det 
framför allt skulle vara svårt att rekry
tera chefspersonal är inte ovanligt, och 
man får ofta höra det då det gäller 
lokaliseringen av företag och institutio
ner. Jag vill bara från denna talarstol 
fråga: Vart skulle det bära hän om vi 
skulle följa ett sådant resonemang i alla 
sammanhang? Det skulle innebära — 
för att något tillspetsa det hela — att 
om det inte går att rekrytera en chefs
läkare till Vindelådalen skulle hela den 
stora skaran anställda vara nödsakad att 
flytta eller att vara utan sysselsättning 
bara av denna anledning. Jag tror inte 
att vi kan falla för det resonemang som 
här förs av socialstyrelsen. Det väsent
liga är att på platsen finns den stora 
och tunga delen av arbetskraften. Jag 
anser att det bör finnas möjligheter att 
rekrytera den andra arbetskraften som 
ju ändock mycket sällan kan räkna med 
att få anställning på den arbetsplats 
där man är född och där man har vuxit 
upp.

Med detta, herr talman, ber jag att få 
yrka hifall till utskottets hemställan.

Fröken STENBERG (m):
Herr talman! Jag vill bara ännu en 

gång understryka att vad vi har siktat 
på är en rekreationsanläggning kom-
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binerad med en kurortsverksamhet av 
sådant format att verksamheten kan 
marknadsföras också internationellt. 
Även länsläkarorganisationen i Väster
botten betonar förslagets från hälso- 
vårdssynpunkt nationalekonomiska be
tydelse och anser att ett reaktiverings- 
centrum i övre Norrland är ett väl do
kumenterat och sedan lång tid tillbaka 
övervägt önskemål. Ett sådant centrum 
låter sig väl förenas med en anläggning 
av internationellt format.

Själva utformningen av anläggningen 
får naturligtvis en eventuell utredning 
ta ställning till. Statlig ekonomisk ga
ranti är naturligtvis erforderlig beträf
fande anläggningskapitalet. Projektet är 
ju en lokaliseringspoliti.sk fråga. Drifts
kostnaderna hör i huvudsak täckas av 
avgifter. Naturligtvis har ett projekt av 
denna tvp också intresse för turist- och 
resenäringen och skulle säkert verka 
stimulerande på turistresandet till des
sa trakter.

Varför skall inte ett konkret objekt, 
som tillstyrkts såsom realistiskt av eu 
rad remissinstanser, kunna prioriteras 
med en utredning. Jag instämmer här 
med herr Per Jacobsson. En snabbut
redning skulle kunna sätta in projektet 
i det sammanhang som det talas om i 
reservationen. Då tillämpas ändå, fast 
mera effektivt, det gamla nötta uttryck 
som låter, skulle jag vilja säga, niistan 
som en refräng och på mig ger ett in
tryck av en undanglidande manöver, 
nämligen att ”allt skall lösas i ett större 
sammanhang”. Jag tycker nog att en 
utredning är på sin plats.

Överläggningen ansågs härmed slu
tad, varefter herr talmannen jämlikt 
därunder förekomna yrkanden gjorde 
propositioner, först på bifall till utskot
tets hemställan samt vidare på godkän
nande av den vid utlåtandet avgivna 
reservationen; och förklarade herr tal
mannen, efter att hava upprepat pro
positionen på bifall till utskottets hem
ställan, sig finna denna proposition va
ra med övervägande ja besvarad.
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Herr Karlsson, Helge, begärde vote
ring, i anledning varav uppsattes samt 
efter given varsel upplästes och god
kändes en omröstningsproposition av 
följande lydelse:

Den, som bifaller vad allmänna be
redningsutskottet hemställt i sitt utlå
tande nr 47, röstar 

Ja;
Den, det ej vill, röstar 

Nej;
Vinner Nej, godkännes den vid utlå

tandet avgivna reservationen.
Sedan kammarens ledamöter intagit 

sina platser samt voteringspropositio- 
nen ånyo upplästs, verkställdes till en 
början omröstning genom uppresning. 
Herr talmannen förklarade, att enligt 
hans uppfattning flertalet röstat för nej
propositionen.

Då emellertid fröken Stenberg begär
de rösträkning, verkställdes nu votering 
medelst omröstningsapparat; och be- 
funnos vid omröstningens slut rösterna 
hava utfallit sålunda:

Ja — 59;
Nej — 65.

Därjämte hade 2 ledamöter tillkänna
givit, att de avstode från att rösta.

Ang. kreditsvårigheter m. m. för företag

Ang. kreditsvårigheter m. m. för företag 
inom det s. k. stödområdet

Ordet lämnades till herr statsrådet 
och chefen för finansdepartementet 
STRÄNG, som meddelat, att han vid 
detta sammanträde ämnade besvara 
herr Karl Petterssons (m) interpella
tion angående kreditsvårigheter m. m. 
för företag inom det s. k. stödområdet 
och nu yttrade:

Herr talman! Herr Karl Pettersson 
har frågat mig om jag uppmärksammat 
svårigheterna för företagen inom stöd
området genom nedskärning av rörelse
kapital enligt uppgörelsen mellan riks
banken och affärsbankerna samt om

jag är medveten om riskerna för kon
kurser och företagsnedläggelser vid fö
retag inom stödområdet. Herr Pettersson 
har vidare frågat på vilket sätt jag avser 
att sysselsättningstillfällen skall kunna 
beredas skogslänens och Norrlands in
lands invånare och vilka som kan kom
ma att beröras av sådana företagsned
läggelser. Slutligen har herr Pettersson 
frågat om de lokaliseringspolitiska strä
vandena inom stödområdet sammanfal
ler med de negativa effekter som kredit
åtstramningen kommer att föra med sig 
för företagen inom stödområdet samt 
om jag är beredd att medverka till lätt
nader i restriktionerna för företagen 
inom stödområdet.

Den kreditpolitiska åtstramning som 
befunnits nödvändig i dagens starka 
högkonjunktur måste ha generell karak
tär. Den stimulans vi vill ge stödområ
dena får ta sig uttryck i lokaliserings
stöd, frisläpp av investeringsfondsme- 
del och undantag från investeringsav- 
gift.

Den höga efterfrågan på arbetskraft 
har glädjande nog tagit sig uttryck även 
i skogslänen. Jämfört med april 1969 
har efterfrågan på arbetskraft i april 
1970 ökat med 62 procent i skogslänen 
mot 28 respektive 23 procent i Syd- och 
Mellansverige.

Under samma tid har arbetslösheten 
minskat med 11 procent, medan läget i 
de syd- och mellansvenska länen med 
undantag för storstadsområdena varit 
oförändrat.

Tendensen för skogslänen framstår 
som lovande — även om arbetslösheten 
i absolut mening är större än för landet 
i övrigt. Jag räknar med att den ten
densen fortsätter med hjälp av de in
ledningsvis angivna stödåtgärderna.

Herr PETTERSSON, KARL, (in):
Herr talman! Jag vill tacka finans

ministern för hans svar på min inter
pellation angående svårigheterna för 
företagen inom stödområdet på grund 
av de företagna kreditåtstramningarna

inom det s. k. stödområdet
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genom nedskärning av rörelsekapital 
enligt uppgörelsen mellan riksbanken 
och affärsbankerna. Med hänvisning 
till den stora negativa betydelse nämn
da kreditrestriktioner har för de mind
re och medelstora företagen i hela lan
det men särskilt för företagen inom 
stödområdet måste jag tyvärr konsta
tera att finansministern inte funnit skäl 
att ge svar på frågeställningarna angå
ende åtgärder och konsekvenser för 
företagen och de anställda.

Jag vill först helt allmänt säga något 
om situationen i landet som helhet. De 
mindre och medelstora företagen har 
givit till känna sin stora oro för fram
tiden. Finansministern har också fått 
del av deras synpunkter. Gemensamma 
aktioner, bl. a. den som gjorts av 364 
företag med totalt cirka 20 000 anställ
da från i huvudsak Jönköpings län, ger 
klart uttryck för den berättigade oro 
och tveksamhet företagen känner.

Finansministern säger i sitt svar att 
den kreditpolitiska åtstramning som 
befunnits nödvändig i dagens starka 
högkonjunktur måste ha generall ka
raktär. Finansministern anför vidare 
att efterfrågan på arbetskraft glädjande 
nog har tagit sig uttryck även i skogs
länen. Finansministern redovisar efter
frågan på arbetskraft och nämner att 
arbetslösheten har minskat i skogslä
nen. Så till vida är finansministerns 
uppgift riktig att antalet lediga platser 
ökat i skogslänen, men hänsyn måste 
tagas till att många av de lediganmälda 
platserna inte passar för den friställda 
arbetskraften inom området samt att 
det vid den tidpunkten brukar vara 
högre efterfrågan än under övriga tider 
av året.

Beträffande arbetslöshetsiffrorna vill 
jag redovisa några uppgifter från mitt 
eget län, Jämtlands län, med hänsyn 
till finansminsterns optimistiska syn.

För den senaste femårsperioden har 
antalet arbetslösa enligt länsarbets
nämndens redovisning vid räkningstill- 
fället under maj månad varit: år 1966 
— 669, år 1967 — 843, år 1968 — 845,
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år 1969 — 1 318 och år 1970 — 1 584 
personer. De senaste sex månaderna 
har situationen varit för december 1969
— 1 307, januari 1970 — 1 668, februari
— 1 530, mars — 1 464, april — 1 462 
och maj 1 584 personer.

Siffrorna för i beredskapsarbete sys
selsatta för samma perioder har varit: 
år 1966 — 582, år 1967 — 807, år 1968
— 1 260, år 1969 — 1 206 och år 1970
— 1 419 personer. Motsvarande siffror 
var för december 1969 —- 869, januari 
1970 — 929, februari — 1 268, mars — 
1 386 och april 1 419 personer.

Utvecklingen är likartad när det gäl
ler antalet personer placerade i arbets
marknadsutbildning: år 1966 — 539, år 
1967 —• 684, år 1968 — 842, år 1969 — 
1 052 och år 1970 — 1 441 personer. 
Antalet sysselsatta vid skyddade verk
städer och arkivarbete har också ökat 
under det senaste året, från 143 till 220 
respektive 106 till 149 personer. Även 
om man ser bort från de två senare 
arbetsområdena, som till viss utsträck
ning sysselsätter arbetskraft som behö
ver skyddad sysselsättning på grund 
av handikapp m. in., är utvecklingen 
oroande.

Jag nämnde tidigare att antalet le
diga platser ökat i glädjande utsträck
ning, särskilt under den senaste måna
den, men långt ifrån i sådan omfatt
ning att det kan sägas vara någon stark 
högkonjunktur, som finansministern 
åberopar som skäl för de skärpta kre
ditrestriktionerna även i de sysselsätt- 
ningssvaga regionerna.

Antalet arbetslösa, sysselsatta i be
redskapsarbete och i omskolningsverk- 
samhet uppgår till cirka 4 450 perso
ner. Antalet lediga platser var 838.

Jag har, herr talman, redovisat des
sa siffror på grund av att finansminis
tern inte givit annat svar på min frå
ga än hänvisat till utvecklingen av de 
lediga platserna när det gäller vad som 
skall göras för dem som berörs av fö- 
retagsnedläggelser föranledda av kre
ditsvårigheter inom stödområdet. Fi
nansministern har också åberopat de
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förbättrade förhållandena i fråga om 
lediga platser men inte redovisat det 
regionala antalet arbetslösa i komplet
teringspropositionen.

Min fråga angående riskerna för kon
kurser och företagsnedläggelser har fi
nansministern inte besvarat. Det är yt
terst oroande med uppgifterna om det 
ökande antalet konkurser. Enbart un
der de fyra första månaderna i år har 
antalet konkurser ökat i landet med 
230, en ökning med ungefär 65 procent, 
om jag inte är felunderrättad. Det är 
en mycket kraftig ökning. Jag hoppas 
att finansministern vill ta upp detta 
och ge klart besked om hur han ser 
de aktualiserade frågeställningarna i ett 
något fylligare svar än det som jag er
hållit i det skriftliga svaret.

Finansministern säger att stimulan
sen skall ges genom lokaliseringsstöd, 
frisläppande av investeringsfondsmedel 
och undantag från investeringsavgift.

Ja, herr finansminister, det har vi 
redan beslutat om i det här huset. Vad 
jag avsåg med min fråga var hur det i 
praktiken kommer att fungera med nu
varande kreditrestriktioner.

Jag vill nämna ett exempel. Ett före
tag ansöker om lokaliseringsbidrag och 
lokaliseringslån samt kreditgarantilån 
för rörelsekapital enligt de nya bestäm
melserna. En förutsättning för bidrags 
och låns beviljande är att bottenlån 
måste vara ordnade innan ansökning
arna över huvud taget tas upp till be
handling i högsta instans. Samma sak 
kommer väl också att gälla såsom vill
kor beträffande kreditgarantilån. De 
skall vara placerade. Under nu gällan
de kreditförhållanden finns ytterst 
små förutsättningar till dessa place
ringar. Kan placering inte ordnas blir 
det inga bidrag, lån eller garantilån.

Jag vill därför förnya min av finans
ministern obesvarade fråga: Samman
faller de lokaliseringspolitiska strävan
dena med de negativa effekter som kre
ditåtstramningen medför?

Jag vill också anhålla om svar på de 
övriga obesvarade frågorna:

Har finansministern uppmärksam
mat svårigheterna för redan etablerade 
små och medelstora företag genom ned
skärningen av rörelsekapital och an
skaffande av erforderliga lån för före
tagen i fråga skall kunna komma i gång 
med verksamheten eller fortsätta före
tagets drift? Vilka åtgärder avser fi
nansministern att sätta in för att säkra 
sysselsättningen i det fall företag drab
bas av konkurs och nedläggelse av 
verksamheten inom stödområdet på 
grund av kreditåtstramningen?

Det skulle vara utomordentligt värde
fullt för såväl företagen som arbetskraf
ten, som kan komma att beröras av ut
vecklingen, om finansministern ville ut
veckla sin syn på regeringens vilja att 
medverka till ett förbättrat kreditläge 
för de små och medelstora företagen. 
Svårigheterna för de redan etablerade 
företagen har i många fall blivit akuta 
och de kommer ytterligare att öka un
der förutsättning att kreditåtstramning
en kommer att fortsätta.

Överläggningen förklarades härmed 
slutad.

Ang. kreditsituationen för mindre och 
medelstora företag

Herr statsrådet och chefen för finans
departementet STRÄNG, som tillkänna
givit, att han hade för avsikt att vid det
ta sammanträde i ett sammanhang be
svara herr Stefansons (fp) interpella
tion angående kreditsituationen för 
mindre och medelstora företag samt 
herr Brundins (m) fråga angående ök
ningen av antalet företagskonkurser till 
följd av kreditåtstramningen, vilken 
fråga intagits i kammarens protokoll 
för den 29 april eftermiddagen, erhöll 
ånyo ordet och anförde:

Herr talman! Herr Stefanson har frå
gat mig huruvida jag vill medverka till 
att kreditrestriktionerna lättas för de 
mindre och medelstora företagen. Herr 
Brundin har frågat mig vilka åtgärder
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jag avser vidta för att undanröja så
dana orsaker till företagskonkurser som 
sammanhänger med kreditåtstramning
en.

1 interpellationen redovisas viss sta
tistik som anger att antalet företags
konkurser under första kvartalet 1970 
ligger ungefär 40 procent över motsva
rande siffra 1969. Man kan emellertid 
inte utan vidare sätta detta i samband 
med den förda kreditpolitiken. Om man 
betraktar utvecklingen under 1960-talet 
finner man att antalet konkurser un
der perioden 1960—1965 varierade mel
lan 1 300 och 1 600 per år. Under åren 
1965—1969 steg däremot konkurserna 
successivt från ca 1 300 år 1965 till ca 
2 850 under 1969. Ställer man antalet 
konkurser i relation till antalet befint
liga bolag finner man att konkurserna 
procentuellt sett ligger på ungefär sam
ma nivå, d. v. s. ca 3 procent, vid de
cenniets slut som vid dess början.

Man måste mot den här bakgrunden 
dra slutsatsen, att det ökande antalet 
konkurser inte kan hänföras till kredit
politikens verkningar. Både 1967 och 
1968 fördes en lätt kreditpolitik med 
starkt ökande bankutlåning men ändå 
fortsatte antalet konkurser att öka 
snabbt. Den uppgång som registrerats 
under senare tid torde i stället enligt 
vad jag erfarit väsentligen kunna åter
föras på en ökad aktivitet från krono
fogdemyndigheternas sida. Denna öka
de aktivitet avspeglar dels en mera 
medveten indrivning av skatteskulder, 
dels det faktum att företagsinteckningar 
blivit allt vanligare. Dessa medför att 
företagets egendom inte kan utmätas 
för att skydda statens fordran, utan 
kronofogdarna måste i stället ansöka 
om konkurs.

Några speciella ingripanden i syfte 
att lätta på restriktionspolitiken över
vägs inte.

Herr STEFANSON (fp):
Herr talman! Det är gammal god sed 

att interpellanten tackar det svarande

statsrådet för svaret på interpellationen. 
Det finns all anledning att göra detta 
i dag, när statsrådet Sträng efter en lång 
debatt i andra kammaren infinner sig 
bär för att svara på dessa interpella
tioner.

Däremot har jag ingen anledning att 
uttrycka tacksamhet för innehållet i 
svaret på min fråga som lyder: Vill fi
nansministern medverka till att den 
särskilt ogynnsamma kreditsituation 
lättas som de mindre och medelstora 
företagen genom riksbankens kreditre
striktioner försatts i?

Som bakgrund till min fråga har jag 
åberopat uppgifterna under de senaste 
veckorna om den oroväckande stegring
en av antalet konkurser i landet. Un
der de tre första månaderna har över 
600 företag bringats i konkurs. Det in
nebär en ökning med 40 procent i jäm
förelse med förra året. Under april må
nad redovisade statistiken en ökning 
med omkring 50 procent. Får denna ut
veckling fortsätta blir situationen un
der höstmånaderna direkt ohållbar för 
ett ännu större antal industrier, efter
som man kan beräkna att de hårda kre
ditrestriktioner som nu råder vid den 
tiden ger fullt utslag.

Finansministern anför i sitt svar att 
han inte utan vidare vill sätta denna 
stegring i samband med den förda kre
ditpolitiken. Konkurserna har succes
sivt ökat under 1960-talet, säger statsrå
det, även under år med lätt kreditpolitik. 
Både 1967 och 1968 ökade antalet kon
kurser snabbt, sägs det. Ja, det är vis
serligen sant, men ökningen har inte 
alls skett i samma takt som i år. De se
naste årens statistik visar, enligt upp
gifter från Ackordscentralen, att antalet 
konkurser ökat med cirka 10 procent 
per år under de senaste åren -— under
1968 med cirka 12 procent och under
1969 med 10 procent. När man då finner 
att stegringen under de första månader
na innevarande år uppgått till över fyra 
gånger årsgenomsnittet för tidigare år, 
finns det sannerligen anledning att upp
märksamma detta. Det finns starka skäl
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att anta att de rigorösa kreditrestrik
tionerna är medbov i detta — i varje 
fall för dem som drabbas av konkurser
na, både företagare och anställda och 
deras familjer — mycket allvarliga dra
ma.

Finansministern anger som en vä
sentlig orsak till den ökade konkursfre
kvensen en ökad aktivitet från krono
fogdemyndigheternas sida. Det före
kommer en mera medveten indrivning 
av skatteskulder, sägs det. Jag vill inte 
bestrida att ökade svårigheter att betala 
skatterna spelar en stor roll i samman
hanget. Men även detta, herr finansmi
nister, avspeglar de likviditetssvårighe- 
ter som många företag kommit i på 
grund av kreditrestriktionerna. Kravet 
på ökade amorteringar av bankskulder, 
kravet på snabbare betalning av leve- 
rantörsfakturor och anspråk på längre 
kundkrediter betyder en hård påfrest
ning på företagens likviditet. Om skat
temyndigheterna samtidigt tillämpar 
hårdare indrivningsmetoder, försvårar 
detta naturligtvis ytterligare situatio
nen. Detta tillsammans äter upp den för
bättrade likviditet som också de mindre 
och medelstora företagen skulle kunna 
bygga upp i den högkonjunktur som vi 
haft och som vi nu har. Kreditrestrik
tionerna medverkar till en onormal 
strukturförändring inom näringslivet 
genom att de framför allt träffar mindre 
och medelstora företag.

Det är naturligtvis ingenting att an
märka på att staten driver in sina skat- 
tefordringar; det måste den naturligtvis 
göra. Men det skulle säkerligen vara i 
alla parters intresse om indrivnings- 
myndigheterna finge befogenhet att i 
rådande exceptionella läge tillämpa 
större generositet och större smidighet 
vid indrivningsförfarandet. En konkurs 
och ett nedläggande av ett företag drab
bar ju inte bara företagaren utan i lika 
hög grad de anställda och deras famil
jer. Staten skulle genom en smidigare 
tillämpning säkerligen i många fall kun
na medverka till att företaget överlever 
och till att lindra de svårigheter som

företaget råkat i på grund av den hårda 
kreditpolitiken.

Den oro och de svårigheter som nu 
råder inom företagarvärlden avspeglas 
ju inte bara i konkursstatistiken, herr 
finansminister. I dagspressen har vi läst 
om olika aktioner och åtgärder bland 
t. ex. Smålandsföretagare som tröttnat 
på den nuvarande situationen. Företaga
re med normalt lönsamma och utveck
lingsbara företag har tröttnat på denna 
situation och vill sälja eller avveckla 
sin rörelse.

Det är klart att kreditpolitiken måste 
användas som ett medel att skydda vår 
valuta. Men även här finns en balans
punkt, nämligen den punkt där kredit
restriktionerna blir så hårda och rigo
rösa att de uppenbart och allvarligt ska
dar företagen. I stället för att bidra 
till en gynnsam utveckling medverkar 
då kreditrestriktionerna och ett högt 
ränteläge till att försämra vår handels
balans och därmed vårt valutaläge. Jag 
anser att den punkten nu är överskri
den.

Det har i dag i debatten framhållits 
av många att kreditpolitiken fått bära 
en alltför stor börda av svårigheterna. 
Politiken borde, betonar man, i större 
utsträckning och långt tidigare ha in
riktats på en fastare finanspolitik. Jag 
instämmer i detta.

I ett uttalande vid en överläggning 
som folkpartiet hade med representan
ter för de mindre företagens organisa
tioner i onsdags framhöll Gunnar He
lén att småföretagens kris givetvis är 
en direkt följd av det allmänna ekono
miska läge som den socialdemokratiska 
regeringen tvingat landet i. De åtgärder 
som nu är angelägna måste därför bli 
både många och omfattande. Gunnar 
Helén pekade på några krav av ome
delbar karaktär, förslag som vi fram
fört många gånger motionsvägen i den
na riksdag. Det är förslag om nya vägar 
att slussa medel från AP-fonderna till 
småföretagen via kreditinstituten, det är 
en snabbare satsning på företagareför
eningarna så att de får helt andra
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ekonomiska resurser och bättre utred- 
ningskapacitet. Det är stabiliseringskon- 
ferenser med företrädare för näringsli
vet, regeringen och oppositionen för att 
komma fram till inflationsdämpande 
åtgärder. Det är eu parlamentarisk ut
redning som ser över statens utgifter i 
syfte att främja kostnadsbesparingar, 
och det är åtgärder på det internatio
nella planet för att åstadkomma en 
sänkt räntenivå.

Herr talman! Det finns alltså många 
sätt varpå de här behandlade proble
men kan angripas. Det bör vara en strä
van efter att så snart det sig göra låter 
och i största möjliga utsträckning lätta 
kreditrestriktionerna och att sänka rän
tenivån, men också åtgärder för att för
bättra och vidga vägarna för kreditflö
det till de mindre företagen.

Jag hade väntat mig att finansminis
tern skulle uttala en viss förståelse för 
den svåra situation i vilken de mindre 
och medelstora företagen försatts genom 
den ekonomiska politiken och att han 
skulle ange några vägar för att förbättra 
de mycket svåra finansieringsförhållan- 
den som dessa företag arbetar under, 
men därav blev intet. Det korta och la
koniska svaret ”Några speciella ingri
panden i syfte att lätta på restriktions- 
politiken övervägs inte” tillfredsställer 
varken landets företagare eller inter- 
pellanten.

Herr BRUNDIN (m):
Herr talman! Jag tackar finansminis

tern för svaret på min enkla fråga.
Den ökning av antalet företagskon

kurser som finansministern redovisar 
för tiden 1965—1969 innebär ju redan 
den en oroväckande utveckling, även 
om man naturligtvis bör göra en närma
re studie av strukturen i den statistiska 
massa som konkursföretagen utgör in
nan man helt förskräcks av siffrorna.

Det bör man emellertid också göra 
beträffande nyetablerade företag, innan 
man med förtröstan tyr sig till den upp
gift som finansministern gav om att an
talet företagskonkurser i förhållande till

antalet företag iir i stort setl oförändrat. 
Det finns särskild anledning alt göra 
det, eftersom en växande del av nyeta
bleringarna består av enmansföretag, 
bildade av tidigare enskilda yrkesut
övare.

Men nu gäller det en mycket osedvan
lig ökning av antalet företagskonkurser 
som inger en stark oro och som man 
inte kan avfärda så lätt som finansmi
nistern enligt min mening gjort i sitt 
svar. Finansministern säger att det 
ökande antalet konkurser inte kan hän
föras till kreditpolitikens verkningar. 
Jag skulle ha hållit med finansminis
tern, om han hade sagt att ökningen inte 
helt kan hänföras till kreditpolitikens 
verkningar. Att den nuvarande kredit
situationen har medverkat till denna 
kraftiga ökning torde inte kunna bestri
das. Rätt är det emellertid som finans
ministern säger att den ökade aktivite
ten från kronofogdemyndigheternas si
da också kommer in i bilden.

Läget är ju just beträffande indriv
ningen av skatter att mycket betydande 
skatteskulder ackumulerats till följd av 
ofullständighet i administrationen. När 
man nu har lyckats åstadkomma en 
ökad administrativ kapacitet, börjar 
man knappa in på denna eftersläpning 
och gör det ganska raskt. Det berättas 
hur länschefer tigger och ber krono
fogden att han skall gå varligt fram 
men får till svar att kronofogden inte 
har något annat att gå efter än de in
struktioner som getts honom. Detta le
der då till att man begär företag i kon
kurs, varefter landshövdingen åter får 
göra en resa till Bertil Olsson i arbets
marknadsstyrelsen och be om hjälp med 
sysselsättningen.

Det borde vara möjligt att, som herr 
Stefanson tidigare sade, bedriva det ar
bete, som kronofogdemyndigheten själv
fallet skall utföra, med litet större smi
dighet och med större hänsynstagande 
både till sysselsättningssituationen och 
till de enskilda företagens inneboende 
livskraft, vilken kan vara god även om 
företaget råkar ha en skatteskuld.
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Jag skall till sist säga att jag beklagar 

att finansministern så definitivt åter
igen stänger den dörr till någon lättnad 
av kreditrestriktionerna som statsmi
nistern litet försiktigt gläntade på när 
han invigningstalade på Svenska mässan 
i Göteborg.

Herr statsrådet STRÄNG:
Herr talman! Jag utgår ifrån att detta 

problem diskuterats tidigare i dag under 
den ekonomiska debatten i denna kam
mare — det har i varje fall spelat en 
viss roll i medkammarens ekonomiska 
debatt.

Det är svårt att göra gällande att den 
konkursstatistik som redovisas just nu 
skulle vara alldeles speciellt uppseende
väckande. Man har talat om 50 procents 
ökning i förhållande till motsvarande 
tid föregående år. Men då har man hål
lit sig speciellt till Stockholms län. Det 
blir helt naturligt en kraftig procent
ökning i detta utomordentligt expan
siva län, som är så expansivt i fråga om 
både folkökning och företagsetablering.

Om man tar riket i sin helhet — det 
bör väl vara den riktiga jämförelsen — 
stannar konkursernas ökning vid 28 
procent i år i förhållande till motsva
rande tid i fjol. Det har faktiskt varit 
värre. Året mellan 1965 och 1966 ökade 
konkursernas antal med 55 procent, allt
så i dubbelt så snabb takt som den som 
man kan avläsa i dag. Därefter har ök
ningen hållit sig vid ungefär 15 procent 
varje år.

Med utgångspunkt från detta siffer
material har jag svårt att säga att de 
specifika kreditsvårigheterna i dag är 
den huvudsakliga anledningen till ök
ningen av konkursernas antal. Det är 
möjligt att kreditsvårigheterna spelar 
en viss roll, men det finns också andra 
anledningar. Jag tror t. ex. att en av an
ledningarna är den strukturomläggning 
av verksamheten som pågår i många 
branscher. Det har visat sig att en stor 
del av de företag som nu gör konkurs är 
företag inom bvggnadsbranschen och

medelstora företag
anläggningsbranschen. I fråga om bygg
nadsverksamheten upplever vi just nu 
en tid då man går över till allt större 
och större projekt. Den lille landsorts- 
byggmästaren tog tidigare på sig ett 
flerfamiljshus kanske en gång om året, 
han byggde ett eller ett par tre egna
hem. Man övergår nu till gruppbebyg
gelse, där det rör sig om 1 000 — 2 000 
— 3 000 lägenheter, ledd, administrerad 
och projekterad av de landsdomineran- 
de företagen Skånska Cement, BPA, 
SIAB och andra. Det pågår helt enkelt 
en strukturomläggning inom denna 
verksamhet. Den lille företagaren kla
rar sig inte längre därför att konsu
menten kräver en billig vara. På sam
ma sätt som den lille byskomakaren 
fick stryka på foten för skofabrikerna 
i Örebro och Kumla — även de håller ju 
nu på att få stryka på foten för import
skodon — har man ungefär samma fe
nomen här; den lille företagaren har 
svårigheter att göra sig gällande på 
grund av tidens utveckling.

Man måste också se denna verksam
het i dess samband med nyetablering
en av företag. Även om jag är medve
ten om att en hel del av de nyetablerade 
företagen är s. k skrivbordsföretag, 
kommer man ändå fram till en intres
sant siffra som visar att konkursernas 
antal i förhållande till antalet företag i 
vårt land var ungefär tre procent vid 
1960-talets början likaväl som vid 1960- 
talets slut.

Det är naturligtvis alltid en tragedi 
när en person gör konkurs. På något 
sätt har väl konkurs som ord betraktat 
fått litet för mycket av dramatik över 
sig. Jag har kunnat följa en del före
tagares verksamhet på nära håll — de 
är dess bättre inte representativa för 
företagarna. De går i konkurs som ett 
medvetet inslag i sin verksamhet två 
gånger om året för att den vägen slippa 
ifrån skatter. Det går ingen nöd på den 
företagare jag speciellt hade tillfälle att 
studera under hans underliga bana. Två 
gånger om året dök han upp under ett 
nytt firmanamn och undslapp på det
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viset att betala sina gamla skatteskul
der. Förmodligen tjänade han mycket 
pengar. Dess bättre iir sådant inte signi
fikativt för företagsverksamheten, men 
man kommer aldrig ifrån att dessa kon
kurser går in i statistiken.

Det ligger någonting av dramatik i 
företagarkonknrser, åtminstone när man 
talar om dem. Båda interpellanterna 
har varit angelägna om att tala om att 
arbetare blir utan anställning genom 
dessa konkurser. Skall man vara objek
tiv — och det bör man vara — är det 
inte större tragedi i en företagarkon- 
kurs än när en löneanställd arbetare 
blir friställd. 1 000 arbetare blev fri
ställda vid ett och samma tillfälle i 
Norrköping, vilket inte tycktes spela 
någon större roll i den allmänna de
batten. 1 000 konkurser på en dag skulle 
ha fört med sig en förskräcklig diskus
sion, det är jag alldeles övertygad om. 
Är man av den uppfattningen att indi
viden har samma värde oavsett om han 
har etablerat sig som företagare eller 
som löneanställd är konkurs ingenting 
annat än något som är jämförbart med 
att en löneanställd blir friställd.

För närvarande finns det 83 000 ledi
ga obesatta arbeten i riket och 33 000 
människor som frågar efter arbete. Det 
fattas sålunda 50 000 människor för 
dessa arbeten i dagens konjunkturläge. 
Man kan av den anledningen naturligt
vis säga att den som blir utan arbete 
inte som förr i världen är utsatt för 
pina, utan han kan få ett annat arbete. 
En företagare som får lämna sitt före
tag — om han är frisk och vid god vi- 
gör, vilket man väl får förmoda att 
han är — behöver inte heller svälta. 
Han kan få ett arbete som löneanställd 
i väntan på att göra ett nytt försök att 
etablera sig som företagare. Detta kan 
låta litet hjärtlöst, men jag anser att lo
giken kräver att man försöker se pro
blemet på det sätt jag här har försökt 
beskriva det.

Dessutom skall väl inte dagens hårt 
spända situation, med de restriktioner 
som är nödvändiga av skäl som vi alla

är ense om, vara en evig plåga fram
över. Det kan alltså vara ett bekymmer 
på sina håll i dag, men det går över. 
.lag kan viil också tillåta mig att ha 
den uppfattningen att vi inte noncha
lerar detta och andra problem. Vi bar 
dem under uppmärksamhet, även om vi 
inte i dagsläget anser det rimligt att 
göra generella eftergifter i fråga om 
kreditrestriktionerna.

Herr STEFANSON (fp):
Herr talman! Jag skall fatta mig myc

ket kort.
Bakgrunden till det nuvarande läget 

får man inte bara genom konkurssta
tistiken, som jag även framhöll i mitt 
förra anförande. Det skulle emellertid 
ta för lång tid och alltför mycket fresta 
på kammarens tålamod att teckna den 
verkliga bakgrunden. Därför hänvisade 
jag bara till missnöjet bland företagare 
i Småland och de åtgärder som vid
tagits av dessa företagare.

Häromdagen fick jag ett brev från 
en, som jag bedömer honom, mycket 
skicklig företagare i mitt eget län. Han 
redogjorde för sina bekymmer. Han har 
byggt upp ett bra företag men stod nu 
helt plötsligt på grund av kreditrestrik
tionerna, de höga räntorna, svårighe
terna att driva in fordringar m. m. in
för en likviditetsbrist på hundratusen 
kronor. Han har haft en föredömlig li- 
kviditetsplanering under hela sin tid som 
företagare, men nu står han plötsligt 
inför denna situation. Han hade inga 
värden att realisera och visste inte 
varifrån han skulle ta pengarna. Nor
malt hade han utan tvekan kunnat vän
da sig till sin bank, men i dag går inte 
detta. Det är många företagare som i 
dag befinner sig i samma situation.

Min fråga, herr finansminister, var 
inte begränsad till huruvida det var 
möjligt att lätta på kreditrestriktioner
na. Jag frågade rent generellt om fi
nansministern vill medverka till att i 
dagens läge förbättra kreditsituationen 
för mindre och medelstora företag. Jag
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hade tänkt mig att man skulle kunna 
ta upp en debatt om möjligheterna att 
öppna nya vägar för kreditflödet, bl. a. 
från AP-fonderna, till denna del av före
tagsamheten. Jag har emellertid tidigare 
i dag i en debatt med statsrådet Wick- 
man talat om detta och jag skall inte 
återkomma till den frågan nu.

Överläggningen ansågs härmed slu
tad.

Vid förnyad föredragning av utri
kesutskottets memorial nr 13, angående 
uppskov med behandlingen av vissa 
ärenden, bifölls vad utskottet i detta 
memorial hemställt.

Ang. enkammarriksdagens personal- och 
förvaltningsorganisation, m. m.

Föredrogs ånyo sammansatta konsti
tutions- och bankoutskottets utlåtande 
nr 1, i anledning av 1969 års organisa
tionsutrednings betänkanden om en
kammarriksdagens personal- och för
valtningsorganisation jämte motioner.

I detta utlåtande hade behandlats 
den av talmanskonferensen tillsatta 1969 
års organisationsutrednings betänkan
den ”Enkammarriksdagens förvaltnings- 
och personalorganisation”, dagtecknat 
den 27 november 1969, och ”Utskottens 
personalorganisation”, dagtecknat den 
15 april 1970, samt de följdmotioner, 
som väckts i anledning av betänkande- 
na, nämligen

1) de likalydande motionerna 1:804, 
av herr Augustsson och herr Karlsson, 
Helge, samt II: 941, av fru Dahl och fru 
Gradin;

2) de likalydande motionerna 1:818, 
av fru Landberg och herr Karlsson, 
Helge, samt II: 942, av fru Dahl och herr 
Hellström;

3) de likalydande motionerna I: 1225, 
av fru Florén-Winther m. fl., och II: 
1437, av herr Grebäck m. fl.;

4) de likalydande motionerna 1: 1226,

av fru Florén-Winther m. fl., och II: 
1440, av fru Sundberg m. fl.;

5) de likalydande motionerna I: 1230, 
av herr Alexanderson m. fl., och II: 
1439, av fru Kristensson m. fl.;

6) motionen I: 1227, av herr Lid- 
gard;

7) motionen 1:1228, av herr Lid- 
gard;

8) de likalydande motionerna I: 1229, 
av herr Palm m. fl., samt II: 1436, av 
herr förste vice talmannen von Friesen 
och fru Kristensson;

9) motionen 11:966, av fröken San
dell; ävensom

10) motionen II: 1438, av fru Kris
tensson.

I motionerna I: 1225 och II: 1437 ha
de yrkats, att riksdagen skulle vidtaga 
de i motionerna skisserade modifika
tionerna i 1969 års organisationsutred
nings förslag till förvaltnings- och per
sonalorganisationen inom riksdagen ef
ter enkammarreformens genomförande 
m. m.

Utskottet hade i det nu föreliggande 
utlåtandet av angivna orsaker hemställt, 
att riksdagen måtte i anledning av 1969 
års organisationsutrednings båda betän
kanden samt motionerna

1) 1:804 och II: 941, såvitt avsåge 
antalet ledamöter i riksdagens besvärs- 
nämnd;

2) 1:818 och 11:942;
3) 1:1227;
4) 1:1228;
5) 1:1229 och 11:1436; samt
6) 11:1438;

och med avslag på motionerna
1) 11:966, såvitt avsåge ordförande

skapet i förvaltningsstyrelsen;
2) 1:804 och 11:941 i övrigt;
3) 1:1225 och II: 1437; samt
4) I: 1226 och II: 1440;

besluta att, med godkännande av vad 
utskottet i utlåtandet anfört, antaga 
grunder för enkammarriksdagens för
valtnings- och personalorganisation 
m. m. samt förklara motionerna
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1) 11:966 i övrigt; samt
2) I: 1230 och II: 1439; 

besvarade med vad utskottet i utlåtan
det anfört.

Reservation hade avgivits av herr 
Åkerlund (in), som ansett, att efter den 
mening i utskottets yttrande som lyd
de: ”Utskottet ansluter sig till vad ut
redningen anfört i fråga om utskottens 
resor” hort tillfogas en mening av föl
jande lydelse: ”Dock syns hänsyn till 
riksdagens internationella förbindelser 
vara ett ämne som inte lämpligen bör 
bli föremål för särskild reglering i riks- 
dagsstadgan.”

Herr ÅKERLUND (m):
Herr talman! Om det i riksdagsstad- 

gan införs uttryckliga bestämmelser 
om att utskottens resor skall prövas 
från synpunkten av deras förenlighet 
med vårt lands utrikespolitik, måste gi
vetvis därav följa att varje beslutad 
utskottsresa fått tyst sanktion om utri
kespolitisk godtagbarhet av riksdagen 
i dess helhet genom talmanskonferen
sen. Den officiella och representativa 
goodwillkaraktären av utskottens resor 
understryks därmed i värdlandet, me
dan i stället studiesyftet borde vara det 
primära.

Vid en avvägning mellan godtagbara 
och icke godtagbara länder kan i tänk
ta utrikespolitiska lägen känsliga situa
tioner uppkomma, vilket det enligt min 
mening är onödigt att försätta sig i. 
I ett sådant läge är vi just nu i förhål
lande till Förenta staterna.

I dagens nummer av Dagens Nyheter 
finns en liten passus som bör observe
ras. Det heter där apropå amerikansk 
uppfattning om vårt land, att Sverige 
i sin politik av s. k. aktiv neutralitet 
inte bara fördömer USA:s politik utan 
också stöder fienden bl. a., som det he
ter, med tal och löften om utvecklings
hjälp efter kriget, diplomatiska erkän
nanden och besök av lagstiftare.

Såväl genom att mottaga som genom 
att utsända lagstiftare anses vårt land

utomlands alltså kunna demonstrera sin 
officiella utrikespolitik.

Det borde enligt min mening vara 
fullt möjligt att ordna eventuella pro
blem av det slag som åberopas i orga
nisationsutredningens betänkande på 
andra vägar utan att man direkt be
höver skriva andra länder på näsan 
vad riksdagen tänker och tycker om 
dem.

Med detta ber jag att få yrka bifall 
till reservationen.

Fru FLORÉN-WINTHER (m):
Herr talman! Frågan om enkammar

riksdagens förvaltnings- och personal
organisation är ett mycket viktigt ären
de. Det är grunden för att enkammar
riksdagen skall fungera så rationellt, 
effektivt och smidigt som möjligt. Ut
skottet har också understrukit vikten 
av fasthet i organisationen.

I motionerna I: 1225 och II: 1437 
framhålles angelägenheten av att man 
har kvalificerad personal och att den
na skall ha anställningstrygghet, varvid 
vi motionärer ansett att utredningssek- 
reterarna utåt bör inta en fri och obun
den ställning samt vara beredda att på 
lika villkor vara riksdagsledamöterna 
behjälpliga utan hänsyn till om de till
hör regeringsunderlaget eller något av 
oppositionspartierna. Detta syfte nås 
bäst genom att tillsättningar sker ge
nom kammarens presidium, eventuellt 
förstärkt med medlemmar av talmans
konferensen.

Utskottet förefaller helt ha förbisett 
detta förhållande. På sidan 5 i utlåtan
det talas inte alls om våra motioner 
när det gäller tjänstetillsättningar, utan 
bara om motionerna 1:1230 och II: 
1439. Vad är förklaringen till att man 
inte med ett enda ord tar upp vårt re
sonemang? Vi liar dock förordat en myc
ket central instans och den mest kvali
ficerade riksdagen har.

Beträffande övergångsproblem och 
provisoriska tillsättningar har vi i mo
tionerna framhållit att tillsättningarna
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så nära som möjligt skall anknyta till 
personer som finns kvar i den kom
mande enkammarriksdagen och kan 
tänkas ha en ledande ställning också 
där. Enligt utskottets förslag skall emel
lertid förvaltningskontorets styrelse 
med viss förstärkning fatta beslut un
der höstsessionen i de tillsättningsären
den som kan anses påkallade. Det be
tyder i praktiken att personer som 
kanske inte — det vet vi redan i dag 
— kommer att vara med i enkammar
riksdagen skall fatta beslut i tillsätt
ningsärenden. Styrelsens ordförande, 
som bl. a. också har utslagsröst, är en 
av dem. Man undrar om utskottet har 
förbisett hela denna fråga. Organisa
tionen kommer att på detta sätt bindas 
för kanske 10—15 år framåt efter prin
ciper som beslutas under hösten.

Vidare har vi i motionen sagt att 
man inte kan placera ut en del av den 
högre riksdagspersonalen till fyllnads
tjänstgöring hos andra statsorgan — 
det är en fråga av grannlaga natur — 
samt att fyllnadstjänstgöring inte bör 
ordnas så, att den utredande sekrete- 
rarpersonalen placeras till tjänstgö
ring i departement eller kungliga kom
mittéer, där de får delta i behandling 
av frågor som kan väntas komma upp 
i det riksdagsorgan där vederbörande 
är placerad. Jag noterar med tacksam
het att utskottet på sidan 7, andra 
stycket, i princip har uttalat sig för 
en sådan tingens ordning.

Utskottet säger på denna punkt: ”Ut
skottet instämmer emellertid med mo
tionärerna i att tjänstemännen normalt 
inte bör delta i beredningen inom riks
dagen av ärenden som de direkt tagit 
befattning med i annan egenskap.” Det 
är desto viktigare att slå fast detta, då 
en motsatt ordning under de senaste 
åren i vissa fall förekommit.

Jag vill också med tillfredsställelse 
konstatera att förvaltningsstyrelsen i 
enlighet med vad vi i motionerna för
ordar får i uppdrag att överväga möj
ligheten att införa rätt till förordnan
depension även för andra högre befatt

ningshavare än kammarsekreteraren 
och direktören för förvaltningskonto
ret. Men man frågar sig, varför inte ut
skottet ansett sig kunna beakta de syn
punkter som framförts i motionerna 
och tagit hänsyn därtill även i sin 
kläm. Utskottet har nämligen i kläm
men yrkat avslag på motionerna. Detta 
är betänkligt och kan leda till tolk- 
ningssvårigheter. Utskottet hemställer 
nämligen att riksdagen, med godkän
nande av vad utskottet anfört, antar 
grunder för enkammarriksdagens för
valtnings- och personalorganisation. Å 
ena sidan yrkar utskottet bifall till vad 
utskottet självt har anfört och å andra 
sidan yrkar utskottet avslag på vad mo
tionärerna har anfört som går i sam
ma riktning som utskottet har uttalat 
sig för. Detta går inte riktigt ihop och 
kan ju leda till betydande tolknings- 
svårigheter. Jag förutsätter därför att 
utskottets ärade ordförande kommer att 
yrka på en ändring av klämmen i den 
delen där det står: ”Utskottet hemstäl
ler att riksdagen i anledning av 1969 
års organisationsutrednings båda betän- 
kanden samt motionerna ...” och kan
ske som punkt 7) sätter in vår motion. 
Jag tror att detta är betydelsefullt, ty 
jag anser som jag inledningsvis sade att 
det är synnerligen viktigt att den utre
dande sekreterarpersonalen är högt 
kvalificerad samt fri och obunden etc. 
Detta är lika viktigt för personalen som 
för riksdagen.

Jag yrkar bifall till motionerna, om 
inte klämmen blir ändrad på det sätt 
jag antytt.

Avslutningsvis vill jag säga, herr tal
man, att jag konstaterar att både utskot
tets ledamöter och ännu mer vi riks
dagsledamöter varit utomordentligt 
pressade på grund av den korta tid 
som stått till buds. Vi har kanske där
för inte på det grundliga sätt som vi 
har velat och som borde vara själv
klart kunnat behandla detta ärende. 
Jag undrar om det verkligen var så 
angeläget att ärendet pressades fram 
till vårsessionen, ty ingen fråga röran

och förvaltningsorganisation, in. m.
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avgöras förrän till hösten.

Herr PETTERSSON, GEORG, (s):
Herr talman! Vi bör komma ihåg att 

det är mycket svårt att i dag veta vil
ket personalbehov som i framtiden kan 
föreligga för enkammarriksdagen. All 
erfarenhet talar för att det är bättre att 
fösöka göra en stomme och att sedan 
bygga vidare, ty det kan ju hända att 
erfarenheterna av verksamheten vid 
enkammarriksdagen hlir annorlunda än 
man från början trott.

Till fru Florén-Winther vill jag säga 
att förvaltningsstyrelsen ju kommer att 
vara den administrativa topporganisa
tionen i enkammarriksdagen med tal
mannen som ordförande. Utskottet har 
ansett att förvaltningsstyrelsen bör ta 
hand om sådana frågor som gäller lö
ner och annat, men att den givetvis 
också bör ha befogenhet att avgöra till
sättningsärenden och inte bara bli nå
gon sorts utbetalningskontor.

Men detta är mera resonemang, som 
vi har besvarat i utskottsutlåtandet. 
Vad skulle ett bifall till det konkreta 
förslaget i motionerna innebära? Jo, 
att riksdagen måtte vidta de skisserade 
modifikationerna i 1969 års organisa
tionsutrednings förslag till förvaltnings- 
och personalorganisation efter enkam- 
marreformens genomförande. I realite
ten innebär detta detsamma som ett 
avslagsyrkande på hela det utskottsut
låtande som föreligger.

Jag ber, herr talman, att få yrka av
slag på den framställning som gjorts 
beträffande bifall till motionerna I: 
1225 och II: 1437.

Vad beträffar den fråga som herr 
Åkerlund har ställt tror jag att han nå
got överdriver farhågorna att man 
skall komma i konflikt med vissa na
tioner. Det här skall ju lösas när vi 
fastställer riksdagsstadgan. Det är ett 
mycket besvärligt problem att göra upp 
den. Vad beträffar utskottsorganisatio- 
nen så skall ju fördelningen av ären

den mellan olika utskott regleras i riks
dagsstadgan. Det finns en skiss i grund- 
lagberedningens förslag till utskottsor- 
ganisation, men det kan hända att man 
vill ha ändringar. Också en hel del an
nat skall regleras i riksdagsstadgan vil
ket tidigare funnits i grundlag.

Vi har därför i utskottet resonerat 
på det sättet att vi måste försöka fin
na någon möjlighet för riksdagens le
damöter att ge sin mening till känna, 
innan utskottet har slutbehandlat denna 
fråga. Vår avsikt är därför att söka fin
na den konstitutionella möjligheten att 
i höst förelägga kamrarna ett utkast till 
riksdagsstadga och därmed skapa möj
lighet för ledamöterna att väcka mo
tioner. På det sättet skulle de som nu 
är riksdagsledamöter få sin motionstid. 
Men vi skall komma ihåg att när en
kammarriksdagen börjar får vi rätt 
många nya ledamöter som vid riksda
gens början skall fatta beslut om det vi
lande grundlagsförslaget och vid sam
ma tillfälle fatta beslut om den nya riks
dagsstadgan. Det är därför vi har an
fört i detta utlåtande att man bör på 
något sätt försöka att efter den 20 sep
tember sammanträffa med dem som 
har blivit valda till enkammarriksda
gen och informera dem och också be
reda dem möjligheter att framföra syn
punkter på den nya organisationen.

Allt detta gör att man nog inte be
höver hysa så allvarliga bekymmer. Det 
är en stomme som nu framlagts, och 
möjligheten att vidta förändringar kom
mer inte att upphöra när utskottets för
slag väl skall sättas i verket.

Herr talman! Jag yrkar bifall till ut
skottets hemställan, vilket innebär av
slag på de yrkanden som framställts ti
digare under debatten.

Herr ÅKERLUND (m):
Herr talman! Någon konflikt med 

främmande länder befarar jag självfallet 
inte. Det var endast ett önskemål att 
man skulle minska friktionsytorna så 
mycket som möjligt.
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I övrigt vill jag framhålla att jag med 

tillfredsställelse hälsar vad utskottets 
ärade ordförande här har anfört om att 
i höst möjliggöra en motionsrätt i des
sa frågor.

Fru FLORÉN-WINTHER (in):
Herr talman! Jag konstaterar att ut

skottets ordförande redovisade den or
ganisation som kommer att finnas från 
och med den 1 januari 1971. Kanske vi 
egentligen inte har delade meningar an
gående tjänstetillsättningarna. Även i 
utskottets utlåtade har sagts att tillsätt
ningarna inte bör ske förrän under höst
sessionen. Där hyser vi samma uppfatt
ning.

Jag vill även understryka att tjänste
tillsättningarna är en mycket betydel
sefull fråga. Vi måste komma ihåg att 
när man nu planerar hela organisatio
nen för enkammarriksdagen, kommer 
den organisation man stannar för att 
vara bestående i all framtid så länge 
inte nya ändringar i organisationen 
sker. Vi vet också att de personer som 
blivit tillsatta kommer att sitta kvar 
länge på de tjänsterna. Därför är det 
betydelsefullt att de ledamöter som 
skall arbeta med dessa tjänstemän tar 
ansvaret för tjänstetillsättningarna.

Herr talman! I detta läge skulle man 
helst vilja yrka återremiss av hela ären
det, eftersom alla ärade ledamöter i 
höst borde ha bättre möjligheter att be
handla detta mycket betydelsefulla 
ärende. Jag skall dock inskränka mig 
till att yrka bifall till det motionspar 
som jag har redovisat helt nyss, näm
ligen 1:1225 och II: 1437.

Herr PETTERSSON, GEORG, (s):
Herr talman! Jag vill bara erinra om 

att vi har föreslagit att respektive ut
skotts ordförande skall få vara med vid 
tillsättandet av utskottets personal. På 
det sättet vidgas kretsen, och det ut
skott som skall ha vederbörande tjäns
teman får säga sin mening.

Det finns inte någon anledning att 
hysa oro för framtiden i detta sam
manhang.

Fru FLORÉN-WINTHER (m):
Herr talman! Jag tar fasta på herr 

Georg Petterssons senaste uttalande, att 
vi inte behöver hysa oro, och hoppas 
att det kan innebära att man också till
godoser våra synpunkter på ett riktigt 
sätt.

Sedan överläggningen ansetts härmed 
slutad, yttrade herr andre vice talman
nen, som för en stund övertagit led
ningen av kammarens förhandlingar, 
att med anledning av föreliggande yr
kanden propositioner beträffande fö
revarande utlåtande konnne att fram
ställas först särskilt angående utskot
tets hemställan i vad avsåge motioner
na I: 1225 och II: 1437, därefter sär
skilt beträffande utskottets hemställan 
i övrigt samt vidare särskilt rörande 
viss del av utskottets motivering.

I fråga om utskottets hemställan så
vitt gällde motionerna 1:1225 och II: 
1437 gjorde herr andre vice talmannen 
nu propositioner, först på bifall till 
densamma samt vidare på bifall till ut
skottets hemställan med den ändring, 
som föranleddes av bifall till motioner
na I: 1225 och II: 1437; och förklarade 
herr andre vice talmannen, efter att 
hava upprepat propositionen på bifall 
till utskottets hemställan oförändrad, 
sig finna denna proposition vara med 
övervägande ja besvarad.

Fru Florén-Winther begärde votering, 
i anledning varav uppsattes samt efter 
given varsel upplästes och godkändes 
en så lydande omröstningsproposition :

Den, som bifaller vad sammansatta 
konstitutions- och bankoutskottet hem
ställt i sitt utlåtande nr 1 såvitt avser 
motionerna 1:1225 och 11:1437, röstar 

Ja;
Den, det ej vill, röstar 

Nej;

förvaltningsorganisation, m. m.
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Vinner Nej, bifalles utskottets hem
ställan med den ändring, som föranle- 
des av bifall till nämnda motioner.

Sedan kammarens ledamöter intagit 
sina platser samt voteringspropositio- 
nen ånyo upplästs, verkställdes omröst
ningen genom uppresning; ocli befanns 
därvid, att flertalet röstade för ja-pro- 
positionen.

Sedermera bifölls på gjord proposi
tion vad utskottet i övrigt hemställt i 
detta utlåtande.

Vidkommande utskottets motivering 
i fråga om utskottens resor gjordes vi
dare propositioner, först på godkän
nande av densamma samt vidare därpå 
att kammaren skulle godkänna utskot
tets motivering i denna del med det 
tillägg, som förordats i den vid utlå
tandet avgivna reservationen; och för
klarades den förra propositionen, som 
upprepades, vara med övervägande ja 
besvarad.

Ang. värdering av djur vid övergång till 
bokföringsmässig redovisning av jord- 

bruksinkomst

Föredrogs ånyo bevillningsutskottets 
betänkande nr 46, med anledning av 
Kungl. Maj:ts proposition med förslag 
till lag om ändring i lagen (1951:790) 
om ändring i kommunalskattelagen den 
28 september 1928 (nr 370), in. in. jäm
te motioner.

I proposition nr 129 hade Kungl. 
Maj:t under åberopande av utdrag av 
statsrådsprotokollet över finansärenden 
för den 10 april 1970, föreslagit riksda
gen att antaga vid propositionen foga
de förslag till

1) lag om ändring i lagen (1951: 790) 
om ändring i kommunalskattelagen den 
28 september 1928 (nr 370),

2) lag om ändring i kommunalskatte
lagen (1928:370).

Vid övergång till beräkning av in
komst av jordbruksfastighet enligt bok- 
föringsmässiga grunder gällde för när
varande att avdrag finge åtnjutas för 
värdet av samtliga djur som funnes på 
fastigheten vid övergången. Vid den 
årliga varulagervärderingen skulle djur 
vid bokföringsmässig redovisning upp
tagas lägst till de värden som fastställts 
av riksskattenämnden och som i prin
cip motsvarade 80 procent av djurens 
värde.

I propositionen hade föreslagits, att 
skattskyldig, som överginge till bokfö
ringsmässig redovisning, icke skulle få 
åtnjuta avdrag för värdet av andra djur 
än s. k. stamdjur. Vidare föresloges en 
uppmjukning av varulagervärderings
reglerna så till vida, att andra djur än 
stamdjur skulle få upptagas till lägst 
40 procent av allmänna saluvärdet. Slut
ligen hade föreslagits en anpassning 
härtill av de beskattningsregler som 
gällde för skattskyldig som överginge 
till kontantredovisning av jordbruksin- 
komst.

De nya bestämmelserna avsåges i 
princip tillämpas första gången vid 1971 
års taxering.

Till behandling i detta sammanhang 
hade utskottet förehaft

1) de likalydande motionerna I: 1248, 
av herr Andersson, Ingvar, och II: 1461, 
av herr Krönmark, vari anhållits, att 
riksdagen måtte besluta

a) att i avvaktan på jordbruksskatte- 
kommitténs betänkande avslå proposi
tionen,

b) att — för den händelse yrkandet 
under a) icke skulle bifallas — de nya 
bestämmelserna skulle tillämpas första 
gången vid 1971 års taxering;

2) de likalydande motionerna 1:1249, 
av herr Österdahl, samt II: 1462, av herr 
Westberg i Ljusdal och herr Eriksson 
i Arvika, vari yrkats, att riksdagen 
skulle avslå förslaget till ändring i 
punkt 3 av övergångsbestämmelserna
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till lagen (1951:790) om ändring i 
kommunalskattelagen och i punkt 3 av 
anvisningarna till 21 § kommunalskatte- 
lagen.

Utskottet hade i det nu föredragna 
betänkandet på anförda skäl hemställt, 
att riksdagen, med bifall till Kung], 
Maj:ts proposition nr 129 och med av
slag på motionerna I: 1248 och II: 1461 
samt I: 1249 och II: 1462, måtte antaga 
de vid propositionen fogade förslagen 
till

1) lag om ändring i lagen (1951: 790) 
om ändring i kommunalskattelagen den 
28 september 1928 (nr 370) och

2) lag om ändring i kommunalskatte
lagen (1928:370).

Reservation hade anförts av herrar 
Gösta Jacobsson (m), Karl Pettersson 
(m) och Enarsson (m), vilka på åbe
ropade grunder ansett, att utskottet 
bort hemställa, att riksdagen måtte med 
anledning av motionerna 1:1248 och 
11:1461 samt motionerna 1:1249 och 
II: 1462 avslå Kungl. Maj:ts proposition 
nr 129.

Herr PETTERSSON, KARL, (m):
Herr talman! I bevillningsutskottets 

betänkande nr 46 behandlas Kungl. 
Maj:ts proposition nr 129 med förslag 
till lag om ändring i beskattningsbe- 
stämmelserna när det gäller övergång 
till beräkning av inkomst av jordbruks
fastighet enligt bokföringsmässiga grun
der vid varulagervärdering av djur.

I motionerna 1:1248 och 11:1461 av 
moderata samlingspartiet pekas på att 
i propositionen inte tas hänsyn till ti
digare nyuppsättningskostnad även om 
denna skulle vara fullt bevisbar. De 
skattskyldiga, särskilt de äldre lantbru
karna, har inte erhållit avdrag för den 
första kostnaden vare sig vid nyetable
ring eller vid utökning under inneha
vet, och detta oavsett djurart. Det pe
kas också på att, med hänsyn till ål
dersfördelningen bland lantbrukarna, 
ett stort antal lantbrukare kommer att

drabbas negativt vid en övergång till 
bokföringsmässig redovisning genom 
det framlagda förslaget och att detta 
därigenom kommer att motverka den 
önskvärda övergången till bokförings
mässiga redovisningsprinciper för jord
brukets utövare.

I propositionen och i utskottets utlå
tande nämns förhållandet, att jordbru
kare vid övergång till bokföringsmäs
sig inkomstredovisning enligt gällande 
bestämmelser och regeringsrättens 
praxis har rätt till avdrag för värdet 
av omsättningsdjuren och kan komma 
att få avdrag två gånger för i stort sett 
samma kostnader. Att en sådan ord
ning inte är tillfredsställande har icke 
bestridits av reservanterna. Det kan 
konstateras att denna materiellt orik
tiga förmån varit känd sedan länge.

Trots detta har endast omkring 5 
procent av landets jordbrukare över
gått till bokföringsmässig redovisning. 
Det anförs därför i reservationen att 
sådan övergång i allmänhet inte ställt 
sig fördelaktig och därför möjligheten 
att erhålla obehöriga taxeringsmässiga 
fördelar utnyttjats endast i undantags
fall.

Jordbruksbeskattningskommittén skall 
enligt direktiven överväga frågan om 
en obligatorisk bokföringsmässig in
komstredovisning för jordbruket, efter
som den i allmänhet tillämpade kon- 
tantmässiga redovisningen är olämplig 
bl. a. av fiskala skäl.

Herr talman! De föreslagna reglerna 
försvårar övergången, som jag tidigare 
anfört, genom de stora gränsdragnings- 
svårigheter som uppkommer på grund 
av den föreslagna uppdelningen mellan 
stamdjur och omsättningsdjur och på 
grund av den ökade skattebelastning 
som uppkommer genom att värdet av 
avsättningsdjuren vid årets utgång 
skall beskattas.

Med hänsyn till att denna fråga kom
mer att behandlas av jordbruksbeskatt- 
ningskommittén enligt dess direktiv 
samt på grund av att utredningars och
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Ang. värdering av djur vid övergång till bokföringsmässig redovisning av jordbruks-
inkomst

kommittéers pågående arbete alltid an- 
föres av majoriteten som ett skiil för av
slag på oppositionens förslag, ber jag, 
herr talman, att få yrka bifall till den 
vid betänkandet fogade reservationen 
från moderata samlingspartiets repre
sentanter i bevillningsutskottet.

Herr WÄRNBERG (s):
Herr talman! Lantbrukares deklara

tion kan ske efter två principer. An
tingen tar man upp inkomster och ut
gifter efter kontantprincipen eller ock
så enligt exakt samma principer som 
för andra rörelser. Vid övergången från 
den ena regeln till den andra får man 
använda en sekundärregel, enligt vilken 
man får överföra stamdjuren till 80 pro
cent av det värde de har vid tillfället. 
Dessa 80 procent får sedan föras upp 
på en avskrivningsplan och helt avskri
vas.

Från början var detta mycket enkelt, 
därför att man då skilde på omsätt- 
ningsdjur och inventariedjur. I en om
skrivning av författningen någon gång 
på 1950-talet ändrades denna regel så 
att det bara talades om djur. Detta upp
fattades dock inte av lantbrukarna eller 
lantbrukets driftbyrå, som har hand 
om deklarationerna, såsom en ny 
praxis. Man fortsatte att arbeta med 
den gamla principen alt man på denna 
plan endast skulle överföra de djur som 
kunde betraktas som inventarier och 
inte omsättningsdjur såsom grisar, höns
o. s. v., vilka skulle betraktas som lager.

Så småningom upptäckte då någon 
att man skulle kunna sätta upp även 
omsättningsdjuren på denna plan intill 
80 procent, även om man en gång hade 
fått avdrag för dem. När man anskaffa
de dem, hade man först fått avdrag 
med 100 procent av anskaffningskost
naden. Sedan kunde man föra upp dem 
på en avskrivningsplan och få 80 pro
cent en gång till. Detta trodde ingen 
vara möjligt förrän det i fjol höst kom 
ett regeringsrättsutslag. Här vill jag 
korrigera herr Karl Pettersson. Det har

inte varit känt att denna regel skulle 
vara juridiskt bindande förrän detta 
utslag kom. Man var tvungen att hitta 
på någon regel för att täppa till denna 
lucka — att svinfabriker först skulle få 
avdrag när de sätter upp alla djuren 
och sedan kunna gå över på bokfö- 
ringsmässiga grunder och dra av dem 
en gäng till. Därför har man nu åter 
infört begreppen omsättningsdjur och 
inventariedjur.

Det är kanske inte i så många fall 
som det varit fråga om missbruk. Det 
har emellertid förekommit missbruk av 
några få som kan bevisas ha inneburit 
att inkomster på en halv miljon har 
kommit bort två gånger. Det är för att 
komma åt detta missbruk av några få 
som man inför dessa regler.

Jag tror alltså att reservanterna har 
fel när de säger att detta varit känt så 
länge och att man ändå inte tidigare 
gått över till denna metod. Man gick 
över när man fick klart för sig hur det 
låg till. Men jordbrukaren i gemen hade 
inte något intresse av detta ty han ha
de den vanliga fördelningen i omsätt
ningsdjur och inventariedjur. Jag tror 
dessutom att det är ytterst få av de äld
re lantbrukarna som inte har fått av
drag för de s. k. omsättningsdjuren, ty 
efter 1953 har nog alla fått avdrag som 
ansökt om det.

Jag ber att få yrka bifall till bevill
ningsutskottets betänkande nr 46.

Efter det överläggningen förklarats 
härmed slutad, gjorde herr talmannen 
enligt de därunder förekomna yrkan
dena propositioner, först på bifall till 
utskottets hemställan samt vidare på 
godkännande av den vid betänkandet 
avgivna reservationen; och förklarade 
herr talmannen, sedan han upprepat 
propositionen på bifall till utskottets 
hemställan, sig anse denna proposition 
vara med övervägande ja besvarad.

Herr Pettersson, Karl, begärde vote
ring, i anledning varav uppsattes samt 
efter given varsel upplästes och god-
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Ang. riksdagstrycket
kändes en omröstningsproposition av
följande lydelse:

Den, som bifaller vad bevillningsut
skottet hemställt i sitt betänkande nr 
46, röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar 

Nej;
Vinner Nej, godkännes den vid be

tänkandet avgivna reservationen.
Sedan kammarens ledamöter intagit 

sina platser samt voteringspropositio- 
nen ånyo upplästs, verkställdes till en 
början omröstning genom uppresning. 
Herr talmannen förklarade, att enligt 
hans uppfattning flertalet röstat för ja
propositionen.

Då emellertid herr Pettersson, Karl, 
begärde rösträkning, verkställdes nu 
votering medelst omröstningsapparat; 
och befunnos vid omröstningens slut 
rösterna hava utfallit sålunda:

Ja —84;
Nej —16.

Därjämte hade 2 ledamöter tillkänna
givit, att de avstode från att rösta.

Föredrogos ånyo bankoutskottets ut
låtanden och memorial:

nr 39, i anledning av proposition med 
förslag till lag om besvär över beslut 
av riksdagens organ;

nr 45, angående verkställd granskning 
av Stiftelsen Riksbankens jubileums
fonds verksamhet och förvaltning; samt 

nr 47, i anledning av framställning 
från fullmäktige i riksbanken angående 
flyttning till Skövde av riksbankens 
avdelningskontor i Mariestad.

Vad utskottet i dessa betänkanden 
hemställt bifölls.

Ang. riksdagstrycket

Föredrogs ånyo bankoutskottets utlå
tande nr 48, i anledning av framställ
ning från styrelsen för riksdagens för

valtningskontor angående riksdagstryc
ket.

Med skrivelse den 15 april 1970 hade 
styrelsen för riksdagens förvaltnings
kontor till riksdagen överlämnat ett be
tänkande, avgivet av en av styrelsen 
tillsatt utredning med uppdrag att inför 
enkammarreformen göra en teknisk 
översyn av riksdagstrycket. Utredning
en hade bland annat föreslagit, att allt 
riksdagstryck från och med den 1 ja
nuari 1971 skulle sättas med typsnittet 
Times antikva på 23 ciceros bredd 
(ospaltad satsyta) enligt den typogra
fiska utformning, som utredningen be
skrivit.

Styrelsen hade i skrivelsen hemställt, 
att riksdagen mätte

1. godkänna de förslag som innefat
tades i utredningens för översyn av 
riksdagstrycket betänkande,

2. uppdraga åt styrelsen att vidtaga 
de åtgärder som förslagen föranledde.

Utskottet hade i det nu ifrågavaran
de utlåtandet av angivna orsaker hem
ställt, att riksdagen måtte bifalla före
varande framställning från styrelsen för 
riksdagens förvaltningskontor.

Herr ERNULF (fp):
Herr talman! I bankoutskottets utlå

tande nr 48 föreslås en delvis ny ut
formning av riksdagstrycket. Det är ett 
mycket ambitiöst arbete som ligger 
bakom förslaget, och det har i sin hel
het stora förtjänster. I stort sett är det 
alltså ett bra förslag. Det är bara på en 
punkt som förslaget enligt min mening 
innebär en klar försämring i förhållan
de till nuvarande tryck. Det gäller stor
leken på tryckstilen.

Enligt förslaget skall riksdagstrycket 
bli mera finstilt än t. ex. de nuvarande 
utskottsutlåtandena. Jag har i går un
der en timme provläst utskottsutlåtan
den och i dag under en timme som jäm
förelse provläst det nya förslaget till 
stilstorlek. Jag fick mina farhågor be
kräftade. Jag tycker att det nya tryc
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ket är mycket mer tröttande för ögo
nen i jämförelse med det nuvarande.

Vid en enkät som man under utred
ningsarbetet gjorde bland riksdagsmän
nen m. fl. var det många som framhöll 
att de inte ville ha en sådan liten stil
sort, men det bär tydligen inte påver
kat utredningens ställningstagande. Jag 
förstår att det är en kostnadsfråga —• 
och dessutom naturligtvis en fråga om 
hyllutrymme när det gäller arkivering 
— men jag undrar hur pass mycket 
kostnaderna skulle öka, om man an
vände samma storlek på tryckstilen som 
i nuvarande utskottsutlåtanden, åtmins
tone när det gäller den del av trycket 
som hittills haft den storleken. Papper 
är i alla fall ingen importvara. Jag tyc
ker att det vore viktigare att spara på 
ögonen än på papperet, även om det 
i någon mån skulle öka kostnaderna.

Utskottsutlåtandet är enhälligt, och 
jag skall inte framställa något yrkande. 
Men jag vill i alla fall till protokollet 
ha uttryckt min åsikt och mitt bekla
gande av lösningen på denna inte ovik
tiga detalj. Jag kan väl också uttrycka 
en liten förhoppning att man under 
det fortsatta arbetet med utformningen 
skulle kunna ta sig ännu en funderare 
på saken och möjligen göra en förnyad 
enkät för att få höra vilken inställning 
riksdagsmännen i allmänhet har till 
denna fråga.

Herr LARSSON, LARS, (s):
Herr talman! Det är naturligtvis litet 

förmätet att ta till orda så här dags, 
men det var den gamle typografen i 
mig som reagerade när jag hörde det 
senaste anförandet.

Det förslag till nytt riksdagstryck 
som har lagts fram är ju byggt på Times 
antikva, 9 punkter, och det anses vara 
en av de mest lättlästa stilar som finns 
tillgängliga. Den stil som vi har i de 
nuvarande utskottsutlåtandena tar dess
utom samma utrymme soin den stil som 
föreslås här. Det betyder att det nu blir 
mera ljusrum mellan raderna.

Ang. riksdagstrycket
Som f. d. yrkesman på detta område 

skulle jag vilja säga att jag tycker, att 
det är ett mycket bra resultat som man 
kommit fram till. Jag har egentligen 
bara två synpunkter, och jag kan inte 
låta bli att under en minut framföra 
dem. Den ena är en petitess. Man borde 
ha undvikit fyrkantsindraget på första 
raden under varje rubrik. Det är svensk 
standard att inte göra ett sådant.

Den andra saken är att den gamle 
typografen alltid reagerar mot den 
släpphänthet med vilken man vid om
brytningen tillåter vad som i typogra
fisk ordlista kallas ”dubbla horungar”. 
Vi har ett mycket gott exempel på det
ta på sidan 31 där man börjar längst 
uppe på sidan med en utgångsrad. Jag 
reagerar mot detta. När utredningen 
sammanfattningsvis säger att de efter
strävade förbättringarna inte kan nås 
utan vissa kostnadshöjningar, vill jag 
hoppas att man kunde kosta på sig någ
ra kronor till, så att vi slapp just dessa 
skönhetsfläckar. Men min reaktion här 
kanske är så att säga en yrkessjukdom.

Herr STÅHLE (s):
Herr talman! Då de båda föregående 

talarna inte framställt något annat yr
kande än om bifall till utskottets hem
ställan, ber jag att få inskränka mig 
till att yrka bifall till denna.

Efter härmed slutad överläggning bi
fölls vad utskottet i förevarande utlå
tande hemställt.

99

Föredrogos ånyo bankoutskottets ut
låtanden och memorial:

nr 49, i anledning av framställning 
från styrelsen för riksdagens förvalt
ningskontor angående utnyttjande av 
ADB i riksdagsarbetet;

nr 50, i anledning av skrivelse från 
Nordiska rådets svenska delegation an
gående vissa anslagsöverskridanden 
in. in.;

nr Öl, angående regleringen för bud
getåret 1970/71 av utgifterna under hu-
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Ang. vissa trafiksäkerhetsfrågor 
vudtiteln Riksdagen och dess verk 
m. m.;

nr 52, i anledning av Nordiska rådets 
svenska delegations skrivelse med över
lämnande av berättelse för rådets ader- 
tonde session; och

nr 53, angående uppskov med be
handlingen av vissa ärenden, varvid 

utlåtandet nr 51 företogs punktvis till 
avgörande.

Vad utskottet i dessa betänkanden 
hemställt bifölls.

Föredrogs ånyo första lagutskottets 
utlåtande nr 45, i anledning av Kungl. 
Maj:ts proposition med förslag till lag 
om ändring i lagen (1909:38 s. 3) om 
Kungl. Maj:ts regeringsrätt.

Vad utskottet i detta utlåtande hem
ställt bifölls.

Ang. vissa trafiksäkerhetsfrågor

Föredrogs ånyo tredje lagutskottets 
utlåtande nr 52, i anledning av dels 
Kungl. Maj:ts proposition angaende 
vissa trafiksäkerhetsfrågor, jämte mo
tioner i ämnet, dels motioner om ord
ningsregler vid transport av skolbarn 
m. fl.

Genom en den 20 mars 1970 dagteck- 
nad proposition, nr 109, vilken hänvi
sats till lagutskott och behandlats av 
tredje lagutskottet, hade Kungl. Maj:t, 
under åberopande av utdrag ur stats
rådsprotokollet över kommunikations- 
ärenden, velat inhämta yttrande över 
till propositionen fogat förslag till kun
görelse om ändring i vägtrafikförord
ningen (1951:648).

I propositionen hade föreslagits, att 
deii allmänna skyldigheten att inställa 
motorfordon och vissa släpvagnar till 
kontrollbesiktning skulle utsträckas att 
gälla fordon som vore två år gamla. Am

bulansfordon och vissa brandfordon 
skulle enligt förslaget inställas till kon
trollbesiktning inom sex månader efter 
närmast föregående besiktning. Bussar 
som användes vid skolskjutsning skulle 
likställas med fordon som användes i 
yrkesmässig trafik för personbefordran 
och skulle således kontrollbesiktigas re
dan inom ett år efter den första besikt
ningen. De nya bestämmelserna avsåges 
träda i kraft den 1 januari 1971. I frå
ga om skolskjutsningen lämnades i öv
rigt en redogörelse för planerade åtgär
der som syftade till att öka säkerheten 
för elever vid sådan skjutsning.

Propositionen innehölle vidare för
slag om bemyndigande för Kungl. 
Maj:t att vid behov och under i pro
positionen närmare angivna förutsätt
ningar förbjuda trafik med tyngre last
bilar med eller utan tillkopplat for
don. Möjligheten att införa förbud toge 
främst sikte på större helger, mera tra- 
fikbelastade veckoslut under semester
perioder och liknande.

1 samband med propositionen hade 
utskottet behandlat följande i anledning 
av densamma väckta motioner, nämli
gen

A. de likalvdande motionerna I: 1167, 
av hem Pettersson, Karl, och II: 1371, 
av herr Nilsson i Agnäs m. fl., i vilka 
motioner yrkats, att riksdagen vid be
handlingen av propositionen nr 109 
skulle avslå förslaget vid punkten Kon
trollbesiktning, så att den nuvarande 
ordningen med besiktning av tre år 
gamla fordon behölles;

B. de likalvdande motionerna I: 1180, 
av herr Sörlin m. fl., och II: 13S7, av 
herr Henrikson in. fl., i vilka motioner 
hemställts, att riksdagen vid avgivande 
av yttrande över förslag till kungörelse 
om ändring i vägtrafikförordningen 
måtte som sin mening tillkännagiva, att 
vidgad besiktningsskyldighet för brand
fordon icke borde ifrågakomma;

C. de likalydande motionerna I: 1187, 
av herr Mattsson och herr Olsson, Jo
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han, samt II: 1395, av herr Jonasson 
in. fl., i vilka motioner anhållits, att riks
dagen vid behandlingen av propositio
nen nr 108 måtte

1. besluta att avslå begäran om be
myndigande för Kungl. Maj :t att under 
vissa omständigheter förbjuda trafik 
med tyngre lastbilar,

2. i skrivelse till Kungl. Maj:t hem
ställa om utredning beträffande olika 
fordonskategoriers delaktighet i trafik
olyckor samt beträffande konsekven
serna för näringsliv och samhälle av 
eventuellt förbud mot lastbilstrafik un
der vissa omständigheter,

3. i skrivelse till Kungl. Maj:t uttala, 
att utländska långtradarförare, vilka 
trafikerade svenska vägar, borde erhål
la skriftlig information om svenska tra
fiksäkerhetsfrågor vid passerande av 
gränsen till Sverige,

4. i skrivelse till Kungl. Maj:t uttala, 
att fortbildningskurser i trafiksäkerhet 
borde anordnas för långtradarförare;

D. de likalydande motionerna I: 1188, 
av herrar Skagerlund och Axelson, 
samt II: 1394, av herr Eriksson i Arvika 
in. fl.;

E. de likalydande motionerna I: 1203, 
av herr Jacobsson, Gösta, m. fl., och 
11:1412, av herr Magnusson i Borås 
in. fl., i vilka motioner föreslagits, att 
riksdagen skulle avslå förslaget om änd
ring i 54 a i vägtrafikförordningen in
nefattande bemyndigande för Kungl. 
Maj :t att för viss tid meddela körförbud 
för lastbilar över 7 ton;

F. de likalydande motionerna I: 1204, 
av herr Pettersson, Karl, m. fl., och II: 
1409, av herr Dahlgren m. fl., i vilka 
motioner hemställts, att riksdagen som 
sin mening måtte giva Kungl. Maj:t till 
känna, att beslut såvitt avsåge inskränk
ningar i trafik med tyngre lastbilar bor
de anstå i avvaktan på resultaten av 
aviserade undersökningar, så att seder
mera eventuellt lämnat bemyndigande 
med säkerhet motiverades allenast av 
trafiksäkerhetens behov;

7 Första hammarens protokoll 1970. Nr 31

Ang. vissa trafiksäkerhetsfrågor
G. de likalydande motionerna 1: 1205, 

av herrar Skagerlund och Axelson, 
samt II: 1410, av herr Eriksson i Arvi
ka, i vilka motioner anhållits, att i de 
regler för skolskjutsning, som enligt 
propositionen skulle träda i kraft den 
1 januari 1971, skulle antagas en be
stämmelse om att skolskjuts skulle vara 
försedd med roterande varningsljus, 
som tändes vid av- och påstigning; 
ävensom

H. de likalydande motionerna I: 1206, 
av herr Sueningsson, samt II: 1411, av 
herr Magnusson i Borås och herr Wen- 
nerfors, i vilka motioner yrkats, att 
riksdagen hos Kungl. Maj:t skulle hem
ställa om sådan ändring i förordningen 
angående yrkesmässig biltrafik att un
dantaget i dess 2 § 2 upphörde att gälla 
för i kommunal regi utförd skjuts till 
skola av andra barn än förarens egna.

I samband med propositionen hade 
utskottet även behandlat följande fri
stående motioner, nämligen

de likalydande motionerna 1:247, av 
herr Kristiansson, Svante, och herr 
Mårtensson, samt II: 287, av herr Johns
son i Blentarp och herr Jönsson i Ar
löv, i vilka motioner föreslagits, att riks
dagen skulle besluta att i skrivelse till 
Kungl. Maj :t begära förslag om dels 
ordningsregler för passagerare vid 
transporter av olika slag, dels vem som 
skulle ansvara för att dessa bestämmel
ser tillämpades.

Utskottet hade i det nu föreliggande 
utlåtandet på anförda skäl hemställt,

A. att riksdagen måtte med avslag på 
motionerna 1:1167 och 11:1371 lämna 
det till propositionen nr 109 fogade för
slaget till kungörelse om ändring i 
VTF, såvitt avsåge den allmänna kon
trollbesiktningen, utan erinran;

B. att riksdagen måtte med avslag på 
motionerna 1:1180 och 11:1387 lämna 
förslaget till kungörelse, såvitt avsåge 
kontrollbesiktning av ambulanser och 
brandfordon, utan erinran;
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Ang. vissa trafiksäkerhetsfrågor
C. att riksdagen måtte med avslag på 

följande motioner, nämligen
1. I: 1187 och II: 1395, såvitt nu vore 

i fråga;
2. I: 1203 och II: 1412; samt
3. I: 1204 och II: 1409

lämna förslaget till kungörelse i vad 
avsåge inskränkningar i trafik med 
tyngre lastbilar utan erinran;

D. att riksdagen måtte dels lämna 
förslaget till kungörelse utan erinran, 
såvitt avsåge kontrollbesiktning av skol
skjutsar, dels i anledning av proposi
tionen samt motionerna 1:247 och II: 
287, 1:1205 och 11:1410 ävensom I: 
1206 och II: 1411 giva Kungl. Maj:t till 
känna vad utskottet i övrigt anfört i det 
avsnitt, som berörde skolskjutsning;

E. att riksdagen måtte lämna försla
get till kungörelse i de delar, som ej 
omfattades av utskottets hemställan un
der A—D, utan erinran;

F. att motionerna I: 1188 och II: 1394 
ej måtte föranleda någon riksdagens åt
gärd; samt

G. att motionerna I: 1187 och II: 1395 
samt 1:247 och 11:287, i vad de ej 
kunde anses besvarade genom vad ut
skottet i utlåtandet anfört och hemställt, 
icke måtte föranleda någon riksdagens 
åtgärd.

I sitt yttrande hade utskottet å s. 37 
i det tryckta utlåtandet anfört bland 
annat följande:

”Såsom departementschefen framhål
lit löper ett barn som färdas i fram- 
sätet på personbil uppenbara risker att 
skadas. Enligt utskottets mening är det 
därför i och för sig önskvärt att barn 
över huvud taget inte färdas i fram- 
sätet. För att skolskjutsning skall kun
na genomföras i önskad utsträckning 
kan en sådan ordning dock icke helt 
undvikas. Mot bakgrunden härav fin
ner utskottet det glädjande att departe
mentschefen nu ämnar föreslå att vid 
transport av barn i framsätet använ
dandet av säkerhetsbälte blir obligato
riskt. Såsom framhållits i propositio

nen är små barn dock på grund av sina 
kroppsproportioner och sin allmänna 
konstitution inte ägnade att använda 
säkerhetsbälten av konventionellt slag. 
En åldersgräns är därför erforderlig. 
Skolskjutsutredningen har funnit att 
denna som regel kan sättas mellan sju 
och tio år. Utskottet anser med hänsyn 
härtill den av departementschefen för
ordade åldersgränsen vara väl avpas
sad.”

Reservationer hade avgivits
vid A i utskottets hemställan
I, beträffande den allmänna kontroll

besiktningen, av herrar Karl Pettersson 
(m) och Hedin (m), vilka ansett, att 
utskottets yttrande i viss angiven del 
bort hava den lydelse, reservationen 
visade, samt att utskottet bort under A 
hemställa, att riksdagen måtte i anled
ning av propositionen nr 109 och mo
tionerna I: 1167 och II: 1371 giva Kungl. 
Maj:t till känna vad reservanterna an
fört i fråga om den allmänna kontroll- 
besiktningen;

vid B i utskottets hemställan
II, beträffande kontrollbesiktning av 

brandfordon, av herrar Grebäck (ep), 
Nils-Eric Gustafsson (ep), Karl Petters
son (m), Hedin (m), Josef son i Arrie 
(ep) och Sellgren (fp), vilka ansett, att 
utskottets yttrande i viss del bort erhål
la den lydelse, som i reservationen an
givits, samt att utskottet bort under B 
hemställa, att riksdagen måtte i anled
ning av propositionen nr 109 och mo
tionerna I: 1180 och II: 1387 giva Kungl. 
Maj:t till känna vad reservanterna an
fört i fråga om besiktning av ambulan
ser och brandfordon;

vid C i utskottets hemställan
III, beträffande frågan om inskränk

ningar i trafik med tyngre lastbilar, av 
herrar Nils-Eric Gustafsson (ep), Karl 
Pettersson (m) och Hedin (m), vilka 
ansett, att utskottets yttrande i viss del 
bort lyda så, som denna reservation vi
sade, samt att utskottet bort under G 
hemställa, att riksdagen måtte i anled
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ning av propositionen nr 109 samt mo
tionerna I: 1187 och 11:1395, såvitt no 
vore i fråga, I: 1203 och II: 1112 samt 
1:1204 och 11:1409 giva Kungl. Maj:t 
till kiinna vad reservanterna anfört i 
fråga om inskränkningar i trafik med 
tyngre lastbilar;

vid D i utskottets hemställan
/V, beträffande frågan om minimi

ålder för framsiitespassagerare vid skol
skjutsning, av herrar Ernulf (fp), Skär
man (fp) och Sellgren (fp), vilka an
sett, alt det avsnitt i utskottets ytt
rande, som på s. 37 började med orden 
”Såsom departementschefen” och slu
tade med ”väl avpassad”, bort hava föl
jande lydelse:

”Såsom departementschefen------------
se utskottet------------sju och tio år. Ut
skottet anser emellertid det böra beak
tas att barn i samma ålder kan vara 
väsentligt olika kroppsligt utvecklade. 
En god marginal bör därför finnas. Vi
dare bör uppmärksammas att mindre 
barn ofta är livliga och lätt stör föra
ren. Utskottet anser därför att ålders
gränsen lämpligen bör sättas vid 12 
år.”

Herr GUSTAFSSON, NILS-EItlC, (ep):
Herr talman! Samhällets ansträng

ningar att råda bot på missförhållan
den som kan vara orsak till den skräm
mande ökningen av antalet olyckor i 
trafiken måste på allt sätt intensifieras. 
Det är emellertid viktigt att man då 
skaffar sig de kunskaper om orsaks
sammanhangen som kan leda till verk
liga förbättringar. Detta nödvändiga 
underlag för bedömningar är i dag 
mycket bristfälligt och saknas i vissa 
avseenden helt.

Kungl. Maj:ts proposition nr 109 som 
jämte väckta motioner utgör grunden 
för det föreliggande utlåtandet tar upp 
vissa begränsade frågor inom trafiksä
kerhetens område. Dels gäller det vid
gad skyldighet till kontrollbesiktning 
av vissa fordonskategorier, dels också 
begäran om bemyndigande för Kungl.

Ang. vissa trafiksäkerhetsfrågor 
Maj:t att under vissa förutsättningar 
förbjuda trafik med tyngre lastbilar 
under helger, semesterperioder och lik
nande.

Utskottet har inte i alla delar kunnat 
bli enigt, och jag vill här helt kort be
röra de reservationer som jag ställt mig 
bakom och som gäller hemställan under 
punkterna B och C.

Vid punkten B har vi i reservatio
nen på grundval av motioner under
tecknade av fyra partier motsatt oss 
att den vidgade besiktningsskyldighe- 
ten skall behöva omfatta brandfordon. 
Enligt vår mening saknas det här an
ledning till skärpta kontrollbesiktnings- 
bestämmelser. I regeringens förslag har 
inte redovisats något som helst mate
rial som styrker behov av en vidgad be- 
siktningsskyldighet. Inte heller i övrigt 
har departementschefen kunnat påvisa 
några omständigheter som talar för att 
den nuvarande årliga besiktningen 
skulle vara otillräcklig. Statens brand
inspektion känner inte till några olycks
händelser som varit orsakade av kon- 
struktionsfel e. d. hos brandfordon. In
spektionen liksom Svenska kommunför
bundet har bestämt avstyrkt en utvidg
ning av besiktningsskyldigheten.

Intresset från brandförsvarssynpunkt 
av att ha fordonen i fullgott skick sam
manfaller med trafiksäkerhetsintresset 
på ett sätt som gör det högst osanno
likt att en tätare besiktning har någon 
uppgift att fylla. Propositionens och 
majoritetens ståndpunkt hänger alltså 
rätt mycket i luften, och jag hoppas 
att kammaren bifaller reservation II, 
till vilken jag yrkar bifall.

Reservationen vid punkten G hand
lar om det begärda bemyndigandet för 
Kungl. Maj:t att under vissa perioder 
inskränka trafiken med tyngre lastbilar. 
Tre olika motionspar har yrkat på att 
ett sådant bemyndigande bör anstå till 
dess en grundlig bedömning kunnat 
ske. Reservationen följer upp detta yr
kande, och vi säger i motiveringen att 
den önskade trafikregleringen i första 
hand bör komma till stånd genom fri-
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Ang. vissa trafiksäkerhetsfrågor 
villiga åtgärder på det sätt som t. ex. 
skett i de rekommendationer som inför 
påskhelgen 1970 utfärdats av Lands
vägstrafikens samarbetsdelegation. In
om parentes vill jag säga att det i dag 
har meddelats att en tilläggsrekommen- 
dation utfärdats av Landsvägstrafikens 
samarbetsdelegation.

Vi vill utvidga dessa undersökningar 
till att gälla även t. ex. bussar samt bi
lar med husvagnar. Olägenheterna för 
den berörda lastbilstrafiken och nä
ringslivet av en mera omfattande in
skränkning i trafiken måste också en
ligt reservanternas uppfattning närma
re undersökas. Först därefter, och om 
det då visar sig att de frivilliga initia
tiven inte lett fram till en tillfredsstäl
lande ordning, bör samhället ingripa 
med en tvingande reglering.

Det är inte otänkbart att Expressen 
och redaktör öjesten lett in den allmän
na opinionen på de tankebanorna att 
lastbilarna är ”åbäken” och helst bör 
bort från vägarna. Sveriges riksdag har 
i dag möjligheter att visa sans och 
måtta i den här frågan genom att rösta 
för reservation III. Den statistik som 
Kungl. Maj:t och utskottets majoritet 
stöder sig på är mycket bristfällig, och 
från åkerinäringens sida är man helt 
beredd till rimliga åtaganden, vilket 
också som jag nyss nämnde i fråga om 
tilläggsrekommendationen visar. Det 
gör att frivilliglinjen får en betydande 
styrka.

Jag hemställer således om bifall jäm
väl till reservation III.

Herr SÖRLIN (s):
Herr talman! Anledningen till att jag 

begärt ordet är närmast den att riksda
gen under en lång följd av år visat pri
märkommunerna allt större förtroende. 
Det har alltså betytt att man från stats
makternas sida hävdat att det är de pri
märkommunala förtroendemännens 
uppgift att ordna förhållandena i de 
olika primärkommunerna på ett rimligt 
och riktigt sätt. Med dessa utgångspunk

ter har vi från kommunsidan funnit att 
den i propositionen föreslagna utökade 
besiktningsskyldigheten för brandfor
don icke är berättigad. Vi hävdar lika
väl som alla andra att respekten för tra
fiksäkerheten kräver all möjlig tillsyn 
från kommunens sida, och att man bor
de kunna klara den här uppgiften utan 
”pekpinnar” från statsmakternas sida. 
Jag tror också att för de kommunal
män som verkar ute i landets olika 
kommuner är det en självklar uppgift 
att se till att de fordon som det här är 
fråga om får den tillsyn som krävs. Uti
från de utgångspunkterna finner jag 
ingen rimlig anledning till någon spe
ciell lagstiftning på det här området.

Eftersom ett bifall till reservationen 
vid punkten B i utskottets utlåtande in
nebär ett bifall till motionerna 1:1180 
och II: 1387, ber jag, herr talman, att få 
yrka bifall till reservationen under 
punkten B i utskottets utlåtande.

Häri instämde herr Eskilsson (m).

Herr PETTERSSON, KARL, (m):
Herr talman! I tredje lagutskottets 

utlåtande nr 52 behandlas Kungl. 
Maj:ts proposition nr 109 angående vis
sa trafiksäkerhetsfrågor jämte motioner 
i ärendet.

I propositionen föreslås att den all
männa skyldigheten att inställa fordon 
och vissa släpvagnar till kontrollbe
siktning utsträckes att gälla fordon som 
är två år gamla. Nu gällande bestäm
melser förutsätter en tid om tre år.

I motionsparet I: 1167 och II: 1371 
från moderata samlingspartiet yrkas att 
propositionens förslag avslås i denna 
punkt, så att nuvarande ordning med 
besiktning av tre år gamla fordon be- 
hålles.

Den av trafiksäkerhetsverket fram
lagda statistiken grundar sig framför 
allt på rön vid besiktning av hyresbi- 
lar in. fl. fordon, som redan efter kort 
tid måste kontrollbesiktigas. Dessa for
don används på ett sätt som väsentligt 
skiljer sig från normalt bruk, varför



Fredagen den 29 maj 1970 Nr 31

sådan statistik inte kan få bli avgörande 
för en utökning av kontrollbesiktning
en. Det bör även noteras att i bilinspek
tionens statistik ingår många påpekan
den, vilka kan benämnas bagatellartade. 
Det är givetvis viktigt att trafiksäker
heten främjas i så stor utsträckning 
som möjligt, men när man av praktiska 
erfarenheter vet vilka påpekanden av 
bagatellartat slag det kan vara fråga 
om — i många fall kanske för att få 
en bra statistik — ställer man sig tvek
sam till statistiken i fråga. Dessutom 
saknas statistik om bristfälligheternas 
inverkan på olycksstatistiken.

Det är viktigt att trafiksäkerheten på 
allt sätt förbättras, som jag tidigare 
framhållit, men åtgärderna bör i första 
hand inriktas på bättre kontroll genom 
utökad typ- och registreringsbesiktning 
med ökade krav på de nya fordonens 
drift- och trafiksäkerhet. Förbättrade 
vägar är en av de viktigaste förutsätt
ningarna för en ökad trafiksäkerhet. 
Insatserna bör i första hand sättas in 
på dessa områden. Min och många and
ras uppfattning är att en köpare av en 
fabriksny automobil bör kunna ställa 
det kravet att den är trafik- och drift- 
säker åtminstone under tre år. Många 
bilägare kör kort vägsträcka under ett 
år. Propositionens förslag tar inte nå
gon hänsyn till körd vägsträcka.

Beträffande frågan om brandväsen
dets fordon föreslås liksom vad gäller 
andra utryckningsfordon att de skall 
kontrollbesiktigas två gånger per år i 
motsats till en gång per år enligt nuva
rande bestämmelser.

Herr Nils-Eric Gustafsson och herr 
Sörlin har motiverat yrkandet i re
servation II, varför jag, herr talman, 
inskränker mig till att återkomma med 
yrkande om bifall till nämnda reserva
tion.

När det gäller det i propositionen 
föreslagna bemyndigandet för Kungl. 
Maj:t till inskränkningar i trafik med 
tyngre lastbilar har det i motioner från 
moderata samlingspartiet yrkats avslag 
på propositionen i den delen och i tre-

Ang. vissa trafiksäkerhetsfrågor 
partimotioner från moderata samlings
partiet, folkpartiet och centerpartiet yr
kats att beslut om inskränkningar i tra
fik med tyngre lastbilar bör anstå i av
vaktan på resultaten av aviserade un
dersökningar, så att sedermera even
tuellt lämnat bemyndigande med säker
het motiveras allenast av trafiksäker
hetens behov. Som motivering för pro
positionens förslag anges bland annat 
att olycksstatistiken, som dock inte re
dovisas i propositionen, skulle visa att 
de tunga lastbilarnas delaktighet i tra
fikvolymen är väsentligt större än de
ras andel i fordonsparken och att de 
tunga lastbilarnas delaktighet i döds
olyckor är väsentligt större än person
bilarnas i förhållande till trafikarbetet. 
Som jag redan anfört borde detta ma
terial ha redovisats i propositionen.

Jag vill, herr talman, visa kamma
rens ledamöter ett sådant material.

105

Antalet personskadeolyckor i förhål
lande till fordonskin

Fordons- Antal Olyckor
typ fordonskm milj. for- 

donskm
Tung 2 935 854 680 0,4792
Lätt 860 837 880 0,6970
Person 26 143 760 000 0,5029
Buss 366 273 000 1,1904

Den statistik departementschefen byg
ger sitt påstående på avser tydligen de 
vägtrafikolyckor med personskador 
som inträffat åren 1967 och 1968 och 
utvisar antalet inblandade fordon, to
talt och på 1 000 registrerade fordon, 
men någon hänsyn har där inte tagits 
till förhållandet att lastbilarna har av
sevärt längre körsträcka per år än per
sonbilarna. Om man gör jämförelser ef
ter antalet fordonskilometer — som nu 
visas på bildskärmen — blir resultatet 
ett helt annat. Då visar det sig att den 
tunga lastbilen har den lägsta andelen 
olyckor per miljon fordonskilometer. 
Detta styrker reservanternas önskemål 
om att lastbilarnas delaktighet i trafik-
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Ang. vissa trafiksäkerhetsfrågor 
olyckor bör närmare utredas innan så 
drastiska åtgärder kan få vidtagas, som 
det här är fråga om.

Trots att det skulle bli ett mycket 
allvarligt ingrepp i samhällsekonomin 
med de aktualiserade åtgärderna har re
geringen icke bedömt frågan så viktig 
att den behövde remissbehandlas. Med 
hänsyn till de allvarliga följdverkning
ar ett genomförande skulle få, är det 
ytterst beklagligt att en remissbehand
ling inte kommit till stånd.

I motionerna redovisas pågående fri
villiga inskränkningar i den tunga tra
fiken under veckosluten. Resultaten av 
gjorda trafikräkningar redovisas också 
i samband därmed. Mycket goda resul
tat har uppnåtts, varför ett beslut i en
lighet med propositionens förslag bör 
kunna anstå till dess de frivilliga in
satserna har kunnat bedömas så att man 
vet om det över huvud taget behövs nå
gon lag för att uppnå önskad effekt.

Jag vill till slut, herr talman, fram
hålla att vissa transporter, med hän
syn till landets försörjning vad gäller 
olika förnödenheter, måste ske vare sig 
ett förbud mot tung trafik införes eller 
ej. Undersökningar saknas också om 
vilka olägenheter en mer omfattande 
inskränkning av den tunga trafiken kan 
medföra för näringslivet, samhällseko
nomin, den berörda lastbilstrafiken 
och de anställda.

Motionärernas och reservanternas yr
kande styrks av den tilläggsrekommen- 
dation, som herr Nils-Eric Gustafsson 
tidigare nämnt, vilken utsänts till nä
rings- och åkeriorganisationerna och 
offentliggjorts i dag. Av denna rekom
mendation framgår att överenskommel
se träffats mellan kommunikationsde
partementet och trafiksäkerhetsverket 
vid överläggningar i slutet av maj i år 
med näringslivets trafikdelegation och 
landsvägstrafikens samarbetsdelegation. 
Det har framhållits som angeläget att 
trafik med lastbilar och lastbilskom- 
binationer med en totalvikt över 7 ton 
undvikes på de allmänna vägarna nr 
1—80 under följande tider: torsdagen

den 18 juni kl. 16.00—22.00, fredagen 
den 19 juni kl. 14.00—söndagen den 21 
juni kl. 22.00, fredagen den 3 juli kl.
16.00— 22.00, lördagen den 4 juli kl.
14.00— söndagen den 5 juli kl. 22.00, 
fredagen den 31 juli kl. 16.00—22.00, 
lördagen den 1 augusti kl. 14.00—sön
dagen den 2 augusti kl. 22.00, fredagen 
den 21 augusti kl. 16.00—22.00, lörda
gen den 22 augusti kl. 14.00—söndagen 
den 23 augusti kl. 22.00.

Herr talman! Med det anförda vill jag 
yrka bifall till reservation III vid tredje 
lagutskottets utlåtande nr 52, vilket in
nebär avslag på propositionen i denna 
del. Jag ber också att få yrka bifall till 
reservationerna I och II fogade till ut- 
skottsutlåtandet.

Herr JACOBSSON, GÖSTA, (m):
Herr talman! Jag ansluter mig till 

herr Karl Petterssons synpunkter på 
denna fråga.

Lastbilstransporterna ingår meren
dels i en omfattande organisation i vil
ken körning vid veckoslut och helger 
ibland kan utgöra ett viktigt led. Frak
ter och returfrakter är betingade av var
andra. Det gäller såväl inrikes som ut
rikes godsbefordran. Inte minst är det 
av betydelse, att i hamnarna såsom ter
minaler för sjöfarten lossat gods utan 
tidsutdräkt vidarebefordras till bestäm
melseorterna.

Lastbilstransporterna ingår ofta i ett 
internationellt veckoschema. Det gäller 
att transporterna i båda riktningarna 
fungerar på ett tillfredsställande sätt. 
Trafiken måste flyta jämnt. Inte minst 
iir det av betydelse att frukt, grönsaker 
och andra färskvaror, som kommer in 
över rikets gränser via färjehamnarna 
i Skåne på lördagen, kan vidarebeford
ras så att de når distributionsorterna 
på måndag morgon. Det är också vik
tigt att de finska transporterna kan 
fortsätta. Man kan visserligen säga att 
det hela kan ordnas genom dispens, 
men dispens är alltid en omständlig 
sak. Den fordrar arbete, och det är svårt
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att hinna med att ordna dispens när 
det gäller så snabba saker som lastbils
transporter.

En annan typ av lastbilar som också 
måste användas under söndagar och lör
dagar är flyttbussarna. De används ju 
under de dagar då den som skall flytta 
är ledig från sitt arbete.

Herr talman! Jag yrkar bifall till re
servation III.

Herr KARLSSON, GÖRAN, (s):
Herr talman! Vi är alla överens om 

att allt som kan göras för att få bättre 
trafiksäkerhet också skall göras. Vi kan 
därför med tillfredsställelse hälsa före
liggande förslag från kommunikations
ministern.

Jag kan inleda mitt anförande med 
att yrka hifall till utskottets förslag i 
alla delar och skall bara göra några 
korta kommentarer med anledning av 
att riksdagen nu befinner sig i upp
brottsstämning och ledamöterna är be
redda att resa hem.

När det gäller reservation I som av
givits av representanter från moderata 
samlingspartiet och som innebär att 
man vill bibehålla den nuvarande tre
åriga kontrollbesiktningen i stället för 
att genomföra en tvåårig besiktning, är 
det uppenbart att vi genom att ha 
minskat besiktningstiden från fem till 
fyra och till tre år nått ett större mått 
av säkerhet när det gäller bilarna. Det 
är därför väl motiverat att redan nu ta 
steget fullt ut och införa en besiktning 
av motorfordon redan efter två år. Jag 
vill erinra om vad detta innebär ur 
trafiksäkerhetssynpunkt när det gäller 
bromsar, strålkastare, styrinrättning 
o. s. v. Behovet av trafiksäkra bilar är 
så starkt att det finns all anledning att 
följa Kungl. Maj:ts förslag i detta ären
de.

När motionärerna anför att man i 
stället för en tvåårig besiktning skall 
bygga bättre vägar och ha typbesikt
ningar och registreringsbesiktningar av 
bilar, vill jag bara säga att olyckorna

Ang. vissa trafiksäkerhetsfrågor 
inträffar i allra högsta grad på de vägar 
som är bra. Det iir inte de sämre vä
garna som åstadkommer de flesta olyc
korna, vilket vi bör hålla i minnet. Mo
tionärerna säger också att en tvåårig 
besiktning medför påfrestningar för 
verkstäder och besiktningsorgan. Jag 
vill nämna att Svensk bilprovning har 
tillstyrkt förslaget, och verkstäderna 
räcker nog till.

Beträffande brandfordonen har sagts 
att det är överflödigt att dessa skall 
besiktigas var sjätte månad. Det är klart 
att man kan ha denna uppfattning, men 
när man som stöd för den bl. a. åbero
par statens brandinspektions remissvar 
vill jag betona att brandinspektionen 
inte är till för att besiktiga bilar utan 
för att klara brandfrågan. Denna myn
dighet har ingenting att göra med bi
larnas säkerhet. Vi har gått på kom
munikationsministerns förslag om sex 
månaders besiktning av brandfordon, 
därför att vi anser att ingenting bör 
lämnas oprövat när det gäller att åstad
komma en god trafiksäkerhet.

När det nu sägs att beträffande den 
tyngre trafiken träffats en överenskom
melse på frivillig väg, tycker jag att det
ta är bra — det är precis vad departe
mentschefen har önskat. Men om inte 
detta lagförslag hade framlagts och be
handlats i tredje lagutskottet med den 
majoritet som där funnits, är jag inte 
övertygad om att det gått så lätt att få 
en frivillig överenskommelse. Det är 
med andra ord bra att det finns en lag
stiftning, men det är ännu bättre om vi 
slipper begagna oss av den. Ur denna 
synpunkt tycker jag att det förslag som 
här föreligger verkligen har gjort sin 
tjänst redan innan det trätt i kraft.

Herr talman! Jag yrkar bifall till ut
skottets förslag.

Herr ERNULF (fp):
Herr talman! Alla är vi väl överens 

om att det är ett angeläget önskemål att 
transport av skolbarn till och från sko-
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Ang. vissa trafiksäkerhetsfrågor 
lan bör ske med så små olycksrisker 
som över huvud taget är möjligt. I pro
positionen nr 109 redogörs för en del 
åtgärder i detta syfte som regeringen 
ämnar vidta. Det är ett steg i rätt rikt
ning, men det återstår åtskilligt att gö
ra, innan man kan anse att förhållan
dena är tillfredsställande. Utskottet har 
dock godtagit Kungl. Maj :ts ståndpunkt 
att i dagens läge ytterligare åtgärder 
av olika skäl inte kan vidtagas. Jag är 
inte helt övertygad om att detta verk
ligen är fallet men har begränsat mig 
till en reservation på en detaljpunkt, 
nämligen frågan om minimiålder för 
framsätespassagerare vid skolskjuts
ning.

Departementschefen framhåller att ett 
barn, som färdas i framsätet på en 
personbil, löper uppenbar risk att ska
das. Utskottet tillägger att det är önsk
värt att barn över huvud taget inte fär
das i framsätet i detta fall. Utskottet 
godtar dock Kungl. Maj:ts förslag att 
sätta en åldersgräns vid tio år så att 
barn som har fyllt tio år skall få följa 
med i framsätet. Detta beror på att man 
vill underlätta skjutsarna. Man har även 
konstaterat att säkerhetsbälte, som skall 
vara obligatoriskt för barn i sådant 
fall, kan användas på tioåringar och 
äldre. Nu tillkommer emellertid också 
den störning på föraren som ett litet 
barn, som ofta är livligt, innebär. Jag 
har åtminstone velat göra den lilla för
bättringen att sätta åldersgränsen vid 
tolv år. Det är inte någon stor fråga, 
men det är ett önskemål som jag tycker 
skulle kunna tillgodoses.

Jag yrkar, herr talman, bifall till re
servation IV.

Överläggningen ansågs härmed slu
tad, varefter herr talmannen yttrade, 
att med anledning av vad därunder yr
kats propositioner beträffande utskot
tets i förevarande utlåtande gjorda 
hemställan komme att framställas först 
särskilt angående envar av punkterna 
A—D samt därefter särskilt avseende 
punkterna E—G.

Därefter gjorde herr talmannen i en
lighet med de rörande punkten A före
komna yrkandena propositioner, först 
på bifall till utskottets hemställan samt 
vidare på antagande av det förslag, som 
innefattades i den vid punkten avgiv
na reservationen; och förklarade herr 
talmannen, efter att hava upprepat pro
positionen på bifall till utskottets hem
ställan, sig finna denna proposition va
ra med övervägande ja besvarad.

Herr Pettersson, Karl, begärde vote
ring, i anledning varav uppsattes samt 
efter given varsel upplästes och god
kändes en så lydande omröstningspro- 
position:

Den, som bifaller vad tredje lagut
skottet hemställt i sitt utlåtande nr 52 
punkten A, röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar 

Nej;
Vinner Nej, antages det förslag, som 

innefattas i den vid punkten avgivna 
reservationen.

Sedan kammarens ledamöter intagit 
sina platser samt voteringspropositio- 
nen ånyo upplästs, verkställdes omröst
ningen genom uppresning; och befanns 
därvid, att flertalet röstade för ja-pro
positionen.

I fråga om punkten B, fortsatte herr 
talmannen, hade yrkats dels bifall till 
utskottets hemställan, dels ock att det 
förslag skulle antagas, som innefattades 
i den vid punkten avgivna reservatio
nen.

Sedermera gjorde herr talmannen 
propositioner enligt dessa båda yrkan
den och förklarade sig anse proposi
tionen på bifall till utskottets hemstäl
lan vara med övervägande ja besvarad.

Herr Gustafsson, Nils-Eric, begärde 
votering, i anledning varav uppsattes 
samt efter given varsel upplästes och 
godkändes en omröstningsproposition 
av följande lydelse:
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Den, som bifaller vad tredje lagut
skottet hemställt i sitt utlåtande nr 52 
punkten B, röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar 

Nej;
Vinner Nej, antages det förslag, som 

innefattas i den vid punkten avgivna 
reservationen.

Sedan denna voteringsproposition 
ånyo upplästs, verkställdes till en bör
jan omröstning genom uppresning. Herr 
talmannen förklarade, att enligt hans 
uppfattning flertalet röstat för ja-pro- 
positionen.

Då emellertid herr Gustafsson, Nils- 
Eric, begärde rösträkning, verkställdes 
nu votering medelst omröstningsappa- 
rat; och befunnos vid omröstningens 
slut rösterna hava utfallit sålunda:

Ja — 62;
Nej — 44.

Därjämte hade 1 ledamot tillkänna
givit, att han avstode från att rösta.

Vidare gjorde herr talmannen enligt 
de avseende punkten C framkomna yr
kandena propositioner, först på bifall 
till utskottets hemställan samt vidare 
på antagande av det förslag, som inne
fattades i den vid punkten avgivna re
servationen; och förklarade herr tal
mannen, sedan han upprepat proposi
tionen på bifall till utskottets hemstäl
lan, sig finna denna proposition vara 
med övervägande ja besvarad.

Herr Pettersson, Karl, begärde vote
ring, i anledning varav uppsattes samt 
efter given varsel upplästes och god
kändes en så lydande omröstningspro- 
position:

Den, som bifaller vad tredje lagut
skottet hemställt i sitt utlåtande nr 
52 punkten C, röstar 

Ja;
Den, det ej vill, röstar 

Nej;

Vinner Nej, antages det förslag, som 
innefattas i den vid punkten avgivna 
reservationen.

Sedan denna voteringsproposition 
ånyo upplästs, verkställdes till en bör
jan omröstning genom uppresning. Herr 
talmannen förklarade, alt enligt hans 
uppfattning flertalet röstat för ja-pro- 
positionen.

Då emellertid herr Pettersson, Karl, 
begärde rösträkning, verkställdes nu 
votering medelst omröstningsapparat; 
och befunnos vid omröstningens slut 
rösterna hava utfallit sålunda:

Ja —76;
Nej — 28.

Med avseende å punkten D, anförde 
nu herr talmannen, komme propositio
ner att framställas först särskilt angå
ende visst avsnitt av utskottets yttrande 
samt därefter särskilt rörande utskot
tets hemställan.

Härefter gjordes angående det avsnitt 
i utskottets yttrande, som å s. 37 bör
jade med orden ”Såsom departements
chefen” och slutade med ”väl avpas
sad”, propositioner, först på godkän
nande av detsamma samt vidare därpå 
att kammaren skulle godkänna det för
slag till yttrande i förevarande del, som 
framlagts i den vid punkten D avgivna 
reservationen; och förklarades den för
ra propositionen, vilken förnyades, va
ra med övervägande ja besvarad.

Därpå bifölls på särskilda proposi
tioner dels utskottets hemställan i 
punkten D, dels ock vad utskottet i 
punkterna E—G hemställt.

Ang. allmänna vatten- och avloppsan
läggningar

Föredrogs ånyo tredje lagutskottets 
utlåtande nr 54, i anledning av Kungl. 
Maj:ts proposition med förslag till lag 
om allmänna vatten- och avloppsan-
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avloppsanläggningar
läggningar, in. m., jämte motioner i 
ämnet.

Genom en den 3 april 1970 dagteck- 
nad proposition, nr 118, vilken hänvi
sats till lagutskott och behandlats av 
tredje lagutskottet, hade Kungl. Maj:t, 
under åberopande av utdrag av stats
rådsprotokollet över justitieärenden 
och lagrådets protokoll, föreslagit riks
dagen att antaga vid propositionen fo
gade förslag till

1) lag om allmänna vatten- och av
loppsanläggningar,

2) lag om betalningsföreläggande för 
fordringar på avgifter till huvudman för 
allmän vatten- och avloppsanläggning.

I propositionen hade framlagts för
slag till en ny lag om allmänna vatten- 
och avloppsanläggningar. I likhet med 
nuvarande lag från år 1955 grundade 
sig lagförslaget på offentligrättsliga reg
ler. I fråga om taxa och avgifter inne- 
bure förslaget, att huvudmannen vore 
skyldig att antaga en taxa som angåve 
vilka avgifter som skulle utgå för an
läggningens brukande. Visst utrymme 
gåves för avtal mellan huvudman för 
va-anläggning och anläggningens bru
kare. Avtal kunde träffas om sådan va
fråga som icke reglerades genom de all
männa bestämmelser eller den taxa som 
huvudmannen hade antagit.

Enligt förslaget skulle det inrättas en 
central nämnd, statens va-nämnd, med 
uppgift att pröva tvister mellan huvud
man och fastighetsägare om va-förhål
landen. Talan mot nämndens beslut 
finge fullföljas hos vattenöverdomsto- 
len.

Den nya lagen föresloges träda i kraft 
den 1 juli 1970.

I samband med propositionen hade 
utskottet behandlat följande i anledning 
av propositionen väckta motioner, näm
ligen

A. de likalydande motionerna I: 1189, 
av herr Hansson m. fl., och II: 1396, av 
herr Johansson i Norrköping m. fl.,

Ang. allmänna vatten- och

B. de likalydande motionerna I: 1190, 
av herr Olsson, Ernst, och herr Hans
son, samt 11:1397, av herr Larsson i 
Luttra m. fl.,

C. de likalydande motionerna I: 1210, 
av herr Andersson, Ingvar, m. fl., och 
II: 1418, av herr Wennerfors.

I motionerna I: 1210 och II: 1418 ha
de yrkats, att riksdagen vid behandling
en av proposition nr 118 skulle besluta

1) om den uppdelning av ärendena 
på va-nämnd och fastighetsdomstol, 
som angivits i motionerna,

2) avslå förslaget till lag om betal
ningsföreläggande för fordringar på av
gifter till huvudman för allmän vatten- 
och avloppsanläggning,

3) att lagen om allmänna vatten- och 
avloppsanläggningar skulle träda i kraft 
den 1 januari 1971.

Utskottet hade i det nu föredragna 
utlåtandet på åberopade grunder hem
ställt,

A. att riksdagen måtte med avslag på 
motionerna 1:1190 och 11:1397, såvitt 
avsåge frågan om avgiftsskyldighetens 
inträde, antaga 9 § i det vid proposi
tionen nr 118 fogade förslaget till lag 
om allmänna vatten- och avloppsanlägg
ningar (va-lag);

B. att riksdagen måtte med avslag på 
motionerna 1:1190 och 11:1397, såvitt 
avsåge avgiftsskyldighet vid överlåtelse 
av fastigheter, antaga 11 § i förslaget 
till va-lag;

C. att riksdagen måtte med avslag på 
motionerna 1:1190 och 11:1397, såvitt 
avsåge anmälningsplikt till huvudman 
för installationsarbete för vilket bygg
nadslov ej erfordrades, antaga 17— 
20 §§ i förslaget till va-lag;

D. att riksdagen måtte med avslag på 
motionerna 1:1210 och 11:1418, såvitt 
avsåge uppdelning av ärendena på va
nämnd och fastighetsdomstol, antaga 
36—54 §§ i förslaget till va-lag;

E. att riksdagen måtte med avslag på 
motionerna 1:1210 och 11:1418, såvitt
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avsåge frågan om tidpunkten för va
lagens ikraftträdande, antaga punkt 1 
i övergångsbestämmelserna i förslaget 
till va-lag;

F. att riksdagen måtte med avslag på 
motionerna 1:1190 och 11:1397, såvitt 
avsåge övergångsbestämmelser beträf
fande installatörsrättigheter, antaga 
övergångsbestämmelserna i förslaget till 
va-lag i de delar som ej omfattades av 
hemställan under E;

G. att riksdagen måtte antaga försla
get till va-lag i de delar som ej omfat
tades av hemställan under A—F;

H. att riksdagen måtte med avslag på 
motionerna I: 1210 och II: 1418, såvitt 
däri yrkats avslag på förslaget till lag 
om betalningsföreläggande för ford
ringar på avgifter till huvudman för 
allmän vatten- och avloppsanläggning, 
antaga detta lagförslag;

I. att motionerna I: 1189 och II: 1396, 
i vad de ej kunde anses besvarade ge
nom vad utskottet i utlåtandet uttalat, 
icke måtte föranleda någon riksdagens 
åtgärd; samt

J. att motionerna I: 1190 och II: 1397, 
i vad de ej kunde anses besvarade ge
nom vad utskottet i utlåtandet anfört 
och hemställt, icke måtte föranleda nå
gon riksdagens åtgärd.

Reservation hade avgivits, vid D i 
utskottets hemställan, beträffande frå
gan om va-nämndens kompetensområ
de, av herrar Ebbe Ohlsson (in), Ern- 
ulf (fp) och Hedin (in), vilka ansett, 
att utskottets yttrande i viss angiven del 
bort hava den lydelse, reservationen 
visade, samt att utskottet bort under D 
hemställa, att riksdagen måtte dels med 
avslag på motionerna 1:1210 och II: 
1418, såvitt avsåge uppdelning av ären
dena på va-nämnd och fastighetsdom
stol, antaga 36—54 §§ i förslaget till va
lag, dels i anledning av motionerna 
som sin mening giva Kungl. Maj:t till 
känna vad reservanterna anfört röran
de va-nämndens kompetensområde.

Herr ERNULF (fp):
Herr talman! I tredje lagutskottets 

utlåtande nr 54 behandlas förslag till 
ny lag om vatten- och avloppsanlägg
ningar. Enligt förslaget skall bl. a. in
rättas en central nämnd, .statens va
nämnd, med uppgift att pröva tvister 
mellan huvudman och fastighetsägare 
om va-förhållanden. Talan mot nämn
dens beslut får fullföljas hos vatten- 
överdomstolen.

I eu reservation av herrar Ebbe Ohls
son, Hedin och mig uttalar vi den upp
fattningen att de flesta av dessa frågor 
i vanlig ordning borde kunna prövas 
av domstol, frånsett taxor m. in., som 
va-nämnden lämpligen bör bedöma. 
Eftersom de domstolar som närmast 
skulle komma i fråga, vattendomstol el
ler fastighetsdomstol, för närvarande 
är under utredning och man väntar sig 
en sammanslagning av dessa domstolar 
vilken skulle medföra att de blir ut
placerade i varje län och får lokal an
knytning, har vi emellertid godtagit 
propositionens förslag i dagens läge.

Reservationen är till sitt innehåll när
mast ett särskilt yttrande. Vi anser att 
det bör övervägas att i framtiden lägga 
ifrågavarande uppgifter på domstol, 
varvid den nya fastighetsdomstolen sy
nes vara lämpligaste forum.

Under dessa förhållanden, herr tal
man, ställer jag inget yrkande i frågan.

Herr KARLSSON, GÖRAN, (s):
Herr talman! Jag ber att få yrka bi

fall till utskottets förslag.

Efter härmed slutad överläggning bi
fölls vad utskottet i förevarande utlå
tande hemställt.

Föredrogos ånyo tredje lagutskottets 
utlåtanden och memorial:

nr 55, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition med förslag till kungörelse 
om ändring i byggnadsstadgan (1959: 
612);
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nr 56, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition med förslag till lag om 
tvångsförvaltning av bostadsfastighet, 
m. m.; och

nr 57, angående uppskov med be
handlingen av vissa utskottet tilldelade 
ärenden m. m.

Vad utskottet i dessa betänkanden 
hemställt bifölls.

Föredrogos ånyo allmänna bered
ningsutskottets utlåtande och memorial:

nr 46, i anledning av motioner om 
åtgärder för att bereda de äldre sys
selsättning och trygghet, om förbättring 
av folkpensionärernas ställning i sam
hället, om en kartläggning av åldring
arnas förhållanden m. m. samt om ut
redning angående de äldres situation; 
ävensom

nr 48, angående uppskov med be
handlingen av vissa ärenden.

Vad utskottet i dessa betänkanden 
hemställt bifölls.

Föredrogs statsutskottets memorial nr 
141, angående tilläggsstat II och till- 
läggsstat III till riksstaten för budget
året 1969/70.

Beträffande detta memorial hade ut
skottet hemställt, att detsamma måtte 
företagas till avgörande efter allenast 
en bordläggning.

På gjord proposition bifölls denna 
hemställan.

Sedermera bifölls på gjord proposi
tion vad utskottet i förevarande me
morial hemställt.

Föredrogs statsutskottets memorial nr 
142, angående statsregleringen för bud
getåret 1970/71.

Jämväl beträffande detta memorial 
hade utskottet hemställt, att detsamma 
måtte företagas till avgörande efter al
lenast en bordläggning.

På gjord proposition bifölls denna 
hemställan, varefter memorialet före
togs till avgörande punktvis.

Punkterna 1 och 2 
Lades till handlingarna.

Punkterna 3—16
Vad utskottet hemställt bifölls.

Punkterna 17 och 18 
Lades till handlingarna.

Punkterna 19 och 20
Vad utskottet hemställt bifölls.

Anmäldes och godkändes första lag
utskottets förslag till riksdagens skri
velser till Konungen:

nr 264, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition med förslag till lag med vis
sa bestämmelser i anledning av statens 
övertagande av lokalhållningen för de 
allmänna underrätterna, m. in., såvitt 
propositionen hänvisats till lagutskott, 
jämte motioner i ämnet;

nr 266, i anledning av dels Kungl. 
Maj :ts proposition med förslag till lag 
om fortsatt giltighet av lagen (1952: 
98) med särskilda bestämmelser om 
tvångsmedel- i vissa brottmål, dels 
Kungl. Maj:ts proposition med förslag 
till lag om fortsatt giltighet av lagen 
(1969: 36) om telefonavlyssning vid för
undersökning angående grovt narko
tikabrott m. m., dels ock motioner om 
översyn av bestämmelserna om telefon
avlyssning; samt

nr 267, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition med förslag till ändring i 
tryckfrihetsförordningen, m. in., såvitt 
propositionen hänvisats till lagutskott, 
jämte i ämnet väckta motioner.

Anmäldes första lagutskottets förslag 
till riksdagens skrivelse, nr 265, till Ko
nungen i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition med förslag till lag om änd
ring i lagen (1909:38 s. 3) om Kungl. 
Maj:ts regeringsrätt.
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Skrivelseförslagel godkändes under 
förutsättning att utskottets hemställan 
i utlåtande nr 45 lufölles även av andra 
kammaren.

Anmäldes och godkändes bevillnings
utskottets förslag till riksdagens skri
velse, nr 298, till Konungen med anled
ning av Kungl. Maj:ts proposition med 
förslag till förordning om ändring i 
förordningen (1958:295) om sjömans
skatt, m. m. jämte motion.

Anmäldes bevillningsutskottets för
slag till riksdagens skrivelser till Ko
nungen :

nr 299, angående beräkning av be- 
villningarna för budgetåret 1970/71, 
m. m., jämte motioner; och

nr 300, med anledning av Kungl. 
Maj:ts proposition med förslag till lag 
om ändring i lagen (1951: 790) om änd
ring i kommunalskattelagen den 28 sep
tember 1928 (nr 370), m. m. jämte mo
tioner.

Skrivelseförslagen godkändes under 
förutsättning beträffande vartdera av 
dem, att andra kammaren i avseende 
å motsvarande utskottsbetänkande fat
tade samma beslut som första kamma
ren.

Anmäldes tredje lagutskottets förslag 
till riksdagens skrivelser till Konungen:

nr 314, i anledning av dels Kungl. 
Maj:ts proposition angående vissa tra
fiksäkerhetsfrågor, jämte motioner i 
ämnet, dels motioner om ordningsregler 
vid transport av skolbarn m. fl.;

nr 315, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition med förslag till lag om all
männa vatten- och avloppsanläggningar, 
m. m., jämte motioner i ämnet;

nr 316, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition med förslag till kungörelse 
om ändring i byggnadsstadgan (1959: 
612); och

nr 317, i anledning av Kungl. Maj ds 
proposition med förslag till lag om

tvångsförvaltning av bostadsfastighet, 
in. in.

Skrivelseförslagen godkändes under 
förutsättning beträffande vart och ett 
av dem, att andra kammaren i avseen
de å motsvarande utskottsutlåtande fat
tade samma beslut som första kamma
ren.

Anmäldes statsutskottets förslag till 
riksdagens skrivelser till Konungen:

nr 319, i anledning av Kungl. Maj ds 
proposition angående utgifter på till- 
läggsstat III till riksstaten för budget
året 1969/70 i vad avser avskrivning av 
nya kapitalinvesteringar;

nr 320, i anledning av Kungl. Maj ds 
förslag om anslag för budgetåret 1970/ 
71 till avskrivning av nya kapitalinves
teringar, m. m.;

nr 321, angående tilläggsstat II och 
tilläggsstat III till riksstaten för bud
getåret 1969/70;

nr 322, angående statsregleringen för 
budgetåret 1970/71; och

nr 323, med överlämnande av riks- 
stat för budgetåret 1970/71.

Skrivelseförslagen godkändes under 
förutsättning beträffande vart och ett 
av dem, att andra kammaren i avseende 
å motsvarande utskottsbetänkande fat
tade samma beslut som första kamma
ren.

Anmäldes och godkändes riksdagens 
kanslis förslag till

dels riksdagens skrivelse, nr 329, till 
Konungen angående val av en ledamot 
av styrelsen för Stiftelsen Riksbankens 
jubileumsfond med suppleant;

dels ock riksdagens förordnanden: 
nr 330, för herr Johan Lennart Holm 

att vara ledamot av styrelsen för Stif
telsen Riksbankens jubileumsfond; samt 

nr 331, för herr Ragnar H:son Bentzel 
att vara suppleant i styrelsen för Stif
telsen Riksbankens jubileumsfond.
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Anmäldes bankoutskottets förslag till 
riksdagens skrivelser:

nr 332, till Konungen i anledning av 
Kungl. Maj :ts proposition med förslag 
till lag om besvär över beslut av riks
dagens organ;

nr 333, till styrelsen för Stiftelsen 
Riksbankens jubileumsfond angående 
verkställd granskning av stiftelsens 
verksamhet och förvaltning under år 
1969;

nr 334, till fullmäktige i riksbanken 
angående flyttning till Skövde av riks
bankens avdelningskontor i Mariestad;

nr 335, till styrelsen för riksdagens 
förvaltningskontor angående riksdags
trycket;

nr 336, till styrelsen för riksdagens 
förvaltningskontor angående utnyttjan
de av ADB i riksdagsarbetet;

nr 337, till Nordiska rådets svenska 
delegation angående vissa anslagsöver- 
skridanden m. m.;

nr 338, till styrelsen för riksdagens 
förvaltningskontor i anledning av skri
velse från Nordiska rådets svenska de
legation angående vissa anslagsöver- 
skridanden m. m.;

nr 339, till Konungen angående reg
leringen för budgetåret 1970/71 av ut
gifterna under huvudtiteln Riksdagen 
och dess verk m. m.;

nr 340, till fullmäktige i riksgäldskon- 
toret angående regleringen för budget
året 1970/71 av utgifterna under hu
vudtiteln Riksdagen och dess verk 
m. m.; samt

nr 341, till styrelsen för riksdagens 
förvaltningskontor angående reglering
en för budgetåret 1970/71 av utgifterna 
under huvudtiteln Riksdagen och dess 
verk in. m.

Skrivelseförslagen godkändes under 
förutsättning beträffande vart och ett 
av dem, att andra kammaren i avseen
de å motsvarande utskottsbetänkande 
fattade samma beslut som första kam
maren.

Anmäldes allmänna beredningsutskot
tets förslag till riksdagens skrivelse, nr 
342, till Konungen i anledning av mo
tioner om åtgärder för att bereda de 
äldre sysselsättning och trygghet, om 
förbättring av folkpensionärernas ställ
ning i samhället, om en kartläggning av 
åldringarnas förhållanden m. m. samt 
om utredning angående de äldres si
tuation.

Skrivelseförslaget godkändes under 
förutsättning att utskottets hemställan 
i utlåtande nr 46 bifölles även av and
ra kammaren.

Justerades ytterligare protokollsut
drag för denna dag.

Herr TALMANNEN anförde:
Jag får meddela, att jag efter samråd 

med andra kammarens talman beslutat, 
att höstsessionen skall ta sin början 
fredagen den 16 oktober kl. 11.00. Vi
dare får jag meddela, att vid vårsessio
nens slut ojusterade protokoll framläggs 
till godkännande torsdagen den 11 och 
fredagen den 26 juni 1970.

Härefter yttrade herr TALMANNEN:
Ärade uthålliga kammarledamöter! 

Den nu avslutade vårsessionen måste 
betecknas som mycket arbetskrävande, 
och dess slut kan karakteriseras som 
hektiskt. I själva verket har kammaren 
denna gång haft fler plenitimmar än nå
gonsin tillförne. Att nu under tvåkam
marriksdagens sista arbetsår klaga på 
sena propositioner tjänar inte mycket 
till. Min årliga jämmer i detta hänseen
de har varit helt utan effekt, och jag 
får därför med fullt förtroende över
lämna den fortsatta klagovisan till den 
man som kommer att föra klubban i 
den 350-mannaskara som kommer att 
utgöra den nya riksdagen, i den för
hoppningen att arbetsbelastningen där 
kommer att bli mer jämnt fördelad. Att 
infriandet av den förhoppningen också 
kommer att fordra stor självdisciplin av
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riksdagens då talrika ledamöter är själv
klart, men när det blir fler i samma 
kammare kommer detta kanske att 
framstå såsom en naturnödvändighet.

Kammarens ledamöter går nu mot en 
kort och välförtjänt viloperiod, som 
emellertid snart kommer att efterträdas 
av en av allt att döma intensiv valkam
panj. Må det tillåtas en gammal man att 
uttala den förhoppningen att denna val
strid kommer att kännetecknas mer av 
saklighet än av överord. De tider vi ge
nomlever — och som vi kan se fram 
emot — är så pass tyngda av allvar och 
svårigheter att allas vårt ansvar måste 
kännas större än på länge. Om vårt 
land skall kunna komma till rätta med 
de ekonomiska problem som vi nu har 
att kämpa med och som belysts i da
gens debatt, fordras enligt min blyg
samma mening att valstriden inte allt
för mycket vidgar klyftorna. Sanner
ligen kommer en samverkan av alla go
da krafter till slut att fordras.

Det kan väl knappast begäras av mig, 
hur opartisk jag än bör känna mig när 
jag sitter i den här stolen, att jag skall 
önska samtliga partier framgång i årets 
val. Men vad jag däremot kan önska 
dem — och framför allt deras främsta 
män — är att de efter genomförd val
strid med gott samvete skall kunna säga 
att de satt landets intressen före mera 
kortsynta taktiska synpunkter.

Ärade kammarledamöter! Jag uttalar 
ett varmt tack till mina talmanskolleger

för deras stöd och hjälp och min stora 
uppskattning för alla våra hängivna och 
arbetstyngda medarbetare i kansliet och 
också ett varmt tack till kammarens 
ledamöter för det enligt min mening 
friktionsfria samarbete med dem som 
förunnats mig. Väl mött den 10 oktober.

Detta tal besvarades av herr ERICS
SON, JOHN, i följande ordalag:

Herr talman! Kammarens ledamöter 
tackar sin talman för de vänliga ord 
som riktades till oss. Vi tackar talman
nen för det sätt på vilket han har utövat 
ledarskapet för vårt arbete. Vi önskar 
slutligen att herr talmannen måtte få 
en sommar med vila och vederkvickel
se.

Vi tackar!

Herr talmannen förklarade — under 
förutsättning att ej andra kammaren i 
något ärende stannade i sådant annat 
beslut än första kammaren som föran
ledde sammanjämkning eller gemen
sam votering — årets vårsession för 
första kammarens del avslutad.

Kammarens ledamöter åtskildes kl. 
18.38.

In fidem 
Bengt Lambe

/Solveig Gemert
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